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Ponovna manifestacija dobrega
sodelovanja
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Delavske univerze ne smejo biti
prepuščene same sebi

dogovorjenega kot uresni
čenega in da je želja po so
delovanju še več. Oboje —
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razgovorih tudi izhodišče za 
pripravo letošnjega okvir
nega programa sodelovanja. 
Njegova osnovna usmeritev 
je. da koraka nazaj ne sme
mo storiti, da bi oboji želeli 
sodelovanje dvigniti na še 
kvalitetnejšo raven in da 
dogovorjeni program za le
tošnje leto predstavlja okvir, 
znotraj katerega bo dovolj 
prostora tudi za nove ideje in 
pobude.

Gostje so z zadovoljstvom 
sprejeli povabilo njihove 
delegacije na deveti kongres 
slovensih komunistov, ki bo 
pozornost namenil tudi so
delovanju s sosednjo župa
nijo. nadaljnji krepitvi ob-

S pogovorov ob obisku delegacije madžarske socialistične delavske partije iz Železne županije 
v Murski Soboti. (Foto: A. Abraham)

Posebna pozornost je tudi 
tokrat veljala sodelovanju 
gospodarstva. Na obeh stra
neh meje obstaja za to eko
nomski interes, menjava pa 
vpliva tudi na pestrejšo po
nudbo in boljšo preskrbo. 
Lansko rekordno leto v ob
mejni blagovni menjavi to 
nedvomno potrjuje. V za
četku marca naj bi tako pri
šlo do podpisa pogodbe o 
nadaljnjem petletnem sode
lovanju preko szombathely- 
ske blagovnice, nadaljevali 
naj bi z gospodarskimi raz
stavami, ki morajo postati 
ekonomsko donosne, zlasti 
pa voditi do višjih oblik go
spodarskega sodelovanja. 
Prav višje oblike, kot so ko
operacija in morda še kak
šne. so cilj, za katerega se na 
gospodarskem področju za
vzemata obe strani.

I. Benko

mejnega gospodarskega so
delovanja in nalogam na 
področju uresničevanja na
rodnostne politike. Prihod
nji mesec naj bi sosednjo 
županijo obiskala delegacija 
skupščine Socialistične re
publike Slovenije, jeseni pa 
bi gostitelji obisk vrnili. Obe 
strani sta se zavzeli za kon
kretizacijo že dogovorjenega 
sodelovanja med Mursko 
Soboti in Kbrmendom ter 
Lendavo in Monoštrom, v 
programu pa je seveda tudi 
tokrat dan poudarek oboje
stranski pripravljenosti in 
skrbi za položaj in razvoj 
narodnostnih skupnosti na 
obeh straneh meje. Polna 
podpora je bila dana tudi 
programom, ki so že dogo
vorjeni . med socialistično 
zvezo in domovinsko ljud
sko fronto, sindikati in mla
dino.

Na povabilo Medobčin
skega sveta zveze komuni
stov za Pomurje je minuli 
četrtek obiskala Pomurje 
delegacija županijskega ko
miteja madžarske sociali
stične delavske partije iz 
Železne županije, ki jo je 
vodil njen prvi sekretar Mi- 
klos Horvath, v njej pa je bil 
tudi predsednik županijske
ga izvršnega sveta Zoltan 
Bors. Na delovnih razgovo
rih pri sekretarju Medob
činskega sveta zveze komu
nistov za Pomurje Gezi Ba
čiču so ocenili dosedanje 
sodelovanje in opredelili 
program stikov za letošnje 
leto, zatem pa so gostje iz 
sosednje županije obiskali še 
Prosenjakovce in tamkajš
njo novo dvojezično osno
vno šolo.

Srečanje in vsebina raz
govorov med delegacijama 
sta ponovno manifestirala 
prakso dobrega sodelovanja 
med zvezo komunistov in 
županijskim komitejem ter 
sosednjima pokrajinama 
nasploh. Trinajstletno iz leta    
v leto bogatejše sodelovanje doseženi rezultati in neizko- 
potrjuje, daje opravljeno riščene možnosti—je bilo v 
veliko in pomembno delo. * 
Stiki so prešli v fazo, ki daje 
dovolj trdno poroštvo za 
dobrososedske odnose in 
sožitje ob meji. Sodelovanje 
je postalo potreba ljudi na 
obeh straneh meje, eko
nomsko oporo jim daje go
spodarsko sodelovanje, ost 
med sosedoma pa so tudi 
pripadniki narodnosti z 
obeh strani meje in nena
zadnje obe sosedi pri tem 
spodbujajo svetovne razme
re.

To je nekaj poudarkov iz 
ocene dosedanjega sodelo
vanja, ki sta jim obe strani 
dodali še ugotovitev, da vse 
možnosti in oblike še niso 
izkoriščene, da je bilo več
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V Pomurju delujejo (vsaka 
JJ*®) 4 klavske univerze, ki 
Hedstavljajo občinska izo- 
“razevalna središča za 
fP^sabljanje odraslih. Letno 

,raj° v poprečju 4 tisoč 
0 ^a9°ških ur in splošna 
on, •ie’ da so do sedaj 
inv v.icil® svoj obstoj in de- 
na?n.ie- Že nekaj let pa se 
Dnin-ai° v dokaj neugodnem 
kr>»°Jaju ~ tako PO materialni 
D:'Kadr°vski plati. Vzroki so 
Pfedvsem naslednji: 
mih SaiP°upravnih sporazu- 
meznVeT?ljih plana posa‘ 
valnik občinskih izobraže- 
srJrtL- skHDnostii kakor tudi v 
hnPn|.e.r°čnih planih družbe- 
jaVn°l,‘,čnih skupnosti je de- 
črtnv st de|aVSkih univerz na- 
Pom?"?.. d°kaj različno in 
OzirnJ!^ pvo’ kar onemogoča 

orna zmanjšuje možnost

dolgoročnega načrtovanja In 
ogroža njihov nadaljnji razvoj 
ter socialno varnost delavcev, 
ki so zaposleni pri delavskih 
univerzah. To sicer ne velja za 
soboško občino, kjer so na
posled sprejeli poseben 
družbeni dogovor, po kate
rem občinska izobraževalna 
skupnost načrtuje tudi deja
vnost delavske univerze v 
Murski Soboti v okviru 4 
tisoč izobraževalnih ur in to 
tudi financira, in sicer okrog 
80 odstotkov njene dejavno
sti. Precejšen izpad dohodka 
je prineslo delavskim univer
zam tudi zmanjšanje vpisa v 
šolske oblike usposabljanja 
za pridobitev strokovne izo
brazbe, ker so večino tega 
prenesli v srednje šole usme
rjenega izobraževanja. Na
slednji vzrok pa so tudi (na

videzno) visoke cene izobra
ževalnih ur delavskih univerz 
— če jih seveda primerjamo z 
osnovno in srednjo šolo, temu 
ni tako — in zaradi tega so 
nekatere družbenopolitične 
organizacije, razna društva in 
drugi poiskali druge poti izo
braževanja. Tako, denimo, se 
vmladinski organizaciji sploh 
ne poslužujejo delavske uni
verze, ker v ta namen tudi ni
majo na voljo sredstev. Za 
nastale razmere pa lahko naj
demo delni vzrok tudi znotraj 
samih delavskih univerz, ki se 
premalo povezujejo z drugimi 
izobraževalnimi ustanovami v 
občini in širše, predvsem v 
Pomurju, kakor tudi same 
med sabo, zaradi česar pri
haja tudi do podvajanja izo
braževalnih oblik, kar seveda 
tudi dvojno stane.

O vsem tem so pretekli če
trtek spregovorili na regij
skem posvetu v Ljutomeru, ki 
ga je pripravil Pomurski 
medobčinski svet SZDL. In kje 
iskati izhod za rešitev pro
blema? Najbrž bo nujno, po
dobno kot so to že storili v 
občini Murska Sobota, vklju
čiti dejavnost delavskih uni
verz v občinske izobraževal
ne skupnoti. Sicer pa morajo 
biti neposredno odgovorne za 
obstoj in nadaljnje delo
vanje DU družbenopolitične 
organizacije, kajti tovrstno 
usposabljanje še kako potre
bujemo v sedanji situaciji, ko 
je treba še bolj kot doslej 
krepiti samoupravljanje kot 
protiutež težnjam k birokra
tizaciji in podržavljanju naše
ga samoupravnega sociali
stičnega sistema. JOŽE GRAJ

SINDIKAT IN SZDL

IZROKOv;
I ROKI NAi
i TEREN i
I
 Zakaj ni sindikat dejavneje navzoč v krajevnih sku- I 

pnostih, kjer se sicer nenehno srečuje s socialistično ■ 
zvezo? Kako je z izvajanjem referendumskega programa na "

I
 področju zdravstva? Kakšno je predvolilno ozračje po  

nedavno izpeljanih temeljnih kandidacijskih konferen ■ 
cah?

To je troje središčnih vprašanj, na katere je skušala 
■ najti odgovore ponedeljkova skupna seja obeh medob- ■ 
I činskih svetov: sindikata in socialistične zveze, ki sta se I 
" tokrat sešla v Gornji Radgoni.
 Največ razpravljalske, mestoma že kar polemične

I vneme, smo lahko zaznali pri prvem vprašanju, kjer so ■ 
I imeli navzoči k predloženim smernicam ničkoliko lastnih I 

— razmišljanj, predlogov in mnenj. Če bi jih na kratko H 
I povzeli, bi lahko na vidno mesto postavili spoznanje, da 

gre za vprašanje, aktualno že vse od 8. kongresa slo- ■ 
venskih sindikatov. Doslej namreč na tem področju ni ■ 
bilo kaj prida premikov, čeprav ne smemo prezreti, daje ■

I
kar precej delavcev iz organizacij združenega dela 
vključeno v najrazličnejše organe krajevne samouprave. I 
Najbrž bo tudi držalo, da tam, kjer je bila krajevna or- ■

 ganizacija socialistične zveze doslej dovolj delavna, ko- H 
I ordinacijskih odborov sindikata skorajda ne bi bilo treba g 
■ posebej ustanavljati.
— Od 81 krajevnih skupnosti v Pomurju so te odbore | 
Idosedaj ustanovili v 6: štiri v mestu Murska Sobota, po

enega pa v Beltincih in Križevcih pri Ljutomeru. Slišali m 
smo, da se menda niso najbolje obnesli, zato so se v I 
razpravi ogrevali za to, da bi jih kazalo ustanavljati v tistih |

I
 krajevnih skupnosti, kjer ima sedež več tozdov ali delo
vnih skupnosti. Tako bi namreč prišla dosti bolj v ospredje m 
koordinacijska, se pravi usmerjevalna in zlasti usklaje- I 
valna in spodbujevalna vloga teh teles. V primerih, ko je D

I
 posredi finančno oziroma materialno zadovoljevanje do
ločenih potreb v nekem kraju ali vasi, zna biti njihova ■ 
vloga tem pomembnejša. Potemtakem se je treba usta- ■ 
navijanja koordinacijskih odborov sindikata v krajevnih s D

I
 skupnostih lotiti pretehtano in nikakor ne kampanjsko, 

saj je na voljo dovolj napotkov in usmeritev. Podobno » 
lahko trdimo za vključevanje kmetov v sindikalne orga- ■ 
nizacije, kar bi moralo teči sočasno.

I
Pomurci smo solidarnostni izpit (beri: referendum) 
za izgradnjo kirurškega bloka v Rakičanu pri Murski ■ 
Soboti 14. decembra predlani, odlično opravili. Zdaj, ko I 
so dela v polnem zamahu, lahko še enkrat podčrtamo, da |

I
je bila takratna, malone soglasna odločitev, povsem 
utemeljena. O tem priča več podatkov, posebej nazoren ■ 
pa je ta, da velja kvadratni meter brez opreme bruto I 
31.256 dinarjev, medtem ko jih denimo pride kvadratni |

I
 meter pri gradnji otroškega oddelka v Slovenj Gradcu, ki 
je mimogrede znatno manjši, bruto 37.411 dinarjev. O ■ 
varčnosti gradnje tedaj ne moremo dvomiti. Čeprav seje ■ 
začela z dvomesečno zamudo, jih roki ne priganjajo, kar H

I
je samo še dodatna spodbuda. Zato velja izreči posebno » 
priznanje — kot na seji — službi za investicije pri Po- ■ 
murskem zdravstvenem centru, ki jo vodi inženir Slavko D 
Polanič, in osrednjemu gradbenemu odboru, ki ga vodi

I
Geza Bačič. »»

Rečeno je bilo, da je za zdaj dotok sredstev iz sa- I 
moprispevka in bruto osebnih dohodkov zadovoljiv, D 
hkrati pa opomnili, da utegne priti do določenih težav v

I
času pospešene gradnje v poletnih mesecih. Spričo tega so ■ 
menili, da morajo občinske zdravstvene skupnosti in I 
skupščine občin sproti združevati zbrana sredstva, ki so | 
namenjena za izgradnjo omenjenega objekta. Hkrati je

■ bila sprejeta pobuda osrednjega gradbenega odbora, K 
■ da bi nadaljevali z zbiranjem prostovoljnih prispevkov, g 
® Delavci, delovni ljudje in občani so namreč že doslej poleg D 

samoprispevka namenili za gradnjo bolnice kar 8,324.000
I dinarjev. ■

Temeljne kandidacijske konference v krajevnih I 
— skupnostih in organizacijah združenega dela so v vseh I 

štirih pomurskih občinah solidno opravili. V splošnem je
■ bil namen dosežen, ob tem pa se je nabralo kar precej ■ 
I pripomb in predlogov, ki jih bodo morali še posebej ■ 
" pretresti na bližnjih rednih sejah občinskih konferenc ■ 
 SZDL, nemara pa katerega tudi na občinski kandidacijski 

I konferenci. Med njimi naj najprej omenimo pripombo na I 
I račun sestave družbenopolitičnega zbora občinske I

skupščine (Murska Sobota, Ljutomer), kjer je med mo- ■ 
Ižnimi kandidati premalo ljudi s terena in preveč iz mes

tnih središč. Tu velja pribiti, da se ta zbor odlikuje iz W 
članov posameznih družbenopolitičnih organizacij in se I 
vedno ni mogoče pridrževati teritorialnega načela. V ■

I
 večini krajevnih skupnostih so se vaščani raje odločali za 

zaprte kot odprte kandidatne liste, za več posebnih de- D 
legacij in manj združenih in kar je še posebej spodbudno I 
— ponekod so znali konference povezati z razpravami o ■

— nekaterih perečih razvojnih problemih kraja.
Branko ŽUNEC I
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aktualno po svetu

Pravijo, da se ne 
ve, kje je podpred
sednik KP Kitajske 
Deng Xiaoping. 
Uradno so zanika
li, da se je umaknil 
iz aktivnega ja
vnega življenja. Na 
sliki, ki jo je po
sredovala kitajska 
tiskovna agencija 
pa je predsednik 
KP Kitajske Hu 
Yaobang med po
metanjem nekega 
parka. Hu Yaoban- 
ga v javnosti niso 
videli že vse od 25. 
januarja.

Ameriška plat poljskih zadev
V Kongresu se začenjajo 

prizadevanja za to, da bi v 
ZDA razglasili »bankrot Pol
jske«, kar bi hkrati pomenilo 
konec jamstev za odplačila 
dolgov. Tisti, ki bi radi pori
nili Poljsko v bankrot, so 
poskušali pridobiti zase Kon
gres. Zahtevali so, da se 
državni korporaciji za bla
govni izvoz prepove plačevati 
ameriškim bankam dospele 
obresti, ki jih Poljaki ne 
morejo plačati. V predstavni
škem domu so to zahtevo 
zavrnili z 256 glasovi, zanjo 
pa jih je bilo 152.

Odkar se je razvedelo, da 
Washington plačuje svoje 
banke, zato da ne bi razglasi
le bankrota Poljske, je ta 
tema v ameriškem vrhu po
stala nekakšen kazalnik za to, 
kako trda politika se izvaja 
nasproti Varšavi in Moskvi.

Pentagon na čelu s svojim 
šefom vseskozi uprizarja jav
no kampanjo z namenom, da 
bi preklicali sklep, po kate
rem so s plačevanjem dospe
lih obresti iz državne blagaj
ne pripravile ameriške banke 
do molka. Caspar Weinber- 
ger ofrvsaki priložnosti agiti
ra za to, da bi poljske dolgove 
razglasili za bankrotirane. Ne 
moti ga niti to, da so sporočili 
— domnevno z namenom, 
napraviti konec temu javne
mu pričkanju — daje Ronald 
Reagan sam sprejel omenjeni 
sklep.

Režim trdi, da je taka 
politika boljša pot, po kateri 
bodo od Varšave in Moskve 
izsilili popuščanje.

Ameriški Kongres je imel 
hkrati, ko je zavrnil zahtevo, 

da razglasijo Poljsko za ban
krotirano. opravka z novim 
Reaganovim proračunom za 
fiskalno leto 1982/83, po 
katerem naj bi nadalje ostro 
omejili socialne izdatke in 
mrzlično pospešili oborože
vanje, tako daje predvidenih 
za letos in prihodnje leto kar 
400 milijard primanjkljajev v 
zvezni blagajni. Newyorška 
borza je na ta proračun 
reagirala z nepojmljivo dra
stičnim padcem vrednosti 
delnic. Neki vplivni član 
Kongresa je glede na vse to 
— rekordne primanjkljaje, 

■ poljske dolgove in zbijanje 
ameriških delnic — vprašal 
vladne funkcionarje: »Ali ne 
vidite, kako drvimo v isto 
politiko kakor v dvajsetih 
letih?«

Na Wall Streetu trdijo, da 
zahodnoevropske banke ne
prenehoma v skrbeh vprašu
jejo, kaj pomeni ta javni 
prepir med vladnimi funkcio
narji, ali potisniti Poljsko v 
bankrot takoj ali pozneje. Že 
ta govorica lahko domnevno 
povzroči paniko. »Wall Street 
Journal« trdi, da banke že 
tako in tako le z velikimi 
težavami »zadržujejo v vrsti« 
manjše upnike, da ne bi hiteli 
razglašati Poljsko za bankro
tirano, s čimer bi se vsevprek 
začelo puljenje za poljsko 
premoženje. Navajajo besede 
nekega kanadskega bančni
ka: »Zakaj počno vse to v 
Washingtonu, kaj hočete do
seči s tem?«

Bančnim krogom je še v 
svežem spominu, kako je 
Washington — s kršenjem 
nepisanih pravil mednarod

nih financ — zaplenil iransko 
premoženje, hoteč omogočiti 
svojim bankam, da bi bile 
izplačane. Paniko je takrat 
preprečilo to, daje imel Iran 
več depozitov kakor dolgov. 
Kljub temu pa je enostranski 
ameriški sklep povzročil veli
ko hude krvi v bančnih 
krogih, kjer velja tako ravna
nje za nepojmljiv prekršek.

Washington trdi, da hoče s 
to govorico samo pripraviti 
Varšavo in Moskvo do popu
ščanja. Vnovič ponavljajo 
tisto, kar je v Madridu rekel 
Alexander Haig — da se bo 
Amerika s svojimi zavezniki 
lotila »obsežnega programa 
pomoči Poljski, tako da bi 
prebrodila svoje gospodarske 
težave, vključno s pomanjka
njem hrane in velikimi zuna
njimi dolgovi«. Pogoj za to pa 
je, kot sledi iz teh izjav, da se 
vojno stanje na Poljskem 
konča in da zaprte-izpustijo 
na prostost.

Nekateri mislijo, da izvira 
zadržanost Washingtona v tej 
stvari samo iz strahu, da se ne 
bi atlantska zveza zgrudila 
pod bremenom poljskih dol
gov. Na Wall Streetu poudar
jajo, da Washington še lahko 
nekako plačuje ameriške 
banke, da pa bi bilo skoraj 
nemogoče ustaviti padanje 
domin v Evropi. Nekatere 
države, predvsem ZR Nemči
ja ali Avstrija, bi pretrpele 
uničujoč udarec, ki bi ga 
lahko odvrnile s tem. da bi se 
skušale posebej pogoditi z 
Varšavo in Moskvo.

Spričo teh okoliščin je 
ameriški Kongres zavrnil 
zahtevo, da naj se razglasi 
bankrot Poljske.

Moskva zavrača 
italijanske očitke

Ni res. da bi sovjetska partija s 
svojimi stališči, ki jih je nedavno 
zavzela v Pravdi in Komunistu do 
kritik italijanske komunistične 
partije na račun položaja v 
vzhodnoevropskih socialističnih 
deželah na Poljskem, napadla 
italijanske komuniste. To ni na
pad na italijansko partijo, je reče
no v Pravdi, ampak samo ob
ramba »realnega socializma, ide
alov in ciljev, za katere se že 
mnogo desetletij borijo komunisti 
po vsem svetu«.

Pravda odgovarja vodstvu ita
lijanske partije in zavrača njihove 
očitke, da sovjetska partija tudi 
danes ni pripravljena na dialog v 
mednarodnem komunističnem 
gibanju, istočasno pa tudi doda
tno pojasnuje nekatere sovjetske 
poglede na »Sporna« vprašanja, 
pa tudi na potek same polemike.

Predvsem Pravda zavrača od
govornost sovjetske partije za vse, 
kar se je zgodilo v odnosih med 
italijanskimi in sovjetskimi ko
munisti, in poudarja, da je bila 
KPI tista, ki je konec lanskega 
decembra, objavila resolucijo in 
sklicala plenum, na katerem je ob
sodila dogodke na Poljskem, ter 
»sprožila kampanjo proti KPSZ 
in proti Sovjetski zvezi«. Naspro
tno pravi Pravda, pa je sovjetska 
stran vsekozi poskušala »nespo
razume« rešiti po »tovariški poti«.
Sovjetska partija je vodstvu KPI 

■poslala številna pisma, pa tudi v 
medsebojnih pogovorih poskuša
la pojasniti vsebino in cilj e so
vjetske notranje in zunanje poli
tike, italijanski komunisti pa so 
znova in znova v svojih izjavah in 
v svojem tisku »napadali sovjet

sko partijo in tako tudi povzročali 
škodo miru in socializmu vsvetu«.

Vodstvo KPI je odreklo sam 
obstoj socializma v ZSSR in izja
vilo, da se je končalo obdobje so
cialistične graditve, ki seje začelo 
z oktobrsko revolucijo, je rečeno v 
Pravdi, »naš odločen odpor proti 
poskusom, da bi kompromitirali 
Sovjetsko zvezo in njeno medna
rodno politiko, pa imenujejo ,na
pad' in .netolerantnost’.

Vse, kar sta hotela povedati 
Pravda in Komunist v svojih 
člankih italijanskim komunistom, 
pravijo v Moskvi, je misel, da je 
»prva dolžnost in skrb komuni
stov — ohraniti mir«. Če ne reši
mo te naloge, je rečeno, »posta
nejo nesmiselne vse druge .poti’, 
programi in koncepcije graditve 
socializma v svetu«.

Pravda pravi, da ni možen mir 
brez Sovjetske zveze in sociali
stične skupnosti, in pri tem po
udarja, da »ni Sovjetska zveza 
sama sebi pripisala takšne vloge, 
ampak daje zgodovina postavila 
ZSSR in socialistične dežele v tak 
poločaj«. •

V Pravdi je naravnost rečeno, 
da morajo komunisti v svetu 
podpirati sovjetsko zunanjo poli
tiko.

V teh okvirih je po pisanju 
Pravde sodeč sovjetska partija 
tudi pripravljena na »pomiritev« s 
KPI. Ni moč prezreti, da zasnova 
sovjetskega »mirovnega predlo
ga« temelji na domnevni »samo
kritiki« italijanskih komunistov, 
do katere naj bi prišlo po objavi 
člankov v Pravdi in Komunistu in 
ki naj bi v tem trenutku omogočila 
»umiritev« polemike.

Proti kemičnemu 
orožju

Sklep ameriškega predsednika Ronalda Reagana, da 
bodo v ZDA nadaljevali proizvodnjo kemičnega orožja, so v 
ženevski palači narodov ocenili kot samovoljen in v nasprotju 
s prizadevanji komiteja za razorožitev, da bi dosegli splošno 
soglasje o prepovedi tega orožja.

V tem komiteju so ustanovili tudi posebno delovno 
skupino, ki je lansko poletje prizadevno delala in dosegla 
precejšen napredek pri pripravi prvega osnutka mednarodne 
konvencije, s katero naj bi dokončno sprejeli prepoved pro
izvodnje in skladiščenja kemičnega orožja.

Sporazuma o tem niso sklenili, ker se velesili nista stri
njali glede nadzora izvajanja konvencije. Sovjetska zveza 
meni, da bi bil dovolj nadzor v posameznih državah, ZDA pa 
sodijo, da je takšen nadzor mogoče organizirati le na med
narodni ravni.

globus
BRUSELJ — Deset tisoč 

delavcev je pred poslop
jem parlamenta demon
striralo proti odpuščanju 
delavcev. Spopadli so se s 
policijo. Pred tem so za
sedli sedež Evropske 
skupnosti, vendar brez in
cidentov.

PEKING - Kitajci bodo 
nekaterim tujim družbam 
dovolili iskati nafto v ne
katerih obmorskih delih 
Kitajske. Tuji partnerji 
bodo prevzeli vse stroške 
in tudi tveganje.

ŽENEVA - Direktor od
delka za človekove pravi
ce na ženevskem sedežu 
Združenih narodov van 
Boven je odstopil s tega 
položaja, kervladni krogi v 
nekaterih latinskoameri
ških državah niso bili za
dovoljni s »pretirano pri
zadevnostjo« njegovega 
oddelka;

SAN SALVADOR - 
Fronta za nacionalno 
osvoboditev Salvadorja 
Farabundo Marti ima zdaj 
v rokah že tretjino dežele.

ISLAMBAD - V Paki
stanu bodo podaljšali pre
poved delovanja političnih 
strank, ki traja že 27 me
secev.

RIM — Papež Pavel III. je 
na obisku v Afriki. Obiskal 
je Nigerijo, Benin, Gabon in 
Ekvatorialno Afriko. V Rim 
se bo vrnil jutri.

MADRID — Podpredse
dnik kitajske KP je izjavil, 
da je Kitajska pripravljena 
obnoviti pogajanja s So
vjetsko zvezo. V kratkem 
se bo sestala mešana ko
misija, ki bo proučila pro
blematiko plovbe po ob
mejnih rekah.

WASHINGTON - Ame
riško kmetijstvo je sporo
čilo, da je SZ od ameriških 
proizvajalcev kupila mili
jon ton koruze. To je prva 
kupčija med ZDA in SZ po 
uvedbi vojnega stanja na 
Poljskem. Isto ministrstvo , 
je sporočilo, da je-SZ od 
jeseni 1981 kupila v ZDA 
več kot 11 milijonov ton 
ameriškega žita.

VARŠAVA — V Poznano 
so izbruhnili neredi. Voja
ške osebe so aretirale 194 
oseb, v glavnem študentov 
in nezaposlenih državlja
nov.

žarišču dogodkov ■

»Z osvoboditvijo krvnika Doziera ne bo ustavljen re
volucionarni proces, ki bo končno zmagal. Naši somi
šljeniki, ki so v zaporih, bodo osvobojeni, imperializem pa 
uničen.« Tako je pisalo na letaku, ki so ga italijanski 
brigadisti pred desetimi dnevi dali v javnost.

Ob nekoliko neokusnem 
pompu, ki so ga zagnali ob 
osvoboditvi ameriškega gene
rala Doziera, nekoč vietnam
skega visokega oficirja, po
tem pa človeka, ki je oprav
ljal visoko vojaško funkcijo 
v komandi NATO v Veroni, 
prav v isti palači kjer je pred 
150-timi leti koval svoje voj
ne načrte slavni avstrijski 
maršal Radetzky, ni ostala 
neopažena generalova izjava 
o brigadistih: ,,To so ljudje, 
ki verjamejo v to, kar dela
jo.”

Klobčič okrog osvoboditve 
generala Doziera se je začel 
odmotavati v Rimu kjer je 
policiji uspelo poloviti neko 
skupino brigadistov. Od te so 
počasi izvedeli za skrivališče 
v Padovi, kjer so pripadniki 
Rdečih brigad imeli ugrablje
nega ameriškega generala 
Doziera. Zvedeli so tudi za 
celo vrsto skrivališč z 

orožjem in propagandnim 
materialom. V dobre tednu 
so aretirali na desetine briga
distov, med največje uspehe 
pa vsekakor sodi aretacija 
Giannija Francescuttija, 37- 
letnega profesorja književno
sti, enega pomembnih vodi
teljev beneške veje. Rdečih 
brigad in morda tudi organi
zatorja teroristične organiza
cije v videmski pokrajini.

Kako je policiji sploh uspe
lo, bi se smeli vprašati, ko pa 
se je že leta 1978, ob ugrabi
tvi ih umoru Alda Mora 
izkazalo, kako nesposobna in 
nemočna je italijanska polici
ja.

Poseči je treba nekoliko na
zaj, v povojna leta, ko so bi
le italijanske varnostne 
službe središče in izhodišče 
številnih afer, povezanih z 
neofašisti. Sele pred nekaj le
ti so policijo očistili neofaši- 
stov, jo reorganiziraj in jo 

KONEC RDEČIHBRIGAD ”?
tudi strokovno usposobili. 
Poleg fega je na neuspešnost 
protiterorističnih akcij vpli
vala tudi velika razdvojenost 
mišljenj o tem kako pravza
prav ukrepati proti teroriz
mu. MSI . (neofašistična 
stranka, za katero se je na 
zadnjih parlamentarnih volit
vah opredelilo 5 odst. Italija
nov) je zahtevala ponovno 
uvedbo smrtne kazni. Demo
kratske stranke so se temu 
uprle smatrajoč, da bi to po
menilo , .barbarizacij o 
družbe”. Ob ugrabitvi Alda 
Mora so bile politične sile v 
Italiji prepričane, da se s te
roristi ni kaj dogovarjati. Ko 
pa so Alda Mora brigadisti 
ubili in ko so^za tem ugrabili 
visokega sodnega funkcio
narja Giovannija D’Ursa, so 
prav iste politične sile popu
stile. Poslanci Radikalne 
stranke so se začeli pogovar
jati z nekaterimi vodji Rdečih 
brigad, ki so bili takrat v za
porih. D’Urso bo izpuščen, 
če bodo vsi večji italijanski 
listi objavili poseben proglas 
Rdečih brigad. To je bil 
rezultat teh dogovorov. Veči-, 

na listov je predlog odbila, 
toda socialistični „Avanti” je 
proglas objavil. Tednik z ve
liko naklado ,,Espresso” je 
objavil tudi zapisnik o tem, 
kako so brigadisti zasliševali 
D’Ursa. Ta je bil izpuščen in 
brigadisti so slavili veliko 
propagandno zmago.

Uspešnost varnostnih orga
nov pri aretacijah brigadistov 
po osvoboditvi generala Do
ziera spodbija v Italiji močno 
razširjeno trditev, da priha
jajo pobude za terorizem 
,,od zunaj”. Aretirani so 
izključno Italijanski drža
vljani in vsi so se s terorjem 
ukvarjali samo v Italiji. Vze
mimo samo primer enega od 
ugrabiteljev ameriškega ge
nerala, Giovannija Ciuccija, 
človeka s številno družino, ki 
se je naveličak slabo plačane 
železničarkse službe in je od
šel med brigadiste.

Bo po vseh teh uspehih ko
nec Rdečih brigad? Že iz sa
me zgodovinske izkušnje bi 
lahko na to vprašanje odgo
vorili z ne. Terorizem ali 
,,akcije individualnega tero
rja” so se pojavljale po dalj

ših obdobjih miru, ko so 
zamrle revolucionarne per
spektive. To potrjuje primer 
ruskih dekabristov, razcvet 
anarhzma pred prvo svetov
no vojno, tako je s sodobnim 
,,levim” terorizmom v vseh 
razvitih zahodnoevropskih 
državah, ki zahvaljujoč v 
preteklosti pridobljenim 
prednostim, držijo visok 
standard, ne nakazujejo pa 
nobene perspektive za razre
ševanje odprtih družbenih 
vprašanj.

V tem pogledu so razmere v 
Italiji mnogo hujše kot na pr. 
v ZR Nemčiji. V Italiji je 
preko dva milijona nezapo
slenih, od tega tri četrtine 
mladih. Ta rezervoar neza
dovoljnih in od dobrin viso
kega standarda odrinjenih 
ljudi ustvarja prostor v kate
rem ,,plavajo teroristi kot ri
be v vodi”, kot se je slikovito 
o tem izrazil neki italijanski 
general. Vendarle bi ob tej 
ugotovitvi lahko trdili, da se 
italijansko ljudstvo vseeno ne 
poslužuje terorizma v takšni 
obsežnosti, kot bi to razmere 
dovoljevale. Torej terorizem 

ni izhod in italijanski delav
ski razred ga ne odobrava. 
To je pokazala tudi nedavna 
anketa. Na vprašanje, kako 
se je mogoče uspešno boriti 
proti terorizmu, je 65,7 od
stotka anketirancev odgovo
rilo, da je to mogoče samo s 
socialnimi reformami. Na 
vprašanje, kaj bi največ pri
spevalo k boju proti teroriz
mu, je 50,8 odstotkov vpra
šanih odgovorilo, da se je 
treba boriti proti zaostalosti 
in nezaposlenosti. In ko so 
anketirance vprašali, kaj na 
splošno mislijo o pripadnikih 
Rdečih brigad, je 30 odstot
kov odgovorilo, da se briga
disti potegujejo za pravične 
cilje, vendar z napačnimi 
sredstvi.

Tudi po teh odgovorih so
deč bi lahko trdili, da Rdečih 
brigad še ne bo tako hitro 
konec. General James Lee 
Dozier je ob svoji osvobodi
tvi dejal, da so k njegovi re
šitvi pripomogli največ tisti, 
ki so molili zanj. Ce bi bilo 
tako, potem problemov tega 
sveta ne bi bilo moč tako 
težko odpraviti.
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aktualno doma

Razsežnosti zunanje politike

PISmO IZ BEOGRADA

ogledalo tedna
sistema socialističnega samo
upravljanja, zato nista izklju
čna naloga ali monopol izvr-

in
o

snih organov, temveč morata 
biti podvržena širokemu in de
mokratičnemu dialogu.

dopust 1100 delavcev od 
skupno 1600 zaposlenih.

LJUBLJANA — Po po
datkih republiškega zavoda 
za statistiko se je letošnji 
slovenski izvoz v januarju 
povečal za 13 odstotkov v 
primerjavi z lanskim janu
arjem.

telegi

GEVGELIJA — Kmetij
sko industrijski kombinat 
»Vinojug« je poslal kupcem 
iz ZR Nemčije 200 ton zmr
znjene paprike, do konca 
marca pa bodo izvozili še 400 
ton tega sadeža.

NOVI SAD — Izvršni svet 
Vojvodine je sprejel predloge 
za spremembo zakona o 
zmanjšanju dajatev gospo
darstva v pokrajinski prora-

ve nafte, dogovor ni bil uresni
čen. Zvezni izvršni svet je zato 
dovolil zadolžitev pri Narodni 
banki in to do višine 1,7 mi
lijarde dolarjev. Do jesenske 
setve je bilo nafte dovolj, po
tem pa je spet zmanjkala. V 
najbolj kritičnem trenutku smo 
uvozili 300 tisoč ton 'surove 
nafte.

Kaže, da so rafinerije, precej 
pozno spoznale, da imajo pre
velike zmogljivosti. Zato so se 
že lani pričeli dogovarjati s 
svetovnimi izvozniki nafte, da 
bi naše rafinerije predelovale 
nafto za njihove potrebe. 
Zvezna administracija trdi, da 
dogovarjanje ni uspelo, ker so 
se naftarji lotili zadeve preveč 
mlačno. Nasprotno pa naftarji 
valijo krivico za neuspeh na 
zvezno administracijo, ki da ni 
dala odobritve za nakup nekaj 
deset avtomobilskih cistern za 
prevoz predelane nafte, kar je 
bil pogoj za sodelovanje s tuji
mi partnerji.

Naj je krivda na tej ali na 
drugi strani, zgubo teh spo
menikov, ki jim pravimo ra
finerije, bo najbrž plačal po
trošnik.

čun. Gre za znesek 1,277 
milijarde dinarjev.

BEOGRAD — Pred mar
cem naj bi uvozili nekaj ko
ruze, nekatera proteinska 
hraniva za potrebe živinoreje ’ 
pa do konca marca.

BEOGRAD — Izvršni 
svet Srbije je sprejel odlok o 
prepovedi klanja telet. Ra
čunajo, da bodo tako za rejo 
»rešili« okrog 200 tisoč telet. 
Za kršilce so predvideli kazni 
— za delovne organizacije 50 
tisoč, za posameznike 10 ti
soč dinarjev.

TUZLA — Od 30. maja do 
4. junija bodo Titovi premo
govniki v Tuzli pokrovitelj 
svetovnega rudarskega kon
gresa, ki bo v beograjskem 
Centru »Sava«.

TITOV VELES - Tukaj 
se pripravljajo na veliko ak
cijo pogozdovanja. Spomladi 
bodo zasadili z mladim dre
vjem 6400 hektarov zemlji
šča, ki mu bodo dali ime Titov 
gozd.

Zunanja politika ni nikakršen 
poseben sektor javnih zadev, 
ni izključena naloga ali mono
pol izvršnih organov, temveč je 
vsak dan prisotna v vsej dejav
nosti vsi družbeni faktorji — 
gospodarski, politični, kultur
ni, znanstveni, športni, mla
dinski, sindikalni in drugi bi 
morali skrbeti za uveljavljanje 
stališč in programov naše 
skupne zunanje politike.

Tako bi bilo mogoče povzeti 
razpravo na 42. seji predsed
stva RK SZDL Slovenije, po
svečeni razvoju mednarodnih 
odnosov in nalogam SZDL v 
okviru podružbljanja zunanje 
politike in mednarodnega so
delovanja, pa aktualnim vpra
šanjem razorožitve.

Stabilizacijska prizadevanja 
so pokazala, da se v naši 
družbeni zavesti še ni dovolj 
utrdilo spoznanje o nujnosti 
aktivnega in enakopravnega 
vključevanja v mednarodne 
ekonomske odnose na temelju 
opiranja na lastne sile, tehno
logijo in znanje.

Splošno poglabljanje krize na 
svetu in v mednarodnih eko
nomskih in političnih odnosih 
vzbuja pri delovnih ljudeh skr
bi. V teh okoliščinah je bolj kot 
kdaj očitno, da je neuvrščenost 
eden bistvenih pogojev za sta
bilen mednarodni položaj Ju
goslavije, ta položaj pa je od-

Kmetje 
v sindikatih

PEKING — Brodarska 
organizacija »Jugolinija« z 
Reke je spet odprla redno 
ladijsko progo med jadran
skimi in sredozemskimi pri
stanišči ter lukami v LR Ki
tajski. Prva ladja, ki bo mar
ca odplula proti Kitajski, bo 
motorna ladja Trsat.

MAJDANPEK — Tukaj 
pripravljajo kolekcijo zla
tega nakita, ki ga bodo 
razstavili v New Torku. Ra
čunajo, da bodo ob tej prilo
žnosti sklenili tudi pogodbe o 
nakupu nakita z ameriškimi 
kupci.

LJUBLJANA — Kljub 
težavam pri preskrbi z re- 
promaterialom je slovenska 
industrija januarja izdelala 
toliko kot januarja la.ii.

VRANJE — Zaradi po
manjkanja gradbenega žele
za, cementa in opeke so v 
gradbeni delovni organizaciji 
»Novogradnja« poslali na 
15-dnevni prisilni neplačani

visen od trdnosti in uspešnega 
reševanja domačih problemov, 
od razvoja samoupravne 
demokracije doma in obratno.

Kriza na Poljskem je močno 
poslabšala mednarodni polo
žaj. V mednarodnem gibanju 
je ta kriza realnega socializma 
sprožila razmišljanja o teme
ljih vprašanjih in se razvila v 
razkol med KP Italije in KP 
Sovjetske zveze.

Odnosi s sosedi, z vsemi, ki 
mejijo na Jugoslavijo, so bi
stvenega pomena za njen polo
žaj in stabilnost.

Neodvisna in notranje trdna 
Albanija je v interesu Jugosla
vije, ki želi z njo imeti dobro
sosedske odnose na podlagi 
znanih načel (pri čemer je bilo 
posebej poudarjeno, da se 
SZDL zavzema za stvarno 
objektivno informiranje 
Albaniji).

Današnji trenutek zahteva 
najširše sodelovanje in izme
njavo mnenj z vsemi demokra
tičnimi silami v sosedstvu (ne 
glede na ideologijo).

Prizadevanja za mir, varnost 
in razorožitev morajo v okviru 
demokratizacije (podružblja
nja) mednarodnih odnosov biti 
stvar vseh delovnih ljudi in ne 
samo resorna zadeva zveznih 
organov.

Zunanja politika in medna
rodno sodelovanje sta sestavini

V kmetijski zadrugi Do
brovo v Goriških Brdih bodo 
imeli sredi marca ustanovni 
občni zbor, na katerem še 
bodo kmetje vključili v osno
vno sindikalno organizacijo 
delavcev, ki združujejo delo v 
kmetijski zadruge Res, prvih 
200 vinogradnikov, ki po
godbeno sodelujejo s kmetij
sko zadrugo in imajo tudi za
radi specifične proizvodnje 
razvite dohodkovne odnose, 
še ne pomeni, da se bodo za
sebni kmetje začeli množično 
vključevati v zvezo sindika
tov, toda po osmih letih, odkar 
obstaja ta statutarna možnost, 
je to prvi konkretni premik.

Kljub temu, da bodo prvi 
zasebni kmetje stopili v sin
dikalne vrste, ostaja odprtih še 
vrsta vprašanj, nekatera pa so 
razrešili šele pred kratkim.

Predvsem je treba, kmetom 
naliti čistega vina. V večini 
primerov namreč vidijo vlogo 
zveze sindikatov preveč po
enostavljeno. Sindikate vidijo 
le kot varuhe delavcev, in zato 
bi imeli takega varuha radi 
tudi sami. Radi bi se približali 
socialnemu položaju delavcev 
in imeli vse tiste ugodnosti — 
od boljših delovnih razmer, 
varstva pri delu, večje zdrav
stvene zaščite, pokojninskega 
varstva in podobnega — ki 
zaenkrat delavca v združenem 
delu postavljajo v ugodnejši 
položaj od kmeta. Vprašanje 
pa je, koliko so ti kmetje pri
pravljeni dajati, da bi tak po
ložaj lahko dosegli? Jasno je 
namreč, da tudi kmetovo so
cialno varnost lahko zagotovi 
ledelo. In namen naše družbe, 
da izenači družbenoekonom
ski položaj delavca in kmeta, 
bomo dosegli le, če bodo tudi 
zasebni kmetje pripravljeni 
prevzeti svoj del bremena. Če 
bodo sodelovali pri podružb- 
Ijanju proizvodnje. Seveda to 
ne pomeni, da bo kmet izgubil 
svojo zemljo. Gre le za to, da 
bo na svoji zemlji, proizvodno 
in dohodkovno povezano, 
pridelal več hrane. To se pra
vi, da bo družbi dajal več, kot 
daje zdaj, in da bo v zameno 
od nje tudi več dobival.
- Prav na tem področju pa se 
odpira največja priložnost za 
sindikalno aktivnost. Ne da bi 
sindikati kmetom vnaprej za
gotovili varuštvo, ampak da s 
spodbujanjem dohodkovne
ga povezdvanja in podružb
ljanja kmetijske proizvodnje 
pomagajo iskati realn^krite- 
nje za ovrednotenje kmečke-

Z 'večjim vrednotenjem proizvodnega dela imamo še vedno 
velike preglavice, kajti s povečanjem vrednosti proizvodnega 
dela zahtevajo povečanje vrednosti svojega dela tudi vsi ostali, 
pa potem dobro začeta akcija ovrednotenja dela zaide v slepo 
ulico, zlasti če se gredo v organizacijah pavšalno povečevanje 
vrednosti proizvodnega dela — tudi tistim z podpoprečnimi 
rezultati dela, organizatorjem dela pa ne glede na to, ali je 
rezultat njihovega dela znatnejše povečanje rezultatov dela in 
poslovanja vse organizacije. .*•

Spremembe v razporejanju osebnih dohodkov, torej v vre
dnotenju dela, so bile med ljudmi, vedno najbolj spotakljive, 
zalo je potrebna posebna pazljivost pri urejanju teh sprememb. 
Toda laka pazljivost je potrebna tudi sicer pri razporejanju 
dohodkov, zato sega akcija obvrednotenja proizvodnega dela, 
se pravi vsega otipljivo koristnega dela, mnogo dalje, kot pase 
vidi iz opredelitve za večanje vrednosti proizvodnega dela.

Starejši se še spomnimo, da so nekoč gradili tovarne, ne da 
bi pri tem mislili na osebne dohodke delavcev, ker se je druž
benopolitičnim skupnostim zdelp pomembnejše, da zaposlijo 
nezaposlene, pa naj bo rentabilnost gospodarjenja še tako 
majhna. Zdajšnji razvoj terja vse večjo kakovost gospodarjenja 
in torej tudi ustrezno večanje vrednosti dela, kar je mogoče 
samo na podlagi izdatnejšega večanja novih vrednosti,, ki jih 
potem delimo zaradi ustvarjanj nadaljnjih novih vrednosti.

Zatorej je ovrednotenje dela, primerna akcija tudi za 
ustvarjanje ustreznejše vizije gospodarjenja s planiranjem las
tnega in skupnega razvoja. S pretresanjem vrednotenja dela 
posameznikov in skupin delavcev se namreč začne pretresanje 
usposobljenosti za gospodarjenje v sleherni organizaciji zdru
ženega dela in širše, a s tem tudi krepitev ali celo spreminjanje 
temeljev v proizvodnji in poslovanju. Zdaj so v večini organi
zacij združenega dela vedno bolj vezani na okvire razvoja, ki ga 
vidijo v družbenopolitičnih skupnostih in se samo prilagajajo 
tem zunanjim načrtovanjem. Prvo načrtovanje pa bi moralo 
izhajati iz možnosti in potreb 'samih organizacij združenega 
dela. To pa že sega v še premalo urejene odnose v družbeno
političnih skupnostih, ki tudi še izdatno ovirajo uresničevanje 
doslednega spoštovanja načel dela. Viktor Širec

KAKO DO AVTA?
V prihodnje pogoji za kreditiranje nakupa avtomobila naj

verjetneje ne bodo enaki za vse avtomobile. 8 selektivno kre
ditno politiko bi bilo treba kreditiranje manjših avtomobilov 
izboljšati, srednje prodajati tako kot zdaj, večje in dražje avto
mobile pa samo za gotovino. S tem so soglašali proizvajalci 
avtomobilov na seji v zvezni gospodarski zbornici.

Ta skupni predlog so proizvajalci avtomobilov pripravili 
zaradi tega, ker sedanji ostrejši kreditni pogoji niso zmanjšali 
povpraševanja po močnejših in luksusnih avtomobilih, povpra
ševanje po avtomobilih srednjega razreda se je »umirilo«, po 
manjših pa omejilo, tako da je ogrožena njihova proizvodnja.

O višini gotovinske udeležbe pri nakupu in davka mišljenja 
še niso soglasna. Sedanji predlogi se razlikujejo glede tako 
imenovane količine »domačih delov« v vozilih. Predstavniki 
Crvene zastave menijo, da je treba upoštevati delež domačih 
delov v vozilu, ostali proizvajalci pa menijo, da tega ni treba 
upoštevati.

■RDEČI PRAPORI
I

Pod tem naslovom so se letos v Kragujevcu že 14. ■ 
zbrali jugoslovanski samoupravljavci. Letos so se pogo- I 
varjali o tem, kako pri nas vrednotimo delo, predvsem D 
proizvodno in ustvarjalno. V uvodni besedi je FadilHoxha

■ poudaril, kako je zahteva, da se proizvodno delo v težkih B 
B delovnih pogojih, novatorstvo in racionalizatorstvo druž- B 
■ beno bolj ceni in materialno višje ovrednoti, eno najpo- ■ 

membnejših vprašanj graditve samoupravne socialistične
■ družbe.

Poročilo samo, ki so ga za to srečanje pripravili, med I 
" drugim pove, da je gmotni položaj delavca v proizvodnji od " 
I delovne organizacije do delovne organizacije različen.

Rudar na primer, ki mu iz dneva v dan grozi, da ga pokoplje I 
ali da se zaduši s plinom, dobi ob koncu meseca manj kot ■ 
na primer tako imenovani beli rudar — črpalec nafte, ki — 

I sicer prav tako nima lahkega dela, vendar vseeno lažjega od _ 
kopača premoga, te ali one rudnine. Podobne primerjave I 
navaja poročilo tudi v drugih panogah. Več ali manj pa je I 
povsod tako, da so neposredna proizvodna dela skoraj po

I
 pravilu manj plačana kot dela v upravnih službah. Redki so — 
primeri, da delavec zasluži več kot direktor.

Vse to povzroča, da se ljudje, če le morejo, izognejo B 
proizvodnemu delu. Posledice čutimo na vsakem koraku,

I
 predvsem pa v storilnosti in kakovosti naših izdelkov. Od — 
vsega tega pa je odvisen naš splošni napredek.

Zato bo letošnje srečanje »Rdeči prapor« v Kragu- B 
jevcu s svojimi ugotovitvami, dogovori in priporočili zna- 

rten prispevek k utrjevanju samoupravljavske vsebine na- ■ 
šega dela.

Ovrednotenje 
proizvodnega dela

V sindikatih, na ravni federacije, so prve dni tega meseca 
razgrnili osnove dveh aktualnih in pomembnih akcij: večjega 
vrednotenja proizvodnega dela in temeljitejšega družbenega 
planiranja razvoja od temeljnih organizacij samoupravljanja 
naprej. Konkretnejša stabilizacija teh akcij je kajpak prepu
ščena republiškim in pokrajinskim svetom Zveze sindikatov 
Jugoslavije, poudarjeno paje, daje največ odvisno od aktivnosti 
občinskih sindikalnih svetov in kajpak od sposobnosti osnovnih 
organizacij sindikatov in njihove odločnosti v uresničevanju 
interesov delavcev v organizacijah združenega dela in drugod,

To so življenjska vprašanja, ki jih prav sindikati ne smejo 
zanemarjati, čeprav se ne tičejo samo njih. Razmere v premo
govnikih smo že lani začeli reševati z večanjem osebnih do
hodkov rudarjev, tudi za ceno zmanjšanja dohodka premogo
vniških organizacij združenega dela. Podobno pa je zdaj tudi v 
drugih organizacijah, kjer delavec ni več za težka in slabo 
plačana dela. Isto velja tudi za vrednotenje dela organizatorjev 
proizvodnje, dela in poslovanja, če lahko zamenjajo odgovor
nejše, zahtevnejše in sposobnejše opravljanje dela za manj 
zahtevno in manj ustvarjalno delo v negospodarskih dejavno
stih, kjer so povrhu še bolje plačani.

Čel niz problemov je zaznavnih zaradi podcenjevanja 
proizvodnega dela v razporejanju osebnih dohodkov, materi
alnih vrednosti in tudi vrednotenja po merilih družbenega 
ugleda. Nemotiviranost za delo v proizvodnji je skupni ime
novalec takšnega stanja, kar je posledica uravnilovke pri vre
dnotenju dela po merolih zaradi diplom in drugih merilih zunaj 
rezultatov dela.

Načelo, da enako izobraženi delavci ne morejo prejemati 
enakega osebnega dohodka in drugih nagrad za opravljeno 
delo, je pri nas že tako staro, da so ga preživele že generacije 
delavcev, praksa Pd je še vedno takšna, kot je bilo nekoč, da je 
bolje biti uradnik kot pa proizvodni delavec, zato je slaba tudi 
motiviranost za izobraževanje ža delo v proizvodnji, saj delavci 
iz proizvodnje svoj im otrokom pač ne želijo takšne bodočnosti, 
kakršno so imeli sami — kljub vsem glorijam,-ki jih vsak dan 
pojemo delu.

ga dela na polju, v hlevu ali v 
gozdu, in da s tem kmetom 
omogočijo trdnejši družbe
noekonomski in s tem tudi 
socialni položaj.

Odgovor pa terja še eno 
vprašanje. Ali naj bodo kme
tje sindikalno organizirani 
skupaj z delavci v zadrugi ali 
pa naj imajo svojo sindikalno 
organizacijo? Bila je pobuda 
zasebnih kmetov, ki ne želijo 
skupnega sindikata z delavci v 
kmetijstvu. Ti v bistvu hočejo 
sindikat zasebnih kmetov (kar 
je nedvomno opozorilo tudi 
za šibko delovanje sociali
stične zveze in komunistov na 
vasi).

Zato je odgovor jasen. Prav 
zaradi utrjevanja družbeno
ekonomskega položaja kme
tov in zaradi njihovega iz
enačevanja z delavci v kme
tijstvu je edina smotrna rešitev, 
da se zasebni kmetje vključijo 
v zadružne sindikalne orga
nizacije skupaj z delavci, ki v 
njih združujejo delo. Le tako 
sindikalno organizirani kme
tje bodo tvorno prispevali k 
utrjevanju in razvijanju sa
moupravnih odnosov v za
drugi, s katero sodelujejo, 
delijo dohodek in tveganje. In 
le tako bodo sami pripomogli 
k utrjevanju svojega družbe
noekonomskega položaja. To 
pa je sindikalni in tudi širši 
družbeni cilj.

(Po DELU)

Spomeniki — ki jim 
pravimo rafinerije
V treh letih (1980-1982) bo

do znašale izgube v naših ra
finerijah 39,6 milijarde dinar
jev, samo v lanskem letu pa 14 
milijard. Naftarji zahtevajo 
19,55-odstotno podražitev za 
naftne derivate, nasprotno pa 
se je nafta na svetovnem trži
šču za 20 odstotkov pocenila. 
Zahteve jugoslovanskega go
spodarstva po nafti znašajo 
okoli 11 milijonov ton, vendar 
lahko zagotovimo le 10 milijo
nov ton. Zdajšnje zmogljivosti 
naših rafinerij znašajo pri
bližno 25 milijonov ton letno, 
in je vprašanje, ali jih bo moč 
do konca tega stoletja go
spodarno zaposliti.

Naša največja rafinerija na 
Reki je morala ustaviti pro
izvodnjo, pančevska dela ko
maj s polovično zmogljivostjo, 
in še to z izposojeno nafto iz 
Bosanskega broda. Toda tudi 
tej rafineriji zmanjkuje nafte. 
Rafineriji v Lendavi in v Sisku 
predelujeta domačo nafto, to
da te ni dovolj niti za polno 
zmogljivost rafinerije v Sisku.

Čeprav je bilo že v začetku 
lanskega leta dogovorjeno, ka
ko bodo republike in pokrajini 
priskrbele devize za uvoz suro-
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LENDAVA

Pravočasno
S SEJE PREDSEDSTVA OK SZDL GORNJA RAD
GONA 

in zadovoljivo
V občini Gornja Radgona 

so v vseh krajevnih skupno
stih opravili temeljne kandi
dacijske konference, v skladu 
z rokovnikom pa potekajo 
tudi predvolilne aktivnosti v 
gomjeradgonskem združe
nem delu. Zato so na zadnji 
seji predsedstva OK SZDL že 
uskladili ožji predlog za mo
žne člane družbenopolitične
ga zbora SO in nosilce druž
benih funkcij v občini in sa
moupravnih interesnih sku
pnosti, ki ga bodo obravnavali 
na občinski kandidacijski 
konferenci.

Do sprememb pri eviden
tiranih možnih ožjih kandi
datih za DPZ je prišlo v dveh 
primerih zaradi nezdružljivo
sti funkcij, in to pri kandidatu 
za predsednika zbora kraje

vnih skupnosti in skupščine 
samoupravne^ interesne sku
pnosti socialnega varstva 
vzgoje in izobraževanja, in 
sicer na osnovi dogovorov s 
prej evidentiranimi.

Sicer pa za dosedanjo 
predvolilno aktivnost v občini 
velja ugodna ocena, kljub 
temu da zbirnega poročila s 
temeljnih kandidacijskih 
konferenc še ni. Evidentiranih 
je precej večje število kandi
datov, ki jih bodo 11. in 14. 
naslednjega meseca izvolili, 
večina pa jih je tudi pripra
vljena sprejeti delegatsko od
govornost za svoje morebitno 
delo v naslednjem, že tretjem 
mandantem obdobju v ži
vljenju našega delegatskega 
sistema.

vp

M. J.

POMURJE

J Konkretnejše
■ resolucij ske naloge'
I

Bolj obvezujoče in konkretnejše naloge v zvezi s I 
predlogom ukrepov in aktivnosti izvršnega sveta za iz- ■ 
vajanje občinske in republiške resolucije v letošnjem letu, ■ 
Iki sojih sprejeli na zadnji seji izvršnega sveta skupščine ■ 

občine v Murski Soboti, brez dvoma zagotavljajo dosle- ■ 
dnejše uresničevanje gospodarskih ciljev. Posebej tudi W 
zato, ker so tokrat dokaj natančno opredeljeni nosilci in _ 

| roki, pri čemer so za izvajanje posameznih ukrepov do- I 
■ ločenestrokovne službe izvršnega sveta, predvsem komite ■ 

za družbeno planiranje, in upravni organi skupščine ob-

I
čine. Med poglavitne nalogč v letošnjem letu sodi zlasti I 
spremljanje in analiziranje gospodarskih gibanj ter po- I 
ročanje skupščini občine o uresničevanju ciljev iz občin,- " 
ske resolucije, ki posegajo na področja gibanja indu-

I
strijske in kmetijske proizvodnje, izpolnjevanje investi- H 
cijskih, izvoznih in drugih usmeritev družbenoekonom- S 
skega razvoja občine v letu 1982. ■

I
 Posebna pozornost članov izvršnega sveta je veljala | 

tudi poročilu o doseženih pridelkih pomembnejših polj- I 
ščin in izvršitvi plana jesenske setve v lanskem letu ter W 
planu spomladanske setve v letošnjem letu.

KAKO PO PRVEM 
POLLETJU

Z učnimi uspehi, ki so jih 
dosegli učenci prvih letnikov 
srednjega usmerjenega izo
braževanja v Pomurju — v 7 
srednješolskih centrih jih je 
1266 — nismo bili zadovoljni. 
Uspeh je bil namreč v popre
čju le okrog 55-odstoten. Zato 
so bili učiteljski zbori dolžni 
sprejeti ustrezne ukrepe za 
izboljšanje rezultatov. In kaj 
je pokazala analiza prvega 
polletja v srednjem usmerje
nem izobraževanju?

Delegati o 
zdravstvu 

in 
turizmu

Seja vseh treh zborov 
skupščine občine Ljuto
mer je strnila obširno pro
blematiko turizma in 
zdravstva v občini. Analize 
so pokazale pomanjklji
vosti in tudi napredke v 
zdravstvu in turizmu. 
Ugotovitev, da so v turiz
mu še rezerve, ki pa jih ne 
znajo (ali pa nočejo) izko
ristiti, je odraz dejanskega 
stanja.
Na skupni seji so potrdili 
tudi osnutek novega po
slovnika Skupščine občine 
Ljutomer.

D. L.

Učni uspeh se je na večini 
šol v primerjavi s 1. ocenje
valno konferenco izboljšal; v 
poprečju znaša skoraj 70 od
stotkov. Opazni so tudi pozi
tivni premiki pri preverjanju 
in ocenjevanju znanja ter 
spreminjanju odnosov v skla
du z zahtevami pravilnika o 
preverjanju in ocenjevanju, 
vendar so glede tega še sub
jektivne pomanjkljivosti pri 
nekaterih učiteljih oziroma 
predmetih skoraj na vsaki šoli 
(kampanjsko preverjanje, 
samo ustno ali samo v pismeni 
obliki). Še vedno je preveč 
kontrolnih nalog in učenci so 
bolj obremenjeni proti koncu 
ocenjevalnega obdobja, ne pa 
enakomerno skozi vse obdo
bje. Na drugi strani pa je ne
malo učencev, ki bi priznali, 
da so sepremalo sproti učili ali 
da so premalo zavzeto delali.

Nekateri tudi nimajo pri
vzgojenih delovnih navad, 
primanjkuje jim potrebno 
predznanje iz temeljnih 
predmetov ali pa niso vajeni 
dela z učbeniki.

Kot pozitivni premik pa je 
treba omeniti, da pri večini 
učiteljev vendarle stopa fron
talni pouk v ozadje in se torej 
vse bolj uveljavlja skupinsko 
ter individualno delo z učenci. 
Prav tako učitelji uvajajo nove 
metode in oblike dela. Vendar 
s stanjem še ne moremo biti 
zadovoljni, dokler to ne bo 
postala praksa vseh učiteljev.

JOŽE GRAJ
K
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Razstava 
o Edvardu 
Kardelju
Ob obletnici smrti revo

lucionarja in misleca Ed
varda Kardelja so člani OO 
ZSMS v Panoniji v Murski 
Soboti pripravili zanimivo 
razstavo o njegovem delu 
pri graditvi socialistične 
družbe. Z zanimanjem so si 
jo ogledali vsi zaposleni.

frku

Uspešne kandidacijske 
konference

Predsedstvo občinske kon
ference SZDL Lendava je 
sklenilo, da bo L sej a občinske 
kandidacijske konference 22. 
februarja, na njej pa bodo 
določili predlog kandidatne 
liste za družbenopolitični 
zbor občinske skupščine. Na 
seji predsedstva so ocenili tudi 
potek in izvedbo kandidacij
skih konferenc v krajevnih 
skupnostih in OZD. Po tej 
oceni, ki še ni dokončna, so 
kandidacijske konference bile 
dobro pripravljene, na njih pa

so občani dali še nekaj doda
tnih predlogov za dokončno 
oblikovanje delegacij, pa tudi 
predlogov zanekatere vodilne 
funkcije v občini. Predsedstvo 
občinske konference je spre
jelo še izhodišče za progra
miranje dela občinske konfe
rence in njenih organov za 
letošnje leto. Iz izhodišč je 
razbrati, da bo največ pozor
nosti namenjene delovanju 
novoizvoljenih delegacij, ter 
uresničevanju sklepov zborov 
občinske skupščine o delova

nju delegatskega sistema. 
Program dela občinske kon
ference bo seveda prilagojen 
programom dela delegatskih 
skupščin in družbeno politič
nih organizacij v vseh po
membnih vprašanjih, ki za
devajo delovne ljudi in obča
ne. Program dela bodo spre
jeli v petek na seji občinske 
konference SZDL na kateri 
bodo ocenili tudi opravljene 
kandidacijske postopke.

Jani D.

O madžarskih 
sindikatih

V okviru zelo razvejanega 
mednarodnega sodelovanja 
je na povabilo občinskega sve
ta zveze sindikatov ob koncu 
minulega tedna prispel v 
Mursko Soboto na krajši ob
isk vodilni sindikalni sekretar 
Železne županije iz Szomba- 
thelyja na Madžarskem 
Lajos Nagy. Po razgovorih z 
vodilnimi sindikalnimi de
lavci iz murskosoboške obči
ne, kjer so se zavzeli za nad
aljnjo krepitev medsebojnih 
stikov, zlasti na gospodar
skem področju, je ugledni 
madžarski gost imel preda
vanje na temo »Sindikati na 
Madžarskem in njihova vloga 
pri uveljavljanju socialne po
litike«. Ob nedavno končani 
3. konferenci Zveze sindika
tov Slovenije, na kateri so 
spregovorili o podobni pro
blematiki pri nas, je bilo 
omenjeno predavanje vseka
kor še bolj aktualno za sedanji 
družbenopolitični in gospo
darski trenutek.

Predavanja v sejni dvorani 
gasilskega doma v Murski 
Soboti so se udeležili člani

občinskega sveta zveze sindi
katov in njegovega predsed
stva, člani komisije za med
narodno dejavnost pri sindi
katih ter predsedniki tistih 
osnovnih organizacij zveze 
sindikatov iz murskosoboške 
občine, ki so že doslej navezali 
tesne oblike sodelovanja s 
sosednjo deželo. Po dogovoru 
so se predavanja udeležili 
tudi člani predsedstva občin
skega sveta zveze sindikatov iz 
Lendave, kakor tudi predse
dniki in sekretarji občinskih 
svetov zveze sindikatov ter 
komisij za mednarodne od
nose in ostalih pomurskih 
občin.

Po lanskoletnem obisku 
madžarske sindikalne dele
gacije iz Železne županije v 
Murski Soboti in vrnitvi ob
iska murskosoboških sindi
kalnih delavcev na Madžar
skem je tokratno predavanje 
vodilnega sindikaftiega se
kretarja Lajosa Nagyja vse
kakor prispevalo k še večji 
izmenjavi izkušenj, predvsem 
na gospodarskem področju.

Milan Jerše

BELEŽKA

Ali je industrijska 
kooperacija tabu?

V glasilu občinskega sveta 
zveze sindikatov občine Len
dava je med drugim zapisano: 
»Naše, občinske organizacije 
združenega dela ne želijo pre
dati kooperantskih del našim 
občanom (obrtnikom), ker bi 
se tako ugotovilo, koliko mi
lijard se pošilja tja, kjer jih je 
že tako preveč.« Res je sicer, 
daje omenjena misel zapisana 
v rubriki Saj ni res, pa vendar 
je ..., toda s tem nikakor ne 
zgublja na svoji aktualnosti in 
ostrini. Zdi se, da je bila in
dustrijska kooperacija v len
davski občini leta in leta tabu 
in da so nekatere podrobnosti 
o njej prihajale le po kapljicah, 
pa zato verjetno še huje burile 
duhove. Izvršni svet občinske 
skupščine je ob pripravi seda
njega srednjeročnega progra
ma razvoja občine organiziral 
okroglo mizo o razvoju drob
nega gospodarstva in na njej 
razgrnil nekaj podatkov, ki na 
prvi pogled presenečajo. Ugo
tovljeno je bilo, da ima len
davsko gospodarstvo razvito 
industrijsko kooperacijo, da 
letno za ta namen odšteje ka
kih 150 milijonov dinarjev, 
toda ves ta denar odhaja iz

občine, ker v domači občini 
takih kooperantov sploh ni. Če 
je podatek točen, in nedvomno 
je, potem sledi vprašanje, kdo 
je kriv za to, da se v občini taka 
kooperacija ni razvila. V času, 
ko se otepajo s čedalje večjim 
številom nezaposlenih, ko se 
ponuja v organizacijah zdru
ženega dela kaj malo novih 
delovnih mest, seveda problem 
industrijske kooperacije še 
močneje izstopa. Ni potrebno 
posebej poudarjati* kaj bi to 
pomenilo za lendavsko obči
no. Ne le da bi denar ostal v 
občini, na ta način bi našlo 
delo veliko ljudi. Analize o 
razvoju drobnega gospodar
stva ta čas v občini še vedno ni, 
toda kakršnakoli bo, bo mo
rala upoštevati industrijsko 
kooperacijo. Možnost zanjo 
torej obstaja, ponuditi jo bo 
potrebno domačim obrtnikom 
in tistim, ki bi to želeli postati. 
Ker pa ta kooperacija ne sme 
biti prepovedana tema, bi bilo 

prav, da o njej podrobno spre
govorijo v zboru združenega 
dela občinske skupščine in v 
družbenopolitičnih organiza
cijah.

Jani D.

PRVI POZDRAV

KAKO JE Z VALUTO?
Na Japonskem in Kitajskem si menda voščijo dobro jutro 

z besedami: »Si že pojedel svojo porcijo riža?«
Pri nas si v času »kampanje« o davkih za dobro jutro 

porečemo: »Si že plačal svoj obrok davka?«
Pomurci pa ne bi bili Pomurci, če ne bi že ob prvem 

jutranjem snidenju hlastnili: »Kako je z valuto?«

Vzeli s(m)o na piko

SNAMI MASKO 
IN ZAČNI!

(Prosto pred pustom)
Opletati z jezikom kot krava z repom je jako slikovito in 

krepko slovensko reklo, ki ponazarja poseben način govorje
nja. Kadar nas huda beseda prizadene, zapusti v nas občutek 
manjvrednosti. A včasih bi morali samo udariti po mizi in 
pretipati komu obisti. Zakaj vedno ne storimo tako? Kaže, da 
se zmerljivke in druge žal besede razlezejo v dojemljive mož
ganske celice in jih zoprno ohromijo, tako da pozabimo, kako 
ravna napadalna in vsiljiva posmehljivost ponavadi »hodi po 
berglah«, ne da bi to vedela.

Mi v temle zapisu, ki ima precejšnje ambicije biti satira, 
ne kanimo opletati z jezikom (pardon: s peresoml), marveč v 
hudih časih z vedrim čelom zavrtati vase in v druge. Bodi nam 
pri tem vodilo, da zna »larfa« še takega neotesanca in zarob- 
Ijenca napraviti za pravega, pravcatega ugledneža, svetovlja
na, uglajenca. Jezik mu običajno teče kot namazan, posebej 
takrat, ko skuša komu zbijati ceno in veljavo. Blebeče, kvasi, 
pleteniči in »veže otrobe«, da samo strmiš. Svojo iznajdljivost 
razvije prav do viška, česar mu seveda ne uspe pri bolj potreb
nih in zahtevnih rečeh. Celo siromašna domišljija se tu raz- 
bohti v pravo poplavo neokusnih, če ne prostaških besedi.

Ne tako redko se nam očita, da smo medli, pusti in črno- 
beli v poročanju/Da nam pri določnejših stvareh (beri: proble
mih, stiskah, zagatah) zmanjka korajže in agrumentirane 
udarnosti. Da najraje razgaljamo tisto, kar je splošno znano 
ali tisto, kar se dogaja »sede« (na sestankih!), ono, kar je »v 
areni življenja«, pa okrcamo in ošvrknemo bolj mimogrede, 
skorajda »zaradi lepšega«.. Pri tem tisti, ki tako govore in 
razmišljajo, često ne prebirajo besed.

Svojčas je iz pekarn mamljivo dišalo po svežem kruhu, 
pecivu in žemljicah, dandanes pa mimoidoči več ne ve ali jo 
maha mimo takšne ali drugačne obrtne delavnice ali pekrane. 
Pri rezervnih delih za stroje in opremo vlada »mali Babilon«, 
da si o samih strojih in opremi niti ne belimo glave. Še več: tu 
se je košato in vsemogočno ustoličilo njegovo veličanstvo, 
znano pod imenom (psevdonimom!) zveze in poznanstva. Pri 
varstvu okolja — da smo brez dlake na jeziku — se gremo 
vsake toliko časa nekakšnih akcij! ki smo jih — domiselnost 
pa taka! — kar datumsko zakoličili.

Delavci v fabrikah, za stroji, bentijo in se pridušajo, 
zakaj za božji čas ne pišemo v njihovem jeziku, skratka v 
takem, da bi jim »odprli oči« in ne da jim jih, s kakšnim na 
hitro sfabriciranim in polovičarsko zarobljenim člančičem, še 
bolj »zamažemo«. Podobno je na podeželju, kjer prav tako 
marsikomu kaj ne »paše«. Ali je to cesta, vodovod, kanalizaci
ja, elektrika, telefon in podobni razvojni dokazi.

Ne upamo si šibati prevzetne nevednosti, ki si je našla 
gnezdo v prenekaterem uradu in pisarnici, kamor — prav 
zaradi tega — naključni ali nenaključni obiskovalec ponavadi 
še vedno vstopa s strahospoštovanjem in malone podložni- 
škim smehljajem. Klobuk dol pred zgledi in častnimi izjema
mi, saj krivice ne želimo delati nikomur! Zelo lepo se čuje: 
dajmo odgovornosti ime in priimek! Toda, kako priti do 
imena in priimka, če pa so stopnice strme, majave in vegaste, 
pa še vrha jim ni videti. Prej obnemoremo in se pač —■ šilom 
prilik! — zadovoljimo s kakšnim »ocvirkom«, ki nas zna kaj 
hitro posaditi v oslovo klop.

Presedanje s stolčka na stolček (beri: s položaja na 
položaj) nam je že tako prešlo v meso in kri, da se še zmenimo 
ne. če se kdo kdaj spotakne obenj. Največ kar je, je slast in 
privoščljiva naslada — a ne, kakšni smo ljudje! — če komu 
pristrižejo peruti ali mu spodmaknejo sedlo, na katerem je 
navidez trdno sedel in se oberoč držal za vajeti.

Le še par dni nas loči do pustnih norčij, takšnega in 
drugačnega šemljenja in šemanja, nalaščnega sprenevedanja 
in zafrkljivega spakovanja. Ne pravimo zaman, da je Pust 
možak krivih ust, ki mu iz gobca izzivalno moli rdeč jezik. Vsi 
mi se namreč občasno gremo Pusta, le da si tega zlepa ne 
priznamo. Morda bi letos storili drugače. Namreč, da bi sneli 
maske. Mi smo jih nekaj že.

Branko Žunec
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IZ DELA NALOŽBENE KOMISIJE

Delitev pristojnosti in odgovornosti
Vse prej kot lahek in hva

ležen je posel regijske komi
sije za oceno naložb pri med
občinski gospodarski zbirnici 
za Pomurje. Zadnja seja 
predsednikov in tajnikov teh 
komisij iz vse Slovenije je na
mreč navrgla kar precej 
vprašanj, še več pa dilem in 
zaskrbljujočih ugotovitev. 
Med njimi vidno prevladujejo 
naslednje: vrednost investicij 
seje lani v naši republiki no
minalno povečala za 12 do 13 
odstotkov, zaskrbljujoče seje 
povečal delež nekvalitetnih 
virov finansiranja (krediti in 
podobno), izredno pa je tudi

porasla razdrobljenost nalož
benih vlaganj. Poglavje zase 
so prav gotovo vlaganja zgu- 
barjev. kjer je še v veliko ne
dorečenega. Naj poudarimo, 
da gornje ugotovitve in spo
znanja veljajo prej za splošne 
slovenske razmere kot za po
murske. kjer v tej zvezi za
znavajo določen napredek.

Sicer pa mora regijska na
ložbena komisija na svojih 
sejah obravnavati investicij
ske zasnove v vrednosti od 15 
do 50 milijonov dinarjev, kar 
je več. pa že sodi v pristojnost 
republiške. Če velja naložba 
do 15 milijonov dinarjev in se 

jo večidel pokriva z lastnimi 
finančnimi sredstvi, sodi v 
pristojnost službe družbenega 
knjigovodstva, pri čemer je 

slednja selektor in lahko tedaj 
v spornih primerih zahteva 
mnenje naložbene komisije. 
Pri zamenjavi strojne in po
dobne opreme in investicij
skem vzdrževanju soglasje 
komisije ni potrebno, zato pa 
toliko ostrejšim merilom 
podležejo vsakovrstne zidave, 
pozidave, dozidave in preno
ve objektov. Najstrožja merila 
veljajo za področje družbenih 
dejavnosti, kjer je posebna 
odgovornost naložena občin

skim izvršnim svetom, ki mo
rajo v primerih, ko gre za na
ložbo, vredno do 15 milijonov 
dinarjev, dajati mnenja.

Vse zapisano se resda zdi 
dokaj zapleteno, vendar se 
komisija nadeja, da bo vse 
veliko jasnejše, ko bodo v re
publiki izdelali ustrezno me
todologijo in jo posredovali 
vsem komisijam, službam 
družbenega knjigovodstva, 
izvršnim svetom in gospo
darskim zbornicam Na svoji 
zadnji seji je regijska komisija 
za oceno investicij potrdila 
več predvidenih naložb, med 
njimi je bilo tudi nekaj takih, 
za katere je po prejšnji obra
vnavi terjala dodatna poja
snila. Tako je soglašala z 
gradnjo skladiščnih prostorov 
za blagovne rezerve občine 
Lendava in za potrebe malo
obmejnega blagovnega pro
meta s sosedanjo Madžarsko, 
katerega nosilec je v tej občini 
Mercator-Univerzal. Gre za 
skladiščne prostore s površino 
1655 kvadratnih metrov, kar 
bo veljalo okrog 29 milijonov 
dinarjev. Soglasjeje dobil tudi 
gornjeradgonski Kmetijski 
kombinat, kjer bodo letos 
obnovili 12 hekatarjev vino
gradov. nabavili kletno opre
mo in kmetijsko mehanizacijo 
za obdelavo vinogradov, kar 
vse jih bo prišlo nad 15 mili
jonov dinarjev. Komisija je 
poleg tega pristala v razširitev 
vodovodnega omrežja na 
vzhodnem delu občine Lju
tomer in melioracijske posege 
v okviru Kmetijskega go
spodarstva Rakičan.

B. Žunec

8 SEJE ZBOROV SKUPŠČINE V LENARTU

O RESOLUCIJI
e v tem ■ 
zdavnaj 
lej pred- |

J. Kurbus

delom v dograjenih prosto
rih že začel.

Na zasedanju je bilo sicer 
slišati, da bo letošnja rast 
družbenega proizvoda ne
koliko manjša, kot so sprva 
načrtovali, vendar pa bo še 
vedno okrog 5-odstotna. Za 
tri odstotke naj bi se pove
čalo število zaposlenih, za 
približno toliko pa bi naj 
narasla tudi produktivnost.

Zanimivo je. da se tudi v 
občini Lenart vse smeleje 
odločajo za izvozne posle. 
Tamkajšnji Klemos, PIK, 
Kristal, v zadnjem času pa 
tudi Centrovod in drugi ko
lektivi. bodo še naprej utirali 
svoje poti na tuje trge. Tako 
ni nič čudnega, če so zastavili 

■ Že vrsto let si v občini 
Lenart prizadevajo stopati 

I hitreje kot v drugih sloven
skih občinah, kajti kljub 
razvoju v preteklem obdo
bju so ostali na repu razvi- 

Itosti. Vlagali so v industrijo, 
kije ponudila delovna mesta 
mladim ljudem. Toda v Le
nartu si želijo še več. Na ne- 

I davnem zasedanju zborov 
občinske skupščine so se za
vzeli za nove naložbe prav na 
področju nadaljnje industri- 

■ alizacije in moderniziranja 
E kmetijstva. Kar nekaj tovarn 
E bo* razširilo prostore in pro- 
| izvod n e zmogljivosti, med 

njimi Klemos v Lenartu. 
rTOZD Mariborske livarne, 

Centrovod in Kristal, kije z 

15-odstotno rast izvoza, 
medtem ko stopnje uvoza ne 
bodo povečevali. B

Nenazadnje pa se v tem ■ 
letu kažejo tudi že zdavnaj 
zastavljeni cilji (doslej pred- | 
vsem želje). Končno bodo 
namreč le začeli urejati pro- ■ 
izvodni obrat v Zgornji Šča
vnici. obmejni KS te občine. |

Seveda pa v lenarški ob- 
čini ne mislijo zgolj na in- ■ 
dustrijo. Poleg novih proiz- 
vodnih zmogljivosti bodo v " 
prihodnje namenjali osred- 
njo pozornost tudi kmetij- I 
stvu. hitreje pa želijo razvi- H 
jati še drobno gospodarstvo * 
in obrt. ■

Kdo bo prevzel odgovornost, 
da mesa ne bo?

Murska Sobota, februar — 
V prvih dveh mesecih letoš
njega leta obseg klanja v kla
vnici soboške Mesne indu
strije. kije naj večja klavnica v 
Sloveniji, nenehno upada. 
Predvsem se zmanjšuje na 
račun manjše ponudbe v Po
murju vzrejene živine. Šte
vilčno manjši zakol pripisu
jejo predvsem odlivu živine v 
druge republike, kjer veljajo 
višje odkupne cene in tistim 
kupcem, ki živino izvažajo 
preko maloobmejnega pro
meta. Del živine pa rejci v 
uPanju. da bo prišlo do take 
spremembe cen. ki bi bile
sprejemljivejše, držijo v hle
vih. Posebej zaskrbljujoče je. 
da rejci prodajo vse več telet, 
ker se privez in nadaljnje pi- 
Linje pri visokih cenah koruze 
m krmil ne izplača. K sled- 
nJemvu je svoje prispevala tudi 
odločitev Živinorejske poslo- 
vne skupnosti, da se premije 
za privez telet, v primerjavi s 
preteklim letom, ne bodo 
spremenile, kar pomeni, da bo 
rejec za nadaljnje pitanje tudi 
etos prejel 2.000 dinarjev.

Mcer pa ta čas tudi premija 
ama po sebi nič ne rešuje, 

^metjeprodajajoživinomirno 
aarug nakupovalcem iz dru- 

gm republik, kjer dosežejo po 
Podane živine okoli 

•U00 dinarjev boljšo ceno in 

jim ni težko vrniti premijo 
2.000 dinarjev.

Še najbolj žalostno je, tako 
so ugotavljali na seji vseh 
predstavnikov organizatorjev 
zadružne proizvodnje, druž
benih posestev in mesarjev 
ABC POMURKA v Pomurju, 
da so noVo klavnico Mesne 
industrije v Murski Soboti 
zgradili zato, da bi spodbujala 
razvoj živinoreje, ta čas pa jo 
kljub temu, da je na račun 
razkoraka med določenimi in 
dejanskimi tržnimi odkupni
mi cenami rejcem izplačala 
250 milijonov več od dogo
vorjenih cen — na račun las
tnih izgub v isti višini, prej 
zaviralec kot spodbudnik za 
razmah živinoreje. Seveda na 
račun nedogovorjene politike 
odkupnih cen živine med re
publikami. Zato tudi ni ču
dno. da so rejci in mesarji 
potem, ko so jim v zadnjih 
letih padli v vodo vsi dogovori 
— med drugim iskali začasno 
rešitev v tem. da povečajo iz
voz žive živine, kjer na račun 
participacije na devizah in 
izvoznih spodbud dosegajo 
znatno ugodnejšo ceno. Kot 
novost velja omeniti, da seje 
prvič zgodilo, da tudi mesarji 
soglašajo, da se živina raje 
organizirano proda v druge 
republike in v izvoz preko 
ABC POMURKA, kot da se 
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V kmetijstvu več 
skupnih interesov 

ted • P°vah'l° medobčinske gospodarske zbornice so pretekli 
iz so" ? >l-ikal^’°."1urie predstavniki zbornice okraja Radkersburg 
fiau li ^vs.<rije. Osrednja tema razgovora, z naše strani so se 
bile ? ,udi predstavniki pomurskih kmetijskih organizacij, so 
kmetijstv"°St* skuPn’ '"teresi za sodelovanje na področju 

ie .te.mu’ da sta obe sosednji pokrajini pretežno kmetijski,
došla°' S • s°delovanja malo. Kmetijcem bi bila zlasti dobro- 
sktinn!h™enjava 'zkušenj, nedvomno pa gre tudi za vrsto drugih 
pneea " .""dresov povezanih s kmetijstvom. Tako je veliko sku- 
kmeti, "rejanju vodno gospodarske problematike,za pomurske 
wa bi 'n organ*zatorje radgonskega kmetijsko-živilškega sej- 
strani , Pomembno širše sodelovanje sosednjih kmetijcev, obe 
Pomemb 3 Ve*’ko skupnih točk pri izvajanju obrambe pred točo, 
Muri na Pa so Eodi vprašanja povezana z izgradnjo elektrarn na 

pa so, da mora sodelovanje o omenjenih vprašanjih, je
zaživeti a vprašanj na področju kmetijstva, čimprej

odliva na črno, pa čeprav bo 
soboška klavnica zaradi tega 
praktično brez dela, velik del 
slovenskega tržišča pa brez 
mesa.

Stvari so šle tako daleč, da 
so rejci na račun višjih cen, ki 
jih dosegajo v sosednji re
publiki. pripravljeni zagota
vljati osebne dohodke mesar
jem. čeprav slednji ne bodo 
delali, kar hkrati pomeni, da 
ne bodo ustvarjali novih iz
gub. Pri vsem skupaj je še 
najbolj nelogično to. da slo
vensko tržišče polovico mesa 
dobi iz živine, dokupljene v 
drugih reublikah. kjer že ve
ljajo višje cene ob tem. da tam 
mesarji doplačajo še visoke 
stroške prevoza, hkrati pa se 
živina vzrejena takorekoč 
pred vrati klavnice, vozi dru
gam. V zadnjem času pa se 
dogaja celo, da se rejci raje 
odločajo za prodajo koruze, ki 
ima nenormalno visoko ceno, 
kot za pitanje živine.

Za proizvajalce pa je nes
prejemljiv predlog, da v prvi 
vrsti izgubo sanirajo v okviru 
delovne organizacije, sesta
vljene organizacije in matične 
občine in le ostanek izgub iz 
sklada republiških rezerv.

Slednje bi namreč »poje
dlo« vso akumulacijo združe
nim organizacijam agroživil- 
stva in zajedlo celo v obratna 
sredstva. Ob tem. da bi na ta 
način bile izključene kakr
šnekoli možnosti novih na
ložb. pa bi bil ogrožen celo 
obstoj proizvajalcev hrane — 
s čimer bi splavali vsi načrti o 
večji samooskrbi s hrano.

Zato rejci, kot mesarji ob 
tern, da iščejo nove rešitve — 
med drugim pripravljajo tudi 
uvedbo uslužnostnega pitanja 
pri večjih rejcih — ta. čas ne 
vidijo rešitve drugje kot v istih 
cenah živine v vsej Jngoslviji. 
pri čemer je treba začeti na
stali položaj reševati od pri
marne proizvodnje pa do 
prodaje mesa. Seveda ob tem. 
da se upošteva, da tudi pitanje 
govedi in prašičev, kot vsaka 
druga proizvodnja, itrja svojo 
ceno.

Boris Hegeduš 

milijonov 
izgube?

Izvršni svet skupščine obči
ne Ljutomer je na zadnji seji 
obravnaval tudi informacijo o 
predlogu letnega plana poslo
vanja TOZD Mesna predelava 
Simentalka Ljutomer. Infor
macija je nastala zaradi boja
zni in predvidevanj, da bo 
TOZD Simentalka tudi letoš
nje leto končal z izgubo, in si
cer dosti večjo kot lani. Lani je 
znašala 15 milijonov dinarjev, 
letos pa naj bi (po planski na
bavni ceni) celih 80 milijonov 
dinarjev. Je to sploh mogoče? 
V DO Ljutomerčan pravijo, da 
je. In to so v informaciji, ki je 
nastala na podlagi konkretnih 
elementov poslovanja, za ka
tere so se v procesu samo
upravnega planiranja dogovo
rili delavci DO Ljutomerčan, 
izhajajoč iz sprejetih srednje
ročnih planskih dokumentov, 
tudi dokazali.

V informaciji so na podlagi 
letošnjih planskih cen izraču
nali, da bi dosegli 418.642.617 
dinarjev celotnega prihodka, 
46.289.106 dinarjev dohodka 
in 55500.807 dinarjev čistega 
dohodka ter po razporeditvi 
čistega dohodka »pridelali« 80 
milijonov izgube. Prav tako pa 
so v informaciji postregli z iz
računi, ki bi nastali po dogo
vorjeni ceni za nabavo osno
vnih surovin — goveje, svinj
sko in odkupljeno goveje 
meso). Celotni prihodek bi bil 
isti, čisti dohodek pa bi bjl 
53.157,970 dinarjev, poslovno 
leto pa bi končali z 29.189.095 
dinarjev za sklade.

Vprašanje pa je, ali bo ta
kšen rezultat možno doseči. 
Realno gledano je odgovor ne. 
A vendar bo potrebno nekaj 
narediti. Dosti lahko pomaga 
dogovarjanje v okviru obeh 
SOZD — ABC Pomurka in 
Slovin — kjer'dohodkovni in 
samoupravni odnosi niso ra
vno na višini (vsaj pri dohod
kovnem povezovanju ne), dru
gič pa bi bilo potrebno najti 
skupen jezik o sovlaganju v 
razvoj primarne kmetijske 
proizvodnje in pospeševanje 
živinoreje na nivoju republike. 
In ravno ta dva ukrepa bosta 
prioritetna v iskanju rešitev za 
DO Ljutomerčan TOZD Me
sna predelava Simentalka 
Ljutomer.

D, L.

tnala anketa
Marksistično 

znanje — 
močno orožje

Brez dvoma pomeni trimesečni seminar teorije in 
prakse marksizma, ki ga izvaja medobčinsko študijsko 
središče pri politični šoli CK ZKS za Pomurje, pomemb
no obliko idejnopolitičnega usposabljanja in izobraževa
nja pomurskih komunistov. Letos ga obiskuje 20 slušate
ljev, ki se bodo v okviru 420 pedagoških ur seznanili 
zlasti s področja zgodovine in vloge zveze komunistov, 
filozofije, politične ekonomije, sociologije, družbenopo
litičnega sistema, ekonomike in slovenskega jezika. 
Oblika tega izobraževanja poteka iz dela, kar pomeni, da 
se slušatelji po končanem seminarju vrnejo v delovna 
razmerja v organizacije, od koder so prišli. In kaj menijo 
sami o tej izobraževalni obliki?

EVGEN EMRI, predstojnik 
medobčinskega študijskega sre
dišča: V minulih štirih letih je 
bilo opravljenih zares veliko 
število raznih izobraževalnih 
oblik za komuniste iz vseh 
štirih pomurskih občin, med 
katerimi zavzema posebno me
sto seminar teorije in prakse 
marksizma. Predavatelji so v

glavnem iz Pomurja in so strokovnjaki ter družbenopoli
tični delavci, ki se že več let ukvarjajo s to obliko idejno
političnega izobraževanja. Predvsem je spodbudno 
dejstvo, da smo uspeli usposobiti aktiv predavateljev v 
regiji, ker smo se v preteklosti soočali s problemom 
pomanjkanja števila ustreznih predavateljev. Tako se 
lahko posvetimo večji idejnopolitični usmerjenosti
vseh oblik izobraževanja komunistov v regiji.

MILAN BALAŽIČ, podjetje 
Sobota iz Murske Sobote: Ta 
oblika izobraževanja se mi zdi 
najbolj pozitivna, ker zvemo 
marsikaj novega za nas in se 
»oborožimo« z znanjem, ki 
nam bo še kako koristilo v 
samoupravni praksi okolja, 
kjer delamo. Seveda bo to v 
največji meri odvisno od same

ga kolektiva, v kolikor bodo pripravljeni sprejeti naše 
pobude, zlasti glede večjega uveljavljanja samoupravlja
nja v praksi. Marsikje mislijo, da bomo sedaj mi nekakš
ni »advokati« tega sistema, kar je zmotno mnenje, kajti 
naše delo bo poslej črpanje idej iz baze, torej s konkret
nega delovnega mesta. Drugače se bodo izničili rezultati, 
kijih bomo pridobili s tem seminarjem.

MIRA MILOŠEVIČ, delo
vna organizacija Bolnica iz 
Murske Sobote: Za ta seminar 
sem se prijavila zlasti zato, da 
bi pridobila več znanja iz 
samoupravljanja in socialistič
nega sistema, saj izhajam iz 
delovnega okolja, kjer je struk
tura zaposlenih dokaj raznoli
ka. Kot nova sekretarka osnov

ne organizacije zveze komunistov sem namreč dolžna 
pravilno raztolmačiti določena vprašanja, ki se pojavlja
jo v družbenopolitičnem življenju. Na temSeminarju pa 
se seznanimo z vsemi področji, in sicer od samoupravlja
nja do ekonomike in politike, kar mi bo pozneje gotovo 
zelo koristilo. Lahko rečem, da se predavatelji trudijo, da 
bi nam čimbolj nazorno prikazali določeno problemati
ko. zato so predavanja nadvse kvalitetna.

DRAGO BRDA, INA-Nafta 
iz Lendave: Mislim, da je 
seminar teorije in prakse mark
sizma ena izmed oblik izobra
ževanja, ki daje kompleksni 
uvod v obravnavano tematiko, 
kar bomo lahko s pridom 
uporabili v svojih delovnih 
okoljih. Še posebej zato, ker 
pričakujemo veliko aktivnega

znanja za ravnanja ob določenih situacijah. To je dobra 
oblika idejnopolitičnega usposabljanja in izobraževanja 
komunistov in za zdaj ne bi imel nobenih bistvenih 
pripomb. Sicer pa smo v delovnih organizacijah že itak 
navajeni na določeni način dela, ki se uveljavlja tudi v 
tem seminarju. Po mojem mnenju bi skozi to obliko 
usposabljanja moralo iti čim več komunistov.

Milan Jerše

ŽARKO RUES, Avtoradgo- 
na iz Gornje Radgone: Že na 
srednji in višji šoli sem imel 
veliko izobraževanja, vendar 
mislim, daje ta seminar nadvse 
koristen, saj zvemo marsikaj 
novega, poleg tega pa so preda
vanja izredno zanimiva. Brez 
dvoma mi bodo zelo koristila 
pri mojem delu v organizaciji

združenega dela, kjer šem zaposlen. Še posebej pa pri 
aktiviranju delovanja v zvezi komunistov oziroma v 
osnovni organizaciji ZK. kot sekretarju že drugo man
datno obdobje. Zato mi je žal. da nisem že prej prišel na 
ta seminar, kjer povezujemo teorijo s prakso iz konkret
nih delovnih okolij.
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Nenehno potrjevati vodilno
vlogo

v

Kritični do napak

MARJAN HAJDINJAK

OKROGLA MIZA PRED KONGRESI ZK (D

KONGRES A

proizvajalcem več dohodka. 
Tu zavzema nedvomno eno 
osrednjih mest ravno ABC 
Pomurka in njena mesna in
dustrija, kjer se pojavljajo 
znane težave, ki so v mno- 
gočem posledica disparite
te cen med surovinami in

dajo, da bodo morali znatno 
več narediti za zmanjšanje 
administrativnega dela, saj 
so s plasmajem svojih iz
delkov, kot ugotavljajo ko
munisti, lahko zaenkrat za
dovoljni. Ne nazadnje pa se 
zavzemajo tudi za večje so
delovanje med sekretarji 
osnovnih organizacij v te
meljni organizaciji združe
nega dela, k čemer bi naj 
prispevala zlasti mesečna 
koordinacija, ko bi lahko 
opozorili na najbolj aktualne 
probleme.

govejim mesom vse bolj 
vključujejo tudi v izvoz, 
vendar opažajo, da kaže di
spariteta cen tendenco na
raščanja, in sicer spet zaradi 
cen v primarni proizvodnji, 
zaradi česar so nemočni. 
Podatek, da je v letu 1980 
znašala dispariteta cen v 
tukajšnji mesni industriji 140 
milijonov dinarjev (izgube 
pa 115 milijonov dinarjev), 
lani že 220 do 240 milijonov 
dinarjev — po prvih ocenah 
— glede disparitete cen, 
pove dosti. Ob optimalno 
zastavljenem programu za 
letos, ko so že v januarju 
dosegli predvideno ceno 
prašičev, je pričakovati, da 
bo do konca leta povečana 
dispariteta cen na 450 mili
jonov dinarjev. In ta razlika 
se nenehno akumulira prav 
na področju mesne industri
je.

Zato pričakujejo komuni
sti od bližnjega slovenskega 
kongresa, da bodo dobili 
ustrezne rešitve za svoje 
probleme. Predvsem pa, da 
se znotraj kmetijstva uredijo 
cene na osnovi zakonitosti, 
ki se da strokovno dokazati. 
Hkrati se zavzemajo, da na
bavne cene v letošnjem letu 
ne bi smele presegati več kot 
15 odstotkov, s čimer bi od
padle možnosti za prodajo 
po višjih cenah in s tem iz
govori na kaj drugega. Še 
posebej zato, ker je zagota
vljanje deviz za nastopanje 
na tujem trgu nekoliko pri
spevalo k tesnejšemu do
hodkovnemu povezovanju v 
reprodukcijski verigi.

Komunisti 
se ne odrekajo 
odgovornosti

Pomurski komunisti se 
zavedajo nalog in vloge, ki jo 
imajo v političnem sistemu 
socialističnega samoupra
vljanja, da prispevajo k hi
trejšemu spreminjanju raz

V pripravah na 9. kongres Zveze komunistov Slovenije, ki se bo začel že 15. aprila letos 
Ljubljani, in poznejši 12. kongres Zveze komunistov Jugoslavije, je uredništvo Vestnika 

pripravilo okroglo mizo, kjer je tekla beseda zlasti o nalogah komunistov Pomurja pred 
partijskimi kongresi. Nedavne programsko-volilne konference v osnovnih organizacijah 
zveze komunistov, ki so v bistvu nosilke vseh aktivnosti in so na ta način v žarišču vsega 
družbenopolitičnega in gospodarskega dogajanja, so omenjenim pripravam dale nedvomno 
pomembno težo. V zvezi s tem so oblikovale lastne akcijske programe za uresničitev 
aktualnih nalog v svojem okolju in širše, s čimer bodo nedvomno prispevali k temu, da bodo 
komunisti pri svojem delu še bolj uspešni kot doslej.

Da bi lahko konkretno ocenili priprave na bližnje partijske kongrese, so v pogovoru 
sodelovali člani zveze komunistov iz vseh štirih pomurskih občin. V današnjem prvem delu 
okrogle mize vam domo predstavili aktivnost v gornjeradgonski in murskosoboški občini, ki 
jo povzemamo iz prispevkov Slavka Goloba, TOZD Bivalne enote Avtoradgona, Janka 
Jaušovca, TOZD Mesoizdelki KK Radgona, Jožeta Zlatnika, KS Gornja Radgona, ter Marjana 
Hajdinjaka, TOZD Klavnica Mesne industrije ABC Pomurka delegata 9. kongresa ZKS, Ervina 
Kerčmarja, TOZD Oblačila Mura, in Emerika Zvera, KS Ali Kardoš Murska Sobota.

Nekaj velja le 
prava informacija

V dokaj obširni razpravi je 
bil torej predvsem govor o 
nalogah komunistov na 
področju gospodarstva, o 
ekonomskih uspehih, ki jih 
očitno v Pomurju ne manjka. 
Vsi se dobro zavedajo, da 
stabilizacija ne more pome
niti manj dela, temveč več 
dela in kvalitetno opravlje

Dejstvo je, da razvoju 
kmetijstva, predvsem pa 
pridelovanju domače hrane 
namenjamo v teh stabiliza
cijskih razmerah posebno 
skrb. Vsaka izkoriščena 
možnost namreč prispeva 
več hrane in kmetijskim 

Izvozni uspehi — 
rezultat lastnih 

naporov

Aktivni in delavni so tudi 
komunisti v osnovnih orga
nizacijah ZK v krajevnih 
skupnostih, kjer pa ugota
vljajo, da breme vsega dela 
leži v glavnem na njihovih 
ramenih in da večina komu
nistov, organiziranih v zdru
ženem delu, v okolju, kjer 
stanujejo, stoji ob strani. To 
sta konkretna primera iz 
dveh mestnih krajevnih 
skupnosti, in sicer iz KS Ali 
Kardoš v Murski Soboti in 
Gornje Radgone. V prvi ni niti 
četrtina občanov aktivnih, 
pri čemer se tudi večina ko
munistov odteguje delu v 
krajevni skupnosti, češ, da 
so dovolj angažirani v orga
nizacijah združenega dela. 
Zato je osnovno vprašanje, s 
katerim so se soočali tudi na 
programsko-volilni konfe
renci OO ZK, kako angažirati 
ostale komuniste, kajti bi
stveni problem je delo dele
gacij. Tudi praksa iz gornje- 
radgonske krajevne sku
pnosti, ki združuje dve 
osnovni organizaciji zveze 
komunistov s 53 člani, na
mreč potrjuje, da še vedno 
dovolj ne upoštevajo bistva 

Poslovni rezultati so mar
sikje še premalo odraz kva
litetnih dejavnikov razvoja, 
čeprav je ta cilj iz leta v leto 
postavljen na prvo mesto 
razvoja. Komunisti v zdru
ženem delu pa menijo veli
kokrat, da niso pravočasno 
seznanjeni z rezultati go
spodarjenja in zato tudi 
ukrepanje za izboljšanje 
stanja ni tako učinkovito, kot 
bi sicer lahko bilo. Ob tem so 
v TOZD Bivalne enote Avto
radgona omenjali nujnost 
načrtnejše, dolgoročnejše 
oskrbe z reprodukcijskim 
materialom, ker so se v 
zadnjem obdobju intenzi
vneje preusmerili v izvoz, 
kjer so celo presegli načr
tovane cilje. Zlasti kritično 
pa so na programsko-volilni 
konferenci osnovne organi
zacije zveze komunistov 
spregovorili o nagrajevanju 
po rezultatih dela, ki očitno 
še ni docela izpeljano. Ugo
tavljajo namreč, da so se 
glede sištema analitične in
dividualne ocene premalo 
zadržali ob metodologiji 
takšnega načina ocenjeva
nja prispevka slehernega 
zaposlenega. Čeprav ne za
nikajo določenih pozitivnih 
rezultatov, ki so doseženi na 
področju dviga produkti
vnosti in odgovornosti de
lavcev.

Tudi v akcijskem, progra
mu predkongresne aktivno
sti so poudarili nujnost po 
večji odgovornosti za ure
sničevanje dogovorjenih 
nalog, kar so v praksi mar
sikdaj pogrešali. Bolj spod
budno pa je mnenje o infor
miranosti delavcev, saj de
lujejo informativne skupine, 
mesečno pa izhaja »glas ko
lektiva«. Obenem se zave

čina proizvodnje. Hkrati pa 
je marsikdaj prihajalo do 
trenj tudi med sekretarji 
osnovnih organizacij zveze 
komunistov v tozdih, ki so 
bili povsem na nasprotnih 
stališčih ob ugotavljanju 
konkretnih problemov same 
poslovne politike v kombi
natu. Zato je bilo čutiti po
trebo po močnejši koordi
naciji dela med sekretarji OO 
ZK znotraj delovne organi
zacije, kar so skušali v pra
ksi čimbolj uresničevati. 
Tudi z idejnopolitičnim 
usposabljanjem članstva 
vse doslej niso mogli biti 
povsem zadovoljni.

Kot kaže, jih je predkon
gresna aktivnost v mnogo- 
čem spravila na trdna tla, saj 
se vse odločneje zavzemajo

'4.

njihovih izdelkov na jugo
slovanskem trgu.

Ob dobrih ocenah razmer, 
težav in kritičnosti ter ob 
razvejani politični dejavno
sti pa se samoumevno za
stavlja vprašanje, zakaj je 
komunistov v tej največji 
pomurski delovni organiza
ciji še vedno premalo. Okrog 
230 članov zveze komuni
stov v 4500-članskem ko
lektivu, kar pomeni vsega 5 
odstotkov od števila vseh 
zaposlenih, nam vendarle 
vsiljuje misel, da je skrb za 
številčno krepitev ZK le še 
preveč občasna in neena
komerna. Čeprav ponekod 
omenjajo med vzroki za 
premajhno vključevanje no
vih članov tudi določeno 
nezainteresiranost za delo
vanje v družbenopolitičnih 
organizacijah, je vendarle 
res, da igra največjo vlogo 
zavzetost osnovne organi
zacije zveze komunistov. 
Čeprav ne bi mogli trditi, da 
Murini Komunisti niso bili 
prisotni v samoupravnem in 
družbenopolitičnem življe
nju svojega kolektiva in tudi 
navzven, pa tudi v delegat
skem sistemu so se uvelja
vili. Hkrati pa so kritično 
ocenili, da bi kazalo delo 
partijske organizacije po
pestriti in se bolj odpreti na
vzven, k čemur bi naj prite
gnili čimveč delavcev, ki bi 
se lahko vključili v članstvo 
zveze komunistov.

Za akcijsko 
povezanost 

komunistov v KS

delegatskega sistema. Do
hodkovni odnosi, integraci
je, svobodna menjava dela, 
izobraževanje in druga 
vprašanja sicer pridejo na 
dnevne rede partijskih se
stankov, premalokrat pa iz 
njih najdejo pot do delegacij. 
Zato je slišati kritične pri
pombe o delu komunistov, 
posebej v delegacijah, ki vse 
prepogosto delajo brez v 
bazi potrjenih stališč.

Ali ni to v mnogočem po
sledica premalo programi
ranega dela in konkretnih 
akcij oziroma zadolžitev, s 
čimer se ubadajo v obeh 
krajevnih skupnostih? Zato 
je povsem umestna pripo
mba o nujnosti večje akcij
ske povezanosti komuni
stov v krajevnih skupnostih, 
saj se mnogokrat dogaja, 
kot opozarjajo v Murski So
boti, da pogrešajo zlasti 
vključevanje vodilnih delav
cev v krajevno partijsko or
ganizacijo. Tako je od pri
pravljenosti peščice upoko
jencev, pri čemer se tudi 
mladi dovolj ne angažirajo, v 
marsičem odvisno delova
nje OO ZK v krajevni sku
pnosti. Res pa je, da so na 
vseh konferencah poudarili 
odgovornost komunistov za 
delo v samoupravnih orga
nih in delegacijah, vendar so 
le redkokje konkretno obra
vnavali njihovo resnično an
gažiranost. Milan JERŠE

nega. Ena od ključnih nalog 
pri uresničevanju gospo
darske stabilizacije je prav 
gotovo politika izvoza, kar je 
posebej vidno v tovarni ob
lačil in perila Mura, kjer so se 
očitno tudi komunisti nad
vse dobro vključili v sama 
izvozna prizadevanja. Mur
skosoboška Mura je trenu
tno največji izvoznik med 
konfekcionarji v naši državi, 
pri čemer celo polovico 
svojih zmogljivosti namenja 
izvozu. Potemtakem so re
zultati gospodarjenja zelo 
ugodni, vendar zveza ko
munistov vlaga dodatne na
pore za še boljše izvozne 
rezultate, ker se zaveda, da 
letošnje razmere na sveto
vnem trgu ne bodo tako 
ugodne kot prejšnja leta. 
Zato spričo pozitivnih re
zultatov, ki jih dosegajo že 
leta nazaj, kar je plod dol
goročne usmeritve, opoza
rjajo, da se morda premalo 
zavedajo tako komunisti kot 
ostali delavci, da jih čakajo 
težavnejše razmere na sve
tovnem trgu. V teh prizade
vanjih zavzemajo posebno 
mesto letošnji planski cilji, 
po katerih bi razen petod
stotnega povečanja proiz
vodnih zmogljivosti dosegli 
tudi večjo produktivnost 
dela, ki bi jo naj dvignili za 
okrog dva odstotka. Ne za 
nemarjajo pa tudi možnosti, 
ki se odpirajo za prodajo

mer v lastnem okolju. To je 
potrdila tudi razprava v 
osnovni organizaciji ZK 
TOZD Mesoizdelki KK Rad
gona, kjer so ugotovili, da je 
samoupravljanje pri njih za
živelo prav v medkongre- 
snem obdobju. To je bila 
dobra priložnost za reševa
nje nakopičene gospodar
ske problematike, kar izhaja 
tudi iz ocene družbenoeko
nomskega položaja v tej 
mesni industriji, ki ni bil ni
kakor rožnat. Čeprav imajo 
dokajšen vpliv na poslovne 
odločitve v tozdu, pa tega ne 
bi mogli trditi glede zadev 
družbenoekonomskega po
ložaja delavcev, kot je odlo
čanje o razpolaganju s 
sredstvi akumulacije, novo- 
ustvarjeno vrednostjo in po
dobnim, kar je osnovna pra
vica slehernega zaposlene
ga, da razpolaga s tem, kar 
ustvarja.

Ob tem se ne moremo 
znebiti občutka, da delavce, 
ki se zavedajo resnosti raz
mer in so pripravljeni pri
spevati k zboljšanju polo
žaja svojega kolektiva, še 
prepogostokrat ozki krogi 
postavljajo pred dejstva pri 
sprejemanju odločitev. Gre 
tudi za primere zamegljeva
nja pravih informacij, pre
pričevanja, da so izhodi iz 
težav le v višjih cenah, ne pa 
v zmanjševanju stroškov, 
boljši organizaciji dela in 
podobno. Res pa je, da je 
dohodkovno povezovanje v 
gornjeradgonskem tozdu 
Mesoizdelki zadnje čase 
nekoliko zaživelo, kar je v 
mnogočem, kot poudarjajo, 
zasluga novega direktorja. 
Kajti, sprva so naletavali 
zlasti na močne odpore po
slovodnih organov v posa
meznih temeljnih organiza
cijah združenega dela, zato 
komunisti niso mogli pre
vzeti vseh obveznosti, ki so 
izhajale iz določenega na

za odpravljanje nekaterih 
pomanjkljivosti v minulem 
obdobju. Lahko bi rekli, da je 
prisotnost komunistov v sa
moupravljanju njihove te
meljne organizacije združe
nega dela boljša kot prej, pri 
čemer so komunisti dobili 
večje zaupanje od samih 
delavcev, ki jim zaupajo od
govorne funkcije v raznih 
družbenopolitičnih organi
zacijah in samoupravnih or
ganih. Tudi uresničevanju 
delegatskega sistema je 
namenjena znatno večja 
pozornost, ker so v preteklih 
dveh mandatnih obdobjih 
opozarjali na določene sla
bosti. Sedaj so evidentirali 
že precej novih delegatov in 
jih »oborožili« z osnovnim 
znanjem o uveljavljanju de
legatskih odnosov, zato so 
prepričani, da bodo tudi na 
tem pomembnem področju v 
prihodnje uspešnejši.

končnimi proizvodi. Pri se
danjih razmerjih cen, ko v 
Pomurju ugotavljajo celo
20-odstotno  upadanje sta- 
leža živine, bodo lahko 
vztrajali, kot opozarjajo, ne
kako do leta 1985. Z resolu
cijo pa so zastavljene nalo
ge, da bomo pridelali več 
hrane na domačih tleh, kot jo 
premoremo danes. Menijo, 
da bi sedanji sistem admi
nistrativnega urejanja cen 
morali prepustiti zakonu 
ponudbe in povpraševanja 
na trgu, čeprav je res, da v 
okviru kmetijstva niso raz
čiščene cene posameznih 
rastlinskih kultur.

Pri tem samokritično ugo
tavljajo, da komunisti niso 
dovolj odgovorno nastopali 
proti takšnim problemom. V 
prvem trenutku, ko so v me
sni industriji začeli pokrivati 
negativne razlike, se ni re
ševalo primarno vprašanje v 
kmetijstvu, ampak so težave 
zgrnili na mesarje, kot da so 
oni krivi za nastalo situacijo 
in izgube. To je namreč v bi
stvu posledica tega, ker so 
se nakopičene težave v ce
lotni reprodukcijski verigi 
sprevrgle le na mesno indu
strijo, poudarjajo. Ta pa nima 
možnosti prenesti dispari
tete cen v reproverigi do 
kupca, ker je cena mesa do
ločena. V zadnjem času pa 
se soočajo tudi s problemom 
velikega odliva živine iz Po
murja, pri čemer so tudi 
kmetijske zadruge nemoč
ne. To situacijo izkoriščajo 
tisti predelovalci pri nas, ki 
imajo boljše gmotno ozadje 
v tem delu kmetijske proiz
vodnje, pa čeprav so v Po
murju na voljo ogromne 
zmogljivosti za klanje živi
ne.

Z zdajšnjim obsegom 
proizvodnje so v murskoso
boški mesni industriji še kar 
zadovoljni, pri čemer se 
zlasti s polkonservami in 

MW
EMERIK ZVER

Deveti kongres Zveze komunistov Slovenije 
bo priložnost za to, da temeljito ocenimo, 
kaj smo v zadnjem obdobju dosegli, pa tudi, 
česa nismo uresničili, ter za to. da se na njem 
dogovorimo za nase nadaljnje naloge.

JANKO JAUŠOVEC

ERVIN KERČMAR

JOŽE ZLATNIK SLAVKO GOLOB
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kulturna obzorja
BRALNA AKCIJA V MURI SKLENJENA

Če si delo in kultura
podajata roke...

Ob letošnjem slovenskem kul
turnem prazniku in koncu bralne 
akcije v največjem pomurskem 
delovnem kolektivu, tovarni oblačil 
in perila Mura, je bila v Galeriji 
kulturnega centra v Murski Soboti 
velika kulturna manifestacija, ki so 
jd povezali s podelitvijo knjižnih 
nagrad najboljšim bralcem in 
prikazom razvejane kulturne de
javnosti delavcev Mure. Celotna 
prireditev pred ogromnim številom 
občinstva je izzvenela v prepriča
nju, da je kultura najžlahtnejša 
sestavina medčloveških odnosov, 
zlasti pa delavskega samoupra
vljanja, in da si je knjiga utrla pot 
med delovne ljudi. Spoznanje, da 
je razgledan delavec tudi dober 
samoupravljalec, je namreč v 
4750-članskem kolektivu mursko
soboške Mure dobilo svojo prak
tično potrditev.

V imenu sveta knjigarne Dobra 
knjiga, ki je bila skupno s TOZD 
Pomurska založba ter Pokrajinsko 
in študijsko knjižnico iz Murske 
Sobote gonilna sila prenašanja 
kulture v združeno delo, je imela 
slavnostni govor predsednica Ma
rica Šiker. Potem, ko je omenila, 
da je bralna akcija v Muri logično 
nadaljevanje akcijskega programa

S SLAVNOSTNE PRIREDITVE — Da je kulturna dejavnost pognala neizbrisne 
korenine med delavkami in delavci tovarne oblačil in perila Mura, se ni bilo 
težko prepričati tudi ob tokratnem slovesnem koncu enoletne bralne akcije. 
akc'ie- Foto: A. Abraham.

SZDL o družbenoekonomskem 
položaju knjige, je navedla še 
nekaj zanimivih podatkov. »Zdaj 
po enem letu z zadovoljstvom 
ugotavljamo, da se je v akcijo 
vključilo 247 delavk in delavcev, ki 
so skupno prebrali čez tisoč knjig.

Med njimi je bilo 9 takih, ki so_ 
prebrali tri knjige, 28 jih je prebra
lo štiri do 8 knjig, 11 delavcev do 
20 knjig, tri delavke pa so prebrale 
od 22 do 40 knjig. Skupaj torej 51 
bralcev, ki so si po določilih 
bralne akcije zaslužili knjižno 
nagrado«.

— LENDAVA-----------------------------------------------------------

TESNEJŠE VEZI
Z VOJVODINO

Pred nedavnim so se ljubiteljem umetnosti in poezije v 
Novem Sadu predstavili akademski slikar in grafik Štefan Galič 
ter pesnika Lajos Bence in Sandor Szunyogh vsi iz Lendave. 
Galič je razstavil svoje grafike, pesnika pa sta ljubiteljem poezije 
prebrala nekaj svojih pesmi. Posebej pomembni so bili razgovori 
o kulturnem življenju in delu pripadnikov madžarske narodnosti 
v Pomurju ter o kulturnem sodelovanju pripadnikov madžarske 
narodnosti s Slovenci v Porabju in na Koroškem. Obisk naših 
literatov in slikarjev v Vojvodini je bil namenjen tudi ustvarjanju 
tesnejših vezi med tamkajšnjimi umetniki in domačimi ustva
rjalci, ki naj bi bile v prihodnje še trdnejše. Ta vezje bila doslej 
močnejša na področju gledališkega ustvarjanja, manj pa na 
področju likovne umetnosti in literature. Upati je, da bo teh 
stikov še več, saj bodo nedvomno prispevali k bogatenju kulture 
na našem območju. Jani D.

Nato je predsednik občinskega 
sveta zveze sindikatov Stefan 
Pintarič izreke! priznanje za us
pešno nadaljevanje letošnje akcije 
»Družba in knjiga« v delovni 
organizaciji Mura, hkrati pa njeni 
najuspešnejši temeljni organizaciji 
združenega dela Zenski plašči 
izročil knjižno zbirko Edvarda 
Kardelja »Samoupravljanje«. Spre
govoril je tudi direktor TOZD 
Pomurska založba Jože Ternar, ki 
je med drugim poudaril, da je 
knjiga nenadomestljiv izvir znanja, 
učiteljica in vzgojiteljica, ki širi 
delovne in ustvarjalne sposobno
sti ter bogati kulturo duha in srca. 
Za prisrčno izrečene besede se je 
zahvalila predsednica konference 
sindikata Mure Marta Tivadar, kije 
dejala, da bodo priznanja in 
nagrade vsekakor močna spodbu
da za nadaljnje delo na kulturnem 
področju.

PREDSTAVLJAMO LIKOVNO GALERIJO LENDAVA

Priznana med 
delavci in občani

Kultura naj bo dostopna vsem delovnim Hudem in občanom, 
večkrat znamo poudariti, zagotoviti uresničitev te ideje pa 
je seveda veliko težje. Likovna Galerija Lendava je sorazmerno

Kulturno prireditev, ki je naletela 
na velik odmev občinstva, so 
sklenili z nastopom mešanega, 
moškega in ženskega pevskega 
zbora pod vodstvom kulturne 
animatorke Marije Rituper, pevcev 
— solistov in folklorne skupine. Bil 
je to enkraten kulturni večer, ki mu 
moramo pripisati širši družbeni 
pomen!

Milan Jerše

B. Ž.

DESET LET 
STARO GIBANJE

»Srečanje pesnikov in pisateljev začetnikov seje rodilo leta 
1972 v Gradišču v Slovenskih goricah. Zavzeti trojiški kul
turniki v kulturno-umetniškem društvu Ernest Golob Peter 
so ga spočeli in povili, boter pa mu je bila revija Antena. 
Nastanek in razvoj srečanja v Gradišču, gledano iz razdalje 
desetih let, je spodbuden primer, ki dokazuje, kako je mogoče 
dejavno kulturno živeti, oblikovati svoje kulturno okolje in 
neposredno ustvarjalno vplivati na podobo širše narodove 
kulture, tudi od daleč, iz majhnega, nerazvitega kraja —- da so 
le ljudje in njih hotenje dovolj veliki.«

Tako je zapisano v uvodu programske knjižice 10. re
publiškega srečanja pesnikov in pisateljev začetnikov v Gra
dišču v Slovenskih goricah Deset srečanj, letošnje — kot že 
zapisano deseto po vrsti — je tako po udeležbi kot po vsebini 
izpričalo, da gre za živo literarno gibanje, ki je vse bolj 
priljubljeno, posebej med mladimi. Med pišočimi je najti 
največ dijakov in študentov, veliko pa jih je tudi iz vrst delavske 
in podeželske mladine in nekaj odraslih.

Program letošnjega jubilejnega srečanja je bil še posebej 
pester in privlačen; V lenarški matični knjižnici so pripravili 
razstavo Prve stopinje in predstavili slovenske literarne revije 
in časopise. Udeleženci so se srečali z delavci Klemosa in Pika 
in krajani Zgornje Ščavnice in jim pripravili priložnosten 
literarni program, s katerim so zaokrožili vsa doslejšnja sre
čama.

Ge je sobotni dan dvodnevnega literarnega srečanja v 
Gradišču minil v znamenju razstav, je nedelja prinesla sila 
tvorno in živahno razpravo udeležencev in gostov, predsta
vnikov slovenskih literarnih revij in založbe Mladinska knji
ga. Govorili so namreč o možnostih objavljanja, pri čemer je 
prevladalo spoznanje, da mora tudi objavljanje literarnih 
prispevkov rasti iz vse večje množičnosti k vse večji kvaliteti in 
zahtevnosti. Začeti se mora potemtakem v literarni krožkih in 
šolskih glasilih in rasti ter zoreti preko revij Antena, Mladina, 
Mlada pota in vseh drugih, nenazadnje tudi časopisov in 
drugih glasil. Izdaja samostojnega dela literata začetnika pa 
bi vsekakor pomenila vrhunec in hkrati sklep začetnega 
iskanja, snovanja in zorenja.

LITERARNO SREČANJE V GRADIŠČU

— GORNJA RADGONA --------------------------------------------------- -

Izjemno kulturno 
doživetje

V Gornji Radgoni so minuli četrtek povezali proslavo ob slovenskem 
kulturnem prazniku z dnevom prosvetnih delavcev. Ob tej priložnosti so 
podelili tudi Šilihovi in Kerenčičevo nagrado. Kerenčičevo nagrado, ki jo 
podeljujejo v občini za delo na kulturnem področju, je tokrat prejel Milan 
Nekrep, ravnatelj osnovne šole Kapela za svoje dolgoletno ljubiteljsko 
glasbeno ustvarjanje. Šilihovi nagradi, priznanji za vzgojno in izobraže
valno delo, pa sta prejeli Anica Miholič, ravnateljica osnovne šole Gornja 
Radgona, in upokojena učiteljica Marija Hafner. Prvič pa je podelil 
priznanja vzgojnoizobraževalnim in prosvetnim delavcem še odbor za 
vzgojo in izobraževanje pri sindikatu.

Osrednja slovesnost pa je bila za številne obiskovalce nedvomno 
izjemen kulturni dogodek. 8 Partljičevo komedijo Na svidenje nad zve
zdami so jo popestrili člani Mestnega gledališča iz Ljubljane. Z visoko 
kakovostjo izvedbe te uspešnice so navdušili Gornjeradgončane, ki še 
kako pogrešajo podobna gostovanja poklicnih gledaliških igralcev.

S avnostni govornik na občinski proslavi slovenskega kulturnega 
praznika v občini Gornja Radgona je bil Janez Karlin, podpredsednik 

Zveze kulturnih organizacij Slovenije.
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mlada institucija, toda bolj kot kjerkoli drugje uresničuje uvodo
ma zapisano misel. Ustvarja kulturno vzdušje, vpliva na dvig 
kulturne ravni občanov in delavcev. Ze vrsto let sodi med najbolj 
dejavne institucije v občini, znana pa je tudi zunaj meja občine.

Potem ko je Kulturna skupnost Lendava v lendavskem gradu 
uredila prostore za likovne razstave, je bila dana možnost, da se 
likovna dela domačih in tujih ustvarjalcev približajo občanom, še 
več delavci so se potrudili, da pripravljajo v delovnih organizaci
jah občasne razstave. Galerija je bila tudi pobudnik za vsakoletne 
likovne kolonije. V občini ugotavljajo, da postaja Lendava mo
čan likovni center, delno zaradi tega, ker ima ta kraj bogato 
likovno tradicijo, pa tudi zato, ker ima svoje likovnike. Tu so se 
namreč rodili pokojni Lajči Pandur, njegov sin, Zoltan Gabor, 
Ferenc Kiraly, Štefan Galič in Zdenko Huzjan. Nekaj omenjenih 
slikarjev sicer ne živi več v Lendavi, vendar imajo tesne stike z 
rojstnim krajem pa seveda tudi z Galerijo Lendava. Akademski 
slikar in kipar Ferenc Kiraly je gibalo te lendavske institucije že 
od vsega začetka. Veliko naporov je vložil v to, da bi prebolela 
začetne težave, in to mu je uspelo. Lahko bi našteli na stotine 
razstav, ki so bile doslej organizirane. Letno jih je po pet šest in 
več, vselej pa je največji praznik za Galerijo kakor tudi za kultur
no življenje v Lendavi, ko je razstava del udeležencev mednaro
dne likovne kolonije. Dela priznanih umetnikov tako vsako leto 
bogatijo stalno galerijsko zbirko, prav to pa daje možnost, da se 
likovne stvaritve lahko prikažejo tudi delovnim ljudem v njihovih 
delovnih okoljih. Da je Galerija v tem uspela, pričajo podatki, da 
so bile take razstave skoraj v vseh delovnih organizacijah lendav
ske občine, delovne organizacije pa so rade prevzele pokrovi
teljstvo nad vsakoletnimi mednarodnimi slikarskimi kolonijami. 
V zadnjih letih so pripravili tudi razstave najbolj znanih likovni
kov Slovenije, rastavljali so Božidar Jakac in drugi. V okviru 
medrepubliškega kulturnega delovanja so navezali tudi tesnejše 
stike z likovnimi umetniki iz Bačke Topole, Lendavo pa radi obi
ščejo tudi umetniki z Madžarske, iz Italije pa sosednje Hrvaške.

V lendavski Galeriji je tudi stalna zbirka akademskega slikarja 
Zoltana Gaborja, ki ponazarja zgodovino naše pokrajine, to pa 
je koristno za šolsko mladino, ki je sicer redni obiskovalec vseh 
razstav. Galerija je torej upravičila svoj obstoj in postala del kul
turnega življenja občine.

Jani D.

Gledališka dejavnost 
kot življenje!

V klubu mladih v Murski 
Soboti, ki se ponaša s svojo 
pestro dejavnostjo, je zadnje 
čase nadvse aktivna zlasti 
dramska sekcija oziroma Gle
dališče ,,Mi”, kot so se 
poimenovali mladi kulturni 
zanesenjaki. Kar zadeva gleda
liško dejavnost, je bil mursko
soboški klub mladih aktiven 
že pred leti, potem pa se je 
pojavilo določeno zatišje, ki je 
trajalo vse do začetka minule
ga leta. Takrat se je skupinica 
mladih iz Murske Sobote 
odločila, da bo naredila dolo
čen korak pri razvoju te dejav
nosti. Sprva so začeli pripra
vljati recitale, bodisi krajše ali 
daljše, nakar so se jeseni 
lanskega leta trdno odločili, da 
ustanovijo stalno gledališko 
skupino, ki bo imela nekoliko 
širši program kot doslej.

Lahko bi rekli, da je idejni 
vodja novoustanovljenega 
Gledališča ,,Mi”, ki je pričelo 
s svojo dejavnostjo oktobra la
ni, Milivoj Ruš, študent 
pedagoške akademije v Mari
boru, ki je okrog sebe zbral 
precejšnje število mladih.

Trenutno jih je okrog 25, med 
katerimi jih je veliko nastopilo 
že v kabaretu pod naslovom 
,,Grenki TV bonbončki”, še 
prej pa v igri ,,Samomorilec”, 
ki sta pritegnili dokajšnjo 
pozornost občinstva v Murski 
Soboti in nekaterih bližnjih 
krajih. Z omenjenim kabare
tom so se murskosoboškem 
občinstvu predstavili že trikrat, 
pa tudi drugje so jih lepo 
sprejeli. Vsi so si edini, da ni 
večjega užitka kot takrat, ko 
jih občinstvo po predstavi nag
radi s spontanim aplavzom ali 
kakšnim priročnim darilom.

,,Letos načrtujemo kar tri 
predstave in več spremljajočih 
dejavnosti, kot so recitali, 
zabavni večeri in podobno. 
Dejali so nam, da je naš prog- 

, ram preveč optimističen, mi pa 
se bomo po svojih najboljših 
močeh trudili, da ga izpeljemo 
do potankosti. Gremo na to, 
da bi bilo vodstvo tega gledali
šča širše, da bi se razširilo na 
štiri do pet ljudi. Trenutno leži 
breme organizacije in režije na 
meni, zato mi spričo tega, da 
se vsak dan vozim iz Maribora

v Mursko Soboto, marsikdaj 
primanjkuje časa za intenziv
nejše delo,” pravi Milivoj Roš.

Prav zdaj pa v klubskih pro
storih ob večerih, ko se najlaže 
dobijo skupaj, pridno vadijo 
komedijo z naslovom ,,Življe
nje podeželskih plejbojev po 
drugi svetovni vojni”. Tu so 
med drugimi: Stanislav Jančar, 
dijak tehnične kmetijske šole iz 
Rakičana, Zdravko Pravdič, 
dijak 3. letnika gimnazije, 
Drago Ščavničar, zaposlen v 
delovni organizaciji za PTT 
promet, doma iz Kobilja, 
Ksenija Pravdič, učenka tretje 
osemletka iz Murske Sobote, 
in drugi, ki ravno tako z veliko 
zavzetostjo prihajajo na vaje. 
Tako na zelo koristen način 
izrabljajo svoj prosti čas, gle
dališka dejavnost pa jim 
pomeni, kot je dejal eden 
izmed njih, življenje. In lahko 
jim verjamemo, kar bodo 
kmalu potrdili tudi na bližnji 
odrski uprizoritvi v prostorih 
kluba mladih v Murski Soboti.

Milan Jerše

kulturni 
koledar

ČETRTEK, 18. FEBRU
ARJA

MURSKA SOBOTA — V 
pokrajinski in študijski knjiž
nici Kulturnega centra bo ob 
17. uri literarno srečanje s 
književnikom Ferdom Godi
no. Ob tej priliki bo v avli 
knjižnice otvoritev razstave, 
posvečene 70. obletnici pisa
teljevega rojstva. Uro kasneje 
bo v galeriji kulturnega centra 
nastopil igralec Zlatko Šug
man. Naslov monodrame je 
Direktni prenos.

SOBOTA, 20. FEBRUARJA
DOLGA VAS — V kulturni 

dvorani bo ob 18. uri tako 
imenovana javna tribuna o 
kulturi. Ob tej priliki bo na
stopil mešani pevski zbor Do
brovnik.

NEDELJA, 21. FEBRU
ARJA

ODRANCI — Nedeljsko 
popoldne bo popestreno z 
ljudskimi pesmimi iz Kobilja. 
Prireditev, ki sodi v sklep 
praznovanj slovenskega kul
turnega praznika, se bo pričela 
ob 1430, poleg pesmi pa bo 
beseda tudi o dosežkih društva 
in izmenjavi z ostalimi v len
davski občini.

DOLNJI LAKOŠ — Istega 
dne vendar nekoliko pozneje 
— ob 18. uri — bo podobna 
prireditev tudi v lakoški kul
turni dvorani, kjer bo nastopil 
oktet iz Turnišča.

HODOŠ — Ob 14. uri bo v 
kulturnem domu premiera 
tragikomedije Rabljena krsta.

LJUTOMER — Vaščani 
Cvena in Mote bodo v nedeljo 
obudili stari običaj in s pustno 
povorko prikazali domače 
šege in navade. Povorka bo šla 
skozi več vasi in se zaustavila v 
občinskem središču, kjer bo ob 
9. uri prikaz celotnega pro
grama pustne karavane. Po
novitev pustnega rajanja bo v 
torek zvečer na Cvenu.

RADENCI — V kongresni 
dvorani hotela Radin bo na
stopil Ljutomerski oktet.

razstave

LENDAVA - V Galeriji 
Lendava bo v petek, 10. fe
bruarja, ob 17. uri otvoritev 
razstave plaket in skulptur 
Vladimirja Štovička. Znani 
medaljer in kipar z diplomo 
praške akademije se bo pred
stavil s plaketami znanih kul
turnih delavcev in skulpturami 
v mavcu in lesu.

MURSKA SOBOTA — V 
galeriji Kulturnega centra je 
še vedno na ogled razstava 
slikarja Henrika Marchela, ki 
sodi v okvir likovnih prizade
vanj na Gorenjskem.

»Tako kot slikarstvo je tudi 
grafično delo Henrika Mar
chela del široko programira
nega in sklenjenega razisko
vanja. Korenine njegovih gra
fičnih prizadevanj so skrite' v 
slikovito zasnovanih zgodnjih 
slikarjevih delih, ko se nam je 
zdelo, da so njegova akrilna 
platna izpostavljena pravemu 
barvnemu dežju. Tej barvni 
disperziji je sledila umiritev. 
Oblike so se počasi ustalile in 
prekrile grafično ploskev z 
mrežo najrazličnejših struk
tur.« (Iz zapisa Ceneta Avgu
ština na zloženki, ki je izšla ob 
otvoritvi razstave v soboški 
galeriji.)
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IZ DELOVNIH KOLEKTIVOV

Začeti z novim 
telekomunika- 

cijskim centrom
Kar zadeva razširjenost 

telefonskega omrežja, sodi 
Pomurje prav gotovo med 
najmanj razvite pokrajine v 
naši republiki. Zato so po
vsem razumljiva prizadeva
nja, da bi čimprej nadokna
dili ta zaostanek in se vsaj 
približali slovenskemu po
prečju. Ob koncu lanskega 
leta sprejet samoupravni 
sporazum o temeljih plana 
razvoja ptt dejavnosti v 
srednjeročnem obdobju 
1981—1985je dokaj smelo in 
zelo optimistično začrtal 
nadaljnji razvoj telefonije v 
Pomurju. Pri tem je bilo 
upoštevano, da sodi ptt med 
dejavnosti posebnega druž
benega pomena, kjer se na 
enakopraven način dogova
rjajo uporabniki in izvajalci 
poštnih, telefonkih in tele
grafskih storitev.

BLIZU 127 MILIJONOV 
ZA RAZVOJ TELEFONI
JE

Glede na zaostrene pogo
je gospodarjenja pa bo, kot 
kaže, bolj težko uresničiti

Da bi telefon v prihodnjih 
letih zares vse pogosteje za
zvonil, si zelo prizadevajo v 
posameznih krajevnih sku
pnostih v vseh štirih pomur
skih občinah, ki so skupno z 
nekaterimi delovnimi orga
nizacijami pripravljene pri
spevati ogromna sredstva.

IN KAJ V LETOŠNJEM 
LETU?

V letošnjem letu bo po
stavljena končna avtomat
ska centrala v Beltincih s 500 
priključki, s čimer bo rešen 
pereč problem v tej kraje
vnem okolišu. V obstoječih 
prostorih glavne avtomat
ske telefonske centrale v 
Murski Soboti bi naj do 
konca meseca maja priklju
čili novih tisoč telefonskih 
številk, kar bo brez dvoma 
pomembna pridobitev. Z 
njo bodo za določen čas 
premostili nezmanjšano po
trebo po telefonskih pri
ključkih, dokler ne bo zgra
jen nov center telekomuni
kacij. Hkrati pa načrtujejo 
tudi razširitev končnih av-

DEL GLAVNE ATC V MURSKI SOBOTI — Na sliki je pravi 
»možganski« aparat, ki omogoča nenehno vzpostavljanje velikega 
števila telefonskih zvez. Foto: A. Abraham.

cilje srednjeročnega plana 
razvoja ptt dejavnosti v po
murskih občinah. Tako so 
morali že za letošnje prvo 
polletje spremeniti in uskla
diti načrtovani program del, 
kije v skladu z usmeritvami 
stabilizacijske politike. »V 
letošnjem letu načrtujemo 
skupna vlaganja v višini 
126,5 milijona dinarjev, pri 
čemer bodo glavna postavka 
gradbeni objekti. Kajti brez 
ustreznih prostorov za nov 
center telekomunikacij, ki 
bo zgrajen ob Bakovski cesti 
v Murski Soboti, v neposre
dni bližini Certusa TOZD 
Avtobusni promet, si ne 
moremo zamišljati nadalj
njega razvoja telefonije v 
Pomurju. Začetek gradnje 
tega nadvse pomembnega 
objekta — čakamo le še na 
analizo ekonomskega insti
tuta Ljubljanske banke — bo 
v letošnjem letu«, nam je 
povedal Andrej Gerenčer, 
direktor delovne organiza
cije za PTT promet v Murski 
Soboti.

Ta velika investicija bo 
vsekakor dala realne mo
žnosti, da bi v naslednjih le
tih telefonsko omrežje v vseh 
predelih Pomurja znatno 
hitreje razvijali, predvsem 
pa v mnogih obmejnih in 
drugih odmaknjenih krajih. 
Posebno pozornost bodo 
namreč namenili telefon
skim povezavam v tista na
selja, kjer še nimajo nobe
nega telefona, da bi uresni
čili že davno željo — telefon 
v vsako krajevno skupnost.

tematskih telefonskih cen
tral v Moravcih, Križevcih 
pri Ljutomeru, Črenšovcih 
in Apačah za sto številk, 
medtem ko razširitev za 60 
številk predvidevajo v 
končnih avtomatskih tele
fonskih centralah na Tišini 
in v Gornjih Petrovcih.

Letos pa bo na vrsti tudi 
otvoritev nove pošte v Veliki 
Polani, kjer je največja go
stota prebivalcev na eno ptt 
enoto. Niso pa pozabili tudi 
na spojne poti med glavno 
centralo v Murski Soboti in 
tranzitno centralo v Ljub
ljani, saj bo urejenih kar 36 
zvez, in na razširitev preno
sne zveze med glavno cen
tralo v Murski Soboti in 
končnimi centralami v Po
murju. Poleg tega pa bodo 
postavili v Pomurju novih 18 
medkrajevnih telefonskih 
govorilnic.

Načrtov torej v delovni 
organizaciji za PTT promet v 
Murski Soboti ne primanj
kuje, kar utemeljujejo z do
sedanjo pripravljenostjo in 
finančno pomočjo krajevnih 
skupnosti in drugih, ki ča
kajo na telefon. Dobro se 
namreč zavedajo, da sami 
verjetno ne bi zmogli ogro
mnega bremena tolikšnih 
investicij, kijih načrtujejo že 
v letošnjem letu. S tem pa bo 
razvoj telefonije v drugem 
delu tega srednjeročnega 
obdobja še hitrejši in kvali
tetnejši.

Milan Jerše
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Za prometno in požarno 
varnost odgovorni vsi
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V izhodiščih za akcijo NNNP 
82, ki jih je sprejelo predsedstvo 
republiške konference SZDL, je 
med drugim povedano, da bodo 
osnovni poudarki letošnje akcije 
namenjeni nekaterim področjem 
družbene samozaščite, da bi tako 
prispevali k razvoju in krepitvi 
enotnega sistema SLO in DS. 
Namen letošnje akcije pa je 
politična mobilizacija, obve
ščanje in aktiviranje delovnih 
ljudi in občanov ter drugih sub
jektov za uresničevanje nalog s 
področja družbene samozaščite s 
poudarkom na: zagotovitvi večje 
in požarne prometne varnosti, 
nadaljnjemu razvoju in usposob
ljenosti narodne zaščite ter zago
tovitvi učinkovitosti delovanja 
civilne zaščite še zlasti na pod
ročju organiziranosti in uspo
sobljenosti za izvajanje množične 
samozaščite v vseh okoljih, kjer 
ljudje delajo in živijo. Ob na
štetih aktivnstih se lahko razvi
jejo še druge, ki jih bodo načrto
vale krajevne skupnosti, delovne 
in druge organizacije, predvsem 
pa nosilci letošnje akcije.

Zakaj torej poudarek na ome
njenih aktivnostih? Kljub napo
rom nekaterih dejavnikov 
nenehno prihaja do pomanjklji
vosti, ki povzročajo v prometnih 
nesrečah veliko število žrtev, za
radi požarov pa nastopa ogromna 
materialna škoda. Podatek, da je 
V zadnjih desetih letih v pro
metnih nesrečah v Sloveniji izgu
bilo življenje 6413 ljudi, 
zgovorno kaže, da je na tem 
področju potrebno nekaj storiti, 
da prometna vzgoja mora postati 
sestavina vsakodnevnega živ
ljenja vseh občanov in delovnih 
ljudi in ne le tistih, ki se s tem 
področjem dejavnosti ukvarjajo. 
Podatki za Pomurje potrjujejo , 
da tudi pri nas število nesreč 
raste, ceste pa zahtevajo čedalje 
večji krvni davek.

Kljub temu da je na področju

Akcija NNNP 82 letos nekoliko drugačna

Rdeči petelin se pogosto bohoti tudi pri nas. Gmotna škoda zaradi 
prihaja do njih? Zaradi malomarnosti in nevednosti?
mo za varnost poskrbljeno v 
večjih stanovanjskih blokih, v 
hišah, v delovnih in drugih 
organizacijah, pisarnah? 
Površna ocena bi takoj poka
zala, da je tu največ slabosti, da 
ljudje, ki živijo v stanovanjskih 
blokih, ne vedo, kaj jim je storiti, 
če pride do nesreče ali požara. 
Res je, da so ekipe prve pomoči 
in civilne zaščite v krajevnih 
skupnostih dokaj dobro izurjene, 
toda dokler te ne pridejo na 
mesto nesreče, lahko nastane že 
veliko škode. Zato je potrebno, 
da se usposobijo vsi občani. Var
nostna kultura se začne pri
vzgajati v šoli, toda tudi pozneje 
nanjo ne smemo pozabiti.

In kakšna naj bo časovna

opredelitev aktivnosti? Tiste, ki 
jih bodo načrtovali posamezni 
samoupravni in strokovni 
nosilci, naj bi potekale konti
nuirano skozi vse leto z name
nom, da bistveno prispevajo k 
zmanjšanju prometnih nesreč in 
požarov, večji organiziranosti in 
usposobljenosti narodne in ci
vilne zaščite ter k vsestranski za
ščiti družbenega in zasebnega 
premoženja. Po končanih aktiv
nostih naj bi vsi nosilci ocenili 
dosežene rezultate in uspešnost 
realizacije sprejetih programov. 
Letošnja akcija NNNP bo torej 
uspela, če bomo na koncu leta 
ugotovili, da je bilo manj pro
metnih sesreč, manj požarov, če 
bodo ljudje samozaščito sprejeli

požarov je velika. Zakaj

kot del vsakdanjega življenja in 
ne le kot občasno akcijo. 
Osnovni nosilci političnomobili- 
zacijske aktivnosti bodo seveda 
kot doslej, akcija NNNP bo to
krat že tretjič, družbenopolitične 
in družbene organizacije ter dru
štva v okviru SZDL, znotraj nje 
pa morajo svojo vlogo in odgo
vornost prevzeti vsi delovni 
ljudje in občani. Obveščati bo 
potrebno o vseh dobrih in slabih 
primerih in opozarjati na vse sla
bosti. V našem glasilu bomo ak
ciji v letošnjem letu namenili po
membno mesto, da bi tako izpol
nili tudi svoj dolg in svojo 
obveznost do krepitve družbene 
samozaščite.

Jani D.

I
 požarne varnosti domala vse 

predpisano, je število požarov 
čedalje večje, seveda pa je večja 
tudi gmotna škoda. Tako je bilo 
denimo v Sloveniji leta 1980 1391 I požarov, v lanskem letu pa že 
več kot 1600. Položaj, v katerem 
smo, terja, da ukrepamo in izve
demo vse preventivne ukrepe. Je 

Ipri nas požarna varnost res do
bro razvita? V organizacijah 
združenega dela je še vse pre
malo gasilskih enot, premalo 
pravih ocen ogroženosti zaradi 

■ požara, gasilska vzgoja pa si v 
■ šole šele utira pot. Letošnja ak- 
■ cija bo na področju pžame 

varnosti potekala pod geslom H Varnost pred požarom naša 
vsakdanja skrb.

I
 Posebej pa velja omeniti 

aktivnosti za zagotovitev 
učinkovitosti delovanja civilne 
zaščite. Kako je ta organizirana
in usposobljena v bivalnih in 

okoljih? Kako je deni-
Tudi na naših cestah je čedalje več težkih prometnih nesreč, ki terjajo veliko žrtev. Ali 
se bomo zdramili in si s skupnimi napori prizadevali, da bo jih bilo manj.

Kvalitetnejše komunalne dejavnosti
Brez dvoma prinaša nov 

predlog zakona o spremem
bah in dopolnitvah zakona o 
komunalnih dejavnostih po
sebnega družbenega pome
na kvalitetnejše družbenoe
konomske odnose na po
dročju komunalnega gospo
darstva, hkrati pa tudi ustrez
nejše samoupravno in do
hodkovno povezovanje. Tako 
bodo v občinsko komunalno 
skupnost vključene vse kra
jevne skupnosti po delegat
skem principu, kar bo poslej 
onemogočalo določene poja
ve dvotirnosti glede gospo
darjenja s finančnimi sredstvi 
med komunalno organizacijo 
in krajevno skupnostjo. To je 
prišlo do izraza na nedavni 
seji izvršnega sveta skupšči
ne v Murski Soboti, ko so 
obravnavali omejeni predlog 
zakona s področja komunal
nih dejavnosti. Pri tem so z 
zadovoljstvom ugotovili, da 
so v tem dokumentu zajete 
vse bistvene pripombe, ki jih 
je lanskega junija imel sobo
ški izvršni svet na predloženi 
osnutek zakona. Kot so ome
nili v razpravi, je v njem tudi 
znatno bolj jasno opredeljen 
investitor določenih komu
nalnih del. Zato so člani

izvršnega sveta podprli be
sedilo novega zakona, hkrati 
pa so komite za urbanizem, 
gradbeništvo in komunalne 
zadeve določili, da pripravi 
vse potrebno za izvajanje 
posameznih določil zakona o 
komunalnih dejavnostih po
sebnega družbenega pome
na.

Govor je bil tudi o predlogu 
zakona o zajamčenem oseb
nem dohodku in izplačevanju 
osebnih dohodkov v organi
zacijah združenega dela, ki 
poslujejo z izgubami. Med 
drugim bo v teh delovnih 
kolektivih možno izplačevati 
diferencirano višino osebne
ga dohodka, kar pa mora biti 
opredeljeno v njihovih sa
moupravnih aktih oziroma 
sporazumih med posamezni
mi temeljnimi organizacijami 
združenega dela. Vzakonu pa 
je določen le najnižji osebni 
dohodek v kolektivih z izgu
bami, ki se ugotovi predvsem 
na osnovi višine minimalnih 
življenjskih stroškov. Seveda 
pa je omogočeno tudi izpla
čevanje akontacije osebnega 
dohodka, ki mora biti za vse 
delavce enak in ne višji od 
podskupine v SR Sloveniji. 
Spričo dejstva, da so v Mesni

industriji ABC Pomurka, ki 
sodi med največje izgubarje, v 
zadnjih treh mesecih kar za 
50 odstotkov povečali izvoz 
svojih izdelkov, opravljali 
nujna dela tudi ob sobotah, 
pri čemer se je angažirala 
tudi uprava, bo, kot kaže, ta 
problem lažje rešljiv. Zato so

člani murskosoboškega iz* 
vršnega sveta sklenili, da 
bodo opravili razgovor s 
predstavniki tukajšnje Mesne 
industrije, ki bo morebiti ime
li konkretne pripombe na 
predlog zakona o zajamče
nem osebnem dohodku.

Milan Jerše

------- LENDAVA---------------------------------------------------------------- -

Torbice iz Žižkov
v Sovjetsko zvezo

Da je usmeritev v izvoz edina možnost za uspešno poslovanje, 
potrjuje tudi najmlajši delovni kolektiv v lendavski občini TOZD TOKO 
v Žižkih. Po velikih težavah pred dvema letoma, ko pravzaprav niso videli 
izhoda, so spremenili svoj proizvodni program in začeli izdelovati torbice, 
s katerimi so uspeli na tujem tržišču. 61 delavcev, kolikor jih združuje 
svoje delo v TOZD, je lani doseglo spodbudne poslovne rezultate, še boljše 
pa pričakujejo v letošnjem letu. 60 tisoč torbic, kar predstavlja 80 od
stotkov proizvodnje, bodo izvozili v Sovjetsko zvezo. 20 odstotkov pa bodo 
prodali na konvertibilnem in domačem tržišču. V modernizacijo proiz
vodnje bodo vložili kakih 23 milijonov dinarjev, zaposlili bodo 9 novih 
delavcev, vrednost izvoza pa cenijo na 38 milijonov dinarjev, s tem pa se 
uvrščajo med večje izvoznike v občini. Seveda bi bilo bolje, če bi omenjeni 
izvoz ustvarili na konvertibilnem območju, toda tudi sedanjega tržišča ne 
smejo zanemariti. Ta mladi delovni kolektiv čedalje bolj vpliva tudi na 
družbenopolitično aktivnost v Žižkih, saj so v njem zaposleni pretežno 
mladi delavci. . , _

Jani 0
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kmetijska panorama
Zdravstveno 

varstveni ukrepi pri 
reji prašičev

(nadaljevanje)
Kužne bolezni lahko prepre

čujemo tako, da:
— onemogočimo stik zdra

vih živali z bolnimi,
— uničujemo kužne klice 

povsod, kjer se pojavljajo,
— skrbimo za dobro kondi

cijo in odpornost živali in
— jih zavarujemo pred 

kužnimi boleznimi z zaščitnim 
cepljenjem (vakcinacija).

RAZKUŽEVANJE

ska kotanja (dezbariera), na- 
poljena z razkužilom;

— tuje osebe lahko le v ute
meljenih primerih vstopijo v 
hlev, imeti morajo posebrio 
obutev, in haljo, pred vstopom 
si morajo razkužiti obutev in 
roke;

— kjer je le mogoče, zlasti v 
porodnišnici, vpeljemo t. i. si
stem hkratnega polnjenja in 
praznjenja hleva po načelu 
,,vse notri — vse ven”; to 
omogoča temeljito čiščenje in 
razkužbo hleva;

Razkuževanje pomeni uniče
vanje povzročiteljev kužnih 
bolezni. Tako uničujemo 
kužne klice v prostorih, zraku, 
vodi, gnoju, na zemlji in opre
mi, da ne morejo več biti vir 
okužbe za živali pa tudi za lju
di.

Za razkuževanje uporablja
mo najpogosteje toploto in 
razkužila. Pogosto ju kombi
niramo, kajti z vročimi razku
žili dosežemo boljši učinek.

Skrbno čiščenje in razkuže
vanje sodita skupaj. Zato pred 
razkuževanjem najprej temelji
to mehanično očistimo tla, ste
ne in opremo. To je potrebno, 
ker ostanki blata, krme in dru
gega ovirajo delovanje razku
žila. Podobno delujejo tudi 
detergenti, zato jih ne smemo 
nikoli mešati z razkužili. Kot 
že omenjeno, dosežemo boljše 
delovanje razkužila, če ga 
segrejemo in če je topel tudi 
prostor, ki ga razkužujemo.

Vlažna toplota hitreje uniči 
mikrobe kot suha, zato je po
gosto uporabljamo za razkuže
vanje v živinoreji. Razkužuje
mo z vročo vodo ali paro. Z 
vročo vodo pred razkuževa
njem tudi laže odstranimo 
umazanijo kot z mrzlo. S tem 
odstranimo tudi precej klic. 
Posebno učinkovito je pranje z 
vročo vodo pod pritiskom. Vi
sokotlačne črpalke za pranje in 
razkuževanje hlevov in vozil 
imajo predvsem velike farme 
in klavnice.

Ko se očiščeni in oprani pro
stori ter predmeti posušijo, jih 
razkužimo. Pri delu z razkužili 
se je treba primerno zaščititi 
(zaščitna maska, rokavice, za
ščitna obleka in škornji). Raz
topimo razkužila pripravimo 
vedno po navodilih, so prilo
ženi pripravku. Pri posamez
nih kužnih boleznih moramo 
uporabljati predpisano razku
žilo (npr. pri kugi, slinavki). 
Približno 21 pripravljene 
raztopine razkužila zadostuje 
za razkužbo 15 kv. m gladke 
oziroma za 10 kv. m hrapave 
površine.

Pri uporabi jedkifi razkužil 
(lug, formalin, tego, dekasep- 
tol in podobno) je nujno po
trebno pred naselitvijo živali v 
nlevu po razkužbi ponovno 
dobro oprati z vodo, sicer 
razkužila lahko povzročijo 
razjede, (na koži, smrčku, 
parkljih) in zastrupitve.

Čiščenje, pranje in razkuže
vanje hlevov ni potrebno samo 
takrat, ko se je kužna bolezen 
že pojavila v reji, ampak vse
lej, kadar hlev ali posamezne 
njegove dele izpraznimo. Samo 
po sebi umevno je temeljito či
ščenje prasilišč oziroma porod
nih kotcev ter zrejališč in pita- 
lišč pred vsako naselitvijo. Ce 
ni mogoče očistiti in razkužiti 
vsega hleva naenkrat, storimo 
to z vsakim praznim stojiščem 
ali kotcem. V mnogih primerih 
namreč razkuževanje po svoje 
prispeva k zdravljenju in za
ščitnemu cepljenju živali.

ZDRAVSTVENO VARSTVE
NI UKREPI V PLEMENSKIH 
_________REJAH_________

— gospodarstvo mora biti 
ograjeno, na vhodu je ,beton

— sproti popravljamo nastale 
poškodbe (tla, oprema) pred 
ponovno naselitvijo živali;

— zagotovimo optimalno kli
mo, predvsem v prasilišču in 
zrejališču;

— z gumo je treba prekriti ti
sti del rešetk v-porodnem kot- 
cu, kjer ležijo svinja in pujski;

— dehelminitazacija svinje 
nekaj dni pred premestitvijo v 
porodnišnico; pranje in raz- 
kužba svinj pred premestitvijo 
v porodni koteč;

— tri dni pred prasitvijo in 
tri dni po njej zmanjšati obrok 
krme oziroma zamenjati del 
obroka z otrobi;

— pujskom takoj po rojstvu 
poščipati zobe in skrajšati rep;

— najkasneje četrti dan je 
treba dati pujskom železov pri
pravek z injekcijo (v kmečki 
reji ruša, ilovica, železov pri
pravek, ki ga pujski pojedo);

— od desetega dne dalje za
gotoviti pujskom vodo in do
polnilno krmo.

ZDRAVSTVENO VARNO
STNI UKREPI PRI NABAVI 

PLEMENSKIH ŽIVALI
— plemenske živali (svinje, 

merjasce) nabavljamo le iz ta
kih rej, ki so stalno pod kon
trolo službe za zdravstveno 
varstvo prašičev ter so označe
ne kot zdrave;

— prevoz živali od prodajal
ca opravimo z lastnim vozilom 
oziroma s prevoznim sred
stvom, ki je bilo pod nadzo
rom očiščeno in razkuženo;

— praviloma nabavljati za 
pleme mladice, ki niso breje;

— novo nabavljene živali 
vhlevimo za 1 do 2 meseca v 
poseben hlev (karantena), ki 
mora biti strogo ločen od oko
lice;

— visokobreje mladice naj bi 
po možnosti v karanteni praši
le in ostale tam do konca doje
nja;

— kupljene živali morajo v 
karanteni oskrbovati posebni 
oskrbovalci, ki ne smejo priha
jati v stik z drugimi živali;

— med trajanjem karantene 
je treba živali preiskati z 
diagnostičnimi cepljenji in z 
laboratorijskimi preiskavami 
krvi in iztrebkov ter tako 
izključiti, da so okužene s 
kužnimi boleznimi;

— živali je treba poškropiti 
proti garjam in jih tretirati, če 
imajo pljučne in črevesne zaje- 
dalce;

— po končani karanteni je 
treba mladice najmanj tri ted
ne pred pripustom držati v hle
vu skupaj s starimi svinjami 
(domačimi), da bi se pravoča
sno prekužile in še pred začet
kom brejosti postale odporne 
proti specifični hlevski mi- 
kroflori.
(Po knjigi D. Cizej in F. Čer
ne: Prašičereja, ki je izšla v 
Knjižnici za pospeševanje 
kmetijstva 1982 v založbi ČZP 
Kmečki glas)

INŽENIR ZA
PLUGOM

»Otroci, učite se, da bo kaj 
iz vas in da boste imeli lažje 
življenje! Ce se ne boste učili, 
boste pač morali biti kme
tje ...«

Tako pridigo je večkrat sli
šati še danes na kmetijah. 
Ljudje se še vedno niso otre
sli ,,spoznanja”, da je za 
kmeta sposoben vsakdo, ki se 

marsikateri drugi kmet), da 
moraš biti za kmetijstvo 
rojen, šele tedaj se mu posve
tiš z vso ljubeznijo. Tedaj 
tudi ne gledaš, nanj tako 
ozko, torej da bi v dejavnosti 
iskal denar za vsako ceno 
(kratkoročno ravnanje), 

ne izuči kakega drugega 
poklica. Med nekaterimi še 
danes vlada zmotno prepri
čanje, da se za kmeta ni treba 
šolati. . . Sploh pa je bil v 
preteklosti izobraževalni 
sistem zelo nenaklonjen kme
tijstvu; tudi učitelji so v 
osnovnih šolah otrokom 
nemalokrat svetovali, naj 
gredo v šole, ki niso kmetij
ske. Posledice so zdaj tu: na 

ampak se zgodi, da tu in tam 
tudi računica pokaže minus. 
Česa takega pa se ni zgodilo 
še z vaško mehanizacijo. 
Drago je bil med pobudniki 
ustanovitve ene izmed dveh 
strojnih skupnosti v Veržeju. 
Kot je povedal, člani s stroji 
dobro gospodarijo in so tako 
vedno na voljo. Nekateri so 
sicer že dotrajali zaradi 
izrabe. Najbrž bodo Verženci 
spet staknili glave in pristavili 
vsak svoj delež, saj računica 
črno na belem kaže, da je tak 

Koroševa Drago in Minka iz Veržeja svojih otrok sicer nista 
uspela navdušiti za kmetovanje na domačem posestvu, pač pa 
upata, da bo kateri izmed vnukov morda nadaljeval s kme
tijstvom. Foto: Š. 8.

eni strani imamo premalo 
formalno izobraženih kme
tov, torej takih, ki bi končali 
kmetijske šole, po drugi 
strani pa imamo dovolj, 
celo preveč, strokovnega 
kadra za druge dejavnosti. 
Ne preseneča do rej, da vseh 
,.šolanih” ni mogoče zapo
sliti v nekmetijskih dejav
nostih.

Drago Koroša iz Veržeja je 
kmetijski inžsnir. Lahko bi se 
zaposlil in bil „gospod”, 
vendar ni ravnal tako: posve
til se je delu na lastni kmetiji 
in je zelo zadovoljen. Skupaj 
Z Ženo obdeluje 7-hektarsko 
posestvo, precej časa pa mu 
pobere tudi delo v 90-arskem 
vinogradu.

,,Naša kmetija je 
preusmerjena v živinorejsko- 
vinogradniško proizvodnjo. 
Imamo 9 molznih krav, kate
rih poprečna molznost je čez 
65 tisoč litrov. O tem priča 
tudi zlata plaketa živinorej
ske poslovne skupnosti. V 
hlevu imamo tudi 5 tako- 
imenovanih ,,bikovskih ma
ter”, torej plemenskih krav, 
katerih moški naraščaj (bik
ce) prodajamo živinorejski 
postaji v Mursko Soboto, 
kjer jih vzrede za plemenske 
bike. Seveda so taki bikci 
nekoliko bolje plačani kot 
navadni. Dobro gredo v de
nar tudi plemenske telice, 
seveda pa vseh ne prodaja
mo, ampak si jih nekaj pu
stimo za pripust. ”

Inženir Drago Koroša je z 
velikim navdušenjem pripo
vedoval o svojem poklicu. 
Dejal je tudi (podobno kot 

način nakupa in rabe vse
kakor smotrnejši kot pa 
posamično nakupovanje.

Koroševa Drago (55 let) )n 
Minka (55 let) sta na svoji 
kmetiji zelo srečna. Imata 
dovolj dela, najde pa se se
veda tudi čas za razvedrilo. 
Vinograd v bližini Šafarskega 
je, kotiček, kamor zelo rada 
zahajata. Pa ne le delat, 
ampak tudi na krajši počitek. 
Pred časom sta obnovila ves 
nasad in sedaj ne le da bo
gato rodi, ampak je vince 
sploh odlično. O tem smo se 
prepričali ob obisku.

Inženir Drago Koroša na 
svojem srednje velikem po
sestvu dobro gospodari. 
Otroci so si sicer poiskali 
..boljše” službe, vendar 
domači kmetiji hrbta niso 
obrnili: pridejo večkrat in 
poprimejo tam, kjer je v ti
stem hipu najbolj potrebno: 
pri delu na polju, v hlevu, 
goricah . . . Sploh pa so zelo 
česti obiskovalci starega 
očeta in matere vnuki. Ob 
našem obisku pri Koroševih 
smo videli kar tri. Opazili 
smo tudi, da jim je zelo tek
nil kruh namazan z zaseko. 
Morda pa bo kateri izmed 
njih kdaj postal celo kmet, 
čeprav se dobro uči... Če 
bi se vnuk tako odločil, bi bil 
stari oče zelo vesel. Dela na 
kmetiji je namreč dovolj, 
zaslužek tudi ni slab, pa tudi 
dejavnost ni več neugledna. 
Inženir Drago Koroša se je v 
to že zdavnaj prepričal, 
nekateri drugi pa se osve
ščajo šele v zadnjem času.

S. SOBOČAN

TURNIŠČE: cene pujskov
Okrog 730, ko odpirajo turniško sejmišče v teh zimskih dneh, so 

rejci pripeljali tja 53 pujskov. Kljub manjši ponudbi, niso vseh prodali, 
temveč le 45. Kot je to v navadi, so se cene oblikovale za par pujskov, 
ne da bi jih tehtali. Najnižja je bila 3.000.00, najvišja pa 3.500,00 
dinarjev.

Za pospeševanje 
kmetijstva

Tudi za leto 1982 je v založbi CZP Kmečki glas izšla KNJIŽNICA ZA 
POSPEŠEVANJE KMETIJSTVA, zanimiva, predvsem pa poučna, stro
kovna literatura, po kateri bodo kmetje gotovo radi segali. Poleg 
Kmetijskega priročnika so v okviru te knjižnice izšle še knjige Prašičereja 
(avtorja Dolfe Cizej in Franc Čeme), Ovčereja (avtor Franc Zagožen), 
Gozdni proizvodi (avtor Marjan Lipoglavšek) in Pogodbe, dedovanje (av
tor Branko Korže). Čeprav gre za strokovno literaturo, so vse knjige pisa
ne tako, da bodo razumljive slehernemu bralcu.

KMETIJSKI. PRIROČNIK prinaša vrsto zanimivih prispevkov, med 
katerimi naj omenimo nasvete o pridelovanju solatnic, o sodobnem 
oridelovaniu breskev, o sodobnem pridelovanju in sajenju kakovostne 
trsne cepljenke, o pripravi sadnega žganja, o reji klavnih prvesnic, o 
prebavnih motnjah pri govedu, o higieni pri pridobivanju mleka in še vrs
to drugih nasvetov, koristnih za sodobno kmetovanje.

Knjižica PRAŠIČEREJA bo zanimiva predvsem za rejce prašičev, saj 
prinaša najnovejša dognanja v tej proizvodnji, od izbire pasem, reje in 
prehrane, do varstva živali in izbire najprimernejših objektov. Podobna 
tej je knjižica OVČEREJA, namenjena pa je tistim, ki bi se odločili za 
tovrstno proizvodnjo. Gozdarjem in lastnikom gozdov je namenjena 
knjižica GOZDNI PROIZVODI, medtem ko po knjižici POGODBE, 
DEDOVANJE ne bodo segli le kmetje, pač pa vsi, ki jih zanima sesta
vljanje najrazličnejših pogodb (prodajna, darilna, menjalna, posojilna, 
zakupna), dedovanje, oporoke, promet s kmetijskimi zemljišči in drugi 
koristni napotki.

Iz knjige PRAŠIČEREJA smo izbrali prispevek Zdravstveno varstveni 
ukrepi pri reji prašičev, katerega prvi del smo objavili v prešnji številki, 
tokrat pa objavljamo še drugi del.

TEMELJNA ZADRUŽNA ORGANIZACIJA ČRENŠOVCI

Pripravljeni na 
setev

Tudi v Kmetijski zadrugi Lendava, TZO Crenšovci, so se dobro pripra
vili na bližnjo setev. Na tem območju daje sladkorna pesa zelo dobre hek
tarske donose (do 600 meterskih stotov), zato bodo plan 65 hektarjev ne 
le dosegli, ampak krepko presegli. Zanimivo je, da se za setev sladkorne 
pese odločajo tudi tako imenovani ,,polkmetje”. Sicer pa je za to poljšči
no poleg semen tudi na voljo dovolj gnojil, zlasti nitrofoskala 5:10:25:2.

Združeni kmetje z območja TZO Crenšovci pa to spomlad namenjajo 
precejšnjo pozornost tudi koruzi. Semenska koruza (ZP SK 247) bo pra
vočasno dobavljena, prav tako tudi koruza za silažo (SK 46). Kmetje bo
do imeli na voljo kar 17 ton semenske koruze. Zadruga pa je naročila tudi 
12 ton semenskega krompirja, ki ga bo tudi predvidoma regresirala, da bi 
tako spodbudila sajenje vispkorodovitnih sort.

V TZO Crenšovci so nam tudi povedali, da imajo dovolj nitromonkala 
za spomladansko dognojevanje pšenice, saj so ga prejeli 100 ton iz Kutine 
in 300 ton iz uvoza. Tudi za zaščitna sredstva je zadruga poskrbela, zlasti 
ne bo težav s sredstvi za uničevanje široko in ozko listnih plevelov. S. S.

Bo dovolj gnojil in 
zaščitnih sredstev

V lendavski občini so letos 
kmetovalci zasejali s pšenico na 
družbenem in zasebnem sektor
ju čez 2000 hektarov njiv, kar 
je več kot v prejšnjih letih. Več 
bo tudi koruze in sladkorne 
pese (500 ha). Po tej plati bi 
bilo torej vse dobro, so med 
drugim ugotovili na seji izvr
šnega sveta v Lendavi, če ne bi 
prišlo do težav pri zagotovitvi 
reprodukcijskih materialov. 
Kmetijske organizacije so sicer 
sklenile pogodbe za dobavo, 
vendar ta ni redna, zatika se 
predvsem pri gnojilih in zaščit
nih sredstvih, ki vsebujejo uvo
zne komponente. Za te je nam
reč potrebno odšteti devize, teh 
pa kmetijska zadruga nima. 
Potrebno bi bilo, menijo v Len
davi, da bi ta sredstva pravo
časno zagotovili v okviru samo
upravne interesne skupnosti za 
ekonomske odnose s tujino. In 
kakšno je stanje v občini? Od 

7000 ton potrebnih umetnih 
gnojil jih je izdobavljenih le 
2260 ton, od 90 ton zaščitnih 
sredstev pa le 18 ton. Namesto 
89 ton semenske koruze je je ta 
hip na voljo le 10 ton. Problemi 
so tudi pri nabavi rezervnih de
lov za kmetijsko mehanizacijo. 
Izvršni svet bo po svojih močeh 
skušal vplivati na ugodno reši
tev problemov, ki seveda lahko 
ogrozijo še tako dobro zastav
ljeno kmetijsko politiko v ob
čini. Na seji izvršnega sveta so 
razpravljali tudi o osnutku 
proračuna občine za letošnje le
to. Ker je občina še vedno doti- 
rana, bo potrebno s sredstvi 
skrbno gospodariti. Rast sred
stev skupne porabe naj bi bila 
16,6 odstotka, to pomeni, da 
bo manj investicij, število zapo
slenih pa bo enako ali se bo celo 
zmanjšalo. ,

Jani D.
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naši kraji in ljudje

VAŠKI BOBNAR — Karel Rajsar Odrančarjem takole prinaša ob
vestila krajevne skupnosti, družbenopolitičnih organizacij in društev 
ter seveda objave kmetijske zadruge. Včasih pa posreduje tudi kak 
»mali oglas«.

GASILSKI DOM — Odrančarji so že neštetokrat dokazali, kaj vse je 
moč doseči, če združijo delo in sredstva. Najnovejša pridobitev je 
gasilski dom, ki ga hite čimprej dokončati.

Gasilci pod streho
vztrajni delavci. Rezultati

IZ-NE

zeloso

na vsakem koraku. Ni na
mreč domačije, vsaj jaz je

znani
dobri

po 
in

je že pod streho, te dni za- 
važajo jame okrog njega, 
nato se bodo lotili inštalacij, 
notranjega in zunanjega

KMETIJSTVO 
UMIRA

Odrančarji so 
tem, da

VAŠKI BOBNAR RAZ
GLAŠA

Odranci niso le največja 
prekmurska ampak tudi po
murska vas. Hišnih številk 
imajo. 385, skupno število 
gospodinjstev pa je že čez 
400. Otiranci so prepleteni z 
mnogimi ulicami, tako da se 
človek, ki ut domačin, ne
kako stežka znajde. Prej ali 
slej bodo morali izvršiti novo 
numeracijo, torej bo tre
ba poimenovati 'posamezne 
ulice in določiti nove števil
ke. O tem precej na glas 
razmišljajo.

Vaški bobnar Karel Raj- 
sar, ju seje v Od ranče preselil 
pred 30 leti, pa se v vasi do
bro »znajde«; ne le da pozna 
vse ulice in ve za domačije, 
ampak pozna tudi vse svoje 
sovaščane. Ob obisku v Od
rancih sem ga ujel na vaškem 
križišču, kjer je pravkar raz
glašal, da bo tisti večer kan
didacijska konferenca za 
bližnje volitve. Kajpak je še 
posebej poudaril, da se naj 
vsi vaščani udeleže razgo
vora, saj bo treba izvoliti 
take delegacije, ki bodo kar 
najbolj delale in zastopale 
mnenja in stališča svojih 
volilcev. Prav gotovo je bil 
sestanek dobro obiskan.

V krajevnem leksikonu Slovenije za Odrance piše, da so 
največja gručasta vas v Prekmurju in hkrati najbolj svojstvena 
na Dolinskem. Naokoli so njive in travniki. Pašnikov in 
gozdov ni. Tržni presežki so krompir, govedo, perutnina in 
svinje. Les kupujejo. Domača obrt platnarstvo odmira. Vasje 
v zadnjem času dobila povsem nov videz. Odrance naj bi 
ustanovil pred 700 leti neki »urbereš« po imenu Odorjan. V 
srednjem veku so bili Odranci znani po sejmih. Turki in Krnci 
so vas večkrat izropali. Leta 1878 se tu še omenjata klada in 
vaška sodnija. Med vojnama je tu bival kovač Anton Hajdi
njak. nanredni politični delavec, od 1961. leta pa župnikuje 
Lojze Kozar, psihološki realist, pripovednik.

zadnjih nekaj letih gradili; 
eni so zidali stanovanja^ 
drugi gospodarska poslopja, 
tretji oboje. Zdi se mi, da so 
nekateri z gradnjami preti
ravali. Med večkratnim po
potovanjem po vasi sem na
mreč ugotovil, da so neka
tere hiše pravi »bloki«, torei 
segajo precej v višino. Na to 
opazko so mi sogovorniki 
odgovorili, da je temu tako 
med drugim zato, ker so zelo 
na tesnem z zemljišči. Ve
rjamem! Dejstvo je namreč, 
da je zemlja v Odrancih 
»svetinja«; premalo je je, 
zato to, ki jo imajo, izkori
ščajo, kar se da gospodarno, 
pa ne le pri gradnji ampak 
tudi rastlinski proizvodnji. 
Pogovarjal sem se z mnogimi 
kmeti in vsi so mi zatrdili, da 
je kmetijstvo zelo napredo
valo: dosegajo visoke hek
tarske donose, težave pa so le 
v tem, ker je doma zemlje 
zelo malo, zato jo pač naje
majo v okolici Murske So
bote in celo na Goričkem, 
kar pa seveda zelo povečuje 
proizvodne stroške.

SLABA ELEKTRIKA
V nekaterih koncih Odra- 

nec imajo slabo električno 
napetost, zato si seveda -pri
zadevajo postaviti dodatni 
transformator. Žal pa z las
tnikom zemljiška, koder naj 
bi stalo ogrodje, niso našli 
skupnega jezika, zato je DES 
Elektro konstrukcijo odpe
ljal v kraj, kjer so se pravo
časno sporazumeli. Torej 
tudi v Odrancih ne gre vedno 
tako gladko, kot si vaščani 
zamislijo. Morda pa bo kolo 
napredka šlo poslej še hitreje 
naprej. Vse bolj je namreč 
slišati tudi glas mladih. Tako 
je tudi prav, saj je že čas, da 
starejši »odborniki« odlože 
fupkcije in jih prepuste 
mladim. Priložnosti za to, s 
tem pa tudi za nov zalet, v 
prihodnjih tednih ne bo 
manjkalo.

Š. SOBOČAN

ometa ... Dela več kot do
volj! Toda Odrančarji so že žuljavih rok se seveda vidijo 
marsikaj dosegli z združeni- i.„ .„„1___ I___ 7E_____
mi močmi, zato prav nihče i
ne dvomi, da jim to ne bi ' nisem videl, kjer ne bi v 
uspelo tudi pri gasilskem 
domu. V njem bodo prostori 
za brizgalno, prevozna 
sredstva, drugo gasilsko 
opremo in seveda za sestan
ke. Želim seveda, da z deli 
pohitijo, saj bi se sicer inve
sticija precej podražila.

D DOM JE POD STREHO
Žal se med obiskom v 

(Odrancih nisem uspel srečati 
s Štefanom Bogdanom, kije 
aktiven predsednik gasil
skega društva. Kljub temu 

Ipa v vasi nisem preži no
vogradnje: gasilski dom, za 
katerega so občani prispe
vali sredstva na vse mogoče 

rnačine (samoprispevek, di- 
retki prispevki, prevozi itd.)

OBISKALI SMO 
ODRANCE

Sklenil tisoč trdnih zakonov
Po 41 letih delovne dobe se je naposled Anton Zver, dolgo

letni šef krajevnega urada in matičar v Turnišču, odločil za 
upokojitev in delo prepustil mlajšim. Sklenil sem, da ga obiščem 
na domu, še prej pa sem se oglasil na krajevnem uradu. Tod sem 
hotel povprašati za številko njegove domačije. Bil sem prijetno 
presenečen, ko sem zagledal Tunčija (tako mu pravijo domači
ni) za pisalno mizo.

»Kaj niste v pokoju?« sem 
zinil.

Nasmehnil se je in dejal: 
»Seveda sem, toda ne morem 
mimo krajevnega oziroma ma
tičnega urada, da se ne bi 
oglasil pri mojih naslednikih 
(sedaj imajo v Turnišču šefa 
krajevnega urada, ki je hkrati 
tudi tajnik krajevne skupnosti, 
in matičarko). Rad pač prisko
čim na pomoč, če je potrebno.«

Tak je torej Anton Zver. 
Pripravljen je pomagati svojim 
naslednikom in seveda vsem 
ljudem, za katere lahko stori 
kaj dobrega. In v teh dolgih 
letih službovanja je veliko 
naredil. Ni bil birokrat, kot 
smo jih vajeni v raznih drugih 
uradih, ljudem je ustregel, 
četudi ni bil uradni dan. Tudi 
ob nedeljah in sobotah je šel v 
urad, če je bilo potrebno.

Včasih si je vzel knjigo za 
izdajo živinskih potnih listov 
ob koncu tedna kar domov, saj 
je predpostavljal, da bo prišel 
kateri izmed kmetov po ta 
dokument. Tedaj mu pač ni 
bilo treba v pisarno.

Anton Zver je stopil v 
»državno« službo 1947. leta,, 
ko je postal tajnik takratnega 
krajevnega ljudskega odbora 
Turnišče. V letih 1950-1954, 
ko je bila v Turnišču občina, 
pa je bil »navaden« uslužbe
nec. Dve leti pozneje je bil 
blagajnik v kmetijski zadrugi, 
1958. leta pa je postal šej 
krajevnega urada in matičar.

»Koliko mladih pa ste poro
čili od 1958. do konca 1981. 
leta?«

A nton je sicer navajen novi
narskih vprašanj, saj smo se 
na njegovem uradu večkrat 
oglašali in zbirali razne novi
ce, toda na to ni dal takoj 
odgovora, prej je bilo treba 
narediti »obračun«. To je stori
la njegova naslednica, ko je 
pomnožila poprečno število 
porok v enem letu (45) s 
številom let, ko je mlade (in 
tudi nekaj starih) poročal (23). 
torej: 1035 porok

»Lepa številka! Prav 
gotovo poznate usodo pred 
vami sklenjenih zakonov. So 
trdni?«

»Lahko rečem.da so. Raz
šlo se je le manj kot en odstotek

OBISK PRI
VAS DOMA

zakoncev, kar je pravzaprav 
zanemarljiva številka, ko pa 
večkrat beremo, da na nekate
rih območjih gre polovica 
zakoncev narazen.«

Pari, kijih je Anton poročil, 
so po vsej verjetnosti srečni. 
Srečen pa je tudi on. Ljudje ga 
namreč niso in ne bodo pozabi
li. Moj sobesednik je namreč, 
podobno kot marsikateri drugi 
šef krajevnega urada, opra
vljal še vrsto drugih reči, ne le 
tiste, ki bi jih moral po navodi
lih občine. Recimo: mnogo
krat so se na krajevnem uradu 
oglasili preprosti ljudje z željo, 
da jim naredi kako prošnjo, 
pritožbo, da jim napiše pismo. 
Ni jih zavrnil. Seveda pa je

imel največ opravkov s tako 
imenovanimi osebnimi stanji: 
z vpisovanjem rojstev, porok, 
smrti in seveda z izdajanjem 
izpiskov. Na uradu v Turnišču 
namreč hranijo matične knjige 
od 1811. leta naprej. Vsi, ki so 
se rodili pred 1938, letom na 
območju nekdanje turniške 
fare, morajo zdaj po izpiske iz 
rojstne matične knjige v Tur
nišče. V preteklih nekaj letih 
je matični urad v Turnišču 
moral izdati množico izpiskov 
za starejše ljudi. Nekdanji naši 
»zdomci«, ki so delali v Franci
ji, so namreč začeli uveljavljati 
pravico do pokojnine. Matični 
urad v Turnišču z Antonom 
Zverom na čelu se je zelo 
potrudil in vsem zahtevkom 
hitro ustregel. Mnogi dobivajo 
vsak drugi mesec izdatno 
penzijo.

Anton Zver ni bil naklonjen 
moji pobudi, da napišem nekaj 
vrstic o njegovem delu. »Če pa 
že hočeš, potem bodi kratek!« 
mi je zabičal. Njegovo željo 
skušam upoštevati in zapis 
končujem. S tem pa seveda 
zanimivosti iz njegovega dela 
in življenja nisem izčrpal. 
Povedati bi namreč veljalo še o 
njegovi družbenopolitični ak
tivnosti. pa o sedanjem preži
vljanju mirnih let na domu, pa 
o njegovem konjičku v veli
kem sadovnjaku, pa o... Bodi 
dovolj. Moram biti kratek, je 
rekel Tunči. Š. SOBOČAN

STRAN 10

Daleč seže pogled s hriba. Pa vendar »hribovci« s Porčiča 
niso odšli v dolino.

Še bodo rahljali 
ilovico

V Zgornjem Porčiču je največ polkmetov, ki ljubijo— 
hrib in življenje na njem.

Že od nekdaj so ti kraji živeli z vinsko trto in dobro 
kapljico. Ljudje na ilovnatih bregovih pa vešči in vajeni 
trdega dela v vinogradih, kot da niso imeli priložnosti misliti 
tudi na čas, ki je pletel nove niti okrog njih.

Pa vendar so domačini v teh hišah, ki so danes še 
vedno posejane ob cesti iz Žerjave proti Gradišču, zadihali 
drugače. Zgradili so nove hiše, lepše, z velikimi okni, z 
modernimi strehami. Le tu in tam prišlek lahko opazi zapu
ščeno zgodovino, ki je nekoč risala svoje poti po naselju.

SODOBNEJŠE CESTE!?

V Zgornjem Porčiču je 
danes še nekaj kmetov, ki 
žive zgolj od hribovske 
zemlje in zaslužka na njej. 
Kakšnih 8 čistih kmetov 
imajo, ostali pa so si že 
pred leti raje poiskali delo v 
bližnjih novih tovarnah v 
Lenartu, gornji Radgoni in 
Mariboru. Nekaj pa jih je, 
kot drugod v lenarški obči
ni, moralo v svet, da bi si 
zaslužili boljši kos kruha. 
Danes jih je manj kot pred 
leti, ko je tudi iz Porčiča in 
okoliških vaši bilo precej 
domačinov na delu v tujini. 
Sodobnejše življenje, zaslu-

stali so polkmetje in danes 
zgledno obdelujejo srednje 
velike površine. Na gričkih 
ni lahko, toda vendar je 
lažje kot nekoč.

BODO DOČAKALI ASFALT, 
TELEFON ...? *

Že zdavnaj so si napeljali 
elektriko, zgradili dovolj 
močne transformatorske 
postaje, lansko leto je v kraj 
pritekla tudi voda iz Maribo
ra oz. Lenarta, manjše vodo
vode pa so imeli že prej. 
Seveda pa imajo domačini 
še veliko neizpolnjenih že
lja. Tudi v Zgornjem Porčiču

Le še nekaj* »spominov« je na nekdanje kleti in zidanice, na 
žulje in šmarnico.

žek v tovarnah in moderni 
kmetijski stroji na okrog 80 
domačijah so začeli pisati 
novo zgodovino kraja.

Danes so ceste, vsaj po
membnejše, makadamske, 
namesto konjev in težkih 
furmanskih vozov pa po njih 
vozijo traktorji in jekleni 
konjički.

OSTALI SO POLKMETJE

Nekoč, ko so novi proiz
vodni obrati vabili mlade v 
mesta, je kazalo, da bodo 
na zemlji ostali le starejši 
ljudje. Tisti, ki so že od 
nekdaj živeli na hribih in 
med šmarnico obračali in 
rahljali ilovnate terene. Pa 
ni bilo tako. Marsikje so 
staro, grčavo trto posekali, 
namesto vinograda pa je 
nastala manjša njiva, trav
nik ali sadovnjak. Tudi nekaj 
vinogradov je še ostalo, le 
da so danes moderneje 
urejeni, v njih pa namesto 
šmarnice posajene žlahtne 
sorte.

Mladi, ki so hitreje prišli 
do boljšega kruha, so ven
dar ostali tudi na domačijah 
svojih dedov in očetov. Po-

si želijo modernejšo asfalt
no prevleko, sanjajo o tele
fonski povezavi s svetom in 
še kaj bi si radi v nasled
njem obdobju uredili...

VAS ŽIVI

In ko sem zapuščal sliko
vito naselje, z lepim razgle
dom proti Lenartu ali Bene
diktu in Gradišču in s smeli
mi pogledi v prihodnost, so 
mi tudi mlajši gospodarji 
današnjih domačij zatrjeva
li, da življenje med klanci in 
na strmih bregovih ne bo 
izumrlo. Nove načrte imajo, 
s pridnostjo in trdim delom 
svojih rok, ki so ga že od 
davnaj vajeni, pa bodo za
gotovo uresničili tudi te 
danes na videz še težko 
uresničljive želje in cilje. 
Kajti tradicija dedov in oče
tov iz nekdanjih vinogradov 
se je trdno zagrizla v mlajše 
potomstvo.

Tudi najmlajših, danes 
rojenih prebivalcev vasi, 
nekdanja gračavost ni za
pustila. Še bodo obračali in 
rahljali ilovico v Porčiču ...

Tekst in foto: 
Janez Kurbus

NAMESTO ŠMARNICE IN VINOGRADOV NJIVE, TRAVNIKI 
IN SADOVNJAKI.
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CESTA — 
NALOŽBA
ALI NE?
Pravzaprav je posredi ma

lenkost, dasiravno se utegne ta 
domnevna malenkost preleviti 
v hudo kočljiv in prav zagaten 
problem. Postavlja se namreč 
vprašanje — v resnici ga je iz
rekel eden od razpravljalcev na 
zadnji seji regijske komisije za 
naložbe — ali se asfaltiranje 
vaške ceste šteje za naložbo ali 
ne. Odgovor, bolje komentar, 
bi bil takle: če gre za asfalti
ranje na obstoječe, utrjeno 
vozišče, govorimo kvečjemu o 
vzdrževanju, v nasprotrjem — 
če se vozišče z asfaltiranjem 
dodatno širi — gre za naložbo. 
In če gre za naložbo, je treba 
dobiti gradbeno dovoljenje 
oziroma opraviti tako imeno
vano priglasitev. Toda — smo 
slišali na seji — občinske 
skupščine menda priglasitev 
ne sprejemajo. Kaj storiti? 
Odgovora ni bilo, vsaj na seji 
ne.

Kot že povedano, gre za 
malenkost, toda prav take in 
podobne malenkosti zelo na
zorno kažejo, v kakšna na
sprotja in protislovja nas je 
privedlo zakonsko, admini
strativno poseganje v nalož
beno politiko. B. Ž.

ČEBELARSKA DRUŽINA LENDAVA

Skrb za podmladek« dopisniki so zabeležili

Malo koristi od zasebnih

B. P.

Otok

Rada Vreča

Otok

Kaj nam pomeni pust danes? Je to res samo en 
dan norčij, oziroma dan, ko bi naj bili vsi veseli? 
Pust že dolgo ni več samo en dan, ampak se je 
razširil kar na cel mesec februar. Na koledarju je 
res označen letos triindvajsetega februarja, toda 
,,praznovanja” se vrstijo že vse od začetka tega 
meseca.

In kaj je temu vzrok? Imamo res toliko skrbi in 
težav, da nam ne zadostuje samo en dan, ampak 
rabimo kar cel mesec. Tega ne bi mogli trditi. Vsak 
tak ,,praznik” je dobičkonosen. Izkoristimo ga za 
vsemogoče prireditve, ki naj bi bile posvečene temu 
,,prazniku”, tako da samo en dan ni nikoli dovolj. 
Toda glavna spodbuda pri tem je čim večji dobiček. 
Seveda je za tak lahek zaslužek vedno veliko in
teresentov, zato so ,.praznovanja” na vseh koncih 
in krajih naše ožje domovine. Pustovanje pa je tak 
,,praznik”, kjer se da iztržiti največ. Ker danes vsi 
potrebujejo denar, se želijo mnoge organizacije in 
društva finančno okrepiti. Vsi pa ne morejo imeti 
,,praznovanja” na isti dan, zato pa so zasedeni vsi 
petki, sobote in nedelje v tem mesecu.

Le naprej s pustovanji, maškaradami in 
praznovanji! Društva in organizacije potrebujejo 
denar, ljudje pa ga imajo preveč!

Za načrtovano povečano tržno 
proizvodnjo lesa v zasebnih 
gozdovih kooperantov bomo 
morali vlagati znatno več sredstev.

Temeljna organizacija 
kooperantov soboškega gozdarst
va, ki gospodari z zasebnimi 
gozdovi na območju občin M. 
Sobota in Lendava, ima na ob
močju soboške občine 16.558 hek
tarjev zasebnih gozdov, ki so raz
deljeni na pet gozdnogospodarskih 
enot, in sicer: Goričko I.—3.464 
hektarjev, Goričko II.—4.031 hek
tarjev, Z. Goričko —3.097 hek
tarjev in Ravensko—2.613 hektar
jev. Vsaka gozdnogospodarska 
enota ima 10-letni gozdnogospo
darski načrt gospodarjenja z 
gozdovi, ki pred gozdarje v 
naslednjem srednjeročnem obdob
ju postavlja zahtevno nalogo, da 
znatno povečajo proizvodnjo ozi
roma odkup lesa za tržišče. Zaradi 
znanega pomanjkanja deviz za 
uvoz celoloze in lesa za papirno in
dustrijo so na SIS za gozdarstvo in 
Poslovnem združenju gozdarstva 
Slovenije sprejeli odločitev, ki tudi 
pomurskim gozdarjem nalaga, da 
že v prihodnjem 1982. letu v proiz
vodnji dosežejo količine, ki so jih 
v srednjeročnem planu predvideli 
šele za leto 1985. Povečano proiz
vodnjo pa bi morali zadržati skozi 
vsa leta do konca tega planskega 
obdobja. Da slednje tačas ne bo 
lahko, kažejo podatki, da blagov-

»Tudi gasilci iz Sodišinec so si lansko leto prislužili 
nekaj potrebnih financ. Pri gradnji gasilskega doma 
so jim prišle še kako prav. Letos pa bo glede denarja 
verjetno večji problem, saj so jim sosednja gasilska 
društva veliki konkurenti. Vsi pač potrebujejo de
nar, če ne za gradnjo, pa za kaj drugega.

zgradili šest kanalski zbiralnik. Vrednost teh del je znašala 7,317.000 
dinarjev.

Na licitaciji je bilo doslej prodanih 8 teh gradbenih parcel, do nekaj 
parcel imajo prednostno pravico prejšnji lastniki zemljišč, medtem ko jih 
je na razpolago še 25. Tudi te bodo prodali na licitaciji. Parcele so velike 
od 6 do 8,5 arov, cena pa se giblje od 260.000 do 280.000 dinarjev, odvisno 
od velikosti. V ceno komunalne ureditve je vštet tudi prispevek za spre
membo namembnosti zemljišča, ki je v povprečju znašal 34,62 dinarjev od 
kvadratnega metra. F. m.

  ČERNELAVCI---- -

Prizadevni gasilci
Ob članski imajo v tej vasi na obrobju Murske 

Sobote še mladinsko in pionirsko desetino. Starejši 
in mlajši se trudijo, da bi bili ob požarih kar se le da, 
učinkoviti. Na to so posebej opozorili na zadnjem 
občnem zboru gasilskega društva v tem kraju.

Še nekaj besed o uspehih. S pomočjo krajanov so 
kupili cisterno in opremo v dvorani, vsi pa se 
trudijo, da bi v najkrajšem času kupili še nekaj 
opreme za še uspešnejše posredovanje pri požarih 
v vasi in okolici. Nekaj denarja za to bodo zbrali 
tudi na maškeradi. Geza Benčec

BUČEČOVCI

88 topolov v spomin 
in za spodbudo

Mladi iz Bučečovec so nam malo pozno 
sporočili, da so ob novem športnem centru 
zasadili 88 topolov v spomin na svojega 
vzornika — Tita. Akcije se je udeležilo kar 
dvajset članov te sorazmerno majhne osno
vne mladinske organizacije.

HRASTJE-MOTA

Občni zbor gasilcev
Preteklo soboto so imeli gasilci v Hrastju 

Moti občni zbor. Najprej so analizirali lan
skoletno delo in ugotovili, da se je društvo 
slabo odrezalo pri ocenjevanju gasilskih 
društev, za kar je kriva predvsem nezainte
resiranost mladih.

V naslednjem letu planirajo nakup no
vega gasilskega avtomobila in delno popra
vilo ostrešja gasilskega doma, kar bodo 
opravili s prostovoljnim delom. V načrtu 
imajo tudi gradnjo dveh vodnjakov za ga
šenje. Branko Krajnc

Sprevrnjeno 
pustovanje

Pustovanje — veselje otrok in starejših. Praznik 
norčij, za katerega je določen en dan v letu, imaio 
vsi radi. Na ta d«n si mnogi nadenejo maske (ali pa 
snamejo) in tako v podobi druge osebe pozabijo na 
vse skrbi in težave. To bi naj bil dan. ko se vsi 
razvedrimo, se pošalimo drug z drugim, pa čeprav 
v večini primerov bolj nestabilni in v megli.

PODELILI 8 PRIZNANJ
V lendavski občini so čebelarji organizirani v tri družine. 

Ali je tako prav ali ne, ne bomo komentirali, pač pa želimo 
zapisati le to, kar čutijo tudi čebelarji sami: nujno je treba 
ustanoviti zvezo čebelarskih družin! Sedanja razdrobljena de
javnost, ki se je lotevajo namesto ene tri družine, nikamor ne 
vodi. Interesi čebelarjev so namreč skupni. Z zadovoljstvom pa 
ugotavljajo, da se za dejavnost čebelarstva začenjao vse bolj 
zanimati tudi kmetijci in povsem pravilno je, da čebelarska 
društva dobivajo podporo od sklada za pospeševanje kmetijstva. 
Čebele namreč niso koristne le za njihovega lastnika, torej da 
prinašajo med, ampak tudi skrbe za opraševanje drevnin, s tem 
pa tudi za boljše proizvodne dosežke v sadovnjakih, goricah, na 
poljih.

Čebelarska družina Lendava šteje trenutno 43 članov, ki 
imajo skupaj 90 panjev. V povprečju pride torej na posameznega 
čebelarja nekaj čez 20 panjev, kar je pravzaprav malo. Ni pa 
zadovoljivo tudi skupno število panjev, saj ni rekordno. Pred 
kakimi 15 oziroma 20 leti je bilo na tem območju več kot 1500 
panjev. Ta številka se utegne ponoviti, če bodo čebelarji, zlasti pa 
vodstvo družine, še naprej vztrajni in če bodo pomagali mladim 
čebelarjem. Tako bodo na osnovni šoli v Genterovcih že v 
kratkem organizirali čebelarski krožek, ki ga bo vodil učitelj, ki 
je tudi sam čebelar. Uspeh ne sme izostati. Ne sme se ponoviti 
primer z osnovne šole v Lendavi, kjer je čebelarski krožek 
povsem zamrl.

Čebelarji, vključeni v lendavsko družino, so pred kratkim 
na rednem občnem zboru med drugim izvolili novo vodstvo, 
nekaterim najzaslužnejšim članom družine pa so podelili dru
štvena priznanja. Diplome so prijeli: Janez Bernad, Mihael 
Binyei, Franc Zag, Ivan Komar, Stefan Časar, Jože Mor, Jurij 
Veg in Ludvik Gone. Eden izmed sklepov občnega zbora je tudi 
odločitev o pristopu k organiziranemu izobraževanju čebela
rjev. Čebelji roj je namreč živ organizem, ki ni imun za bolezni 
(varoza!), zato morajo s čebelami ravnati strokovno usposob- 
ljeni ljudje. 8. SOBOČAN

VELIKA POLANA

Tečaj o negi bolnika 
na domu

Krajevni odbor rdečega križa se, skupaj s pod- 
mladkarji, zavzema za dosledno uresničevanje 
sprejetih nalog. Za njimi je srečanje starejših ob
čanov in borcev, ki so ga pripravili v sodelovanju 
s krajevno skupnostjo, pa tudi krvodajalska akcija 
je uspela, saj seje prijavilo kar 50 občanov. Ob tem ■ 
naj dodamo, da so v teh zimskih dneh končali 
enotedenski tečaj o negi bolnika na domu. Kar 20 
žena in deklet je poslušalo predavanja višje medi
cinske sestre Dragice Larnsak iz Lendave. Tečaj 
pa se seveda ni končal s predavanji in napotki. 
Pridobljeno znanje so tečajnice preizkusile v pra
ksi. J. Žerdin

V Kuzmi bi radi spet slišali zvoke pihalne godbe, ki 
so jo ustanovili pred štiridesetimi leti. Vmes so bili 
premori, zlasti med vojno, instrumenti, ki so jih 
kupili z zbranim in svojim denarjem, pa samevajo na 
omarah ali kje drugje. Tale posnetek je iz leta 1969, 
ko so se godbeniki razšli. Bodo z delom spet na- 
daljevali? Foto: Recek

ČREŠNJEVCI PRI GORNJI RADGONI

Stoletna pesem 
tamburice

O tamburaših iz Črešnjevec smo že veliko slišali. 
Znano je, da to društvo obstaja že sto let in gre 
tukaj tamburica iz roda v rod. To dokazuje tudi dej
stvo, da šteje najmlajši tamburaš v današnjem se
stavu šele štirinajst, najstarejši pa že šestinpetdeset 
let.

Tokrat pa bomo spregovorili nekaj več o 
njihovem delu in posebej še o problemih, s katerimi 
se srečujejo. Največja težava je v tem, da nimajo 
ustreznega prostora za vaje. Tako se pozimi 
stiskajo v neogrevani vili Holt, ki jim jo je za 
vadbo odstopila domača krajevna skupnost. 
Nekoliko boljše pa rešujejo ta problem poleti, ko se 
preselijo v dvorano kulturnoumetniškega društva 
Peter Domanjko — tudi sami so vključeni v to 
društvo. In to še ni vse. Probleme imajo še z 
nabavo strun, saj se v trgovinah dobijo redko. Ker 
pa delajo ljubiteljsko, in prav je tako, težko 
pridobivajo medse mlajše člane. Za nameček pa so 
deležni še nerazumevanja v delovnih organizacijah, 
kjer so zaposleni. To kaže na premajhen posluh 
le-teh za kulturno udejstvovanje svojih delavcev.

Kljub temu pa so doslej poželi že veliko uspehov 
in ne bodo odnehali. V največjo čast si štejejo 
gostovanje v avstrijskem Cmureku, kjer so lansko 
leto uspešno zastopali našo občino na prireditvi 
ljudskih pevcev in godcev treh držav: Avstrije, 
Liechtensteina in Jugoslavije. Pred dvema letoma 
pa so nastopili na prvem srečanju tamburašev v 
Cirkovcih na Dravskem polju. Ne moremo si 
zamisliti kulturnih prireditev v občini, kjer ne bi 
sodelovali.

Po tem kratkem razgovoru s črešnjevskimi 
tamburaši smo se prepričali, da nežna pesem strun 
tamburic v tem kraju ne bo izumrla. Se več, saj 
zveni vedno bolj ubrano od tiste, ki so jo pred 
mnogimi leti izvabljali iz instrumentov njihovi 
očetje in dedje. Torej, korenine — stara tradicija v 
Crešnjevcih — poganjajo nove sadove. Manjka le 
še kanček razumevanja . . .

BELTINCI

Na Jugovem še dovolj 
gradbenih parcel

V lanskem letu je murskosoboška samoupravna interesna skupnost 
za cestno in komunalno dejavnost na Jugovem v Beltincih finansirala 
komunalno ureditev 42 parcel za gradnjo stanovanjskih hiš. Uredili so 
kanalizacijo, vodovod, elektriko in asfaltirali, cesto. Ta dela so veljala

Kritično 
ocenili delo '

Mladi v delovni skupnosti Pomurskega 
zdravstvenega centra v Murski Soboti so kritično 
ocenili delo v preteklem letu. Ugotovili so, da je 
večina mladincev nezainteresirana za različne ak
cije, kar je eden ključnih vžrokov, da so zadani 
plan dela izpolnili pod pričakovanji.

Najbolj aktivni so bili na informativnem 
področju, saj so izdali štiri številke informativno — 
literarnega glasila ,,Stičišče” in o delu mladih 
seznanjali javnost tudi prek sredstev javnega ob
veščanja. Dokaj aktivni so bili tudi na športnem 
področju, saj so mladinci in mladinke sodelovali v 
okviru delovne organizacije na občinskih sin
dikalnih športnih igrah ter na športnih srečanjih z 
zdravstvenimi delavci iz Slovenj Gradca in 
Szombathelyja. Udeležili so se nekaterih akcij in 
pohodov, ki so jih organizirale druge OO ZSMS. 
Organizirali so tudi nekaj akcij, kot so čiščenje 
okolice delovnih prostorov, zbiranje starega papirja 
ipd.

Razen tega da niso organizirali nekaj akcij: 
srečanje z borci NOB, obisk karavle, krvodajalska 
akcija ipd., so najmanj naredili na 
idejnopolitičnem področju.

Razpisali so 
natečaj

Komisija za ohranjanje revolucionarnih tradicij 
pri občinski konferenci zveze socialistične mladine v 
Murski Soboti je v program za letošnje leto med 
drugim zapisala, da bodo razpisali natečaj literarnih 
in likovnih del, kar naj bi pripomoglo k ohranjanju 
spominov na velike dogodke iz narodnoosvobodilne 
borbe.

Predvidene teme za natečaj so 90-letnica rojstva 
maršala Tita, 40-letnica zasedanja AVNOJ in 40-let- 
nica zasedanja protifašistične mladine Jugoslavije.

Kot nam je povedal predsednik komisije, Drago 
Gybrek, bodo literarna dela izdali v posebnem 
biltenu, likovna dela pa bodo razstavili v prostorih 
Kluba mladih v Murski Soboti.

gozdov
na proizvodnja zasebnih gozdov v 
Pomurju oziroma lesa za tržišče od 
leta 1979 upada.

Za primer naj navedemo, da so 
leta 1979 zasebniki ponudili tržišču 
9.300 kub. m lesa, leta 1980, 
8.200 kub. m in v letošnjem letu le 
še 7.500 kub. m. Po prvotnem 
srednjeročnem planu naj bi v TOK 
Gozdarstvo organizirani zasebni 
lastniki gozdov do leta 1985 
ponudili že 9.344 kub. m tržnih 
viškov lesa. Po najnovejših spre
membah plana pa naj bi tako 
proizvodnjo dosegli že v prihod
njem letu.

Ce upoštevamo specifičnbst po
murskih gozdov v zasebni lasti in 
nastali gospodarski položaj, lahko 
ocenimo, da bo to izredno trd oreh 
za TOK Gozdarstvo. Ne gre nam
reč prezreti značilnosti zasebnih 
gozdov, ki so izredno razdrobljeni. 
V soboški občini meri 10.008 
zasebnih gozdov v poprečju 1,66 
hektarjev, poprečna parcela pa le 
0,38 hektarja. Neugodna struktura 
se v zadnjih letih še stopnjuje s 
prodajo gozdnih parcel in 
onemogoča plansko gospodarjenje 
z zasebnimi gozdovi. Pri veliki 
razdobljenosti zasebne gozdne po
sesti je velika tudi lastna poraba 
lesa, ki jo povečuje gradnja 
stanovanjskih in gospodarskih

pošlo ni j (usmerjene kmetije, so
dobni hlevi). Slednje se odraža v 
vse večjem odkupu lesa z zasebnih 
gozdov.

Hkrati pa v Pomurju, kot 
izrazito kmetijski pokrajini, zaseb
ni lastniki gozdov dobijo glavni vir 
dohodkov iz kmetijstva in jim 
gozd služi le za zagotovitev kuriva 
in gradbenega materiala za lastne 
potrebe, zato ne kažejo posebnega 
zanimanja za organizirano gozdno 
proizvodnjo ali celo povečano 
tržno proizvodnjo. Res pa je tudi, 
da zasebni gozdovi v Pomurju 
glede na stanje niso možni dajati 
posebnih tržnih viškov.

Svoje pa je opravila tudi 
energetska kriza in gre čedalje več 
lesa za kurjavo pri samih lastnikih 
gozdov. V zadnjem času pa tudi 
meščani kupujejo .gozdne parcele, 
da si zagotovijo kurivo ali gradbe
ni les, ki ga v lesno deficitarnem 
Prekmurju primanjkuje. Prav od 
slednjih organizirana gozdna 
proizvodnja ne more pričakovati
blagovne proizvodnje. Zaradi po 
manjkanja gradbenega lesa in sla
be založenosti trgovske mreže z 
lesom, prihaja tudi do nedovolje-- 
nih prodaj oziroma nakupov lesa, 
kar zmanjšuje odkup. Celulozni in 
jamski les lastniki gozdov lahko 
prodajajo kot drva po izredno 
visokih cenah do 1.500,00 
din’/prm. Zato Temeljna 
organizacija kooperantov z veljav
nim odkupnim cenikom, ki je

 odvisen od dovoljenih prodajnih I
cen teh sortimentov, ne more 
dobiti več lesa od zasebnih gozdar
jev in dokler bo stanje tako, ga 
tudi ne bo dobila. Splošno 
pomanjkanje lesa kot surovine, še 
posebno pa v lesno deficitarnem 
Prekmurju bo v prihodnje še 
povečavalo razlike med odkupnimi 
cenami TOK-a in cenami, ki jih I 
lahko dosežejo lastniki gozdov s I 
prodajo na ,,črno”. S tem narašča I 

, , ,   tudi obseg odtujenega lesa iz I
9J77.000 dinarjev. Poleg tega pa so od čistilne naprave do Jugovega družbeno organizirane tržne proiz- I

vodnje zasebnega sektorja, še I 
posebno ker pristojni organi I 
prijavljene prekrške obravnavajo z I 
zamudo in so izrečene kazni mile.

Iz analize stanja zasebnih goz- I 
do v in gospodarsko-ekonomskega I 
položaja vidimo, da bo izredno I 
težko, celo nemogoče povečati I 
blagovno proizvodnjo. Slednje pa D MURSKA SOBOTA 
ogroža uresničevanje s plani 

 zastavljenih nalog. Analiza sicer
kaže, da je strokovnjakov, ki dela
jo v TOK dovolj in bi povečevanje 
zaposlenih povečalo stroške s tem 
pa odjedalo sredstva za vlaganje v 
zasebne gozdove, ki so že sedaj 10- 
krat manjši na hektar, kot v 
družbenem sektorju.’ Brez večjih 
vlaganj v zasebne gozdove, ki jih 
temeljne organizacije kooperantov 
same ne zmorejo, ni moč popraviti 
stanja v zasebnih gozdovih. Zato 
je potrebno proučiti formiranje in 
načrtno porabo sredstev za vlaga
nje v gozdove v družbenem in 
zasebnem sektorju pa tudi po 
posameznih regijah v republiki 
Sloveniji prek SIS za gozdarstvo, 
če želimo zmanjšati uvozno odvis
nost in pokriti potrebe po lesu s 
sečnjo v domačih gozdovih.

Boris Hegeduš

KULTURNO DRUŠTVO LIPA

Ribe na plitvini
Lipa je po številu prebivalcev pravzaprav mala vas, glede na 

razvito kulturno dejavnost pa prekaša marsikak večji kraj. Ne 
mine namreč leto, ko ne bi v Lipi pripravili uprizoritve kakega 
dramskega dela. Tako tudi to sezono ne držijo križem rok: v soboto 
se bodo člani dramske sekcije kulturnega društva predstavili s 
Partljičevo melodramo Ribe na plitvini. Že zdajje zanimanje v vasi 
za to odrsko delo precejšnje, zato se igralci prav nič ne boje, da ne 
bi imeli številnega občinstva. Dvorana v zadružnem domu v Lipi je 
vslej polna, pp naj gre za predstave domačega kulturnega društva 
ali pa za gostovanja. V soboto pa bo v Lipi zelo živo tudi zaradi 
nastopa 40-članskega mešanega pevskega zbora. Le-ta se bo prvič 
predstavil in zategadelj med vaščani radovednosti seveda ne 
manjka. <; 5
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ne zgodi se vsak dan

Lepotica je lepa tudi — če leži. Tako trdijo za 16 letno Francozinjo Sabrino Belleval, 
ki je bila izbrana za najlepšo Francozinjo, ko je na modnih revijah razkazovala to 
kovinsko oblačilce. ________  _____________________ _________

Dva moška kravo primeta za roge, eden za rep, četrti pa žival spretno 
zabode in podstavi posodo za kri, kije potem nekakšna obredna pijača.

XXX

„Seme” za dež
Moderni vremenarji že znajo delati dež s pomočjo srebro

vega jodida, kaže pa, da bodo razmeroma drago snov kmalu 
zamenjali z živimi titji — bakterijami. Mikroskopsko majhni 
»izdelovalci dežja« so, kot lahko sodimo po prvih objavljenih 
rezultatih poskusov, učinkovitejši in primernejši za sejanje 
oblakov.

Prvi, ki je odkril, da nekatere bakterije povzročajo zbiranje 
ledenih kristalov okoli sebe, je bil mikrobioloa Saul Yankofski. 
Proučeval je skrivnostno zmrzovanje nasadov avokada v Izra
elu in odkril, da liste kljub razmeroma visokim temperaturam 
zamrzne zaradi do takrat še nepoznanih bakterij. Ko so bak
terije odstranili z listov avokada, so nasadi brez škode preživeli 
precej nižje temperature kot prej.

Yankofski je zamrzovalne bakterije odkril pred tremi leti, 
zdaj pa jih v številnih laboratorijih pospešeno raziskujejo. Radi 
bi namreč odkrili zamrzovalno snov v njihovi opni. Ko jo bodo 
našli, ne bo težko pridelovati naravno »seme« za dež, kot 
strokovnjaki pravijo snovem, ki v oblakih pospešijo tvorbo le
denih kristalčkov in s tem kajpak tudi dežja.

Ribji rekorder 
v goltanju

Globokomorske ribe-antene so svojevrstne svetovne re
korderke. Med vsemi živimi bitji, kar so jih doslej znanstveniki 
proučevali, najhitreje požrejo svoj plen. Ameriški biologi so med 
poskusi merili goltanje izbranih rib-anten in s pomočjo elek
tronskih naprav izmerili, da je ta globokomorska zverinica za
jela in pogoltnila plen v fantastično kratkem času; za opravilo je 
potrebovala samo slabe 4 tisočinke sekunde (0,0038 s).

Ribe-antene običajno počivajo na dnu in privabljajo k sebi 
druge ribice. Za vabo jim služi kožnata krpica na koncu pec- 
Ijatega izrastka, ki jim poganja iz gornjega dela čeljusti. S krpico 
riba migota, in ko radovedna ali lačna žrtev priplava k nji, se 
dogodi pravi čudež: riba-antena v drobcu sekunde napihne 
čeljust, da je tudi do dvajsetkrat večja, kar povzroči, da okolišna 
voda vdre v njeno drobovje, z vodo vred pa živi sesalnik vsesa 
tudi žrtev.

Dosedanji evropski rekorderje bil ostriž, ki živi tudi pri nas: 
plen zajame in požre v 4 stotinkah sekunde.

živalsko krvjo. Kot mnogo 
druga afriška živinorejska 
ljudstva, tudi prebivalci Kara- 
modšonga pihajo kravam v 
zadnjice, ker verjamejo, da 
bodo zaradi tega bolje dojile. 
Mleko kisajo v velikih posodah 
in ga potem uživajo kot glavno 
hrano.

Enkrat na leto imajo ti ljudje 
poseben praznik. Pastirji in 
njihovi družinski lani se zbe
rejo na pašnikih. Gospodar 
odbere najlepšo kravo, ki ji z 
ubodom v žilo na vratu puščajo 
kri. To prestrezajo v posebno 
družinsko posodo, staro lahko 
tudi nekaj sto let. Kravo potem

kroži in vsak od prisotnih sme 
popiti samo en požirek. Tisti, ki 
popije zadnji požirek, je po nji
hovem verovanju deležen po
sebne naklonjenosti bogov. 
Sevedaje takšno nazdravljanje 
bogovom s svežo krvjo dovo
ljeno le odraslim moškim. 
Zenske in otroci smejo samo 
gledati.

Tistega dne, ko pijejo krj, 
morajo prenehativse sovra
žnosti in spori. Že naslednji 
dan pa je enak vsem ostalim 
dnevom v teh vročih krajih in 
pastirji še spet poganjajo za 
svojimi čredami.

XXX

Dne 13. septembra 1922 
so zabeležili v nekem kraju v 
Libiji 57,7 stopinj celzija v 
senci. To je doslej najvišja 
zmerjena temperatura v nase
ljenem kraju. Naši meteoro
logi pa so ugotovili, da je bil 
letošnji januar v sto letih naj
bolj topel.

XXX

' Neki Jean Kozack, lastnik 
kofetarnice blizu Pariza je bil 
jezen, ker so mu — po njegovih 
trditvah — predpisali previsok 
davek za leto 1981. Za znesek 
— preračunan v dinarje —

Neki Charles Vindorfer iz 
ameriške zvezne države Colo- 
rado se je pred sodnikom za
govarjal, ker je vozil po žele
zniški progi. Pa to ni bilo vse. 
Kaznovali so ga tudi zaradi 
tega, ker je tako zaustavil vlak 
in ker je nazadnje premlatil 
strojevodjo.

za razvedrilo

nisem

si mi 
blatna 

napi-

—Pa ne veste, da je prina
šanje cvetja prepovedano?

—Vem. Hotel sem ga sa
mo pokazati.

POJASNILO
—Sinko, zakaj 

kar s prstom na 
vrata avtomobila 
sal: »OPERI ME«.

—Oprostite,
imel noža ali žeblja...

PROBLEM
—Martin, boš celo noč 

v gostilni? Pojdi raje do
mov in se pošteno naspi.

—Saj bi se, vendar, 
zgodi se pač, ob ločitvi je 
žena odpeljala obe po
stelji.

V BOLNICI
—Oprostite, Marta, ne bom 

vas motil, le šopek sem vam 
prinesel ob rojstvu sina.

V

V Karamodšongu živijo ži
vinorejci, kijim pomeni govedo 
bogastvo. Krav nimajo zavoljo 
mesa, temveč za to, da jim da
jejo mleko. Tega pa ne pijejo 
svežega, temveč skisanega z

postavijo v posebno ograjo, ki 
je tako ozka, da ne more leči. V 
ograji je tako dolgo, dokler si 
ne opomore zaradi izgubljene 
krvi. Družina v krogu sede na 
tla. Posoda s svežo kravjo krvjo

18. stoletju — nekateri pravijo neumnem — so si 
ženske napravljale takšne pričeske, da.so morali v kočijah 
odstranjevati strehe, ker bi sijih sicer poškodovale.

In potem lasulje! Britanska kraljica Elizabeta jih je 
imela 80, vse v rdeči in plavušasti barvi, z mnogimi ni- 
jansami seveda. Lasuljoje »iznašel« pravzaprav francoski 
kralj Ludvik XII. Ko mu je bilo 23 let, so mu zaradi neke 
bolezni izpadli vsi lasje. Začel je nositi lasuljo. Dvorski 
lizuni so ga seveda začeli posnemati: čeprav so nekateri 
imeli kar lepe lase, sojih dali ostriči, da bi bili v lasulji bliže 
kralju.

Marija Antoinetta, francoska kraljica seje leta 1785 
pojavila na nekem plesu z lasuljo v kateri so bile artičoke, 
glavica zelja, korenje in retkvica. S to originalno lasuljoje 
hotela uničiti svojo tekmico markizo de Creoqui, ki je 
imela na glavi samo — fregato z razpetimi jadri!

Navadni ljudje, ki so imeli tiste čase lepe lase, so živeli 
v večnem strahu, da jim kdo nastavi nožna grlo. Tatov, ki 
so kradli lase je bilo veliko.

V Karamodšongu, na severu afriške Ugande se je vse do 
današnjih dni ohranil običaj, ki ima svoje korenine v sivi davnini. 
Enkrat na leto s svežo živalsko krvjo nazdravijo bogovom in 
svojim prednikom.

Kri, na zdravje 
bogovom

PRIČESKE IN 
LASULJE

drugje smo prebrali
Vlada ruskega carja Ale

ksandra II. je leta 1867 Ame
riki prodala Aljasko. Cena je 
bila 7,2 milijona dolarjev, kar 
ni niti dvajsetinka dolarja za 
hektar. Kot je danes znano, 
skriva Aljasko pod svojim po
vršjem neizmerne rudna bo
gastva.

milijon in pol starih, je zbral 
kovance najnižje vrednosti in 
jih odpeljal na davkarijo. Dva 
dni so uslužbenci-šteli denar, 
da so lahko pri več kot 80 tisoč 
novčičih ugotovili, kako je 
Kozack svoj dolg do davkarije 
do pičice poravnal.

ISKRICA O DIREKTORJIH

—brž—

POZOR: VAŠE ZALOGE 
SO MRTEV KAPITAL!

UBOGI LASTNIKI 
TOVORNJAKOV”

Nekoč je krožilo med ljud
mi: Živel je kakor ptiček na 
veji — bil je namreč vodilni v 
podjetju. Danes sami vodilni 
pravijo, da so — kot mi je 
zaupno povedal eden od njih 
— bolj podobni predpražni
kom. Vsakdo se obregne 
obenj in si ga privošči, ne 
glede na velikost in čistočo 
čevljev. Skratka, vedno je na 
udaru tega ali onega prišleka. 
Saj, kako se časi spreminja
jo!

,,Če človek bere poročila, 
da je v Sloveniji kar 4442 
tovornjakov in 494 prikolic v 
zasebni lasti, se mora kljub 
resnosti tudi kislo nasmehni
ti. Precejšnji del državljanov 
namreč izjavlja, da ,,potre
bujejo kamione za lastne 
potrebe”. In zato je 1658 
tovornjakov in 60 prikolic v 
lasti delavcev, obrtniki imajo 
1835 kamionov in 140 priko
lic, kmetje 437 in 175 priko
lic, 160 kamionov in 3 priko
lice uslužbenci v gospodarst
vu, gospodinje imajo 93 
tovornjakov in 8 prikolic (za 
prevažanje prave kave in še 
česa s tržnic domov?), 93 
tovornjakov imajo inženirji 
in tehniki, 33 uslužbenci jav
ne uprave, medtem ko imajo 
študentje 23 takih vozil, 7 
zdravstveni delavci in 6 celo 
prosvetni delavci (a najbrž ne 
za prevažanje otrok v šolo!).

učinkovito pomaga oglas v 
lokalnem tedniku!”

Oglas je bil kar nekajkrat 
ponovljen, če pa je kaj prida 
hasnil, ni podatka. Sicer pa, 
,,biznis je biznis” in morda 
bi po tolikih letih kazalo og
las ponoviti. Saj je zalog še 
pa še in ob tem tudi raz
prodaje nekaj štejejo.

V letu 1968 je na straneh 
našega lista izhajal poudarje
no tiskan oglas: ,,Pozor! 
Vaše zaloge so mrtev kapital 
v skladiščih. Razprodajte jih 
in pomagajte si z denarjem, 
ki ga boste dobili na ta na
čin! Obvestite javnost in 
kupce, koliko odstotkov 
popusta ste namenili za blago 
iz zalog! Pri tem vam najbolj

Tudi neki duhovnik ima to
vornjak, razni drugi poklici 
naših slovenskih sodržavlja
nov pa prevažajo po mili 
domovini še 97 tovornjakov 
in nekaj prikolic . .

Jako lepa vam je ta stati
stika iz leta 1968! Bogve, 
kakšna bi bila danes, posebej 
recimo za Pomurje, kjer nam 
,,kamiondžij” . ne manjka. 
Menda se je mednje še naj
bolj donosno podati.

stare 
koprive 
najbolj 
pečejo

NAVADE IN OBIČAJI
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za vsakogar nekaj

recept

električni

B

Jamstveni rok
leto dni

nekaj za mamice

za razvedrilo

IZ DZOUZUOVOGA DNEVNIKA

VNUKEC IN BABICA

IZTOČNA 
CEV—*.

ki je odporen 
okrasimo z

štva in opreme ter jih razpo
rediti glede na vrstni red opra
vil:

koristen 
pripomoček

KDO BI VEDEL
—Branček, ne verjamem, 

da sem prvo dekle, ki si ga 
zapeljal. Preveč »strokovno« 
in uglajeno to delaš.

—Kdo pa ti je to povedal?

DILEMA PRED VHODNI
MI VRATI

—Sosed, odločite se že 
vendar. Celi čas držite roko

spreminjati. Torej ni beseda o 
nobeni dobri volji, ampak je 
vmes nuja. Podaljšanje ga
rancije na leto dni je v skladu 
z novimi predpisi, ki so začeli 
veljati v začetku leta. Crvena 
zastava pa je dobila tudi novo 
moderno opremo za lakiranje 
in antikorozijsko zaščito, zato 
si lahko obetamo kvalitetnej
še avtomobile. Upajmo, da 
bodo tudi ostalijugoslovanski 
proizvajalci sledili primeru 
Crvene zastave in s tem 
spodbudili prodajo avtomo
bilov. Nekatere vrste avto
mobilov so namreč že dlje 
časa -na prostem in čakajo 
kupce.

MED PRIJATELJICAMA
—Prav nervozna sem. Tam 

od osemnajstih let me nene
hno sprašujejo, če se bom 
poročila.

—Oboževalci?
—Ne. Oče, mati, tete in 

strici. ..

najboljše, če dojenčka kopamo 
v prostoru, v katerem tudi spi. 
V tem prostoru je namreč naj
bolj enakomerna temperatura, 
pa tudi faktor varnosti je v 
njem vsekakor naj večji.

Previjanje pa se seveda 
povezuje s kopanjem. Da bi 
vse to delo starše čimmanj 
utrujalo in da bi bilo kar naj
bolj varno, moramo dobro 
načrtovati vse elemente pohi-

Ob spanju, branju, igri . . . 
sta tudi kopanje in previjanje 
del otroškega (in mamičinega) 
vsakdanjika.

Kopalnica je prostor, name
njen vzdrževanju osebne higi
ene, vendar pa ni vselej 
priporočljivo, da bi dojenčka 
kopali v kopalnici. V prvih 
mesecih njegovega življenja je

Naposled so tržni odnosi za
čeli delovati, zato se je obna
šanje proizvajalcev le začelo

Nedavna odločitev tovarne 
avtomobilov Crvena zastava 
Kragujevac, da garancijski 
rok za svoja vozila podaljša na 
leto dni, a da na dve leti da 
garancijo za antikorozijsko 
zaščito, priča, da.so se odnosi 
na tržišču končno začeli spre
minjati v prid kupcev. Ni na
mreč tako dolgo, odkar so bili 
kupci praktično prepuščeni 
na milost in nemilost proiz
vajalcev avtomobilov, tako o 
času dobave, kakor o obrestih 
za vnaprej plačana vozila.

pomokani deski razvaljamo 
za mezinec debelo in z 
okroglim obodcem izreže
mo. Na polovico izrezanih 
krofov damo kupček mare
lične marmelade, pokrijemo 
z ostalimi izrezanimi krogci 
in ponovno izrežemo z ne
koliko manjšim obodcem. 
Ostalo testo malo pognete- 
mo, razvaljamo in ravnamo 
kot prej. Krofe iz tega testa 
ocvremo nazadnje. Ko smo 
vse krofe izrezali, jih pregr- 
nemo s pogretim prtičem in 
jih damo na toplo vzhajat. Ko 
so vzhajani, jih v toliko vroče 
maščobe, da v njej plavajo, 
ne prehitro ocvremo. Moko 
odpihnemo s testa in jih po
ložimo v mast tako, da se 
najprej ocvre zgornja stran. 
Cvremo jo pokrito, ko pa jih 
obrnemo, jih cvremo nepo
krite lepo rdeče. Na krožnik 
položimo papirnat prtiček, 
da popije odvečno maščo
bo. Nato položimo krofe na 
servirni krožnik, jih dobro 
posipljemo z vanilijevo 
sladkorno moko in jih po
stavimo še tople na mizo.

PUSTNI KROFI, 2. recept. 
Sestavine: pol kilograma 
ostre moke, 6 dekagramov 
sladkorne moke, 4 dekagra
me masla ali margarine, en 
zavitek vanilijevega sladko-

NEGA ZA MAJHNEGA
OTROKA

—Babica, kar tako vas 
vprašam, se .spomnite moške
ga, ki vas je prvič poljubil?

—Spomin mi peša. Še 
tistega se ne spomnim, ki me 
je poljubil zadnji.

motor, nadenemo sesalno in iz
točno cev, potem pa lahko hitro 
opravimo marsikatero opravilo. S 
to črpalko, katere zmogljivost je 
25 litrov tekočine na minuto, lah
ko pretakamo pitne tekočine 
(mošt, vino .. .j, polnimo in pra
znimo kopalne bazene, razne po
sode, menjavamo vodo v akvarijih, 
z njo zalivamo vrtove, dovajamo 
vodo za pranje avtomobila, preta
kamo kurilno olje (seveda, če ga 
imamo!), menjavamo olje v avto
mobilu itd. Uporaba je vsestran
ska. Morda še to: sesalna višina 
črpalke s cevjo 1/2 je 5 metrov, 
potisna višina ob enaki cevi pa je 
14 metrov. 8 to črpalko lahko 
pretakamo tekočino do 80°Celzi- 
ja-

1. kppalno kad, ki mora biti 
dovolj velika, da se dojenček 
lahko uleže, je potrebno posta
viti na posebne noge ali pa na 
ravno, veliko površino;

2. površino za previjanje 
moramo opremiti z mehkim 
vložkom, na katerega bomo 
položili otroka po kopanju;

3. zagotoviti si moramo 
zadosti predalov, v katere 
bomo polagali pribor in sred
stva za higieno, kozmetiko, 
čisto perilo in plenice; ,

4. zagotoviti si moramo 
dovolj polic za odlaganje bri
sač in otroškega plaščka 
(halje);

5. vse to moramo dopolniti s 
posodo za vodo, s katero 
bomo otroka po kopanju 
splahnili, in pa košaro za uma
zano perilo in plenice;

6. nad vsem tem nadomestiti 
stensko svetilko;

7. površine stene obložimo z 
materialom, 
proti vlagi, in

V BRIVNICI
—Gospod, vi, če se ne 

motim, niste bili pri meni 
na britju.

—Res ne. Te ožiljke 
imam iz vojne.

na pol priprtih vhodnih vratih: 
boste šli gor, ali ven?

—Zunaj sem že bil in to 
predolgo, gor ne upam, zato 
je najbolje, če ostanem kar tu.

—Mama, kaj nare
dim? Vedno, ko se vra
čam iz šole, me za 
prvim vogalom čaka 
fant, ki me hoče polju
biti.

—Zbeži vendar, to je 
najboljša rešitev.

—Saj bi, ampak on 
noče teči za mano...

REKLAMACIJA
—Tovariš urednik, 

imam pritožbo nad svojo 
ženo.

—S takšnimi rečmi pa 
jaz nimam nobene zve
ze.

—Pa še kakšne! Dobil 
sem jo preko oglasa, ki

PUSTNI KROFI, 1. recept. 
Potrebne »surovine«: 56 de
kagramov moke, 4 decilitre 
mleka, 7 dekagramov slad
korne moke (mleti sladkor), 
3 dekagrame kvasa, sol, 6 
rumenjakov, 10 dekagramov 
masla, rum, limonina lupina, 
50 dekagramov marelične 
marmelade, olje ali mast za 
cvrenje, vanilijev sladkor za 8 posipanje.

Zmešamo 1 deciliter 
mlačnega mleka z 2 deka
grama sladkorja, 6 deka- I grami moke in 3 dekagrami 
kvasa in pustimo, da vzhaja 
na toplem mestu. Medtem I penasto umešamo 6 rume
njakov z maslom in ostan
kom sladkorja (približno pol 
ure). Dodamo vzhajan kvas, 
moko, mlačno mleko, sol, 
žlico ruma, nastrgano limo
nino lupino in testo zelo do
bro stepemo. Za to porabimo 
približno pol ure. Ko je testo 

Iže gladko, svetlo in mehur- 
často, ga po vrhu malo po
mokamo in damo na toplo 
mesto vzhajat. Če v prostoru 
ni dovolj toplo, postavimo 
testo na kozico s toplo, a ne 
prevročo vodo. Testo je zelo 
občutljivo, in če se »prehla
di«, krofi ne bodo zadosti I lahki in ne bodo imeli obro
ča. Zato odnesemo vse po
trebščine v topel prostor, 
predno začnemo s pripravo 

rza cvrenje. Ko naraste testo 
dvakratno ali trikratno, ga na

KRATKO IN JASNO
—Stric, prosim, pojas

nite mi kaj je zakon?
—Veš, to je kovačnica, 

v kateri mož in žena 
kujeta srečo in to z zdru
ženimi močmi.

—Hvala. Zdaj razu
mem zakaj je pri naših 
sosedih pogosto toliko 
hrupa.

PUSTNI KROFI
Pred nami je pustna nedelja, nato pa še pustni torek. To sta 

dneva, ki ne smeta miniti brez pustnih krofov. In kako jih 
pripravimo? Predlagamo, da jih pripravite po receptu, ki smo 
si ga izposodili iz Kuharice Pomurske založbe.

Bretoena 
črpalka 
HOBI 25

Plastor iz Ljubljane je pred ča
som dal v prodajo pretočno črpal
ko Hobi 25. Gre za črpalko, ki je 
zelo poceni (manj kot 500 dina
rjev), njena uporaba pa je vse
stranska. Vstavimo jo na elek
trični vrtalni stroj ali pa jo pri
ključimo na manjši

rja, dve žlici ruma, 4 rume
njaki, 4 dekagrame kvasa, 
približno četrt litra mleka, 
sol, lupina polovice limone, 
marmelada, olje za cvrenje, 
vanilijin sladkor za posipa- 

'■ nje.
Rumenjake s sladkorjem 

in maslom dobro umešamo. 
Kvas naj medtem vzhaja v 
malo mlačnega mleka. V 
umešano maso nastrgamo 
limonino lupino in prilijemo 
rum. Zmešamo, dodamo 
moko, vzhajan kvas, ščepec 
soli in mlačno mleko. Mleka 
ne vlijemo naenkrat, ampak 
aa oočasi dolivamo, ker je 
količina mleka odvisna od 
kakovosti moke. Testo naj 
bo napol trdo. Dobro stepa
mo. Ko je testo že gladko, 
svetlo in mehurčasto, ga 
damo vzhajat. Pazimo, da se 
testo ne »prehladi«! Na po
mokani deski ga razvaljamo. 
Izrežemo, na eno polovico 
damo marmelado, pokrije
mo in ponovno izrežemo. 
Pokrijemo in pustimo, da 
vzhaja, nato damo s stranjo, 
ki leži na deski, v razbeljeno 
olje (moko z vrha odpihne
mo). Cvremo najprej pokri
to, ko obrnemo, pa nepokri
to, ne prenaglo, da bo lepo 
svetlo ocvrto. Krofe pobere
mo iz masti na papirnate pr
tičke, nato jih položimo na 
servirni krožnik in dobro 
posipljemo s sladkorno 
moko.

Drage gospodinje! Pred 
vami sta dva recepta. Pre
pričani smo, da smo vam s to 
objavo ustregli, na vas pa je 
sedaj odločitev, ali boste 
krofe pripravili tako kot || 
predlagamo. Seveda bomo 
veseli, če vam bo cvrenje 
uspelo.

* 
onton

V AVTOMOBILU

Če peljete v avtomobilu poleg žene še zakonca ali kak 
Irug par, bo vaša žena sedela poleg vas, gostja naj sede na 
adnji desni sedež in gost na zadnji levi sedež.

Kadar dve ženski izrazita željo, da bi sedeli zadaj, naj 
tarejša sede na desno stran, mlajša pa na levo. Voznikova 
»Ižnost je, da potnicama pomaga pri vstopanju v avtomobil in

Kadar sedate za volan avtomobila, se morate zavedati, da 
je vaša odgovornost precej večja. Poleg predpisov, ki se jih 
morate držati, se tudi vljudno obnašajte.

Po cesti vozite le s povsem brezhibnim vozilom. Že 
ajmanjša okvara lahko povzroči vrsto neprijetnosti. Teh 

no nepopolno vozilo ni nevarno samo vam, temveč tudi 
Lim.

Uskladite vožnjo in hitrost z okoliščinami. Mnogi vo
lki so se po nesreči izgovarjali, da so se držali predpisane 

itrosti, a to ne more biti opravičilo. Dovoljena hitrost velja le 
idealne razmere. Ne sedajte za volan pod vplivom alkohola, 

r majhna doza pijače mrtvi vaše reflekse, da ne morete 
reagirati, tako kot v treznem stanju. To pa je dovolj za nesrečo.

Kadar vas ustavi miličnik in zahteva dokumente, vas. 
opozori n " vožnjo,okvaro na vozilu ali vas kaznuje, 
se ne s v nepotrebno razpravljanje, saj tako ukrepa 
zaradi va-------prometa.

Častno mesto v avtomobilu je desni prednji sedež poleg 
voznika. Na ta sedež boste posadili žensko ali starejšega 
človeka. To je hkrati tudi najbolj udoben prostor v avtomobilu

je bil objavljen v vašem 
časopisu.

RAHLA TOŽBA

SESALNA

REŠITEV PREJŠNJE KRIŽANKE — Vodoravno: avtobus, 
normale, trienij, Onon, CE, Nil, TAM, Ikeda, N, tarok, GB, nota, 
orka, RJ, Ler, som, ilovica, častnik.

Sestavil 
Marko 
Napast

Dejavnost 
ki se 
ukvarja 
z gradnjo

Velik 
kanadski 
polotok

Reka, ki 
teče skozi 
Stratford

Kraj s 
tovarno 
Tosama 
Eomžalah

Nekdanji 
pravniški 
poklic

Daven 
narod 
na naših 
tleh

Novo
zelandski 
ptiči

Pripomo
ček za 
česanje

Z mesom 
polnjene 
testenine

Sredstvo 
za 
odpravo 
plodu

Ruša

Otok v 
Maledivih

Židovsko 
moško ime

Barij

Začetnik 
arianizma
«... z one 
ga sveta«

Levi 
pritok 
Fulde 
v ZRN

Mlečni 
izdelek

Italija

Mesto v 
zahodni 
Sibiriji

Nespa
metno 
dejanje, 
neumnost

Italijan
ska 
ženska 
revija

Prikrito 
norčeva
nje, 
posmeh

•

Drugi 
šumnik 
v naši 
abecedi

Izrek, 
pregovor

Največji 
desni 
pritok 
Volge

Močna 
alkoholna 
pijača 

Dvojica

Čreda, 
večja 
skupina 
živali

Osebni 
zaimek

Rimska 
šestica

Jokavec ♦

Piščalka 
iz gline -

V iJ: ;

igračkami, ki bodo razveselile 
otroka.
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MOJA POMOČ
Hodim v 6. razred osnovne šole. Doma sem v Lorna- 

noših, kjer imamo kmetijo. Obsega 3 hektarje. Imamo 5 glav 
živine ter 1 prašičev. Ker je pri vsem tem treba dosti delati, 
pomagam tudi jaz, kajti mama in očka hodita v službo. Zdaj, 
pozimi, ni toliko dela na poljih kot v ostalih letnih časih.

Največ pomagam pri delu na njivah ter v hlevu. Ko 
pridem domov iz šole, naprej seveda pospravim po stano
vanju. Potem grem zakurit, ker imamo centralno ogrevanje. 
0b3. uri prideta očka in mama domov. Takrat grem delat 
nalogo in učit. Kmalu potem je tema ter se začne delo v hlevu. 
Kot veste, je v hlevu treba opraviti veliko del: dajati krmo 
živini, molsti, kidati gnoj ter nastiljati. Očka najprej prinese 
krmo. Nato jo dam kravam. Med tem časom mama začne z 
opravili pri prašičih. Tuji pomagam pri nastiljanju. Ko jaz 
nastiljam, mama že gre molst krave. Ko ona molze, prinesem 
steljo za hlev. Ko pa pomolze, nasteljem in odnesem mleko v 
mlekarno.

Tako pomagam svojim staršem na kmetiji.
DARINKA MERČNIK, 6. c 

OŠ GORNJA RADGONA

IZBRANA RISBA: »Igra« — Narisala Irena Rauter, OŠ 
Veržej.

Prijetna 
šolska urica 
Najlepše so ure telovadbe.

Takrat tečemo, skačemo v 
daljino, mečemo žogice, 
skačemo s kolebnico, pleza
mo po vrvi, po lestvi, skačemo 
čez kozo, vodimo žogo, de
lamo prevale naprej in nazaj, 
postavljamo svečo, igramo se 
med dvema ognjema in tudi 
merimo se. Opisala bom tako 
uro.

Ko še ni bilo tovarišice, 
smo se deklice lovile, fantje 
pa so igrali nogomet. Posta
vili smo se v vrsto in delali 
gimnastične vaje. Ko smo 
metali žogice, so najprej bili 
na vrsti dečki. Deklice smo se 
igrale z žogo drugače. Ko pa 
šo dečki končali, smo metale 
me, oni pa so igrali žogo. 
Potem smo se šli skupaj 
igrat. Na koncu smo zaple
sali.

Rada imam telovadbo, ker 
se pri teh urah razgibam in 
razvedrim.-

TANJA TAJH, 3. a 
08 BAKOVCI

KOLINE
V soboto smo imeli koline. 

Zaklali smo debelega prašiča. 
Koline so dolgo trajale. Delali 
smo krvavice, klobase, tlačenko. 
Ostalo meso smo dali v zamrzo
valno skrinjo. Koline imamo 
vsako leto.

RENATA KOCET, 3. raz.
-OŠ ODRANCI

~UGANKI “
Je siva in majhna, 
repek dolg ima, 
za mačko je slastna, 
a za nas strašna.

(ŠIM)

Je vitka in plašna,
v gozdu živi, 
ko srečaš jo, 
takoj zbeži.

(ANRS)

Dragica Granfol, 8. raz.
OŠ Bakovci

KRIŽEMRAŽDA
UREJA JOŽE GRAJ

Stefanu Kovaču 
Marku, 
heroju, 
ki za svobodo 
je življenje žrtvoval.
Bil si vodja 
partizanskega boja, 
hraber borec za svobodo, 
bratstvo in mir.
Izdan si bil,

. ko hotel voditi si sestanek.
Zato si padel, 
v majhnem gozdičku, 
pod tremi hrasti.
Sedaj je tam spominska plošča, 
ki spominja nate vse mimoidoče, 
ti pa si proglašen 
za narodnega heroja.
Sedaj naša šola nosi tvoje ime, 
ponosni smo nate 
in hvala ti 
za svobodo, bratstvo 
in mir. _ . „ _ , „Darja Ferčak, 8. a 

OS Turnišče j

Rada imam ptice
Ptice so pozimi lačne in zebe jih. Zato mo

ramo narediti ptičje krmilnice, vanje pa nasi
pati hrano. Doma imamo tudi krmilnico. V 
njej je vedno zadosti hrane. Ptički so vsak 
dan pri njej. Vesela sem, da imam rada pti
ce. Najbolj pa sem ponosna na sinico, ki sta
nuje pri nas. V luknji ima gnezdo. Vsak dan 
jo opazujem. Pri nas se tudi kos ustavi in zo
blje zrnje. Ne boji se nikogar, še muce ne.

Moramo skrbeti za ptice, saj so koristne, 
Nekateri- otroci tega ne vedo. Ti jim razdirajo 
gnezda. Tudi mnogo dobrih otrok je, ki ima
jo ptice radi. Tudi jaz imam rada ptice.

Sonja Skuhala, 3. raz:
OŠ Veržej

Srečanje 
z ostarelo občanko

Nekega dne smo se člani Rdečega križa domenili, 
da bomo v tednu starejših obiskali ostarelo ženico, 
kije živela v gradu. Stara je 75 let. V Kopru ima eno 
hčerko. Dolgo časa je bila v bolnišnici.

Za njen obisk smo ji prinesli šopek cvetlic, ki se 
gaje zelo razveselila, kajti česa takega ni dostikrat 
doživela. Z veseljem nas je povabila v revno sobico, 
v Kateri je bil samo štedilnik, postelja in miza. 

Vprašali smo jo kako živi in kako opravlja delo z 
lastnimi rokami. S prijaznostjo nam je odgovorila 
na vsa vprašanja. Kuri si s storži dreves in z vejami. 
Vsak dan gre v trgovino, da si nakupi nekaj živeža, 
mi mladi člani Rdečega križa pa ji bomo prinašali 
vodo in pripravljali drva.

Ko smo sc odpravljali, se nam je zahvalila, da smo 
jo obiskali, kajti nikogar ni bilo še pri njej. Mi, 
mladi, ki smo zdravi, pomagajmo starejšim obča
nom, kajti hvaležni nam bodo za vsako dobro delo.

Zdenka Matjašec
/ OŠ 17. oktober Beltinci

FERDO 
GODINA

Začela je prelagati na stol, ker je bilo na postelji. Stol je bi/ 
najina nočna omarica, kuhinjska omara, včasih tudi sedež. Na 
posteljo je dala torbo, kakršne ponavadi nosijo gospodinje na 
trg. Ta je imela ob straneh skrite predalčke, ki so jih zakrivali 
usnjeni okraski. Iz globokih, skritih žepov je jemala listke in jih 
razporejala na kupčke na postelji. Listki so bili čisto majhni, 
večkrat zganjeni. Takoj sem spoznala obveščevalni material, 
saj sem pred odhodom v hribe bila tudi sama kurirka ob
veščevalne službe. Na take listke sem sama pisala vesti z ulic 
ali z glavarstva, jih prevzemala od drugih kurirjev in jih nosila 
na določene javke. Tudi k Jerebicu.

Ob pogledu na tako zajeten kupček listkov sem pravilno 
sklepala, da je Helena kar visoko na lestvici obveščevalne, 
nisem pa slutila, da je vodja masovne obveščevalne službe za 
celo Ljubljano.

Malo v šali malo zares sem ji rekla:
,, Tega pa jaz ne bi smela videti."
Helena me je zavrnila: ,,Naj grem v kuhinjo h gospodinji 

urejat tega hudiča? Če pa si mi zasedla sobano. Zlezi pod 
posteljo, da tega ne boš, videla'."

In ko je urejala material, ki ga je prinesla z ulic, me je 
presenečala njena resnost in natančnost, ki jo je pri svoji 
razigranosti skrivala nekje v sebi.'

,,Ne morem živeti / inkubatorju. V meni pljuska vedno 
čez pravila. Vidiš, po pravilih ti ne bi smela biti pri meni. Pa kaj 
naj storim, če te vidim, da si sama, da te lahko takoj primejo? 
Tudi ne morem brez ljudi. "

Malo je med delom pomolčala, potem je v šali pristavila:
,,Pa Še sama nisi, ampak sta kar dva."
Nadaljevala je s svojo živahnostjo:
,,Ali naj vaju postavim na ulico, ko pa niti ti niti jaz ne 

veva, kam bi šla? Ne čenčaj več o tem, kaj smem in kaj ne. 
Hočem živeti po svoje. Nikogar ni pod soncem, ki bi mi to 
preprečil. Kar zlezi pod posteljo, če misliš, oa ne smeš videti, 
kaj delam. Ni mi dovolj, da kljubujem policiji. Premalo. Tisti, ki 
tičijo v strogi ilegali, ohromijo. Menihi postanejo. Ni jim 
pomoči."

Med somogovorom, ki je bil zame poučen, je preletela z 
očmi listek za listkom 'in jih odlagala na različne kupčke. Pri 
enem izmed njih se je ustavila, se zapičila vanj in se zasmejala:

,, Glej pod kakšno kontrolo sem." Brala je z Ustka:

. ,Neka napucana frajla stanuje na Bregu, v hiši, kjer je 
pekama blizu Viteza. Lase ima svetlo pobarvane, nosi se 
gosposko in včasih jo spremlja kak tip. Najbrž italijanski agent. 
Nisem še mogel ugotoviti kdo je in kaj dela."

Helena je napisala na listek pripombo: , Ve se, kdo je 
napucana frajla' in ga odložila na svoj kupček.

,, Tako. Zasledujejo me naši, Italijani me zasledujejo, moji 
višji bi bili nezadovoljni, če bi vedeli, da si ti tu. Lahko si misliš, 
kakšna osebnost sem."

Čeprav se je njen značaj od mojega razlikoval, se je moje 
zaupanje vanjo še stopnjevalo. Občudovala sem jo. Jaz sem 
vedno delala po pravilih.

Skozi življenje sem se tolkla največ sama, zato sem znala 
dobro razločevati tiste, ki ti v stiski pomagajo, od onih, ki 
ostajajo ob tvoji usodi hladni ali so celo grobi. Vzljubila sem jo 
in nisem več pomislila na njene kršitve pravil. Največja 
umetnost je, da znaš v življenju probleme poenostaviti. Helena 
jih je znala. Molče sem jo opazovala, s kakšno živahnostjo je 
premetavala listke, v- katerih se je zvrstila pahljača človeških 
usod, bojazni, poguma, strahu in potreb. Da, tudi potreb, saj 
so nekateri prosili O F za kurjavo, drugi preprosto — za kruh.

3.

Ker pri gospodinji nisem bila dobrodošla, sem želela, da 
Helena nekaj ukrene. A ona si ni delala glede tega prevelikih 
skrbi, ker je vedela, da so klobuki gospodinjina Ahilova peta. 
Prepričana je bila, da bo z njo brez težav opravila: rajši je hitela 
za svojimi obveščevalnimi nalogami. Prosila sem jo, naj gre 
povedat Francki, da sem prišla v Ljubljano. Krog svojih 
zaveznikov bi si rada razširila.

Francka je prišla istega dne, še preden se je Helena vrnila 
s svojih obhodov. Prinesla je v cekarju lonec, ki ga je postavila 
na tla, ker drugje ni bilo mesta. Moj brlog je zadišal po hrani, 
po zelju in fižolu. Preden sva se obkeli in si kaj povedali, sem 
vedela, da je prinesla kuhano hrano, domačo tečno,h ra no, ki 
sem si jo neizmerno želela. Kar naprej sem bila lačna. Lačna, 
lačna, samo lačna.

Francka ie bila molčeča ženska. Mirna in hladna sicer na 
videz, v resnici pa mehka. Vse življenje je služila pri 
meščanskih družinah, odkar se je poročila pa kot hišnica / 
hiši, kjer smo stanovali. Takoj bi bila rada zvedela kaj o svojem 

možu Tonetu. A Franckinega pričakovanja nisem mogla iz
polniti, ker nisem vedela, ali živi ali je padel. Pogled mi je 
nehote uhajal na lonec / košari in komaj sem čakala, da se 
spravim nad njeno enolončnico.

Sedli sva na posteljo. Francka je preletela moj brlog, ki je 
biI temačen kljub visokemu dnevu in soncu, ki je sijalo nekje 
zunaj. Kar precej časa je molčala, nato pa je na videz mirno 
dejala:

,,Zakaj si se vrnila v to sračje gnezdo?"
,, Kam drugam naj bi šla? Saj vidiš, kako je z menoj."
Gledala je v svoj cekar na strohnelih deskah in čez čas 

rekla: *'
,, Seveda."
,, Tu bo vsaj zdravniška pomoč, mogoče celo bolnica, "sem 

boječe fantazirala, čeprav je bilo vse negotovo.
,, Seveda. Ampak revica si, velika revica. Ne bi bila rada v 

tvoji koži."
,,Ni tako hudo."
,, Kaj moremo. Cas je strašen, "je govorila nekam zase.
Obljubila je, da spet pride, a prepogosto ne bo mogla, ker 

tudi njo opazujejo. Toneta so že večkrat iskali in ji v 
stanovanju vse pretaknili. Vztrajno trdi vsakemu, ki za njega 
sprašuje, da noče nič slišati o njem, ker 'jo je z malim otrokom 
pustil in izginil. Vzdihnila je, vzela cekar, postavila lonec na 
stol in odšla.

Brž ko je zaprla' vrata, sem planila k hrani. Kakor da bi bi! 
poln zlata, sem dvignila lonec, strmela v neizmerno bogastvo 
v njem in- vdihovala vonj po zelju. Nato sem začela jesti.

Francka je bila gotovo prepričana, da mi bo hrane dovolj za 
dva, tri dni. Tudiiaz sem si jo najprej hotela razdeliti. A ko sem 
začela jesti, sem jedla toliko časa, da sem lonec spraznila. Ce 
bi bilo več, bi pojedla več. Zdelo se mi je, da se sploh ne bom 
mogla do sitega najesti.

S Franckinim obiskom sem dobila stik z nekdanjim 
življenjem, ki se mi je oddaljilo v nedosegljivo preteklost, 
čeprav je medtem minilo le nekaj mesecev.

Ne vem zakaj, ampak spet se me je polotil občutek 
odrinjenosti. Nikomur nisem več potrebna. Vse je vpeto v neK 
mehanizem, sicer strašen, a kljub temu vabljiv; samo jaz nisem 
nikomur potrebna in sem, razen Heleni, vsem odveč.

(nadaljevanje prihodnjič)
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ANTON KRANJC — PREDSEDNIK OBČINSKE 

STRELSKE ZVEZE MURŠIČA SOBOTA

STRELSTVO ŠE BOLJ 
UVELJAVITI

, Na zadnji volilno-programski konferenci občinske strel
ske zveze v Murski Soboti so delegati za novega predsednika 
izvolili Antona Kranjca. Z njim smo se pogovarjali o stanju, 
načrtih in problemih strelstva v soboški občini.

— Kako ocenjujete razvoj 
strelskega športa v soboški 
občini?

»V soboški občini ima 
strelstvo dvajsetletno tradici
jo in je dobro razvito, saj ak
tivno deluje 27 strelskih dru
žin, ki vključujejo nad 1900 
tekmovalcev in tekmovalk. V 
lanskem letu smo organizirali 
90 akcij in izvedli 45 tekmo
vanj, na katerih je sodelovalo 
1916 članov, 176 članic, 36 
mladincev, 20 mladink in 263 
pionirjev. Več kot polovica 
sodelujočih je izpolnila nor
mo dobrega strelca. Sicer pa 
so se strelci in strelke iz so
boške občine uveljavili tudi 
na republiških in zveznih 
tekmovanjih. Najuspešnejša 
v Janškem letu je bila Milica 
Sinko, članica strelske dru
žine Ledava iz Skakovec, kije 
osvojila naslov republiške pr
vakinje za mladinke v stre
ljanju z zračno puško, hkrati 
pa bila proglašena za na
jboljšo športnico Pomurja. 
Pred nedavnim smo najbolj
šim strelskim družinam in 
posameznikom na občinskih 
tekmovanjih tudi podelili 
plakete in diplome za osvoje
na prva tri mesta.«
— Kakšna pa je sicer vaša 
nadaljnja usmeritev pri raz
voju strelstva v občini?

»Naša osnovna usmeritev 
pri nadaljnjem razvoju strel
stva v občini je množičnost. 
Želimo pritegniti čimveč ob
čanov, ki se bodo ukvarjali s 
to dejavnostjo, ki je izredno 
velikega pomena ne samo kot 
šport temveč tudi na področju 
obrambnih priprav. Zato se 
bomo morali še bolje organi
zirati. Organizirati bomo 
morali strelske sekcije v 
okviru šolskih športnih dru
štev na osnovnih in srednjih 
šolah, kjer jih doslej ni bilo.

Nove strelske družine bomo 
morali ustanoviti v nekaterih 
delovnih organizacijah in 
krajevnih skupnostih, kjer so 
za to dani vsi pogoji. Sevedapa 
bomo morali več skrbi posve
titi urejanju strelišč za ne

moteno vadbo. Zavzemali se 
bomo, da bo strelišče za 
zračno puško v Murski So
boti bolje izkoriščeno tudi za 
rekreacijsko dejavnost.«
— S kakšnimi problemi pa se 
predvsem srečujete pri vašem 
delu?

»Največji problem v strel
stvu je pomanjkanje kvalite
tnega orožja in streliva, zato 
tudi ne moremo dosegati 
takšnih rezultatov kot bi jih 
sicer lahko niti v tekmoval
nem smislu niti na področju 
rekreacije. Primanjkuje nam 
dobrih zračnih pušk, ki so 
osnovni rekvizit za razvoj 
množičnosti. Tudi strelivo je 
izredno drago, hkrati pa ga 
tudi večkrat primanjkuje. 
Mislim, da bi temu problemu 
morali v prihodnje posvetiti 
več skrbi tisti, ki so zato na
jbolj poklicani. Brez osno
vnih rekvizitov namreč ni 
mogoče dosegati zaželjenih 
rezultatov.«

F. Maučec

kegljanje

Carda-Branik 5031:4771
V prijateljskem srečanju so kegljači Čarde na kegljišču v Ljutomeru 

premagali Branik iz Maribora. Za Čardo so nastopili: M Steržaj 863 
Drvarič 858, Prosič 783, Smodiš 857, H. Steržaj 837 in Kovačič 833 
podrtih kegljev.

JUDO - REPUBLIŠKO PRVENSTVO

KRANČIČ VICE PRVAK 
SLOVENIJE

• V soboto in nedeljo je bilo republiško prvenstvo v judu za člane in 
članice. Člani So se pomerili v Tacnu, med 80 tekmovalci pa so 
nastopili tudi pomurski tekmovalci — 6 iz Murske Sobote in 2 iz 
Ljutomera — in se lepo iAazali.

Najbolj se je .odrezal Geza Krančič iz Murske Sobote, ki je v 
kategoriji do 95 kg zasedel drugo mesto, in tako postal vice prvak 
Slovenije. V polfinalu je izločil reprezentanta Mesariča Iz Sl. Bistrice, 
v finalu pa klonil pred Petričem iz Ljubljane, nosilcem medalje z 
balkanskega članskega prvenstva. Zeto dobra sta bila tudi Silvo 
Kavčič v kategoriji do 71 kg in Vinko Apšner v kategoriji do 78 kg, ki 
sta zasedla tretji mesti. V polfinalu sta izgubila z Očkom in Bruncem, 
ki sta postala republiška prvaka. Prijetno pa sta presenetila tudi 
mladinca l omi Mihalič in Darij Šemen,ki sta osvojila peti mesti. Peta 
mesta so dosegli še Marjan Slak iz Murske Sobote ter Slavko Čirič in 
Jože Magdič iz Ljutomera. Na državno prvenstvo članov sta se 
uvrstila Geza Krančič in Vinko Apšner; Tekmovanje bo 6. in 7. marca 
v Beogradu:

V Mariboru pa je bilo republiško prvenstvo članic. Med 6V 
tekmovalkami sta sodelovali tudi Sobočanki Joža Horvat v kategoriji 
do 56 kg in Milena Dokl v kategoriji do 61 kg ter zasedli solidni tretji 
mesti. Na državno.prvenstvo, ki bo 28. tega meseca, seje uvrstila Joža 
Horvat, medtem ko Milena Dokl, ki je še mladinka, ne more sode
lovati.

O. Š.

----- STRELSTVO----------------- ------------------------------------------ —
X

Tišinčarji občinski prvaki
Na strelišču v Murski Soboti je bilo v nedeljo občinsko prvenstvo 

šolskih športnih društev v streljanju z zračno puško. Tekmovanja se je 
udeležilo 10 ekip pioniijev in 2 ekipi pionirk ali 51 pionirjev in 11 pionirk. 
Največ uspeha so imeli mladi strelci in strelke z OŠ Tišine, ki so zmagali 
v obeh konkurencah.

Med pionirji je ekipno zmagala OŠ Tišina I s 624 krogi pred OŠ 
Cankova 602, OS Tišina II 596. OŠ M. Sobota I 589 in OŠ Salovci 576 
krogov. Med posamezniki je zmagal Oider (Ti) s 167 krogi pred Kreftom 
(Ti) 166, Sapačem (Ca) 160, Barbaričem (Ša) 159 in Štefanecem (Ti) 158 
krogov. V konkurenci pionirk pa je zmagala OŠ Tišina s 363 krogi pred 
OŠ Salovci 231 krogov. Najboljša posameznica je bila Podleskova (Ti) s 
133 krogi pred Iskro (Ca) 128, Ratnikovo (Ti) 126, Škrilčevo (Ti) 123 in 
Bedičevo (Ša) 121 krogov.

— KEGLJANJE - SLOV. LIGA -------------------------------------------

Triglav: Čarda 5612:5573
V prvem kolu tekmovanja v prvi slovenski kegljaški ligi je ekipa 

Čarde iz Murske Sobote gostovala v Kranju in se pomerila z domačim 
Triglavom. Čeprav so se Pomurci pokazali solidna ekipa, so zmagali 
domačini. Za Cardo so nastopili: Prelog 852, Drvarič 866, H ari Steržaj 
963, Kovačič 947, Miro Steržaj 998 in Smodiš 947 podrtih kegljev.

V drugem kolu (v soboto) igra Čarda v Ljutomeru z ekipo Kon
struktorja.

---- NOGOMET---------------------------------------------------------------------

Prvenstvo v SNL14. marca
V okviru priprav za spomladanski del tekmovanja v slovenski no

gometni ligi, tekmovanje se bo pričelo 14. marca, sta pomurska ligaša 
odigrala prijateljski tekmi. Mura je v Mariboru s Kovinarjem igrala 
neodločeno 1:1. Gol je dosegel Gabor. Nafta pa je v Lendavi izgubila z 
MTČ z 15. Gol je dal Banotai. V nedeljo igra Nafta s Slogo v Čakovcu, 
Mura pa v soboto v Varaždinu z Varteksom, v nedeljo pa doma s Flavia 
Solvo iz Avstrije.

---- ŠAH - POKALNO TEKMOVANJE - --------------------------------- -

Radenska: Lendava 6:0
V tekmovanju za pokal maršala Tita so šahisti Radenske iz Murske 

Sobote v Lendavi premagali domačo ekipo s 4:0. Zmage za Radensko so 
dosegli: Kovač, Danilo Hari, Cigan in Bogdan D ari. Uspešna je bila tudi 
ženska ekipa Radenske, kije zmagala z 2:0. Točki sta dosegli Čavažičeva 
in Kovačeva.

. Srečanje med Ljutomerom in Radgono pa seje končalo z zmago 
Ljutomerčanov s 4:0 oziroma 2:0. ker Radgončani niso nastopili.

MEDNARODNO ŠPORTNO SODELOVANJE

Pester program 
mednarodnih srečanj

Soboška občina ima na področju 
telesne kulture dokaj dobro razvito 
mednarodno sodelovanje. Pri tem 
dokaj uspešno uveljavljajo sprejete 
principe mednarodnega sodelova
nja, to je obmejnega sodelovanja s 
sosednjima državama Avstrijo in 
Madžarsko, s športnimi društvi na
ših delavcev na začasnem delu v tu
jini, s kvalitetnejšimi ekipami, v 
zadnjem času pa tudi društev za 
šport in rekreacijo invalidov. Letos 
pa je predvideno tudi sodelovanje 
na strokovnem področju.

Letošnji program mednarodnih 
srečanj na področju telesne kulture 
v soboški občini, ki gaje pred krat
kim sprejela komisija za medna
rodno sodelovanje pri TKS Murska 
Sobota, je izredno bogat. Tako so 
predvidena srečanja pionirskih 
atletskih reprezentanc Murske So
bote in Szombathelya v obeh 
mestih, rokometna srečanja moške 
ekipe Kroga in ženske ekipe Beltin- 
ke z ustreznima ekipama iz Mono
štra, košarkarska srečanja košarka
ric Pomurja z Nagy Kanizso, čla
nov Pomurja z ekipo KSrmenda, 
kadetov Pomurja na turnirju v 
Weizu v Avstriji ter veteranov Po
murja z ekipama Weiza in Nagy 
Kanizse. Najbolj množična so no
gometna srečanja. Poleg kadetske 
reprezetance na mednarodnem tur
nirju za pokal Savarie v Szom- 
bathelyu in povratnega srečanja v 
Murski Soboti so dogovorjena na
slednja nogometna srečanja: Alsos- 
zdlnOk:Čepinci, Csakanydorosz- 
lo:Bakovci, Mariaujfalu:šalovci,

Monošter:Tišina, Viszak:Prosenja- 
kovci, JennersdorfzBeltinka, 
Grad:Recnitz, Grad:Mogersdorf, 
Grad:Jabing in RogašovckNeu- 
haus. Kegljači Čarde se bodo 
pomerili z ekipami: Savaria (Mad
žarska), Erlach (Avstrija) in Bad 
Wurzach (ZR Nemčija). Hokejisti 
na travi bodo imeli povratno sreča
nje z ekipo Jičina (CSSR), predvi
deno pa imajo tudi tekmo z Japon
sko ali Indijo ob priliki gostovanja 
v naši državi. Namiznoteniška 
ekipa Sobote bo gostovala na med
narodnem turnirju na Dunaju in 
imela srečanji z Jennersdorfom in 
Freisingom (ZR Nemčija). Judoisti 
soboškega Partizana imajo predvi
dena srečanja z Jennersdorfom, 
Kaposvarom in Ingolstadtom. Ko
lesarji Pomurja se bodo udeležili 
dirke za pokal Savarie v Szomba- 
thelyu, madžarski kolesarji pa bo
do sodelovali na dirki Priložnost za 
mlade in Jugoslovansko-madžar- 
sko prijateljstvo, kolesarji iz Jičina 
pa na dirki Po Pomurju. Predvide
no pa je tudi odbojkarsko srečanje 
med Pomurjem in Jennersdorfom. 
Poleg tega pa bo društvo za rekre
acijo in šport invalidov nadaljevalo 
sodelovanje z vrstniki iz Szomba- 
thelya, učenci slovenske narodnosti 
osnovnih šol Gornji Senik in Števa- 
novci se bodo udeležili pohoda Po 
poteh Partizanske Ljubljane, ŠŠD 
Rogašovci bo navezalo stike z eno 
od osnovnih šol iz Jennersdorfa, 
SSD Ekonomskega šolskega centra 
Murska Sobota pa z ustrezno šolo v 
Jennersdorfu. F. Maučec

— NAMIZNI TENIS -------------------------------------------------------------

Brez večjih uspehov
Tradicionalni že 21. Rajkov memorial-v Hrastniku je z redkimi 

izjemami zbral vso slovensko mladinsko in člansko elito, ki pa ni 
prikazala posebno dobrih iger, Sobočanom pa ni prinesel kakšnih boljših 
uvrstitev.

Pri mladincih sta se med najboljših 16 uvrstila Benko in Kovač, 
ostali pa so bili poraženi v prvih kolih, kjer posebno preseneča poraz 
Močana s Kališnikom. Tudi v članski konkurenci ni bilo bolje in sta se le 
Šercer ter D. Kovač uvrstila med najboljših 16. Pred nadaljevanjem 
sezone tako z igro Sobočanov ne moremo biti posebno zadovoljni.

M. U.

— SKL — ŽENSKE---------- ----------------------------- -----------------------

Jesenice: Pomurje 61:71
V zaostali prvenstveni tekmi je Pomurje na Jesenicah premagalo 

domačo ekipo. Koše za Pomurje so dosegle: Kardoš21, Zitek 14, Šiško 13, 
Koren 10, Škraban 7 in Gregor 6.

Drava: Pomurje 51:58
V prvem kolu drugega dela tekmovanja je ekipa Pomuija v Ptuju 

premagala domačo Dravo. Koše za Pomurje so dosegle: Žitek 23, Šiško 
16, Merklin 8, Flegar 6, Gašpar 3 in Gregor 2.

LESTVICA
POMURJE 12 11 1 904:573 22 Libela
Mengeš 12 11 1 984:721 22 Senožeče
Maribor 12 8 4 882:814 16 Drava
Rogaška 11 7 4 774:675 14 Koper
domet 12 7 5 687:612 14 N. mesto
Jesenice 12 7 5- 751:777 14 Litija

12 5 7 730:829 
12 4 8 704:776 
12 3 9 656:788 
12 3 9 681:845 
12 3 9 731:924 
H 2 9 562:712

10
8
6
6
6
4

— REKREACIJA UPOKOJENCEV

Vadba
nam 
koristi, 
saj se 
počutimo 
boljše

V trim kabinetu v domu Parti
zana v Murski Soboti že nekaj 
časa poteka rekreacijska vadba ' 
upokojencev pod »travniškim 
nadzorom in'strokovnim vodstvom 
športnega rekreatorja. Med ude
leženci rekreacijske trimske vad
be, prijavljenih je deset upokojen
cev, je tudi nekaj bolnikov, ki so 
bodisi prizadeti zaradi infarkta ali 
pa so bili operirani. Večina jih re
dno, enkrat tedensko obiskuje 
vadbo, vsi pa so zelo zadovoljni, saj 
pravijo, da se po vadbi boljše po 
čutijo..Sicer pa smo nekatere iz
med njih povprašali o tem, zakaj so 
se odločili za tovrstno vadbo.

ALOJZ BENKO — Kopitarje
va, Murska Sobota, star 71 let: 
»Pred desetimi leti sem prebolel 
srčni infarkt, pred dvemg letoma 
pa še možgansko kap. Vsako leto 
moram nekaj časa na zdravljenje, 
ker je leva stran telesa nekoliko 
ohromela. Zato se moram ne
nehno razgibavati in telovaditi. 
Ker pa doma nimam orodja, sem 
se odločil za vadbo v trim kabi
netu, kjer se lahko poslužujemo 
različnega orodja. Z dosedanjo 
vadbo sem izredno zadovolj en, saj 
lažje hodim in se tudi boljše po
čutim.«

ŠTEFAN ČER — Vrazova, 
Murska Sobota: »Že lansko Jeto 
sem obiskoval rekreacijsko vadbo 
v trim kabinetu v domu Partizana 
v zimskih mesecih in sem bil zelo 
zadovoljen. Zato s to vadbo na
daljujem v zimskem času zaradi 
boljšega počutja, ko pa bo delo 
zunaj, pa se bom tam razgibaval. 
Imam namreč nekaj goric, kjer v 
toplejših mesecih najdem svoje 
razvedrilo. Tudi v prihodnje se 
bom udeleževal rekreacijske 
trimske vadbe, kadar bom le ute
gnil.«

ŠTEFAN FORJAN - Titova, 
Murska Sobota, star 59 let: »Bil 
sem dvakrat operiran na hrbtenici 
in imam močno poškodovano 
levo nogo, ki mi je delno ohro
mela. Ortoped mi je priporočal, 
da moram telovaditi in plavati, 
kajti sicer mi lahko sledi popolna 
ohromitev spodnjega dela telesa. 
Telovadim tudi doma, vendar pa 
nimam takega orodja kot je v trim 
kabinetu, zato redno prihajam v 
dom Partizan,- enkrat tedensko. 
Prav tako pa dvakrat tedensko 
hodim tudi na plavanje. Z vadbo 
sem zelo zadovoljen, saj imamo 
izvrstnega vaditelja.«

IVAN MURGELJ — upoko
jenec iz Murske Sobote, star 60 
let: »Poleti se ukvarjam z vino
gradništvom in vrtnarstvom, tako 
da se stalno gibljem. Ker pa ta
kega opravila v zimskem času ne 
morem opravljati, sem se odločil 
za rekreacijsko vadbo v trim ka
binetu v domu Partizana-. Tukaj 
imamo na razpolago različno 
orodje, hkrati pa tudi strokovno 
pomoč, kako je treba to orodje 
pravilno uporabljati. Z dosedanjo 
vadbo sem zelo zadovoljen in 
mislim, da se bom tudi v prihod
nje udeleževal vadbe.«

PAVEL HARI - Trstenjako
va. Murska Sobota, star 68 let: S 
telovadbo se že od nekdaj ukvar
jam in sem se ves čas dobro po
čutil. Zato z vadbo nisem prene
hal tudi sedaj, ko sem upokojen. V 
domu Partizana se nam nudi iz
redno lepa priložnost, kajti na 
razpolago imamo raznovrstno 
orodje, strokovnega vaditelja in še 
zdravniški nadzor. Zato se z ve
seljem udeležujem vadbe, ker mi 
to koristi, saj se boljše počutim, pa 
tudi bolj gibčen sem. Tudi v pri
hodnje se bom udeleževal vadbe.« 

F. M.
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Pred dnevi sta proslavila zlato poroko Jožef in Barbara 
Gjerkeš iz Berkovskih prelogov. Zlatoporočno listino in da
rilo skupščine občine Ljutomer jima je izročil delegat Janko 
Koren. Hkrati jima je zaželel še mnogo srečnih skupnih let.

Tekst in foto: Rado Gnezda

Na posnetku je osebni avto, ki si ga je »sposodil« 17-letni A. B. iz 
Skakovec. Kot je razvidno s slike, seje divja vožnja končala v jarku. Škoda 
znaša 55 tisočakov. Foto: Š. Abraham.

poroke

š. s.

Referendum
Alkoholizem med mladimi

uspel

umrli

V zadnjih dneh so bili v 
Pomurju trije požari. 9. fe
bruarja ob 22.45 uri je začelo 
goreti v sušilnici mesnih iz
delkov Kmetijskega kombi
nata TOZD Mesoizdelki, v 
Gornji Radgoni. Požar je še 
pravočasno opazil nočni ču
vaj. ki je brž poklical gasilce, 
ki so ogenj pogasili. Škoda pa 
vendarle znaša 11 tisoč dina
rjev. Ogenj seje pojavil zaradi 
preslabo zaščitenega dimnika 
v prekajevalnici.

12. februarja ob 15.15 uri je 
izbruhnil požar na leseni lopi 
na domačiji Helene Krenos v 
Beznovcih. Ognjeni zublji so 
zajeli še drva in del stano
vanjskega ostrešja. Skupne 
škode je za 40 tisočakov. 
Ogenj se je menda pojavil 
zaradi kratkega stika v elek
trični instalaciji.

V nedeljo. 14. februarja, ob 
6. uri je nastal začetni požar v 
farmi plemenskih svinj DO 
Ljutomerčan v Ljutomeru. V 
enem izmed hlevov je namreč 
zdrsnila na tla med slamo 
ogrevalna luč, nakar se je 
vnela stelja. Požar se ni razši
ril. ker so ga takoj pogasili 
tamkajšnji delavci.

Rudolf Vuk iz Ljubljane se 
je 9. februarja peljal z oseb

nim avtom z Noričkega vrha 
proti Gornji Radgoni. Zaradi 
neprimerne hitrosti ga je v 
Hercegovščaku v nepregle
dnem desnem ovinku zaneslo 
na levo stran ceste, kjer je 
čelno trčil v nasproti vozeči 
avto, s katerim se je peljala 
Sonja Železnikar z Noričkega 
vrha. Ob trčenju sta se Žele- 
znikarjeva in njena sopotnica 
poškodovali. Gmotno škodo 
na vozilih pa so ocenili na 70 
tisoč dinarjev.

9. februarja ob 18.15 uri se 
je iz Martjanec proti Morav
cem peljal z osebnim avtom 
Pavel Horvat iz Noršinec pri 
Murski Soboti. Zaradi nepri
merne hitrosti ga je začelo 
zanašati, nakar je zapeljal na 
desno bankino, nato pa v ob
cestni jarek. Voznik seje hudo 
poškodoval in so ga prepeljali 
v bolnico. Zaradi domnevne 
vinjenosti so odredili tudi 
strokovni pregled.

Ciril Vukan iz Križevec pri 
Ljutomeru seje 10. februarja 
peljal s kmetijskim traktorjem 
skozi Bučečovce. Za vlečno 
vozilo je imel pripet kmečki 
voz, na katerem je sedela žena 
Marjeta. Le-ta je med vožnjo 
padla na cesto in se hudo po
škodovala.

starši ob družinskem praz
novanju, potem odgovor ni 
daleč. Na ta način se spozna 
z alkoholom večina otrok. 
Do pijančevanja pa pride 
večinoma takrat, ko otro
ci niso pod nadzorstvom 
staršev.

Vedeti moramo, da otroci, 
ki se večkrat opijejo, izvira
jo iz neurejenih družin, ki so 
materialno dobro preskr
bljene ali pa iz družin, kjer 
sta eden ali oba roditelja al
koholika.

V obeh primerih je otrok 
prikrajšan za ljubezen in 
toplino doma. V prvem pri
meru zaradi stalnega peha
nja za denarjem in kopiče
nja materialnih dobrin, v 
drugem primeru zaradi al
kohola. Taki starši za svoje 
otroke nimajo časa, od njih 
pa zahtevajo nadpovprečne 
napore in pridnost, ne znajo 
pa prisluhniti njihovim pro
blemom in težavam. Alko
holični starši svoje otroke 
predvsem zanemarjajo. Ta
ko ,,zapuščeni” otroci bega
jo od doma si iščejo veljavo 
v sumljivih druščinah. Kma
lu zaidejo na kriva pota, 
kjer si s krajo in podobnimi 
podvigi pridobivajo prizna
nje in veljavo nad vrstniki. 
Brez izjeme kadijo in pijejo 
alkoholne pijače. Prav alko
hol jim pomaga pri navezo

vanju stikov z vrstniki, saj 
so sicer nesproščeni. To lah
ko dobro vidimo na plesnih 
zabavah, kjer le redkokateri 
mladenič ,,upa” trezen pro
siti dekle za ples. Pod vpli
vom alkohola pa so pravi 
junaki, zabavajo celo 
družbo, uganjajo vragolije 
in osvajajo dekleta. Dekleta 
često nasedajo tem imeni
tnim mladeničem, se z njimi 
poročijo in šele ko pridejo 
na svet otroci, spoznajo 
gorje, ki ga prinaša lakohol. 
Same morajo skrbeti za dru
žino, za vvzgojo otrok, za 
tisoč drobnih opravil — vse 
to ob redni zaposlitvi, med
tem ko njihovi možje alko
holiki popivajo po gostil
nah. Spet so najbolj priza
deti otroci, ki jim mati ne 
more nuditi materinske lju
bezni, očeta pa se bojijo, se 
ga sramujejo in se mu izogi
bajo. Pogosto izostajajo z 
doma, pohajkujejo in zane
marjajo učenje.

Danes smo spoznali, kako 
se alkoholizem prenaša iz 
roda v rod, za naslednji te
den pa pripravljamo sesta
vek o alkoholizmu na šolah, 
vzrokih zanj, pa tudi o po
skusih, kako bi ga omejili.

V sodelovanju z 
zdravljencem M. M. 

pripravila dr. Zdenka 
Čebašek — Travnik

pravilno po svoji desni strani 
vozišča. Nenadoma paje pred 
seboj zagledala voznika, kije 
vozil nasproti po levi strani. 
Da bi se izognila čelnemu tr
čenju. je zapeljala na skrajno 
desno stran vozišča in na 
bankino, kjer je vozilo vrglo v

jarek. Škoda znaša 80 tis.oč 
dinarjev. Voznik, kije posre
dno povzročil to nesrečo, se ni 
ustavil.

Ernest Lanščak iz Murske 
Sobote seje 14. februarja pe
ljal po Lendavski cesti v 
Murski Soboti. Na tej cesti ga 
je z rdečo lučjo ustavljala pa
trulja milice, vendar ni usta
vil. Se več: povečal je hitrost in 
drvel proti Grajski ulici. Po 18 
metrih vožnje sem ter tja je z 
avtom čelno trčil v podporni 
zid stanovanjskega bloka. 
Pri tem ni nastala le visoka 
gmotna škoda, ampak sta se 
Lanščak in sopotnik Milan 
Kozic tudi hudo poškodovala. 
Kozičevo stanje je celo kritič
no.

Prejšnji teden pa ni minil 
tudi brez delovnih nesreč. Ena 
izmed njih je tale: 12. febru
arja, sov INA—Nafti v Len
davi v obratu lepila namera
vali iz avtocisterne pretočiti 
natrijev lug. Ker je cev za 
pretok zamrznila, sojo delavci 
hoteli s paro odtaliti. Medtem 
je lug poškropil po obrazu 4 
delavce, ki so dobili lažje po
škodbe.

Ignac Krampač, 81 let, Žižki 6; Štefan Somi, 85 let, Radmožanci; 
Barbara Režonja, 73 let. Velika Polana 207; Stanislav Kustec. 1 mesec. 
Lendavske gorice 446/B; Tadej Kolarič, 4 mesece, Odranci 46; Martin 
Ferenčak. 41 let. Odranci 118; Jože Ceh, 50 let, Gomilica 141; Branko 
Horvat, 31 let. Dolga vas 125; Janez Puhan, 52 let, Kobilje 69; Igrnac 
Horvat. 54 let. Gornja Bistrica 142'Štefan Boldižar, 55 let. Dolga vas 132; 
Štefan Horvat. 56 let. Hotiza 54; Štefan Čeh, 57 let, Turnišče 141; Jožef 
Koren. 68 let, Gaberje 17; Ivan Gjorkeš, 68 let, Nedelica 92; Štefan Žalik, 
69 let. Mala Polana 103; Štefan Tornar, 70 let. Gornja Bistrica; Vendel 
Horvat, 72 let. Čentiba 6/a: Štefan Toplak, 73 let, Dobrovnik 282; Jože 
Kozlar. 75 let, Črešovci 136; Mirko Nagy, 75 let, Dobrovnik 156; Štefan 
Hozjan, 81 let. Dolnji Lakoš 32; Ivan Stanko, 81 let. Žižki 81; Ivan 
Horvat. 82 let. Mala Polana 117; Lajoš Bognar, 82 let, Dobrovnik 4; 
Franc Zadravec, 83 let. Brezovica 46; Štefan Sobočan, 85 let, Velika 
Polana 37; Vida Janos, 87 let, Čentiba 74; Štefan Šernek, 88 let, Mala 
Polana 24; Rozalija Rot, 50 let, Dolgovaškegorice 136/a; Ana Gyoha, 59 
let. Radmožanci 112; Marija Gone, 69 let, Dolga vas 51; Marija Kavaš73 
let. Odranci 7; Manja Zerdin, 74 let, Velika Polana 198; Rozalija Gone, 
78 let. Dolga vas 37; Katarina Fodor, 78 let. Radmožanci 47; Agata 
Rajter, 80 let. Črenšovci 63; Katalin David. 82 let. Dolina 3/č; Eufemija 
Zelko, 83 let. Gornja Bistrica 178; Katalin Vida, 88 let. Čentiba 43; 
Rozalija Horvat. 89 let. Hotiza 71.

Silvestra Anželj. 37 let. Sovjak 22; Marija Čirič, 78 let, Kunova 11; 
Jože Raduha, 34 let, Janhova 9; Rudolf Babošek. 38 let. Ivanjševski vrh 
28; Anton Kos. 72 let, Radenci 297; Frančišek Klemenčič, 74 let, Gra- 
bano.š 32; Antonija Žmauc, 65 let, Brezje 8; Franc Merklin, 50 let. 
Zagajski vrh 33; Alojz Fras, 55 let, Plitvički vrh 2; Franc Kocuvan. 57 let. 
Ženik 22: Jože Kaučič. 61 let, Ivanjski vrh 12; Mihael Irgolič, 68 let. 
Lomanoše 8; Jože Kapun. 73 let. Kraljevci 28; Anton Roškar. 78 let. 
Kokolanjščak 28; Ana Domaniko. 70 let. Očeslavci 38: Rozaliia Voerin. 
72 let. Gornji Ivanjci 12; Alojzija Simonič, 74 let. Radenci 52; Marija 
Polenšek. 81 let. Gornja Radgona. Slebingerjev breg 2; Marija Črnel, 81 
let. Rožički vrh 42; Alojzija Kovačič. 82 let, Stanetinci 32; Marija 
Rantaša. 83 let. Spodnji Kocjan 16.

Naj večji problem pri 
zdravljenju alkoholizma 
predstavlja prav alkoholi
zem med mladimi ljudmi. 
Za mladega alkoholika šte
jemo tistega, ki še ni dopol
nil 30 let. Če se dobro ozre
mo po okolici, lahko opazi
mo, da je mladih alkoholi
kov čedalje več in vedno 
mlajši so.

Danes se srečujemo z zlo
rabo alkoholnih pijač že v 
višjih razredih osnovnih šol. 
Res je, da ti otroci, ki so se 
enkrat ali dvakrat, opili, še 
niso alkoholiki, • imajo pa 
vse možnosti, da to v naj
krajšem času postanejo. 
Kajti spoznali so, da jim al
kohol prinaša omamo, daje 
pogum in samozavest, obe
nem pa jih začasno reši 
vsakdanjih obveznosti in 
skrbi. Ti otroci še ne morejo 
vedeti, kaj jim razen prijet
nega prinaša alkohol. Ne 
morejo verjeti, da so razne 
domače zabave z apkoho- 
lom priprava na kasnejšo 
odvisnost. Zato jim moramo 
pomagati odrasli, njihovi 
starši in vzgojitelji — da bo
do spoznali prave vrednote 
življenja in tudi to, da se do 
njih pride le s trdim delom 
in učenjem.

Zakaj mladi človek seže po 
alkoholu? Če vemo, da so 
mu prvi kozarec ponudili

Murska Sobota — Drago VOZLIČ, elektromehanik, Ljutomer, Or
moška 11 /a in Silvestra KNUPLEŽ, elektromehanik, Ljutomer, Užiška 
13: Marjan HORVAT, tiskarski delavec, Murska Sobota, Titova 15 in 
Edita MATAJ, tiskarska delavka, Murska Sobota, Partizanska 17; Da
niel GERENČER, avtomehanik, Lemerje, 83/a in Silva KOZIC, kon- 
fekcionarka, Peskovci 25; Jožef SARJAS, miličnik, Murska Sobota, 
Vrtna 6 in Slavica COR, prodajalka, Murska Sobota, Bakovska 21; 
Franjo KOCIJAN, kovinostrugar, Dekanovec 31 in Ivana HUBER, 
šivilja, Nuskova 50; Anton BENCE, tesar, Gerlinci 23 in Veronika 
KRAŠNA, sobarica, Rogašovci 2; Dominik GIDER, kmetovalec, Ro- 
gašovej 75 in Dragica SKALIČ, študentka PA, Kuzma 34; Jožef 
HORVAT, gradbeni tehnik, Jurij 107 in Cvetka BOKAN, medicinska 
sestra. Jurij 32.

POPRAVEK: V eni izmed prejšnjih številk smo v tej rubriki objavili 
med drugimi tudi vest o poroki Milana GoVediča iz Mekotnjaka in 
zapisali, da je po poklicu trgovski delavec, vendar pa to ne drži; sporočil 
nam je, da je po poklicu prometno transportni tehnik. SREČNO!

10. februarju sije 17-letni A. 
B. iz Skakovec v Murski So
boti »izposodil« osebni avto 
zastavo 101. ki gaje pred tr
govino Ferromoto parkiral B. 
K. iz Ajdovščine. Ker vozila ni 
zaklenil, ampak je v njem 
pustil,kontaktne ključe, stori-

ka za izboljšanje in asfal
tiranje krajevnih cest. As
faltirali bodo okoli 23 ki
lometra cest. Nedeljski re
ferendum jč uspel. V Buč- 
kovcih je glasovalo 943 
Odstotka vaščanov, v Dra- 
kovcih 88 odstotkov, v 
Moravcih 81, v Kuršincih 
pa 96 odstotkov.

Posebej velja omeniti 
vaščane Kuršinec, ki so se 
referenduma udeležili sto
odstotno. V povprečju se je 
referenduma udeležilo ne
kaj manj kot 90 odstotkov 
vaščanov. Za samoprispe
vek je glasovalo 60 odstot
kov krajanov. S tem dena
rjem, ki ga bodo vaščani 
združevali v naslednjih pe
tih letih, bo krajevna sku
pnost Bučkovci bogatejša 
za nove ceste in si ustvarila 
boljše pogoje za povezavo v 
sami krajevni skupnosti.

Krajani krajevne sku
pnosti Bučkovci so lahko 
ponosni še na en pomem
ben dogodek. V nedeljo so 
se z referendumom odlo
čali o uvedbi samoprispev-

lec A. B. seveda ni imel tež
kega dela pri začasni prila
stitvi avta. Z njim seje odpe
ljal proti Gederovcem. Zaradi 
neprimerne hitrosti in neizr 
kušenosti (nima izpita) je v 
križišču Kovačeve in Kuzmi- 
čeve zadel v osebni avto Silve 
Ferbežar in povzročil za 2.000 
dinarjev škode. Zunaj naselja 
Rankdvci je trčil v zadnji del 
osebnega avta Adolfa Horva
ta in nastala je škoda za 3.000 
dinarjev. Vožnjo je nadalje
val. V Sodišincih je v ostrem 
ovinku zapeljal naravnost in 
trčil v ograjo domačije števil
ka L Od tam ga je vrglo v 
ciprese, kjer se je vozilo pre
vrnilo na streho. A. B. se je pri 
tem poškodoval in so ga pre
peljali v soboško bolnico, kjer 
je ostal na zdravljenju. Na 
prisvojenem avtu je povzročil 
za 55 tisočakov škode. Alko
test je pozelenel, kar priča, da 
je vozil pod učinkom alkoho
la.

13. februarja ob 19.30 se je 
pripetila prometna nesreča na 
regionalni cesti v Vanča vasi. 
Ob tem času se je voznica 
osebnega avta Zlatica Berden 
iz Murske Sobote peljala

BODONCI — Helena Žido (16), Sidonija Železen (8), Dušan Drvarič 
(2), Marija Horvat (8), Ernest Vidonja (6), Erika Zavec (I).

ŽENK OVCI — Robert Kerec (9), Geza Hodošček (13), Emil Roudi (4), 
Franc Poredoš (6), Ivan Slanja (7), Vlado Bakovič (3), Emil Hodošček 
(4), Stefan Pozvek (10), Geza Norčič (4), Drago Hodošček (2), Irena 

' Gabor (2), Ivanka Sinic (4), Ema Drvarič (2), Irma Kočar (3), Bela Cipot 
I (3), Bela Hodošček (2), Koloman Kuzma (5), Jože Drvarič (4), Boltežar 

Kisilak (2), Ernest Novak (2).
BEZNOVCI — Viktor Kuzma (5), Rudolf Kuzma (10), Franc Vučak 

(7), Edvard Maček (3), Koloman Maček (5), Ludvik Sapač (8), Marija 
Maček (7), Olga Maček (2), Jolanka Fujs (5), Ludvik Sapač (8), Ernest 
Šiftar (7), Milan Mariš (2), Marija Sapač (4), Viktor Vrečič (7), Janez 
Drvarič (2), Jože Gomboc (8).

KRVODAJALCI OD DRUGOD — Stefan Sinic (5), Sarika Siplič (7), 
Irena Kulič (10), vsi iz Puževec; Stefan Šiftar (8j, Marija Skraban (10), 
Sarika Šiftar (9), vsi iz Strukovec; Jože Počič (2), Dragica Počič (4), oba 
iz Fokovec; Stefan Legenič (17), Branko Rajnar (4), Stefan Hodošček (3), 
vsi Mura, TOZD Težka konfekcija; Andrej Fišinger (7), Gornja 
Radgona, Partizanska 22; Mirko Šeruga (28), Spl. bolnica M. Sobota; 
Dragutin Šeruga (28) in Andrej Cener (8), oba Panonija M. Sobota; 
Silvester Cmager (9), Marijan Cuk (11), Radenska Radenci; Terezija 
Poldauf (7), Vučja vas 37; Stanko Cerpnjak (16), Jože Varga (11), Stefan 
Zelko (13), vsi KIK Pomurka; Stefan Forjan (24), Marjan Jakob (17), 
oba Mura, TOZD Težka konfekcija; Evgen Horvat (Z), Panonija; Jože 
Škafar (6), Verona Horvat (3), oba Splošna bolnica M. Sobota; Ema 
Orban (8), Dezider Spilak (8), oba Krplivnik.

SALOVCI — Rudi Abraham (9), Janez Žiško (4), Zora Županek (3), 
Helena Berke (6), Helena Beznec (11), Zdenka Žiško (3), Irma Žiško (4), 
Vesna Počič (3), Ema Barbarič (3), Marija Žiško (18), Helena Kučar (8), 
Ludvik Herčič (4), Jolanka Tolvaj (4), Stefan Jauko (7), Geza Jauko (4), 
Karel Lekič (10), Albina Svetec (5), Terezija Sebjanič (2), Koloman Svetec 
(10), Jolanka Stefanec (5), Karel Snurer (3), Cecilija Snurer (4), Hermina 
Kos (2), Marija Lepoša (9), Jolanka Časar (5), Helena Prelec (3), Stefan 
Sebjanič (3), Ana Svetec (8), Emil Balek (1).

DOLENCI — Evgen Kalamar (4), Franc Trplan (4), Terezija Matuš 
(5), Stefan Talaber (4), Ernest Mešič (2), Jože Sbmenek (3), Stanko 
Horvat (2).

HODOŠ — Edi Abraham, Koloman David (15), Matilda Kalamar (7), 
Rudolf Rituper (16), Geza Toth (5), Stefan Kerčmar (4), Ludvik Orban 
(4), Zoltan Poti (15), Karel KOnje (5), Marjeta Toth (11), Irena Orban 
(15), Franc KOnje (9), Janez Kerčmar (3),. Elsa E0ry (9), Ibolka Gal (7), 
Helena David (3), Olga Abraham (14), Oto Žoldaš (1), Magdalena Laco 
(D. ______________

IVANCI — Janez Zadravec (7), Anton Vogrin (2), Margita Oček (2), 
Helena Kočar (Z), Jože Serec (10), Ivan Horvat (2), Avgust Klar (().

BOGOJINA — Štefan Horvat (1), Vlado Ivanič (8), Tibor Rituper 
(25), Cvetka Horvat (Z), Terezija Gujtman (12), Janez Horvat (Z), Nada 
Puhan (2), Pavel Benkovič (4), Alojz Gregorec (7), Matija Rogač (12), 
Milan Šumak (7), Franc Elijaš (7), Jože Gutman (4), Franc Puhan (7), 
Franc Horvat (13), Avgust Lopert (4), Martin Vogrin (8), Janez Štefko 
(9). A

TEŠANOVCI — Marija Rogač (9), Zlata Lipič (5), Marija Erniša 
(4), Franc Bauman (5), Jolanka Lipič (9), Helena Sočič (6), Irena Kardoš 
(3), Rozalija Tkalec (3), Štefan Gombov (6), Janez Sedonja (3), Vladimir 
Muršič (6), Marija Ferencek (1). Zlata Henzel (1),_

KRVODAJALCI DRUGOD — Štefan Tbrk (12), Stefan Baligač 
(7), Geza Zorko (6). Janez Kerman H1L Aloiz Berden (6). vsi iz Filovec; 
Ladislav Voroš(9), Mura,TOZD Težka konfekcija; AlojzGorza (8), Lesna 
predelava M. Sobota; Franc Panker (6), Franc Horvat (5). Ladislav 
Abraham (44), vsi Panonija M. Sobota; Slavko Kustec (6), Pomurka M. s 
Sobota; Marija Šiftar (11), Strukovci; Štefan Kološa (6), Agrotehnika M. 
Sobota. Hvala za sodelovanje!

ZLATA POROKA 
- V

Brez izpita v jarek | krvodajalci

Se dovolj zavedamo posledic alkoholizma?

Z UPRAVE ZA NOTRA
NJE ZADEVE V MURSKI 

SOBOTI
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MURSKA SOBOTA

Gre za 
poračun 
samopri
spevka 

upokojen
cev

Ker je oddelek za naka
zovanje pokojnin v Ljub
ljani začel s prvim febru
arjem letos upokojencem 
iz mesta Murska Sobota 
odtegovati občinski in 
krajevni samoprispevek v 
višini 2,76 odstotkov, so.se 
mnogi spraševali, zakaj to 
povečanje. Pozanimali 
smo se na območni delovni 
enoti skupnosti pokojnin
skega in invalidskega za
varovanja v Murski Sobo
ti, kjer so nam povedali, da 
je nastala obveznost pla
čevanja občinskega in 
krajevnega samoprispev
ka v višini 2 odstotka že 1. 
januarja 1981. Ker pa od
delek za nakazovanje po
kojnin v Ljubljani vse do L 
februarja letos ni odtego
val 1-odstotnega kraje
vnega samoprispevka z iz
govorom, da so bili sklepi o 
uvedbi krajevnega samo
prispevka za mesto Mur
ska Sobota prepozno do
stavljeni, uradnih objav 
pomurskih občin pa doslej 
niso prejemali, je torej na
stala za leto 1981 obve
znost, ki jo je potrebno 
poračunati. Tako torej 
upokojenci iz mesta Mur
ska Sobota, ki imajo večjo 
pokojnino od mejnega 
zneska (6.137 dinarjev), od 
L februarja letos plačujejo 
1 odstotek občinskega in 1 
odstotek krajevnega sa
moprispevka ter 0,76 od
stotkov poračunanega 
krajevnega samoprispev
ka za lansko leto. Ne gre 
torej za nove obveznosti, 
temveč za poračun kraje
vnega samoprispevka, ki 
pri izplačilu pokojnin ni bil 
pravočasno odtegovati.

F. M.

ZAVIDLJIV DOSEŽEK INA-NAFTE LENDAVA

I
je Kritično 
sodelovanj 
zagrebške

Branko Žunec

gala železarna z Raven na 
Koroškem. Celotno izvedbo 
prototipa črpalke smo pla
čali z naročnikom projekta. 
Če ne bi tako tesno sodelo
vali, nam zanesljivo ne bi 
uspelo,« je poudaril stro
kovnjak lendavske INA-Na- 
fta inženir Tibor Kuzma.

Za mnenje o tej pomemb
ni pridobitvi — kako drago
cena je, priča podatek, daje 
morala zagrebška organiza
cija Nafta-Plin lani kupiti 
na tujem kar 70 tovrstnih 
črpalk — smo zaprosili še 
enega od strokovnjakov iz 
Zagreba Mladena Matkovi
ča.

»Visokotlačna batna 
črpalka za sekundarno pri
dobivanje nafte na naftnih 
poljih z zmogljivostjo 250 
kubičnih metrov vode na 
dan in s pritiskom 150 barov 
je izdelana iz nerjavečih 
materialov in pomeni viden 
dosežek v jugoslovanskem 
merilu. Njene koristi so 
večstranske in večnamen
ske. Vsekakor ne gre za naš 
izum, kajti podobne črpalke 
uporabljajo že tudi drugje v 
svetu, vendar velja naglasiti, 
da glede kakovosti — koli
kor so pokazala testiranja — 
v ničemer ne zaostaja za 
drugimi. Mnenja smo celo, 
da smo jo v posameznih 
manjših elementih bolje iz
delali kot recimo na Zaho
du, zato smo prepričani, da 
bo njena življenjska doba 
daljša, njeno vzdrževanje pa 
lažje in cenejše.«

Sicer pa bodo v okviru 
obeh organizacij združene
ga dela — v Lendavi in 
Zagrebu — letos izdelali

| ČRPALKA — PLOD DOMA-1
. CEGA ZNANJA

kakih 70 visokotlačnih H 
črpalk za sekundarno prido- ■ 
bivanje nafte na naftnih ■ 
poljih, do konca srednjeroč
nega obdobja pa računajo, | 
da bodo dosegli v proizvod- I 
nji številko 400, če ne celo " 
500. Izdelava črpalke jih je ■ 
prišla milijon dinarjev, izde- N 
lovali pa jih bodo — kot že B 
rečeno — serijsko. Če pono
vimo, da so morali lani ■ 
uvoziti pri zagrebškem I 
INA-Nafta-Plinu 70 tovr- B 
stnih črpalk, potlej bo poslej 
devizni prihranek znaten. I 
Kot so nam zagotovili v | 
Lendavi, pa ne nameravajo B 
ostati s tem izdelkom le 
doma, na domačem tržišču. ■ 
Že zdaj razmišljajo o izvozu, B 
kot eno od najzanimivpjših ■ 
in najdonosnejših tržišč pa 
se obetajo dežele Bližnjega B 
in Srednjega vzhoda.

V delovnem kolektivu ■ 
lendavske INA-Nafte, kjer 
se sicer že lep čas ubadajo s I 
težavami pri oskrbi z nafto B 
in zemeljskim plinom, po- B 
manjkanjem obratnih sred- B 
štev za nemoteno proizvod
njo, bolj ali manj uspešnim ■ 
iskanjem novih razvojnih — B 
v bistvu gre za sanacijske B 
programe spričo neuspele 
izgradnje rafinerije — si od B 
omenjene delovne zmage I 
veliko obetajo. Zato je B 
najbrž kar prav, da smo jo 
nekoliko širše predstavili, B 
saj — kot nam je zagotovil B 
glavni direktor tega lendav- B 
skega kolektiva Jože Hajdi
njak — jim je ta dala nove B 
spodbude za iskanje poti iz B 
trdovratnega primeža izgub. ■

V lendavski INA-Nafti, o 
kateri smo obširno in naj ra- 

Ije kritično poročali, jim je v 
sodelovanju s strokovnjaki 
zagrebške organizacije 
združenega dela INA-Na- 

Ifta-Plin uspel podvig, ki 
širše gledano ni bistvena 
novost, je pa vreden vse 
pozornosti. S pomočjo žele- 

I zarje v z Raven na Koro
škem so namreč po daljšem 
tuhtanju in načrtovanju iz
delali visokotlačno batno 

I črpalko za sekundarno pri
dobivanje nafte na naftnih 
poljih. Gre za prvi tovrstni 
proizvod v Jugoslaviji, ki je 

Iv svetu že uveljavljen in ki 
so ga pred kratkim predsta
vili v lendavski delovni 
organizaciji.

I
 Največ vredno pri ome

njeni črpalki je, daje v celoti 
izdelana iz domačih mate
rialov in je-v plod domačega

I
 znanja. Njena dnevna 

zmogljivost je 250 kubičnih 
metrov vode s pritiskom 150 
barov.

I
Njen pomen za lendavski 
1100-članski delovni kolek
tiv nam je inženir Tibor 
Kuzma, ki je tudi vodil

I
 posebno delovno skupino 

pri projektiranju in izdelavi 
črpalke, takole predstavil: 
»Prototipa smo se lotili že 

Ipred letom, ko je INA-Na- 
fta-Plin objavila mednarod
ni natečaj za izdelavo teh 
strojev. Spričo dejstva, da 

Ismo v našem tozdu Strojne 
delavnice že osvojili proiz
vodnjo domala vseh rezerv
nih delov in naprav za 

I vodne črpalke, smo se seve
da na razpis tudi prijavili. K 
temu pa so nas pravzaprav 
spodbudili strokovnjaki za- 

Igrebškega tozda Specijalni 
rudarski radovi, ki so nam 
sicer ves čas pomagali s 
svojimi bogatimi izkušnja- 

Imi, saj pri večini njihovih 
naftnih vrtin uporabljajo 
sorodne visokotlačne vodne 
črpalke pri črpanju nafte.

I
 Projektno dokumentacijo 

smo pripravili v kakih treh 
mesecih, pri čemer smo 
spoštovali želje kupca, se

M pravi zagrebške organizacije 
B INA-Nafta-Plin. Največ po- 
I trebnih delov za črpalko 

smo kajpada izdelali v naših 
rstrojnih delavnicah, z orodji 

in odlitki pa nam je poma-

Visokotlačna batna črpalka v lendavski INA-Nafti — plod domačih 
materialov, znanja in izkušenj.

Kmetijci 
v Pomurju 

pod eno streho
v Pomurju, kjer je vsa 

družbeno organizirana in 
zadružna kmetijska proiz
vodnja, razen Vinogradni
škega gospodarstva Ka
pela, organizirana v agro- 
živilskem kompleksu ABC 
POMURKA, so v polnem 
teku priprave, da se v ABC 
POMURKO vključi tudi VG 
Kapela. Na ta način bi vsa 
primarna kmetijska proiz
vodnja in proizvodnja hra
ne v Pomurju bila združe
na.

Vinogradniško gospo
darstvo Kapela je samo
stojna delovna organiza
cija, ki združuje temeljno 
organizacijo Družbena 
kmetijska proizvodnja, te
meljno organizacijo ko
operantov in delovno sku
pnost skupnih slu*k

TOZD Družbena kmetij
ska proizvodnja vključuje 
v proizvodni! proces vi
nogradništvo, sadjar
stvo, poljedelsko proiz
vodnjo in živinorejo. V 
okviru temeljne organiza
cije kooperantov so kme
tje organizirani pri proiz
vodnji grozdja, sadjarstvu, 
poljedelstvu in živinoreji.

Temeljna organizacija 
družbenega sektorja raz
polaga s 130 hektarji njiv, 
65 hektarji travnikov, 180 
hektarji vinogradov, 110 
hektarji sadovnjakov in 
178 hektarji gozdov. Sku
paj je tako v družbeni lasti 
663 hektarjev zemljišč. 
Zmogljivost založne kleti 
je 130 vagonov vina. V kleti, 
kjer polnijo traminec, ren
ski rizling, sauvignon, beli 
pino, laški rizling, šipon, 
rizvanec in druge sorte 
namiznega vina, pa imajo 
tudi polnilnico z zmoglji
vostjo polnjenja 1.600 ste
klenic na uro. Na osnovi 
dohodkovnih odnosov pri 
prodaji vin pa že dlje časa 
sodelujejo z Vinagom iz 
Maribora in Kmetijskim 
kombinatom iz Gornje 
Radgone.

Sprejete usmeritve raz
voja in možnosti poenote
nja razvojne politike VG 
Kapela in KK Radgona kot 
tudi dosežena stopnja iz
koriščenosti proizvodnih 
zmogljivosti govorita o 
upravičenosti vključitve 
VG Kapela v SOZD ABC 
POMURKA. Po združitvi 
bodo na ravni sestavljene 
organizacije dogovorili 

delitev dela med KK Rad
gona in VG Kapela v vino
gradniški proizvodnji, vi
narstvu in pri prodaji vin.

Ne gre prezreti, da ima 
TOZD Radgonske gorice 
296 hektarjev in Družbeni 
sektor VG Kapela 180 
hektarjev goric. V letu 1980 
pa so v Radgonskih gori
cah pridelali 1.981 ton 
grozdja in imeli vkletenih
1.623.000  litrov vina. V VG 
Kapela pa so pridelali 
1.377 ton grozdja in uskla
diščili v kleti 1.129.000 li
trov mošta.

Vinogradniki KK Rad
gona in VG Kapela torej na 
območju radgonske obči
ne pridelajo skupaj 3.358 
ton grozdja oziroma 
2.752.000 litrov mošta.

Združitev vinogradnikov 
pod eno strehdo ABC PO
MURKA, o kateri ta čas 
tečejo predreferendum- 
ske razprave delavcev, bo 
omogočila gospodarnejše 
izkoriščanje kleti na Ka
peli in v Radgoni, speciali
zirano šolanje vin, njihovo 
tipizacijo, boljše izkori
ščanje polnilnih linij in 
enotno prodajo, kar seA>o 
vsekakor odrazilo tudi na 
ugodnejših finančnih re
zultatih poslovanja vino
gradnikov.

Na Kapeli pa načrtujejo 
do leta 1985 obnoviti 81 in 
sanirati po pozebi 83 hek
tarjev vinogradov. Samo 
obnova oziroma naložbe v 
nove vinograde bodo ve
ljale preko 64.454.000 di
narjev. Ker bodo tudi v 
TOZD Radgonske gorice 
prav tako obnovili 75 hek
tarjev vinogradov, kar bo 
predvidoma veljalo 
129.440.000 dinarjev, nika
kor ni moč zanemariti dej
stva, da bi vinogradnikom 
združitev pod isto streho 
pomenila tudi prednosti pri 
zagotavljanju potrebnih 
finančnih sredstev.

Če k slednjemu prište
jemo še ekonomičnejše 
naložbe v kmetijsko me
hanizacijo, kletarstvo in v 
organizacijo prodaje, je 
več kot očitno, da bo od
ločitev delavcev o združit
vi kmetijcev v pomurskem 
prostoru ena pomembnej
ših odločitev, ki bo vplivala 
na pocenitev stroškov 
proizvodnje in s tem na 
ekonomičnost poslovanja.

Boris Hegeduš

SREČA NA VASI Vpliv družine na obolevnost
BABIČEVI ŠIRIJO ŽIVINO
REJSKO PROIZVODNJO

Čeprav je bil »uradno« zim
ski dan, je bilo vreme poletno: 
sijalo je sonce, ki je marsiko
ga zvabilo na plan. Tako tudi 
Franc Babič in njegova žena 
nista ta dan posedala v kuhi
nji, ampak poprijela za delo na 
dvorišču. Franc, ki je prišel v 
Odrance iz Krapja v ljuto
merski občini, se je zelo do
bro vživel v delo in življenje, 
pa je nekako takole pripove
doval:

»Sem eden izmed tistih 
redkih Odrančarjev, ki nismo 
šli v svet, ampak kmetujemo. 
Naša kmetija ima 5 in pol 
hektarjev lastne zemlje, 4 
hektarje površin pa imamo v 
najemu. Ukvarjamo se z živi
no. V ta namen smo 1975. leta 
zgradili hlev, vendar je že 
pretesen. Sicer pa si ga 
oglejte!«

Povabilo sem sprejel. Resje 
ta prostor pretesen za vso ži
vino, saj sem naštel 18 repov. 
Se na najbolj tesnem so te
lički, ki počivajo na hodniku. 
Babičevi imajo 9 glav živine še 
v starem hlevu. Skupaj imajo 
torej kar 27 živali.

»Načrti so že nared, tudi 
denar, čim se bo vreme usta
lilo, bomo začeli graditi prizi
dek k hlevu v izmeri 10 krat 6 
metrov,« je povedal Franc 
Babič.

Ta domačija ima od sku
pnega števila živine (27) šest

krav. Gospodar in gospodinja 
pa jih želita imeti osem. Tedaj 
bi bili ne le višji dohodki od 
prodanega mleka, ampak bi 
bilo tudi več naraščaja. Pri
dnih rok pri Babičevih ne 
manjka: radi poprimejo tudi 
otroci, zlasti pa starejši sin, ki 
bo šel po očetovih stopinjah 
in kmetoval. Hčerka pa si je 
izbrala poklic v zdravstvu. En 
otrok obiskuje osnovno šolo, 
drug pa je še kričač.

»Vidite, precej denarja smo 
in bomo še vložili v gospo
darski del naše domačije, ob 
tem pa smo zanemarili sta
novanjsko hišo,« je potožila 
gospodinja. Obojega pač ni 
moč postaviti hkrati. Tudi 
Franc je menil tako, saj je de
jal, da s hlevom in živino v 
njem lahko zaslužiš denar in 

si čez čas daš zgraditi hišo, 
medtem ko bi ravnal drugače 
(torej prej hiša), ne bi kazal 
znakov dobrega gospodarja.

V sončnem zimskem dnevu 
ob obisku pri Babičevih v 
Odrancih nisem prezrl tudi 
številnih kmetijskih strojev, 
silosa ... pa tudi ne sklado
vnice drv. Občutil pa sem da- 
režljivost gospodinje, saj sem 
moral pokusiti par domačih 
odličnih klobas.

Taki so naši podeželski lju
dje. Novinarji jim radi prisluh
nemo, posebej pa še tedaj, če 
je sogovornik srečen človek. 
Babičeva iz Odranec sicer ni
mata vsega, kar bi si želela, 
imata pa dovolj dela in pri
merne dohodke in sta tudi 
zaradi tega srečna.

S. SOBOČAN

predšolskih otrok
Družina je biosocialna sku

pnost, v kateri se odražajo vsi 
temeljni procesi naše družbe. 
Družina je tista, ki kot šola vpliva 
na razvoj medsebojnih odnosov.

V družini otrok raste, se razvija, 
izpopolnjuje, se seznanja z zuna
njim svetom, pridobiva osnovne 
življenjske funkcije in pristne de
mokratične odnose.

Med osnovne življenjske funk
cije pa spada zdravje našega, 
otroka.

Raziskave o obolevnosti pred
šolskih otrok v Jugoslaviji nam 
kažejo, da so družine tiste, ki 
vplivajo na razvoj bolezni pri 
predšolskem otroku. Bolezni se 
stalno ponavljajo in postajajo 
kronične.

Z zgodnjo preventivno deja
vnostjo in s kurativo na otroških 
dispanzerjih se lahko večina bo
lezni ozdravi.

Zato je potrebno naše družine 
— starše-seznanjati z dejavniki, ki 
povzročajo obolevnost otrok v 
njegovem zgodnjem obdobju.

Z raziskavo, ki sem jo izvajala 
na otroškem dispanzerju v Murski 
Soboti, sem ugotovila dejanske 
vplive družine na obolevnost 
otrok Osnovni vplivi, ki ogrožajo 
otrokov razvoj so:

1. enakopravnost v družini 
(mož, žena, otroci),

2. razumevanje — tope! dru
žinski odnos, odnos med zakon
cema, odnos do otrok, odnos otrok 
do staršev,

3. upoštevanje osebnoosti s 
priznavanjem vlog v družini,

4. negativni pojavi v družini 
(alkoholizem, razveza, nepopolna 
družina, kajenje),

5. prosvetljenost staršev (upo
raba zdravniških nasvetov, zaščita 
rojstva, rekreacija ...),

6. delo in poklic (menjava ritma 
dela — nočno delo ...),.

7. prehrana (higiena prehrane 
— zadostna ...),

8. ekonomsko stanje družine 
(dohodek, stanovanje)

Zgoraj navedeni dejavniki po
vzročajo naslednje bolezni, ki so 
se pojavile na območju občine 
Murska Sobota: angine bronhiti
si, pljučnice, prehladna obolenja, 
ledvična obolenja, prebavne 
motnje, prizadetost mišic, ošpice, 
ušesna vnetja, zlatenice.

Razen teh navedenih bolezni 
pa nepoznavanje psihosocialnih 
dejavnikov pozvzroča še: astmo, 
ekceme, bolezni srca, epilepsijo, 
ortopedske okvare, okvare 
osrednjega živčevja, vedenjske in 
nevrotične motnje, otroške nale
zljive bolezni.

Največ otrok v predšolskem 
obdobju oboleva za angino, 
pljučnico, bronhitisom in nale
zljivimi boleznimi. Otroški orga
nizem je do 4 let starost še neod
poren in zato hitro oboleva.

Mnoge naštete bolezni se lahko 
pozdravijo, pa tudi ponavljajo. 
Na potek obolenja in zdravljenja 
v tej dobi najmočneje vpliva dru
žina. Ugotovila sem. da na hitrejše 

zdravljenje otroka vpliva izo
brazba staršev. Izobraženi starši si 
znajo urediti družinsko življenje z 
enakomerno razdelitvijo vlog, 
demokratičnostjo in čustvenostjo. 
Če se pojavi obolelost otroka, 
skrbijo, da se bolezen zmanjša in 
pozdravi. Starši že od otrokovega 
rojstva skrbijo za nemoten otro
kov razvoj in zato stalno obisku
jejo otroške posvetovalnice. Ob 
pojavu bolezni obiščejo zdravni
ka in izpolnjujejo zdravniška na
vodila.

V raziskavi pa so se pokazali 
tudi negativni vplivi staršev na 
obolenja otrok, ker so odnosi v 
naših družinah večkrat neurejeni. 
Bolezni pri otrocih s večkrat 
nadaljujejo, ko oče igra neustre
zno vlogo poglavarja.

Dogaja se. da nepravilni pristop 
s pritiskom na otroka povzroča še 
večjo obolevnost in otrokovo psi
hično moteno stanje z večjo ob
čutljivostjo organizma.

Neprosvetljenost staršev se 
odraža v neizpolnjevanju zdra
vniških navodil. Mnogokrat starši 
otroku ne dajejo zdravila ob do
ločenih urah. Netočno dajanje 
zdravil privede do različnih 
komplikacij..

Starši so tudi v določenih pri
merih obolenj apatični, nervozni 
in pustijo otroka v nadzorstvo 
drugim. Bolan otrok je še pre
majhen. da bi skrbel sam zase m 
ostaja še bolj bolan.

(dalje prihodnjič )
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Za vse, ki kupujete za industrijo, obrt in za organizacije, ki v svojih delavnicah 
potrebujejo stroje, opremo in rezervne dele, bo

Metalka, tudi za vas!

Priporočamo posebne 
usluge: naročanje po 
telefonu, dobava blaga po 

orodij za obrtništvo, 
orodjarstvo in industrijo, 
diamantnih rezalk za kamen 
in drugih diamantnih brusnih 
orodij, ležajev, vijakov in 
elektrod in drugega blaga iz 
naše specializirane ponudbe 
strojev, opreme in 
nadomestnih delov.

Blagovnica v Mariboru, 
prodajalna v Ptuju, 
predstavništvi v Mariboru in v 
Celju, grosistični oddelki in 
predstavništvo v Ljubljani na 
Dalmatinovi 2, Blagovnica v 
Ljubljani, prodajalni na 
Topniški in v Hali Vlil na 
Šmartinski 152, ter prodajalni 
v Domžalah in v Kamniku,

povzetju, strokovno 
svetovanje in prospekte.

če nas boste obiskali in si ogledali našo 
bogato ponudbo:

predstavništvo v Kopru in 
prodajalna v Metliki, 
predstavništva v Zagrebu, 
Pulju, na Reki in v Splitu, 
predstavništvo in 
prodajalna v Sarajevu, imajo 
na zalogi vse, kar 
potrebujete.

d metalka

Pridni lovci iz bogojinske lovske družine so za prezimovanje in 
vzrejo fazanov naredili tako lovsko oboro z opazovalnico. Tu se 
je pred časom družilo kakih tristo fazanov, zdaj jih je desetkrat 
manj, saj so jih večji del izpustili za odstrel, predvsem tujim 
lovcem.
Člani lovske družine, teh je kar dvaintrideset, posvečajo stalno 
skrb razmnoževanju in vzrejanju te divje perjadi. To bo odslej 
njihova stalna naloga. Sicer se pa aktivni lovci iz Bogojine že 
nekaj let ponašajo tudi s čedno lovsko kočo. (A. D.)

Foto: Dušan Antolin

Za ljubitelje 
in lastnike psov

V skladu s splošnim napredkom 
in rastočo urbanizacijo je tudi v 
Pomurju zaznaven sorazmerno 
nagel porast števila psov v mestih 
in na podeželju. Po neuradnih po
datkih jih je na območju naše re
gije čez 25.000. čeprav gre 
večinoma za nečistopasemske pse, 
pa je veliko tudi čistopasemskih, 
kar se je odrazilo pri razvoju ki
nološke dejavnosti pri nas, saj je 
vedno več ljudi, ki si kinologijo 
izberejo za svoj konjiček. Pri tem 
ne gre za ustvarjanje nekega 
elitnega športa, pač pa so to 
možnosti množične rekreacije za 
slehernega člana naše družbe, ki 
ima veselje do dela s psi.

Uporabnost psov, zlasti službe
nih pasem, pridobiva čedalje večjo 
veljavo v splošni ljudski obrambi 
in družbeni samozaščiti. Za 
vključevanje psov v zasnovo SLO 
in v različne elemente družbene sa
mozaščite pa so pomembna pred
vsem kinološka društva, ki so 
osnovna celica organiziranega 
kinološkega delovanja. V Pomurju 
imamo organizirano športno 
kinologijo v društvih v Gornji 
Radgoni in Lendavi in lovsko 
kinologijo v društvih v Murski 
Soboti in Ljutomeru. Marsikdo se 
sprašuje, s čim se sploh ukvarjajo 
ta društva. Osnovne naloge, ki jih 
opravljajo, so pospeševanje pravil

ne in smotrne vzreje, vzgoje in 
šolanja psov, strokovno in športno 
vzgojo svojih članov v dobre in 
sposobne kinologe, športne tek
movalce, vodnike,’lovce ter zaved
ne občane, ki bodo nosilci 
samoupravnih in socialističnih 
odnosov. Ena od pomembnih na
log je tudi kinološko prosvetljeva- 
nje širše javnosti, ki naj bi zagoto
vila psom vlogo in mesto, ki jim v 
naši družbi gre, preventivno pa 
preprečevala ekscesne primere, kr 
večkrat po nepotrebnem povečuje
jo globinski jaz med nasprotniki in 
pristaši psov. Osnovna in najpo
membnejša naloga pa je organizi
ranje tečajev za šolanje psov, na 
katerih lastniki pod strokovnim 
vodstvom šolajo svoje pse, ki bodo 
ne samo v veselje svojim la
stnikom, temveč tudi v korist 
družbi, ki jih lahko s pridom 
uporabi v enotah teritorialne 
obrambe, civilne zaščite in podo
bno. V Sloveniji imano že or
ganizirane tečaje za iskanje 
ponesrečencev izpod lavin in ruše
vin. Psi, ki uspešno opravijo take 
tečaje, so neprecenljive vrednosti, 
saj velikokrat rešujejo človeška 
življenja. Žal v Pomurju še nekoli
ko zaostajamo v tej dejavnosti, 
vendar bomo z združenimi napori 
vseh zainteresiranih prav gotovo 
tudi mi dosegli zavidljive rezultate.

Stefan Sinko

Nič manjša pozornost ne

Milan Jerše

tomerska občina. Skupno 
vrednost dei ocenjujejo na 
18,8 milijona dinarjev, naj
večja naložba (8 milijonov 
dinarjev) pa bo obnovitev 
pretočnega profila na potoku 
Kozarica oziroma na odseku 
Pristava—Cven v ljutomerski 
občini.

In če prištejemo sem še 
načrtovane investicije v 
vodnogospodarske objekte v 
splošni rabi za varstvo pred 
vodami, investicij sko-teh- 
nično dokumentacijo, razne 
študije in raziskave, potem je 
program vodnogospodarske 
dejavnosti, ki si ga je za le
tošnje leto zastavila območna 
vodna skupnost Mura s sede
žem v Murski Soboti, zares 
obširen. Toda ob dejstvu, da 
ponekod že sedaj zaostajajo 
za načrtovanimi deli, pa tudi 
denarja za vzdrževanje števil
nih nižinskih vodotokov ne 
bo na pretek, se lahko 
upravičeno vprašamo, v 
kolikšni meri bo takšen prog
ram del v praksi dejansko 
uresničen.

dela na
Hoti- 
bodo 

melio-

tudi hidromelioracijskemu 
sistemu Ščavnica—Plitvica, 

Ob novih zakonskih 
določilih o vodnem gospo
darstvu, ki zlasti posegajo v 
družbenoekonomske odnose 
na področju vodnega gospo
darstva, hkrati pa bolj pou
darjajo odgovornost občin za 
stanje in razvoj na tem pod
ročju, je vsekakor zanimivo 
pregledati program te 
pomembne dejavnosti za le
tošnje leto. Območna vodna 
skupnost Mura, ki skrbi za 
redno vzdrževanje vodno
gospodarskih objektov in 
naprav ter naravnih korit na 
območju celotnega Pomurja, 
je zastavila, vsaj tako se zdi, 
dokaj obširen in smel prog

ram vodnogospodarske 
dejavnosti, ki bo zahteval 
dosledno izpolnitev vseh 
pogojev za nemoteno 
opravljanje del na številnih 
nižinskih vodotokih.

Skupna vrednost omenje
nih investicij bi znašala 56,8 
milijona dinarjev, pri čemer 
bo levji delež odpadel na 
ureditev vodotoka reke Mu
re, za kar bi namenili 21 
milijonov dinarjev. Tu gre 
zlasti za vzdrževanje sedanjih 
objektov in naprav, še pose
bej pa naravnih korit. Prav 
tako pa bo potrebno čim prej 
dopolniti tudi razne kamno- 
mete za obrežno zavarovanje

številnih vodotokov, kjer je v 
tem trenutku izvzeta edinole bo veljala v letošnjem letu 
radgonska občina. Za 
sorazmerno dobro ureditev 
dostopa k desnem bregu reke kjer je zastopana zlasti Iju-
Mure bo največji delež sred

stev odpadel na ljutomersko 
občino, takoj zatem pa na 
lendavsko (8,8 oziroma 7,2 
milijona dinarjev).

Glede hidromelioracijskega 
sistema Krka—Ledava, za 
katerega bodo porabili 17 
milijonov dinarjev, od tega 
12,4 milijona dinarjev v len
davski občini, pa bodo v 
ospredju zagotovo večja 
vzdrževalna dela na Radmo- 
žanskem kanalu na odseku 
Ra dmožanci—Dobrovnik. 
Tu bo namreč porabljeno 
okrog 6 milijonov dinarjev, 
na levem bregu Ledave in 
Krke ter drugih potokov pa 
je predvideno zlasti čiščenje 
zarasti, vzdrževanja prepu- 
stov in obnova manjših 
poškodb, kakor tudi od
stranitev naplavin itd. Hkrati 
pa so v program del na pod
ročju vodnogospodarske 
dejavnosti v Pomurju 
vnešena kot dodatna naložba 
tudi ureditvena 
odvodnem jarku 
za—Polana, s čimer 
omogočili priključitev 
racijskega sistema.

Koliko vodnogospodarskih 
objektov letos?

REZULTAT DOLGOROČNE
SPODBUDEN MURIN IZVOZ Z USMERITVE

Po lanskoletnih izvoznih 
rezultatih je bila tovarna ob
lačil in perila Mura iz Murske 
Sobote, ki predstavlja na
jvečjo izvozno organizacijo v 
Pomurju, izredno uspešna. V 
letu 1981 so namreč izvozili

kar za 780 milijonov dinarjev 
vrednosti svojih izdelkov, s 
čimer so v primerjavi z letom 
poprej presegli plan za več kot 
30 odstotkov. Največ so izvo
zili moških oblačil, na drugem 
mestu so damski plašči, potem 
pa sledijo perilo in ženska 
oblačila. Pretežni delež izvoza 
je odpadel na Zvezno repu
bliko N emčijo, uveljavili pa so 
se tudi na Nizozemskem, 
Švedskem, v Belgiji, Švici, 
Angliji. Irski in Združenih 
državah Amerike, čeprav ni- 
kakorni zanemarljiv podatek, 
da so precej izvozili tudi v 
Irak, državo v razvoju.

LANI IZVOZILI ŽE ZA 780 
MILIJONOV DINARJEV

Da so dosegli tako spod
budne uspehe, se morajo v 
prvi vrsti zahvaliti svoji dol
goročni usmeritvi v izvozne 
posle, kamor so s kvalitetnimi 
izdelki močno prodrli in si 
nabrali bogate izkušnje, prav 
v lanskem letu pa so prevzeli 
tudi obveznost za dodatni iz
voz (100 milijonov dinarjev), 
kar se je nedvomno obresto
valo. Hkati pa so združevali 
devize po 68. členu zakona o 
deviznem poslovanju s proiz
vajalci tkanin; torej dobavi
telji njihovih surovin, ki sojih 
najbolj potrebovali. Tako so 
lansko leto združili okrog 210 
milijonov dinarjev deviznih 
sredstev v reprodukcijski ve
rigi z dobavitelji, med kateri
mi izstopajo mariborski MTT, 
novomeški NovOteks. Bača iz 
Podbrda. Krateks iz Krapine 
in Tekstilni kombinat iz Za
greba. Vse to je delovni orga
nizaciji Mura omogočilo, da 
ni prišlo do kakšnega izpada v 
proizvodnem procesu.

Znani so že podatki za le
tošnji prvi mesec, ki kažejo, 
da so januarja 1982 izvozili za 
76 milijonov 731 tisoč dina
rjev raznega konfekcijskega 
in tekstilnega blaga, po kate
rem je na svetovnem, zlasti na 
konvertibilnem trgu ogromno 
povpraševanje. V lanskem 
istem mesecu pa je izvoz zna
šal 71 milijonov 832 tisoč di
narjev. kar dokazuje, da seje 
izvoz murskosoboške tovarne. 

Mura še povečal. To pa je ob 
splošnih stabilizacijskih pri
zadevanjih, kjer zavzema ra
vno izvoz eno od prednostnih 
mest, vsekakor podatek, ki 
mora vlivati optimizem.

POSEBNO POGLAVJE JE 
UVOZ OPREME

in to navzlic dejstvu, da le
tošnji izvozni plani vendarle 
niso preveč smelo zastavljeni. 
Znanoje, daje konkurenca na 
konvertibilnem trgu, kamor 
tovarna Mura izvozi največ 
svojih izdelkov, izdneva vdan 
vse hujša, zato si bodo priza
devali. da se vsaj približajo 
lanskoletni v mnogočem re
kordni izvozni uspešnosti. Pri 
nabavi reprodukcijskega ma
teriala se namreč pojavljajo 
določene težave, kajti volno in 
bombaž morajo v glavnem 
uvažati, pri čemer imajo nji
hovi dobavitelji precej težav. 
Zato niso redki primeri, ko 
marsikatere tovarne ponujajo 
svoje blago po kakršnihkoli 
cenah, samo da uspejo na zu
nanjem trgu.

Posebno poglavje pa je 
uvoz, ki je pogoj za hitrejši 
prodor na zahtevni konverti
bilni trg. Zlasti velja to za uvoz 
opreme, ki ga že dalj časa 
načrtujejo v murskosoboški 
Muri, kjer so še vedno dolo
čene fizične omejitve, kar 
onemogoča nabava vseh ma
terialov v enakih kvalitetnih 
odtenkih. Kot pravijo v na
jvečjem pomurskem kolekti
vu. ki kljub temu, da za zdaj še 
ni sprejeta devizna bilanca 
naše države za letos, morali 
upoštevati določene avtoma
tizme pri tistih organizacijah, 
ki ustvarjajo večji devizni 
priliv. Zato se marsikdaj 
znajdejo v situaciji, ko morajo 
določena naročila, ki so eko
nomsko dokaj zanimiva, od
povedati. ker namreč še vedno 
nimajo strojev, ki bi jih nujno 
potrebovali. Ob ugodni rešitvi 
teh vprašanj pa se v tovarni 
oblačil in perila Mura v 
Murski Soboti nadejajo še 
boljših izvoznih rezultatov, 
kot sojih dosegli v minulem 
obdobju.

Milan Jerše

— LENDAVA----------------- -

VIŠJE 
CENE SE 
OBETAJO

TUDI
V OBČINI

V programu izvajanja 
politike cen. iz občinske 
pristojnosti, pripravila ga je 
skupnost za cene občine 
Lendava, se nam obeta po
rast cen pri proizvajalcih 
industrijskih izdelkov do 14 
odstotkov, pri storitvah do 
16, pri prodaji na drobno 
do 15 in pri življenjskih 
stroških do 17 odstotkov. V 
skladu z družbenim 
dogovorom si bo skupnost 
za cene prizadevala za 
selektivno in diferencirano 
politiko cen, pri čemer bo 
med drugim upoštevala čas 
in odstotek zadnje podra
žitve, tako da praviloma v 
prvi polovici letošnjega leta 
ne bi smelo priti do 
sprememb cen proizvodov 
in storitev. Cene bodo po
trjevali seveda le v skladu 
s predpisanim postopkom, 
zlasti še pri izdelkih, ki so 
predmet nadaljnjega proce
sa proizvodnje. Pri ocenje
vanju upravičenosti pove
čanja cen bo skupnost, ta
ko je zapisala v svoj prog
ram, upoštevala tudi ukre
pe, ki so jih samoupravne 
organizacije in skupnosti 
sprejele na področju 
proizvodnje, izrabe 
zmogljivosti, dviga 
produktivnosti dela, zniža
nja stroškov proizvodnje, 
varčevanja za energijo in 
reprodukcijskim materia
lom, da bi tako omilili 
potrebe po zvišanju cen. 
Skupnost ne bo upoštevala 
vpliva povečanja amortiza
cije kot utemeljitev za 
zvišanje cen. Z diferencira
nim povečanjem cen pa bo 
predvsem spodbujala razvoj 
deficitarnih dejavnosti v 
občini.

Skupnost za cene je 
predvidela tudi čas, v kate
rem naj bi se cene povišale, 
ta pa kaža, da bodo v prvih 
treh mesecih obravnavali 
predvsem zahtevke za povi
šanje cen proizvodov in 
storitev, ki v lanskem letu 
niso bile povišane, D

DISKO V GORNJEM LAKOŠU 
DOBRO OBISKAN

Posluh za 
razvedrilo 

mladih
O možnostih za razvedrilo 

mladih v lendavski občini smo 
že nekajkrat pisali. Vselej 
smo ugotavljali, da so te 
majhne, da za kaj takega 
enostavno ni posluha pri ti
stih, ki bi razvedrilo lahko or
ganizirali, ob tem pa seveda 
tudi zaslužili. Toliko bolj nas 
je razveselilo, da v Gornjem 
Lakošu vendarle uspešno 
deluje disko, ki občasno pri
pravlja ples za mlade. Skupi
na mladih se je lotila organi
zacije in popolnoma uspela, 
saj je disko znan daleč na
okrog. Lendavska mladina je 
seveda reden obiskovalec 
plesov v Gornjem Lakošu, saj 
v mestu nimajo nobene mo
žnosti za razvedrilo. Seveda 
se zastavlja vprašanje, ali bi 
ne mogli gostinci nekaj svojih 
prostorov nameniti za tovrs
tno razvedrilo mladih, saj 
vemo, da so prostori v Lendavi 
neizkoriščeni. Morda koga 
moti beseda disko, nekdaj 
smo namreč temu dejali mla
dinski ples, teh plesov pa je 
bilo veliko tudi v sedanjih go
stinskih prostorih. Disko za
bava si je že davno od tega 
utrla pot tudi v imenitnejše 
lokale, kot jih premoremo v 
Lendavi, le za dobro organi
zacijo in vsebino zabave je 
potrebno poskrbeti.

Jani D.
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TOVARNA SLADKORJA ORMOŽ PRED LETOŠNJO SETVIJO SLADKORNE PESE

Za sladkorno peso vedno več zemljišč

na tihem

Dovoz pese na razkladalno mesto v Tovarno sladkorja Ormož.
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srednje- 
je dobila

DONOSNA 
KULTURA

Na letošnjo setev sladkorne pese seje Tovarna sladkorja 
Ormož temeljito pripravila. V severovzhodni Sloveniji in na 
delu Hrvaške namenjajo vedno več zemljišč pridelovanju te 
pomembne kulture. Na področju zadružništva v Pomurju jeza 
letos namenjenih 1200 ha zasebnih zemljišč pridelovanju 
sladkorne pese. Do konca januarja je bilo sklenjenih pogodb 
za polovico omenjenih površin. Družbeni dogovor pa za letos 
predvideva, da bo Kmetijski kombinat Gornja Radgona letos 
namenil za sladkorno peseo 273 ha družbenih površin, Kme
tijsko gospodarstvo Kapela 26 ha, Kmetijsko gospodarstvo 
Rakičan 800 ha, Slovin »Ljutomerčan« 150 ha in KZ Ljuto
mer Križevci TOZD Mursko polje 180 ha.

Za pokrivanje stroškov po
speševalne službe je Tovarna 
sladkorja Ormož Lani izpla
čala po kilogramu odkupljene 
čiste pese 0,12 din. Pri pridel
ku 40 ton na hektarje to 4.800 
din na hektar. Ta sredstva se 
zbirajo pri prodaji sladkorja, 
melase in rezancev. Enako se 
predvideva za letos.

FINANCIRANJE POSPE
ŠEVALNE SLUŽBE

razmere, od tod tudi sladkor
ja manj, seveda poleg vsega 
drugega. Tudi pridelava slad
korja zahteva gotov čas uva
janja delavcev. Lani so lahko 
bili resnično zadovoljni nad 
doseženim.

Skorajda neverjetno se sli
ši, toda, kadar spregovorijo 
številke bolj živo in prepri
čljivo, je slika povsem dru
gačna. Spodbudna. Če so 
predlani dobili iz predelave le 
12 tisoč ton sladkorja, so lani 
predelali iz 180 tisoč sladkor
ne pese 23 tisoč ton sladkor
ja, ali v odstotkih izraženo: 
lani več za približno 100 
odstotkov. To pa je velik 
uspeh, kakršnega jugoslo
vanske tovarne sladkorja ne 
beležijo in zato ni čudno, če 
so med najboljšimi v Jugo
slaviji. To so dosegli s 315 
zaposlenimi. Prav je, da 
zapišemo, da so uvozili sicer 
19 tisoč ton pese, vendar le 
tisti del, ki je manjkal za pol
no zmogljivost tovarne.

Ce se je predlani precej 
zavleklo, tako spravilo pese 
kot predelava, je bilo lani si
cer za približno isto obdobje, 
toda z znatno večjo količino 
pese, stanje znatno boljše. 
Lani je trajala predelava pese

. slovenski pregovor: v slogi je 
moč, če so dobri sosedje. 
Da, v skupnem delu, s 
skupnimi močmi do večje 
pridelave, do lepših 
dosežkov, saj za letos načrtu
jejo pridelavo pese že na 
6000 hektarjih. To pa je že 
številka, ko se bo lahko rek
lo: tovarna ne potrebuje več 
uvožene pese. Slovensko 
kmetijstvo le spoznava, da 
brez povečanih površin ni 
mogoče doseči večjega 
pridelka. Toda tudi povečane 
površine ne pomagajo dosti, 
če ni sodobne pridelave in 
zavzetosti, ki je ormoškim 
udeležencem pridelave ne 
manjka. Želijo slediti našim 
družbenim načrtom, zato so 
povsem razumljiva izredna 
prizadevanja za usposobitev 
zemljišč.

Ob koncu lanskega leta so 
bili zadovoljni člani delovne
ga kolektiva Tovarne slad

korja Ormož in pridelovalci 
sladkorne pese, saj jim 
prinašajo kar lep dohodek. 
To pa je za združeno kot 
družbeno kmetijstvo veliko. 
V današnjih težavnih gospo
darskih razmerah prav 
gotovo toliko bolj spodbu
dno. in razveseljivo.

Doslej je bilo v Pomurju 
zgrajenih in izpopolnjenih 12 
odkupnih mest in deponij, od 
skupno 16. Štiri so še deloma 
neurejene železniške deponi
je, kjer je potrebno letos ure
diti lokacije.

Na celotnem prideloval
nem območju je bilo lani 28 
odkupnih postaj (skupaj: Po
murje. Podravje in del Hrva
ške).

36 dni, poprečno dnevno 
predelane pese 312 ton (naj
več je možno 4120 ton). 
Dnevno je bilo torej sladkor
ja 420 ton.

Ni pa sladkor edini proiz
vod. Potrebno je vedeti, da 
od pese odpadejo še pesni 
rezanci: prešani in suhi. Pr
vih je bilo lani 8500 ton, 
drugih pa 7300 ton. Vso 
melaso (7100 ton), ki jo 
proizvedejo v tovarni, dobi 
podpisnik samoupravnega 
sporazuma.

Tovarna je uspela dati lani 
zadrugam in kombinatom 80 
malih kombajnov in 20 veli
kih za spravilo pese. To kaže 
na zelo dobro organizacijo 
spravila, saj je potekalo brez 
bistvenih zastojev, razen 
nekaj dni, ko so se vremen
ske razmere poslabšale. Stro
ji so le opravili svoje, doga
jalo pa se je, da so morali 
ponekod priskočiti na pomoč 
vojaki in mladina. Morda 
nikjer drugje kot prav tu, v 
drugih ni podobne primere, 
razen morda v vinogradni
štvu, prihaja do izraza star

Jožef Šimonka iz Gaberja 
že od vsega začetka seje slad
korno peso. Letos je sklenil 
pogodbo za tri in pol hektarja, 
torej bo prideloval peso na 
skoraj tretjini svojega pose
stva. Poleg svojih desetih 
hektarjev obdeluje tričlanska 
družina še šest hektarjev 
zemlje v najemu. Na vpraša
nje zakaj se je odločil da bo 
zasejal sladkorno peso na 
tako veliki površini, nam je 
povedal:

»Vsa leta že sejem slad
korno peso in sem ugotovil, da 
je to najbolj donosna kultura. 
Na pomlad poseješ, poškro
piš okoplješ in do jeseni nimaš 
več dela. Zdaj je že tudi po
spravilo več ali manj ustrezno 
organizirano. Zelo pomemb
no za proizvajalce je tudi, da 
nimamo težav pri nabavi re- 
promateriala. V lanskem letu 

Lanski pridelek pese je bil 
obilen. To je dokaz, da so 
poprijeli za delo složno: 
pridelovalci, zadruge, 
kombinati in tovarna. Z 
lanskimi pridelki so ormoški 
proizvajalci sladkorja 
resnično zadovoljni, sicer pa 
so obilno letino 
pričakovali.

V preteklem 
ročnem obdobju 
sladkorna pesa v Sloveniji 
pomembno mesto pri pospe
ševanju razvoja kmetijstva, 
blagovne proizvodnje in izra
bi melioracijskih površin v 
severovzhodni Sloveniji. 
Pridelovanje pese je zagoto
vljeno v podravskem — 
pomurskem območju, ki ima 
180 tisoč heitarjev njiv in v 
severovzhodni Hrvaški s 
približno 53 tisoč hektarjev 
njiv. Pogoji so ugodni, do
volj je tudi delovnih moči za 
uvajanje pridelovanja. Da bi 
imela tovarna sladkorja 
zagotovljenih zadosti suro
vin, mora biti zajeto v pride
lovanje vsaj 8 do 9 tisoč hek-

je bila odkupna cena za nas 
zelo spodbudna in računam, 
da bo 'tako tudi letos.«

tarjev njiv, kar pomeni 
približno 10 odstotkov 
primernih površin v njivskem 
kolobarju tega območja.

Tako za družbeno kot 
združeno kmetijstvo je bila 
nova poljščina novost, 
uvajati in preverjati mora 
nenehno sodoben način 
pridelovanja. S tem je 
omogočeno smotrno pridelo
vanje in zagotavlja 
gospodarsko zanimanje 
pridelovalcev in tovarne. To
varna je v stalnem stiku s 
pridelovalci, ko gre za anali
zo vzorcev zemlje, saj obsto
ja v tovarni laboratorij, ki 
opravlja tudi tovrstne razis
kave, ne samo proizvodnje 
sladkorja.

Če so bile v preteklosti še 
težave s kombinati in 
zadrugami, je tega čedalje 
manj in če smo pravični, 
skorajda jih ni, mišljene so 
tiste začetne težave, ki 
spremljajo vsako novo pano
go v kmetijstvu. Bili so kos 
še tako težkim nalogam, lani 
so bile slabe vremenske

ODKUPNE POSTAJE IN 
DEPONIJE ZA SLADKOR
NO PESO V POMURJU

Prevzemna postaja za peso v Bogojini.

Jožef Šimonka iz Gaberja v 
lendavski občini bo letos 
posejal sladkorno peso na tri 
in pol hektarjev.

yt , »J

PODATKI O PRIDELAVI 
OBMOČJU V LETU 1981

SLADKORNE PESE NA CELOTNEM INTERESNEM

DRUŽBENI SEKTOR:
Skupaj pridelane pese S ha t/ha

109.134,75 t 15,67 3.080 35,43

ZASEBNI SEKTOR:
57.945,74 t 15,88 1.489 38,91

Skupaj: 
167.080,49 t 15,72 4.569 37



Bolniki, pozor!
HERMELIKA - NARAVNO ZDRAVILO 

ŠE NA ZALOGI!
Ponovno se oglašam v VESTNIKU kakor vsako jesen, zimo, 

pomlad in poletje. Letos teče 19. leto, odkar predelujem zdravilno 
zelišče HERMELIKO (SEDUM MAXIMUM) v tinkturo, s katero 
uspešno in učinkovito zdravim bolnike, ki bolehajo za boleznimi, kot 
so: ishias, revmatizem (sklepni, živčni, mišični), šen, otekline nog, čim 
na želodcu in dvanajsterniku in druga notranja vnetja, vnetje mehurja, 
ledvic in jeter, sveže in stare opekline, posledice udarcev, slabo 
prebavo, gastritis, želodčni in črevesni katar, tudi odprte krčne žile — 
stare po več deset let in sveže — trombozo, arteriosklerozo, glavobol, 
ekceme; hermelika vrne tek (samo za odrasle), bolan! suhi bolniki se 
zredijo, regulira preveč ali premalo želodčne kisline na normalno, 
zdravi ozebline in vse vrste oteklin, hemeroide, tumorje na maternici, 
beli tok, vnetje jajčnikov in maternice, otrdline na dojkah, udarce in 
podplutbe, nahod, vnetje sinusov, kraste v nosu, gripo, angino, razne 
podkožne tumorje in še veliko drugih bolezni.

Za interesente imam vedno na ogled več sto pisem anketiranih 
ozdravelih bolnikov. Ko ste bolni, ne morete koristiti sebi niti sku
pnosti. Iskreno vam priporočam, zdravite se s tem mojim preparatom!

V Mariboru, Murski Soboti, Celju, Ljubljani, po vsej Sloveniji in 
Jugoslaviji me že dobro poznajo. Mnogi bolniki, ki so se zdravili s 
hermeliko, predelano po mojem postopku, so ozdraveli, o čemer ste 
pred leti lahko brali v različnih slovenskih časopisih.

Če se želite tudi vi zdraviti z mojim naravnim zdravilnim zeliščem, 
mi pišite TAKOJ — in vedno, ker ima zdravilo še na zalogi. Na kratko 
opišite svoje bolezni.

HERMELIKO (tinkturo) BOM DOSTAVIL V MARIBOR — 
(za Maribor in okolico), V CELJE — (za Celje in okolico), IN V 
MURSKO SOBOTO (za Mursko Soboto in okolico), PO 20. 
MARCU 1982. O točnem kraju, datumu in uri, kjer bom zdravilo 
izdajal, vas bom pravočasno pismeno obvestil.

Zdravila ne pošiljam po pošti. Pri prevzemu zdravila dobite tudi 
tiskano navodilo za uporabo — v slovenskem in srbohrvaškem jeziku.

O vsem, kar vas bo še zanimalo, se bomo ustno pogovorili. 
Zdravljenje z zdravilno hermeliko vam priporočam, ker se boste 
sorazmerno poceni in hitro pozdravili. Zdravilo imam sedaj v zalogi.

Pišite na naslov: PREDELAVA ZDRAVILNIH ZELIŠČ — 
HERMINA (in Stipe) PIVČEVIČ, Glinškova ploščad 8/1. nadstr. št. 
10, — 61113 LJUBLJANA-BEŽIGRAD.

OPOMBA: zdravilo Hermeliko lahko dobite pri meni v Ljubljani 
— na tem naslovu. Če se peljete iz Celja, peljite se po stari cesti čez 
Ježico (ne po novi obvoznici) in tako pridete do gostilne Ruski car, 
nato zavijte pri prvem semaforju desno — nato peljite cca 200 m. dalje 
in zavijte drugo ulico desno, ker se vidijo trije veliki rudeči bloki. Vhod 
je prvi, blok je prvi, št. 8. (vhod je za blokom). Do mene lahko pridete 
tudi z mestnim avtobusom št. 14, ki pelje iz mesta v smeri Savlje. 
Izstopite na postaji Bratovževa—Glinškova ploščad, ker se takoj levo 
vidijo rudeči bloki. Moja telefonska številka je: 061—348-170.

CENTER ZA SOCIALNO DELO LENDAVA V USTANA
VLJANJU —
razpisna komisija na podlagi 103. člena statuta centra,

RAZPISUJE
prosta dela in naloge:

individualnega poslovodnega organa —

Razpisni pogoji:
za direktorja centra je lahko imenovan kdor izpolnjuje na
slednje pogoje:

1. državljan SFRJ in da izpolnjuje pogoje določene z zako
nom, samoupravnimi sporazumi in družbenimi dogovori,

2. da ima visoko strokovno izobrazbo socialne, sociološke, 
pravne ali psihološke smeri z najmanj 5 let delovnih izkušenj, 
ali ima višjo strokovno izobrazbo socialne ali pravne smeri z 
najmanj 5 let delovnimi izkušnjami,

3. daje moralno in politično neoporečen in družbeno poli
tično angažiran.

4. Kandidati naj svoje vloge z dokazili o izobrazbi vložijo v 
roku 15 dni ali po objavi razpisa na naslov: Center za 
socialno delo Lendava, Partizanska 120, v ustanavljanju, z 
oznako razpisni komisiji.

Kandidati bodo obveščeni o izbiri razpisa v roku 30 dni od 
poteka razpisa.

Delovna skupnost Zavarovalne skupnosti Triglav, Pomurska 
območna skupnost

objavlja dela in naloge

ZAVAROVALNEGA 
ZASTOPNIKA
vzastopu 8-135 Bakovci.

Poleg splošnih pogojev morajo kandidati izpolnjevati še 
pogoj, da imajo najmanj končano osemletno šolo.
Za objavljena dela in naloge se združuje delo s polnim 
delovnim časom za nedoločen čas in s posebnim pogojem 
poskusnega dela, ki bo trajalo tri mesece.

Osebni dohodek po samoupravnem sporazumu o delitvi 
sredstev za osebne dohodke, ter sredstev sklada skupne 
porabe.

Kandidati naj vložijo prošnjo s kratkim življenjepisom na 
odbor za medsebojna delovna razmerja in kadrovska vpra
šanja pri Pomurski območni skupnosti v roku 15-tih dni od 
objave. Kandidati bodo o izbiri obveščeni najkasneje v 30-tih 
dneh od zaključka objavnega roka.

Delovna skupnost uprave za družbene prihodke občine 
Ljutomer

RAZPISUJE

prosta

dela in naloge pripravnika
v upravi za družbene prihodke občine Ljutomer za nedoločen 
čas s polnim delovnim časom.

Pogoj: Višja strokovna izobrazba ekonomsko-komercialne, 
pravne ali upravne smeri.

Z deli in nalogami je možno pričeti takoj ali po dogovoru.

Kandidati naj pošljejo pismene prijave, kol kovane z upravno 
takso 4.- din in priložijo življenjepis ter dokazila o strokovni 
izobrazbi, najpozneje v 20 dneh po objavi prostih del in nalog 
na naslov: Oddelek za občo upravo občine Ljutomer.

Kandidati bodo pismeno obveščeni o odločitvi razpisne 
komisije v roku 30 dni po preteku razpisnega roka.

Se želite peljati

Z VESELIM 
VLAKOM
V POMLAD?

20. in 21. marca letos se lahko popeljete NA 
DVODNEVNI IZLET IZ MURSKE SOBOTE V 
MEDULIN. V naslednji številki VESTNIKA, si 
preberite kaj vse boste lahko doživeli na morju. 
In ne pozabite. V naslednji številki bomo objavili 
kupon. S tem kuponom si boste pocenili poto
vanje za 200 dinarjev.

Odločite se! Več o tem v naslednji številki 
Vestnika!

ELKOM TKO PRIMAT n.sol.o. MARIBOR
TOZD Skladiščna oprema n.sol.o.
LENDAVA, Kolodvorska 12

Razpisna komisija na osnovi sklepa 12. redne seje delavskega sveta TOZD z dne 1.2.1982

razpisuje
prosta dela in naloge

INDIVIDUALNEGA POSLOVODNEGA
ORGANA
TOZD Skladiščna oprema Lendava

Za opravljanje navedenih del in nalog se zahtevajo naslednji pogoji:

— da ima visokošolsko izobrazbo tehnične, ekonomske ali ustrezne smeri ali da ima 
višješolsko izobrazbo tehnične, ekonomske ali ustrezne smeri in najmanj 5 let delovnih 
izkušenj na odgovornem delovnem opravilu;
— da ima dokazane organizacijske sposobnosti;
— da aktivno obvlada tuji jezik;
— da je moralnopolitično neoporečen;
— da je državljan SFRJ

Delovno razmerje se sklene za nedoločen čas s polnim delovnim časom. Izbrani kandidat bo 
imenovan za mandatno dobo 4 let in je po poteku mandata lahko ponovno imenovan.

Kandidati lahko pošljejo pismene ponudbe na razpis z dokazili o šolski izobrazbi in doseda
njem delu v 15 dneh od dneva objave razpisa na naslov: ELKOM TKO PRIMAT n.sol.o. 
MARIBOR, TOZD Skladiščne opreme, 69220 LENDAVA, Kolodvorska 12.

Ponudniki bodo o rezultatih obveščeni v 30 dneh po izbiri.

Petdeset 
skupnih let

V teh dneh proslavljata petdeset 
let skupnega življenja Terezija in 
Jože Zadravec iz Renkovec. Te
rezija je bila babica, mož Jože pa 
kmetovalec. Druga jubilanta sta 
Verona in Stefan Hozjan iz Ne- 
delice. Verona Je bila gospodinja, 
Štefan pa kmetovalec. Hozjanova 
sta bila na sezonskem delu v 
Franciji.

Vsi slavljenci so srečni, ker so 
učakali tako visok jubilej.

J. Žerdin

Štefan Loric iz Lendave, čeprav 
ima za sabo le trinajst let, sije med 
počitnicami pri stari mami v 
Radmožancih naredil kolo z av
tomobilskim volanom. Pa ne bo 
ostalo le pri volanu. Svoje vozilo 
bo opremil z lučmi in smernimi 
kazalci. Prav ima — zakaj bi po
čitniške dneve zapravil kar 
tako...

Foto: Štefan Prša

Prodajna mesta JEKLO- 
TEHNE v Pomurju: MUR
SKA SOBOTA - KRIŽEV
CI V PREKMURJU - 
LENDAVA

Na podlagi 34. člena Zakona o upravljanju in razpolaganju s stavbnim zemljiščem (Ur. list SRS, 
št. 7/77), 8. člena Zakona o prometu z nepremičninami (Ur. list SRS, št. 19/76) in 20. člena 
Odloka o upravljanju in razpolaganju s stavbnim zemljiščem v občini M. Sobota (Ur. objave, št. 
31/78)

razpisuje
Krajevna skupnost Lipovci

JAVNI NATEČAJ
za oddajo stavbnega zemljišča za individualno stanovanjsko gradnjo v k. o. Lipovci.

Javni natečaj bo v nedeljo, 7. marca 1982 ob 9.30 uri, v gasilskem domu v Lipovcih, in sicer 
za:
1. pare. št. 351/9 v izmeri 740 m2;
2. pare. št. 350/8, 351/21,351/30, ki tvorijo gradbeno parcelo v izmeri 712 m2.
Izklicna cena za kvadratni meter zemljišča znaša 105,00 din.
Stroški komunalne ureditve (vodovod, elektrika, cesta) za vsako parcelo pa znašajo 
91.040,00 din.
Splošni pogoji natečaja so:
1. V izklicni ceni ni zaračunan republiški in občinski prispevek za kmetijsko zemljiško skupnost, 
ki bremeni kupca.
2. Kupec je dolžan zgraditi na kupljeni parceli objekte do III. gradbene faze najpozneje v petih 
letih od sklenitve kupoprodajne pogodbe.
3. Varščina znaša 8.000,00 din in jo je treba plačati pol ure pred pričetkom natečaja.
4. Plačilo izlicitirane cene s stroški komunalne ureditve za stavbno parcelo mora biti izvršeno 
v 30 dneh od natečaja v korist žiro računa Krajevne skupnosti Lipovci.

Gostišče Pri Štefanu

Ribno 1, 
Jerebic Štefan
64260 BLED

sprejme v redno delovno raz
merje natakarico.

OD 12.000

Stanovanje in hrana v hiši. 
Informacije tel. 064 78-343 ali 
na zgornji naslov.

TOZD »GROZD« 
Gornja Radgona

Vabimo vas na 
tradicionalno

RIBJO POJEDINO
v hotel GROZD v Gornjo Radgono v sredo, 24. februarja.
Pripravljali bomo sladkovodne in morske ribe, lignje in škampe na več različnih 
načinov!
RIBJA POJEDINA bo od 9.00 do 23.00 ure.
Kolektiv hotela Grozd Gornja Radgona.

STRAN 20 VESTNIK, 18. FEBRUARJA 1982



Radijski in televizijski spored od 1 9. do 2 5. februarja

PETEK SOBOTA NEDEUR PONEDELJEK . TOREK SREDA ČETRTEK

RADIO
MURSKA SOBOTA

RADIO
MURSKA SOBOTA

RADIO
MURSKA SOBOTA

RADIO
MURSKA SOBOTA

RADIO
MURSKA SOBOTA

RADIO
MURSKA SOBOTA

RADIO
MURSKA SOBOTA

VESTNIK

VESTNIK

Kronika

Dnevnik,

TV LJUBLJANA TV LJUBLJANA
TV LJUBLJANA TV LJUBLJANA

TV LJUBLJANA
TV LJUBLJANA

TV LJUBLJANA

TV ZAGREB
TV ZAGREB

TV ZAGREB

TV ZAGREB
TV ZAGREBTV ZAGREBTV ZAGREB

TV AVSTRIJA TV AVSTRIJA
TV AVSTRIJA

TV AVSTRIJATV AVSTRIJA TV AVSTRIJAJ TV AVSTRIJA

TV MADŽARSKA TV MADŽARSKATV MADŽARSKATV MADŽARSKATV MADŽARSKA i TV MADŽARSKA

TV MADŽARSKA

8.05 in 13.45 Šolska TV.
15.50 Smučanje, tek na 
15.km za moške. 16.40 Ve
čeri v Golyavaru: Velika 
vprašanje ekologije. 17.30 
Panonska kronika, študio 
Pecs. 18.00 Moskva po
zdravlja Budimpešto. 19.30 
TV dnevnik. 20.00 Kaviar 
ni vedno potreben, nadalje
vanka. 20.50 Studio 82, kul
turni tednik madžarske tele
vizije. 22.40 TV dnevnik.

Oddajniki II. TV mreže:
17.10 TV dnevnik v mad

žarščini. 17.30 TV dnevnik.
17.45 Prvi cvetovi, otroška 
serija TV Skopje. 18.15 So
la zelenega načrta. 18.45 
Banatske pripovedi. 19.30 
TV dnevnik. 20.00 Kino 
oko. 22.3024 ur (do 22.35).

21.15 
se ima

22.05

22. februarja — ponede
ljek: Ni sporeda

15.30 — Zabavna 
glasba, vmes rekla
mna sporočila, 16.00
— Dnevnik, 16.10 — 
Nekaj minut z ......,
16.30 — Koncert na 
domačem valu, 17.00
— Vključitev osred
njega slovenskega 
sporeda.

8.10 Sola za vsakogar.
9.15 Za otroke. 14.35 Kole
dar, magazin. 15.35 Pripo
ročamo naše sporede. 16.00 
Nedeljska glasba. 16.55 
Allegro Con Brio, sovjetski 
film. 19.00 Teden; aktual
nosti, reportaže. 20.00 Po
ročila. 20.05 Svetnik se vra
ča, kriminalka. 20.55 Dru
žabna igra. 21.35 Moje živ
ljenje; dnevnik Marije Jas- 
zai, monodrama. 22.30 Po
ročila.

slovenske 
zabavne 

16.30 —
oddaja, 
Najbolj

15.30 — Zabavna 
glasba, vmes rekla
mna sporočila, 16.00 
— Dnevnik, 16.10 — 
Prijetno soboto vam 
želimo, 16.45 — Naj
lepše želje s čestit
kami in pozdravi, 
18.00 — Vključitev 
osrednjega sloven
skega sporeda.

10.05 — Najlepše 
želje s čestitkami in 
pozdravi, 11.00 — 
Srečanje na pomur
skem valu, 12.00 — 
Spored v madžar
skem jeziku, 13.00 -- 
Doma in onkraj meja,
13.30 — V nedeljo 
popoldne, 14.30 — 
Najlepše želje s če
stitkami in pozdravi, 
16.00 — Vključitev 
osrednjega sloven
skega sporeda.

DEŽURSTVO: 9.00 
do 13.00 (telefon 
21-232)

15.30 — Zabavna 
glasba, vmes rekla
mna sporočila, 16.00
— Dnevnik, 16.10 — 
Glasbena oddaja,
16.30 — Kultura in mi
— mi in kultura, 17.00
— Vključitev osred
njega slovenskega 
sporeda.

8.05 in 13.30 Šolska TV.
9.55 TV reprize. 13.30 Krat
ki filmi, risanke. 14.30 Člo
vek in zemlja. 15.05 Doku
mentarni film. 15.45 Reha
bilitacija. 16.00 Smučanje.
16.50 Pesem o vinogradih.
17.30 Feleki Kamil. 18.30 
Delavska straža. 19.30 TV 
dnevnik. 20.00 Okrožje št. 
78. 20.40 Cirkus. 21.55 TV 
dnevnik. 22.05 Cesarjev 
pek, češki film.

Prvi program
9.45 Poročila, 10.00 Ne

deljski zabavnik, 11.00 La 
Fontainove basni, 11.30 
Narodna glasba, 12.00 
Kmetijska oddaja, 13.05 
Jugoslavija, dober dan,
13.50 Reportaža, 14.20 
Kozmos, 15.20 Anton — 
čarovnik (film), 16.45 Ne
deljsko popoldne, 18.30 
Nogomet: Dinamo—Cr- 
vena zvezda (reportaža), 
19.00 Risanke, 19.30 Dne
vnik, 20.00 Mrtvo mesto 
(drama), 21.30 Športni 
pregled, 22.15 Dnevnik.

8.05 in 14.00 Šolska TV.
9.55 TV reprize: Delta, Sta
rec in otrok, Glasbeni film.
16.30 Poklicna posvetoval
nica, varilec. 16.45 Za 
cicibane. 17.15 Za upoko
jence. 17.50 Na glečer! 
18.05 Smučanje. 19.30 TV 
dnevnik. 20.00 Zunanjepo
litični forum. 21.30 Umetni
na tedna. 21.35 Koporton, 
madžarski film. 23.00 TV 
dnevnik.

Oddajniki II. TV mreže:
17.10 TV dnevnik v mad

žarščini. 17.30 TV dnevnik.
17.45 Lukičiada, otroška 
oddaja. 18.00 Miti in legen
de. 18.15 Vsi so naši otroci,
2. del izobraževalne oddaje.
18.45 Glasbena medigra.
18.50 Športna oddaja.
19.30 TV dnevnik. 20.00 
Znanost. 20.55 Zagrebška 
panorama. 21.15 Lice ob li
cu, ponovitev zabavno glas
bene oddaje (do 22.05).

15.30 — Zabavna 
glasba, vmes rekla
mna sporočila, 16.00 
— Dnevnik, 16.10 — 
Glasbena oddaja, 
16.40 — Na pustni 
torek, 18.00 — So
točje, 18.45 — Prije
tni glasbeni utrinki, 
19.00 — Vključitev 
osrednjega sloven
skega sporeda.

15.30 — Zabavna 
glasba, vmes rekla
mna sporočila, 16.00 
— Dnevnik, 16.10 — 
Ob koncu tedna, 
17.00 — Najlepše 
želje s čestitkami in 
pozdravi, 18.00 — 
Vključitev osrednje
ga slovenskega 
sporeda.

Drugi program
18.00 Znanost danes,

18.30 Čisto normalna ne
umnost, 19.30 Čas v sliki,
20.15 Ljuba družina,
21.50 10 pred 10, 22.20 
Shampoo (film)

Oddajniki II. TV mreže:
17.10 TV dnevnik v mad

žarščini. 17.30 TV dnevnik.
17.45 Nihče kakor jaz, otro
ška oddaja. 18.15 Koraki, 
mladinska oddaja. 18.45 
Zvezde, ki ne ugasnejo, za
bavno glasbena oddaja.
19.30 TV. dnevnik. 20.00 
Glasbeni atelje. 20.50 Zag
rebška panorama. 21.05 Vi
diki, dokumentarna odda
ja. 21.55 Nočni kino: Na
smejana ženska, italijanski 
film (do 23.20).

9.00 TV v šoli: TV kole
dar, Vstaja jugoslovanskih 
narodov, Na Sutjeski, Zani
mivo potovanje. 10.00 
Poročila. 10.05 TV v šoli: 
Biologija, Risanka, Poklici, 
Risanka, Telesna vzgoja, 
Zadnje minute (do 12.10).
16.40 Smučarski tek na 
4x5 km za ženske, posnetek 
iz Osla. 17.10 Bjelašnica: 
veleslalom za moške, posne
tek. 17.40 Poročila. 17.45 
Ciciban, dober dan: Na top
li peči. 18.00 Katka, poljska 
otroška serija. 18.30 Obzor
nik. 18.45 Kernjakove pes
mi. 19.15 Risanka. 19.20 
Cik cak. 19.24 TV in radio 
nocoj. 19.26 Zrno do zrna.
19.30 TV dnevnik. 19.55 
Vreme. 19.57 Propagandna 
oddaja. 20.00 Film tedna: 
Ciklus, iranski film. 21.40 
Miniature: Kositer. 22.00 V 
znamenju.

8.50 TV v šoli: TV kole
dar, Angleščina, TV gledali
šče. 10.00 Poročila. 10.05 
TV v šoli: Zgodovina, Ri
sanka, Ne vprašajte mene, 
Mali program, Risanka, Iz
obraževalna reportaža, Zad
nje minute (do 12.05). 16.55 
Smučarski tek za ženske na 
10 km, posnetek iz Osla.
17.25 Poročila. 17.30 Kaj je 
novega na podstrešju, otro
ška serija TV Zagreb. 18.00 
Obzornik. 18.45 Pred izbiro 
poklica. 19.15 Risanka.
19.20 Cik cak. 19.24 TV in 
radio nocoj. 19.26 Zrno do 
zrna. 19.30 TV dnevnik.
19.55 Vreme. 19.57 Propa
gandna oddaja. 20.00 A. 
Marodič: Naša krajevna 
skupnost — Kulturo ljud
stvu! 20.50 Propagandna 
oddaja. 20.55 Ne prezrite.
21.10 Ti dnevi, ta leta: 
Filmska kronika 1952 — 1. 
del, dokumentarna serija.
21.55 Poročila. 22.00 
Spremljajmo — sodeluj
mo!, športna oddaja. 22.10 
Nočni kino: Don Juan, 
vzhodnonemški film.

8.55 TV v šoli: TV kole
dar, Dihanje, Sonce, Nalez
ljive bolezni. 10.00 Poroči
la. 10.05 TV v šoli: Kemija, 
Risanka, Združeni narodi, 
Domača naloga, Risanka, 
Pravljica, Zadnje minute 
(do 12.40). 14.55 šolska 
TV: Zimske operacije 
43/44, Sreha v naravi. 16.25 
Poročila. 16.30 Bjelašnica: 
slalom za moške, posnetek.
16.45 Smučarski tek na 
4x10 km za moške, posne
tek iz Osla. 17.15 ZBIS — 
S. Rozman: Oblaček Poha- 
jaček. 17.30 Kuhinja pri 
violinskem ključu: O violi
ni. 18.00 Mozaik kratkega 
filma. 18.30 Obzornik.
18.45 Mladi za mlade: Imeti 
probleme , . . 19.15 Risan
ka. 19.20 Cikcak. 19.24TV 
in radio nocoj. 19.26 Zrno 
do zrna. 19.30 TV dnevnik.
19.55 Vreme. 19.57 Propa
gandna oddaja. 20.00 Bobu 
bob. 21.30 Čele kula, balet. 
22.00 V znamenju.

9.00 TV v šoli: TV kole
dar, Varnost v prometu, 
Živinoreja v Liki, Dnevnik 
10. 10.00 Poročila. 10.05 
TV v šoli: Rastlinski labo
ratorij, Risanka, Književ
nost in jezik, Govori D. 
Petričič, Risanka, Glasbeni 
pouk, Zadnje minute (do 
12.10). 15.15 šolska TV: 
Zimske operacije 43/44, 
Streha v naravi. 16.45 Smu
čarski teki na 15 km za moš
ke, posnetek iz Osla. 17.15 
Poročila. 17.20 Potovanje 
škrata Spančkolina, češka 
risana serija. 17.30 Jugoslo
vanski narodi v pesmi in 
plesu: Ljudski običaji v 
BiH. 18.00 Pustolovščina, 
otroška serija TV Beograd.
18.30 Obzornik. 18.45 
Obramba in samozaščita.
19.15 Risanka. 19.20 Cik 
cak. 19.24 TV in radio no
coj. 19.26 Zrno do zrna.
19.30 TV dnevnik. 19.55 
Vreme. 19.57 Propagandna 
oddaja. 20.00 Odprto za 
ustvarjalnost. 20.40 E. Zo
la: Nana, francoska nada
ljevanka. 21.40 V zname
nju.
Oddajniki II TV mreže:

17.10 TV dnevnik v mad
žarščini. 17.30 TV dnevnik.
17.45 Pionirski TV studio.
18.15 Književni klub. 18.45 
Glasbena medigra. 18.55 
GOppingen: SP v rokometu 
— Jugoslavija:Kuba, pre
nos (slov, kom.), v odmoru 
propagandna oddaja. 20.40 
Propagandna oddaja. 20.45 
Wembley: nogomet Angli- 
ja:Severna Irska, prenos 
EVR, v odmoru . . . (21.30 
Zagrebška panorama). — 
(do 22.30)

Prvi program
10.00 Poročila, 10.05 

Šolska TV, 12.00 Državno 
prvenstvo v smučanju,
14.25 Nogomet: Železni
čar—Hajduk, 16.15 Ri
sanka, 16.30 Poročila, 
16.35 TV koledar, 16.45 
Košarka: Cibona—Zadar,
18.15 Mali koncert, 18.30 
Ti dnevi, ta leta, 19.15 Ri
sanka, 19.30 Dnevnik, 
20.00 Z balkona (film,),
22.25 Dnevnik, 22.40 
Nočna promenada..

Prvi program
9.00 Jutranja poročila, 

9.05 Šolska TV, 10.30 
Film, 12.10 Apokaliptični 
jezdeci Albrechta Diirrer- 
ja, 12.15 grenka zmaga, 
13.00 Opoldanska redak
cija, 17.00 Mladinski pro
gram, 18.30 Družinski 
magacin, 19.00 Avstrija v 
sliki, 19.30 Čas v sliki,
20.15 Drevo za cokle 
(film), 
Drugi program

21.25 Živeti, ljubiti, 
umreti, 21.50 10 pred 10,
22.20 Dogodivščine prin
ca Ahmeda (film), 23.20 
Iz filmskega sveta, 0.05 
Nagrajenci berlinskega 
filmskega festivala

8.05 in 13.40 Šolska TV. 
16.00 British Museum.
16.25 TV borza. 16.35 Tele- 
šport, smučanje, posnetek.
17.50 Obnova zgradbe, re
portaža. 18.20 Pedagoški 
forum; ob spomladanskih 
konferencah o vzgoji. 19.30 
TV dnevnik. 20.00 Družina, 
TV igra. 21.20 Zapojmo; 
,,pastir je pa umrl”. 21.35 
Išče se reporter, 3. del pred- 
finala. 22;55 TV dnevnik.

8.45 TV v šoli: TV kole
dar, Povej mi, povej, šolski 
muzej, Sodobna afriška 
književnost. 10.00 Poročila. 
10.05 TV v šoli: Materinšči
na, Risanka, Naši kraji, 
Prvaki v znanju — 
matematiki, Risanka, Iz 
sporeda šolske TV, Zadnje 
minute (do 12.10). 15.35 
Kmetijska oddaja TV Za
greb. 16.35 Smučarski tek 
na 5 km za ženske, posnetek 
iz Osla. 17.05 Poročila.
17.10 Mesta: Stockholm, 
angleško-kanadska serija. 
48.00 Delegatski vodnik: 
Delegatski sistem v občini.
18.20 Spekter: Onesnaževa
nje zraka. 18.30 Obzornik.
18.45 Hit meseca, mladin
ska oddaja. 19.15 Risanka.
19.20 Cik cak. 19.24 TV in 
radio nocoj. 19.26 Zrno do 
zrna. 19.30 TV dnevnik.
19.55 Vreme. 19.57 Propa
gandna oddaja. 20.00 
35 mm — filmska delavni
ca. 21.30 Miniature: Fran 
Tratnik. 21.45 V znamenju.

8.10 Poročila. 8.15 Živ 
žav, otroška matineja. 9.05 
C. Richter: Prebujajoča se 
dežela, ameriška nadalje
vanka. 11.10 TV kažipot.
11.30 Čez tri gore: Vokalni 
oktet Tosama. 12.00 Ljudje 
in zemlja. 13.00 Poročila. 
13.05 Propagandna oddaja.
13.10 Oslo: smučarski sko
ki, prenos. 16.00 Zakaj in 
zato. 18.00 športna poroči
la. 18.15 Sestanek v Nebo
tičniku. 19.10 Risanka.
19.20 Cik cak. 19.22 TV in 
radio nocoj. 19.24 Zrno do 
zrna. 19.30 TV dnevnik.
19.55 Vreme. 19.57 Propa
gandna oddaja. 20.00 M. 
Šečerovič-P. Pavličič-Z. 
Dirnbach: Nepokorjeno
mesto, 1. del nadaljevanke 
TV Zagreb. 21.30 Športni 
pregled. 22.15 Poročila.
Oddajniki II. TV mreže:

15.20 Anton čarovnik, 
vzhodnonemški film. 16.45 
Nedeljsko popoldne. 18.30 
Reportaža z nogometne tek
me Dinamo:CZ. 19.00 Ri
sanka. 19.30 TV dnevnik. 
20.00 Zgodbe o jazzu. 20.45 
Včeraj, danes, jutri. 21.00 
Kritična točka. 21.35 H. 
Fallada: Človek hoče navz
gor, TV nadaljevanka.

15.30 — Zabavna 
glasba, vmes rekla
mna sporočila, 16.00 
— Dnevnik, 16.10 — 
Spored 
narodno 
glasbe, 
Športna 
16.40 
iskane plošče prete
klega tedna, 17.00 — 
Vključitev osrednje
ga slovenskega 
sporeda.

Prvi program
9.00 do 10.05 Šolska TV,

15.30 do 17.00 Šolska TV.
17.40 Poročila. 17.45 Mla
dinski program, 18,15 TV 
koledar, 18.25 Kronika 
občin Osijeka, 18.45 
Amaterji, 19.15 Risanka,
19.30 Dnevnik, 20.00 Po
govor s predsednikom 
predsedstva SFRJ Serge
jem Kraigherjem, 21.00 
Klute (film), 22.35 Poro
čila

8.05 in 14.20 šolska TV.
16.15 Prometna varnost.
16.25 Poštni predal 250.
16.40 Smučanje, tek na 
10 km za žene. 17.30 Na
vzkrižno vprašanje. 18.00 
Okno, reportaže. 19.30 TV 
dnevnik. 20.00 Delta. 20.25 
Glasbena panorama, De
brecen. 21.15 Umetnina 
tedna. 21.20 Panorama.
22.10 Ženska vladavina, ko
medija. 23.05 TV dnevnik.

Prvi program
8.50 do 12.05 Šolska TV,

15.45 do 16.55 Šolska TV,
17.40 Poročila, 17.45 Nih
če kot jaz, 18.15 TV kole
dar, 18.25 Kronika občin 
Rijeke, 18.45 Beseda mla
dih, 19.15 Risanka, 19.30 
Dnevnik, 20.00 Potovanje 
Charlesa Darwina, 21.05 
Zabavna oddaja, 21.50 
Dnevnik, 22.05 Indijska 
kinematografija.

Prvi program
8.55 do 10.05 Šolska TV, 

16.00 do 17.00 Šolska TV 
in šport, 17.40 Poročila,
17.45 Prvi cvetovi, 18.15 
TV koledar, 18.25 Kronika 
občin Splita, 18.45 Banat
ska pričevanja, 19.30 
Dnevnik, 20.00 Spekter 
(politična oddaja), 21 05 
Kvizkoteka, 22.10 Dne
vnik

Prvi program
9.00 Jutranja poročila, 

9.05 Šolska TV, 10.30 
Svež veter iz Kahade 
(film), 12.00 Iz parlamen
ta, 13.00 Opoldanska re
dakcija, 17.00 Mladinski 
program, 18.30 Družinski 
magacin, 19.00 Avstrija v 
sliki, 29.30 Čas v sliki
20.15 Šport v ponedeljek 
21.05 Profesionalci, 21.55 
Večerni šport.

Prvi program
9.00 do 10.05 Šolska TV,

16.15 Smučanje, 17.40 
Poročila, 17.45 Mladinski 
program, 18.15 TV kole
dar, 18.25 Kronika občin 
Karlovca, 18.45 Obramba 
in zaščita, 19.15 Risanka,
19.30 Dnevnik, 20.00 Za
bavna sreda, 20.30 Nogo
met: Španija—Škotska,
22.15 Dnevnik

Prvi program
13.00 Opoldanska redak
cija, 14.30 Sveži veter iz 
Kanade (film), 16.00 Iz 
parlamenta, 17.00 Zmaj
ček Grizu, 17.25 Mladin
ski program, 18.00 Dva x 
sedem, 18.25 Dober večer 
v soboto, 19.00 Avstrija v 
sliki, 19.30 Čas v sliki,
20.15 Želi si nekaj, 22.00 
Šport, 22.20 Iz Moulin 
Rougea

Prvi program
8.45 do 10.05 Šolska TV,

15.40 do 16.45 Šolska TV,
17.40 Poročila, 17.45 Mla
dinski program, 18.15 TV 
koledar, 18.25
občin Gospiča, 18.45 Po
pevka meseca, 19.15 Ri
sanka, 19.30 ~
20.00 Divje meso (drama),
21.15 Izbrani trenutek,
21.20 Paralele, 22.05 En 
avtor, en film, 22.20 Dne
vnik

9.35 Pisani svet: 
Nenavadni dogodek v 
gozdu. 10.05 Zgodovina le
talstva, francoska serija. 
11.00 Za zdravo življenje,
3. del. 11.10 Otrok in igra: 
Igra in igrača kot vzgojna 
metoda in sredstvo. 11.30 

. Po sledeh napredka. 12.00 
Jugoslovansko prvenstvo v 
alpskem smučanju, velesla
lom za moške, posnetek 1. 
teka z Bjelašnice. 12.25 Bje
lašnica: Veleslalom za 
moške, prenos 2. teka.
13.30 Poročila (do 13.35).
14.25 Nogomet Željezni- 
čar:Hajduk, prenos, v od
moru propagandna oddaja.
16.15 Smučarski tek na 
30 km za moške, posnetek 
iz Osla. 16.45 Košarka Ci- 
bona:Zadar, prenos, v od
moru . . . 18.15 Muppet 
shovv: Beverly Hills. 18.45 
Naš kraj.T9.00 Zlata ptica: 
1001 noč — zgodba Perzijca 
Alija. 19.10 Risanka. 19.20 
Cik cak. 19.24 TV in radio 
nocoj. 19.26 Zrno do zrna.
19.30 TV dnevnik. 19.55 
Vreme. 19.57 Propagandna 
oddaja. 20.00 Vojna med 
moškimi in ženskami, ame
riški film. 21.40 Zrcalo ted
na. 21.55 Zabavnoglasbena 
oddaja TV Sarajevo. 22.40 
Poročila.
Oddajniki II. TV mreže:

16.30 Otroška oddaja.
17.30 Vroči veter, TV nada
ljevanka. 18.30 Tek na 
30 km za moške, posnetek 
iz Osla. 19.00 Praznični 
dnevi slovenske folklore.
19.30 TV dnevnik. 20.00 
TV kaseta: Zafir Hadžima- 
nbv. 20.30 Poezija. 21.05 
Poročila. 21.10 Človek in 
čas, dokumentarna oddaja.
21.40 Športna sobota. 22.00 
Izziv novega, dokumentar
na serija (do 23.00).

ljubljanska banka
Pomurska banka

/Q ljubljanska banka
Pomurska banka

/Q ljubljanska banka
Pomurska' banka

Oddajniki II. TV mreže:
17.10 TV dnevnik v mad

žarščini. 17.30 TV dnevnik.
17.45 Čas. za pravljico. 

'18.15 Aktualnosti. 18.45 
Zeleni kabaret. 19.30 TV 
dnevnik. 20.00 Zabavna 
sreda: Zdravnica na vasi, 
humoristična serija. 20.30 
Glasbena medigra. 20.40 
Berlin: rokomet Jugoslavi
ja: Danska, prenos (slov, 
kom.) EVR, v odmoru pro
pagandna oddaja. 22.00 
Propagandna oddaja. 22.03 
Valencija: nogomet špani- 
jarškotska, posnetek (slov, 
kom.) — (do 23.50), v od
moru . . .

Prvi program
9.00 Jutranja poročila, 

9.05 Šolska TV, 10.30 
Mišnica (film), 12.10 Ro
manca, 13.00 Opoldanska 
redakcija, 17.00 Mladin
ski program, 18.30 Dru
žinski magacin, 19.00 
Avstrija v sliki 19.30 Čas v 
sliki, 20.15 Doživljensko 
za Christiane (film), 21.35 
Nedeljski obisk v muzeju, 
22.ZO Večerni šport.
Drugi program

17.45 Šolska TV, 18.00 
Popotovanje po Avstriji,
18.30 Oče je slaven, 19.30 
Čas v sliki, 20.15 Prvič, 
drugič in tretjič.. .21.50 
10 pred 10, 22.20 Klub 2.

Prvi program
11.00 Tiskovna konfe

renca, 12.00 Vzgojna od
daja, 15.20 Jo (film), 16.45 
Mladinsko popoldne,
17.45 Klub , seniorjev,
18.30 Družinski magacin, 
19.00 Avstrija v sliki,
19.30 Čas v sliki, 20.15 
Christa Ludwig, 
Kdor je osamljen 
dobro (kantata 
Šport), 
Drugi program
18.30 Okay, 19.30 Čas v 
sliki, 20.15 Pus v Avstriji,
21.15 Ljubim te Aliče B. 
Toklas (film), 22.45 Zad
nja priča (film),

Prvi program
9.00 Jutranja poročila, 

•9.05 Mladinski program,
10.30 Poljubi me Kate 
(glasbeni film), 12.15 Sta-‘ 
linovo zlato,' 13.00 Opol
danska redakcija, 17.00 
Mladinski program, 18.30 
Družinski magacin, 19.00 
Avstrija v sliki, 19.30 Čas 
v sliki, 20.15 Primer za 
dva, 21.20 Večer v mo
drem salonu, 22.10 Šport,
22.20 Nočni studio..

Prvi program
9.00 Jutranja poročila, 

9.05 Šolska TV, 10.30 
Blondinke zaželjene 
(film), 12.00 Nemi film,
12.15 Klub seniorjev, 
13.00 Opoldanska redak
cija, 13.25 Šport, 17.00 
Mladinski program, 18.00 
Moda, 18.30 Družinski 
magacin, 19.00 Avstrija v 
sliki. 19.30 Čas v sliki,
20.15 Pustovanje v Belja
ku, 21.55 Videoteka
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tedenski 
koledar

PETEK, 19. februar - Konrad 
SOBOTA, 20. februar — Leon 
NEDELJA, 21. februar — Irena 
PONEDELJEK, 22. februar - 
Marjeta
TOREK, 23. februar — Pust 
SREDA, 24. februar — Matija 
ČETRTEK, 25. februar — Ale
ksander

kino

„PARK” MURSKA SOBOTA
19. februarja ob 17. in 19. uri ter 

21. februarja ob 15., 17. in 19. uri 
hong kongški barvni vistavisionski 
film: »MOŽ Z IMENOM TI
GER”;

SAMO 22. feburarja ob 16.30 in
19. uri angleški barvni vistavision
ski film: „THE CLASH”;

23. in 24. februarja ob 17. in 19. 
uri angleški barvni vistavisionski 
film: ..DOŽIVLJAJ PRIVAT
NEGA DETEKTIVA”;

25. februarja ob 15.30. uri 
slovenski film: „NE JOČI PE
TER” in ob 17. uri ameriški barvni 
kinemaskopski film: ,,NEDO
SEGLJIVI MOST”.

ŠALOVCI
19. februarja domači film: 

»LETALCI VELIKEGA NEBA”;
20. februarja ameriški barvni 

film: »VRATOLOMNI SUPER- 
KASKADER”.

»SVOBODA” GORNJA RAD
GONA

19. februarja ob 17. uri ameriška 
risanka: »ROBIN HOOD” in ob

19. uri ameriški akcijski film: 
»AERODROM 80 — CONCOR
DE”;

20. februarja ob 19. uri in 21. 
februarja ob 17. uri ameriški film: 
»DVA SUPER BANDITA”;

21. februarja ob 17. uri ameriški 
film; »DVA SUPER BANDITA” 
in ob 19. uri ameriški film: 
»AERODROM 80 — CONCOR
DE”;

24, in 25. februarja ob 19. uri 
ameriški film: »MESEC”.

prodam

KRAVO, brejo tri mesece, plinski 
štedilnik in nov šivalni stroj BA- 
GAT JADRANKA, še z garanci
jo, prodam. Vlado Kiselak, Po- 
znanovci 53. M—553
BELO REPO (krma za živino) 
prodam. Petanjci 70. M—555
ELEKTRIČNI ŠTEDILNIK 
GORENJE ugodno prodam. 
Naselje Prekmurske brigade 15, 
M. Sobota M—550 
FERGUSON 35 s plugi prodam. 
Ivan Hozjan, Trnje 101. M—551
KRAVO S TELETOM ali visoko 
brejo kravo prodam. Andrejci 1. 
M—577
PRIKOLICO ZA OSEBNI 
AVTO s priklopom prodam. 
Cena 8.500 din. Rudi Recek, blok 
2, Trate, p. G. Radgona. M—579 
KRAVO, staro štiri leta, osem 
mesecev breja in kravo, staro pet 
let, vozno, 7 mesecev brejo, pro
dam. Tešanovci 38. M—580 
STREŠNO OPEKO BIBER 
PRODAM. Noršinci 62. M-581 
TRAKTOR TORPEDO, prevo
ženih 310 ur, prodam. Karel 
Gorza, Andrejci 8. M—582 
ŽITNI KOMBAJN CLASS 
PRODAM. Štefan Maučec, 
Gančani 78,.... 78, p. Beltin
ci.. .. M-583
»SPAČKA« j>o ugodni ceni pro
dam. Jože Žibrat, Mota 34, p. 
Ljutomer In—59 
OSEBNI AVTOMOBIL OPEL 
REKORD 1900, registriran do 
oktobra 1982, prevoženih 78.000 
km, prodam. Franc Pintarič, Za- 
cherlova 16, p. Ljutomer. In—58 
ZASTAVO 1300, registrirano, v 
voznem stanju in prikolico za av
tomobil prodam. Cena po dogo
voru. Janez Žinko, Radomerščak 
15, p. Ljutomer. In—56

ŽAGO CIRKULARKO, motor 
aran, prodam. Razlagova 2, Lju
tomer. In—57
RENAULT—4, letnik 1975, 
prodam. Cena 28.000 din. Bagola, 
Cankova 17. M—497
KOSO ZA TRAKTOR DEUTZ 
prodam. Panker, Brezovci 9, p. 
Puconci. Ogled po 15. uri. M—498 
KRAVO z drugim teletom brejo 
osem mesecev, staro štiri leta, pro
dam. Ivanci 28. M—499
POLONEZ — tovarniško nov, 
prodam. Brezovci 10. M—501 
STROJNA SKUPNOST IVA
NOVO! proda 21. februarja najav
iti dražbi kmetijske stroje: sejalni k 
za koruzo SKPR—2 — komplet s 
priborom in traktorsko škropilnico 
METALNA—RAU, 3301, komplet 
s priborom. Začetek dražbe ob 14. 
uri pred vaškim domom. M—503 
PRIKOLICO ZA TOVORNJAK, 5 
t, registrirano, prodam.• Telefon 
(069)21-817. M—504
GS 1016 c cm, letnik 1975, po ugo- 

r dni ceni naprodaj. Lipa 37.
M—506
POHIŠTVO OTROŠKE SOBE 
ugodno naprodaj. Mg. Lainščak, 
Kuharjeva 2, Murska Sobota. 
M—507
KOSO ZA TRAKTOR FER
GUSON 35, znamke gribaldi, ugo
dno prodam. Jože Hari, Plitvice 
20, Apače. M—509
GOBELINE RAZLIČNE VELI
KOSTI PRODAM. Ogled v soboto 
in nedeljo: Vrtna 4, stanovanje 1. 
M—513 
KOSILNICO LAVERDO z žetve
no napravo, v dobrem stanju, pro
dam. Gančani 50. M—514
MLADO KRAVO, visoko brejo, 
prodam. Petanjci 7.- M-523
TRAKTOR FERGUSON, 52 KS, 
prodam ali zamenjam za stery 18 
KS. Naslov v upravi lista. M-478 
MOTOKULTIVATOR znamke 
MAČEK, 8 KM, s frezo, prodam. 
Stanko Belec, Banovci 5. p; Ver
žej. M-479 
KOTNO SEDEŽNO GARNITU
RO, dobro ohranjeno, ugodno 
prodam..Cvetkova 4, M. Sobota. 
M-481
DIANO, staro eno leto, rdeče bar
ve, dobro ohranjeno in opremlje
no, prodam. Ogled popoldne. Ci
ril L., Dokležovje 95. M-482 
TOVORNI AVTO TAM 6500 KI- 
PER in rezervne dele prodam. Ja
nez Baligač, Gregorčičeva 23, Bel
tinci, telefon (069) 71-045. M-485 
KOSILNICO BCS s sedežem in 
obračalnikom za kosilnico BCS 
prodam. Ivanci 56, p. Bogojina. 
M-486
MOTORNO KOLO JAWA ČZ 
250 prodam. Dolič 138, p. Kuzma. 
M-487
KOMBI PEČ za kopalnico (itali
jansko), prodam. Filovci 91. M- 
488
OSEBNI AVTOMOBIL VW 1300 
PRODAM. Informacije v URAR
STVU, Titova 37. M-490 
TRAKTOR ZETOR 4718, dvoos- 
no prikolico in krožno brano pro
dam. Kobilje 22. M-491 
AVTO RENAULET-12 in diano, 
vse na novo registrirano, prodam. 
Ogled popoldne. Korovci 24. M- 
492
FIAT 126 P, star osemnajst mese
cev, 27.000m, karamboliran, pro
dam. Cena 45.000 din. Informaci- 

, je: Rogašovci 14. m-493
SAMONAKLADALKO in puhal- 
nik prodam. Milan Osterc, Veržej 
77. M-494
AVTORADIO PRODAM. Vpra
šati: Kroška 19, Murska Sobota. 
M-495
AKACIJEVA DRVA (8. k. v.) 
prodam. Andrejci 57. M-496 
HLADILNIK (210 1), otroško po
steljo in garderobho steno, pro
dam. Štefana Kovača 24, M. So
bota. M-GK
ZAPOROŽEC, letnik 1977/1978, 
rdeče barve, v nevoznem stanju, 
poceni prodam. Marija Dominko, 
Trg ljudske pravice 8, Lendava. 
Le-64 
70 AROV ZEMLJIŠČA V DOL- 
GOVAŠKIH GORICAH, primer
nega za vinograd, ugodno prodam. 
Anica Jovanovič, Dolga vas 7/A. 
Le-60
OPEL REKORD ŠPORT, motor 
1900, prodam. Ludvik VdrSš, 
Lendava, Kolodvorska 29/A, tele
fon 75-212. Le-59
KOPALNI STROJ (KULTIVA
TOR) s frezo MUTA prodam. Šte
fan Farkaš, Gaberje 12. Le-55

MOPED TOMOS AVTOMATIK, 
skoraj nov, prodam. Banovci 1, p. 
Veržej. In-55
KOMPLETNO POHIŠTVO ZA 
KUHINJO (3,50 m), z jedilnim 
kotičkom prodam. Telefon (069) 
81-176. M-509
TRAKTOR ZETOR 25 KM, bra
ne, pluge in jermenico prodam. 
Turnišče 215. M-516
TRAKTOR STEYR 30 prodam. 
Moravci 36. M-517
POHIŠTVO ZA DNEVNO SOBO 
in preprogo ugodno, prodam. Vel- 
din, Stara 22, M. Sobota, telefon 
23-879. M-518
PLEMENSKO SVINJO, visoko 
brejo, dva tedna do termina, 
prodam. Rakičan 85. M-458 
OSEBNI AVTO RENAULT-4 
SPECIAL, v dobrem stanju, pro
dam. Kidričeva 31, Murska So
bota. M-524
KOMBINIRANO OMARO, 
kavč, mizo s 4 stoli in otroško 
posteljico z jogijem, vse dobro 
ohranjeno, prodam. Informacije 
od 7. do 14. ure po telefonu
21-533.  M-525
MAGNETFON UNITRA STE
REO na kolute ugodno prodam. 
Franc Puhar, Stara 6. Murska 
Sobota. M-526
AMI-8 z rezervnimi deli prodam. 
Stanko Horvat, Trstenjakova 51, 
Murska Sobota. M-529 
MOTORNO KOLO MZ 250, le
tnik 1978, v odličnem stanju, 
prodam. Naslov v upravi lista. 
M-530
TRAKTOR GOLDONI SUPER 
SPECIAL 130 s priključki pro
dam. Naslov v upravi lista. M-531 
FIAT 126, letnik 1980, ugodno 
prodam. Turnišče 248. M-532 
MOPED PRODAM. Anton Tu- 
djan, Krog 31. M-435
AVTO FORD CAPRI PRO
DAM. Ludvik Brunec, Veržej 
196. M-535
AVTO GS CITROEN, letnik 
1973, ugodno prodam. Karel 
Krajcar, »Petrol« Beltinci. M-536 
RENAULT 6 TL, letnik 1971, 
lahko tudi po delih, prodam. 
Ogled: Ernest Šiftar, Zenkovci 21. 
M-537
FIAT 125 P, letnik 1980, prevo
ženih 15.000 km, v zelo dobrem 

"stanju, prodam. Škafar, Ižakovci 
117. M-538
TRI KRAVE PRODAM. Leon 
Kreps, Lstomerci 16, p. Radgona. 
M-539.
GOSTINSKO OPREMO KOM
PLETNO ali posamezno: točilna 
miza, aparat za pivo, 60 stolov in 
ostali novi inventar, prodam. Te
lefon (069)81-176. M-508 
POLTOVORNI AVTO HONO- 
MAG HAUSLER, nosilnost 1500 
kg, prodam ali zamenjam (do
plačilo proti vrednosti), za osebni 
avto kombi 8+1 mercedes. 
Murska Sobota, Kidričeva 31. 
M-524
OSEBNI AVTO CITROEN GS x 
1,2, letnik 19^8, prevoženih 
50.000 km, registriran do decem
bra 1982, ugodno prodam. Zvon
ko Kramar, Kapca 74/A. M-541 
HIŠO (BRUNARICO) in zidano 
gospodarsko poslopje, dobro o- 
hranjeno.zarušenjemprimernoza 
preselitev, prodam. Selo 83. 
M-542
FIAT 126 P,Jetnik'! 977, dodatno 
opremljen, prodam. Informacije 
po telefon (062) 790-808 od 7. do 
14. ure. M-541
DVODELNO NIZKO OMARO 
s kombinirano kredenco za dne
vno sobo, prodam. Irena Morčič, 
Cankarjevo naselje 3. Ogled v 
popoldanskih urah. 
M-543
ČISTO OLJE SONČNICE it. 
male pujske prodam. Kreft, Krog 
135. M-544
AVTO ZAPOROŽEC, dobro 
ohranjen, registriran, ugodno 
prodam. Jože Vogrinčič, Vadarci 
34, p. Bodonci. M-545 
ZASTAVO 101, letnik 1976, na 
novo prebarvano, kolesa in oso- 
vina za avtoprikolico ter cca 500 
značk v kolekcijah prodam. Stara 
ulica 1, stanovanje 33, M. Sobota. 
M-546
TRAJNOŽAREČO PEČ EMO in 
televizor, črno-beli. prodam. 
Cvetkova 32. Murska Sobota. 
M-549 -
FIAT 126 P, registriran do leta 
1983, in novo harmoniko, domače 
izdelave, frajtonarco Be, Es, As, 
prodam. Šarkanj, Mojstrska 2, 
Murska Sobota. M—552

Glasilo občinskih konferenc SZDL Murska Sobota, 
Gornja Radgona, Lendava in Ljutomer— Izdaja Zavod za 
časopisno in radijsko dejavnost Murska Sobota, Titova 
29/1 — Ureja uredniški odbor: ■

Stefan Dravec(direktor in glavni urednik), Juš Makovec (pomočnik direktorja in glavnega urednika), 
Ludvik Kovač (odgovorni urednik), Brigita Bavčar, Jani Dominko, Jože Graj, Milan Jerše, Janez Kurbus, 
Dušan Lopamik, Feri Maučec (šport), Vlado Paveo. Štefan Sobočan, Janko Stotnik (dopisništvo), Branko 
Žunec, Gonter Endre (tehnični urednik), Nevenka Emri (lektor). Naslov uredništva in uprave: Murska 
Sobota, Titova 29/1 — Telefon: novinarji 21 232,21 064 in 21 383; direktor in glavni urednik, odgovorni 
urednik, naročniški oddelek, računovodstvo, gospodarsko-propagandna služba in tajništvo 21 064 in 21 
383, dopisništvo Gornja Radgona tel. 74 597, dopisništvo Lendava tel. 75 085 in dopisništvo Ljutomer tel. 
81 317 — Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo — Celoletna naročnina 375,00 din, polletna 
188,00 din, letna naročnina za inozemstvo 875,00 din, celoletna naročnina za delovne organizacije 500,00 
din. Tekoči račun pri SDK Murska Sobota 51900—603—30005 — Devizni račun pri Jugobanki Ljubljana 
50100—620—000112—25730—30—4—01176 — Cena posamezne številke 10,00 din. Tiska ČGP Večer 
Maribor — Po pristojnem mnenju je Vestnik oproščen plačila temeljnega davka od prometa proizvodov.

VESTNIK

ZASTAVO 101 de lux, letnik 
1976, prodam. Vajda, Bučečovci 
3, p. Križevci pri Ljutomeru, te
lefon 73-003. M-556 
STRUŽNICO POBEDA FAM, 
delovna dolžina 1000 mm, pro
dam. Ciril Vinko, Matije Gubca 
39, Murska Sobota, telefon
22-995.  M—558
BREJO KRAVO in plemensko 
telico prodam. Naslov v upravi 
lista. M—561
126 P, letnik 1979, prodam. Vin- 
kovič. Prekmurske brigade 2, 
Murska Sobota. M—563
FIAT 124 — tudi po delih — 
prodam. Strukovci 52. M—566

. STANOVANJSKO HIŠO z go
spodarskim poslopjem v Mlajtin- 
cih št. 43, prodam. Katarina Se
denja. Mlajtinci 43, p. Martjanci. 
M—570
PUJSKE (10 do 20 kg), prodam. 
Tišina 31/A. M—571
FIAT 125 PZ — ugodno prodam. 
Ogled možen v soboto. Polana 
1/A. M-572
DVA OSEBNA AVTOMOBILA 
TRABANT, letnik 1970 m 1976 
(poraba 5 1), motorni čoln ELAN 
T 300 s prikolico in motorjem ter 
igralni avtomat FIPER za štiri 
osebe ugodno prodam. Informa
cije po telefonu 76-402. M—573 
KRAVO, staro 3,5 leta, 3,5 me
secev breja, in pony ekspres pro
dam. Peter Vogrinčič, Čvetkova 
15, M. Sobota. M-574 
WARTBURG UGODNO PRO
DAM. Ogled popoldne. Šumak, 
Lendavska 19/B, Murska Sobota.
M—576
TRAKTOR STEYR, 28 KS, 
prodam. Alojz Slokan, Gresov- 
ščak 3, p. Ljutomer. Telefon do
poldne: 81-651. In—54 
KRAVO, kontrola A, mlado, 
brejo z drugim teletom osem me
secev, prodam. Rogašovci 21. 
M-OP 
TRAKTOR GULDNER, 22 
KM, ugodno prodam. Feliks 
Verbošt. Lokavci 25, p. Spodnji 
Ivanjci pri Negovi. M—OP 
HONDO F 400. skoraj novo, 
ugodno prodam. Markovci 18. 
M—384

kupim

PROSTOTONSKO HARMO
NIKO, 3-vrstno, B, S, AS kupim. 
Telefon 74-140. M-Jk
LESENO KMEČKO STISKAL
NICO, velikost od 3 x 3 m naprej, 
kupim. Gostilna Klobasa, Šra- 
tovci. p. Radenci. M-512 
MENJALNIK ZA R-4,od letnika 
1974 naprej, kupim. Renkovci 133 
ali telefon 70-210.
M-515

sobe

OPREMLJENO SOBO v Murski 
Soboti, po možnosti s pošebnim 
vhodom, išče dekle. Naslov v 
upravi lista. M-480 
STANOVANJE ODDAM. 
Vprašati v Markišavcih 29. M-519 
OGREVANO SOBO ODDAM. 
Cankarjevo naselje 32, M. Sobota. 
M-521
SOBO in kuhinjo v Murski Soboti 
iščeta zakonca brez otrok. Naslov 
v upravi lista. M-568

MAŠKARADA!

GASILSKO DRUŠTVO KUP- 
ŠINCI vabi 20. februarja ob 18. 
uri na

VELIKO MAŠKARADO

Zabaval vas bo ansambel »LA
STOVKE«.

VLJUDNO VABLJENI!

GOSTIŠČE »ZVEZDA« BEL
TINCI vabi 23. februarja ob 18. 
uri na

PUSTNO RAJANJE

Zabaval vas bo ansambel »LA
STOVKE«.

a Vabljeni!

MAŠKARADA!
GASILSKO DRUŠTVO PU
CONCI vabi 20. februarja

NA MAŠKARADO,

ki bo v prostorih gasilskega 
doma v Puconcih, začetek ob 
18. uri.

VABLJENI!

zaposlitve

NATAKARICO — lahko zače
tnico — sprejmem takoj. Franc 
Mlakar, Stari trg 52, 61386 Loš. 
M—473
STROJNEGA KLJUČAVNI
ČARJA ali strugarja ter dva pri
učena delavca (lahko tudi varil
ca), zaposlim takoj. Informacije: 
Radenci, telefon 73-142, M—505 
NATAKARJA(-ico), sposobne- 
ga(-no) samostojnega dela, zapo
slim takoj. Dela vsak drugi dan, 
nedelje proste. Nastop službe ta
koj. Gostišče Gerlec, Kidričeva 
31, M. Sobota. M-524 
DOBROSRČNO ŽENSKO, ki bi 
bila pripravljena prihajati na dom 
in varovati 18-mesečno deklico, 
iščemo. Janez Vlaj, Stara 14, 
Murska Sobota, telefon 21-989. 
M—528
STAREJŠO žensko ali dekle za 
gostinska in gospodinjska dela 
zaposlimo takoj. Plača po dogo
voru. Naslov v upravi lista. 
M—567
KUHARICO in' natakarico za
poslimo. Hrana in stanovanje v 
hiši. Gostišče »Gaj«, Murska So
bota. Tišinska ulica, telefon 061 — 
847-013. M—569
MLAJŠO UPOKOJENKO išče
mo za družbo starejši osebi. Na
slov v upravi lista. M—578

razno

TRAKTOR FERGUSON IMT 
540 (42 KM), 300 delovnih ur, 
zamenjam za ferguson IMT 539. 
Ernest Počič, Panovci 11, p. Kri
ževci. M-377

Dragemu sinu in bratu 
LUDVIKU MAGYARJU 
iz Dolnjega Lakoša pri 
Lendavi, ki služi vojaški 
rok v Subotici, ob prazno
vanju 20. rojstnega dne is
kreno čestitajo ter želijo 
dosti zdravja, dobro počutje 
med novimi prijatelji ter 
skorajšnji povratek v do
mači kraj — oče, mama in 
brat Jani.

Dragemu sinu Zvonku 
LOVRENČIČU iz Ren- 
kovec, ki služi vojaški rok v 
Skopju, želijo ob prazno
vanju 20. rojstnega dne vse 
najboljše, dobro počutje v 
vojaški suknji, zdravje in 
sreče tudi v prihodnje — vsi 
domači.

PREKLIC!

Preklicujem veljavnost spričevala
III. letnika Tehnične šole v Len
davi, šolsko leto 79/80. Bojan 
Malačič, Noršinci 27, p. Mar
tjanci. M-483

PREKLIC!
Preklicujem neutemeljene bese
de, ki sem jih 22. januarja na se
stanku KI K »Pomurka« TO Grad 
pri Gradu izjavil o Rudolfu Že- 
kšu, Kovačevci 4. Rudolf Žekš, 
Kovačevci 34. M-484

PREKLIC!
"PREKLICUJEM veljavnost 
spričevala za poklicnega šofeija, 
izdano pri ZSAM M. Sobota, 
matična številka V/598, šolsko 
leto 1978/79. Jože Bokan, Dolič 
43, p. Kuzma. M-559

OBVESTILO!
Cenjene stranke obveščam, da 
sem na novo odprla frizerski salon 
— ženski in moški. Jožica Lapoša, 
Večeslavci 46/A, p. Rogašovci. 
M-560

STAREJŠI VDOVEC brez otrok 
išče vdovo, staro od 36 do 53 let za 
pomoč na kmetiji in prevzem 
kmetije. Naslov v upravi lista. 
M-574

FOTOGRAFIRAM in izdelu
jem slike za osebne izkaznice in 
potne liste. Izdelujem slike tudi za 
amaterje. Se toplo priporočam! 
Foto Fanika Krpan, D. Lakoš 
19/A, 69220 Lendava. Le-62

ZAHVALA

Ob nenadni izgubi naše mame

Ive Saprikin
se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste sočustvovali z nami. Posebno zahvalo smo dolžni celotnemu 
osebju očesnega oddelka Splošne bolnice v M. Soboti, predvsem predstojnici dr. Lei Jalanyi- 
Pfeifer, dr. Tičkovi in dr. Vukanovi za prizadevno skrb in nego. Topla zahvala delovni organizaciji 
za PTT promet Murska Sobota in klubu upokojencev PTT za organizacijo pogreba. Hvala tov. Juliju 
Sabotinu za besede ob Odprtem grobu in častno spremstvo. Najlepša hvala vsem prijateljem, sosedom 

in znancem, ki so našo mamo še zadnjič pospremili.

M. Sobota, 15. II. 1982

Žalujoči: družini Škarica in Andelič

ZAHVALA

Po težki bolezni nas je v 81. letu starosti zapustila naša draga mama, stara mama in prababica

Ana Rodi
i

roj. Horvat iz Gomilic

Ob tej boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki 
ste jo v tako velikem številu spremljali na njeni zadnji poti, darovali vence in cvetje, nam pa izrekli 
sožalje. Iskrena zahvala osebju internega oddelka soboške bolnišnice za ves trud in lajšanje bolečine.

Vsem še enkrat — iskrena hvala!
Gomilice, M. Sobota, Jesenice, Krog, 9. 2. 1982

Žalujoči: sinova Ivan in Štefan ter hčerki Anica in Terezija z družinama, vnuki z družinami in pravnuki
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ZAHVALA
Ob boleči izgubi naše drage mame, stare mame, prababice 

in sestre

Marije Unger 
roj. Terplan 

iz Domanjševec

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, znancem in vsem, ki ste nam izrazili 
sožalje, nam v najtežjih trenutkih pomagali in stali ob strani, darovali vence in cvetje ter 

jo spremljali na njeni zadnji poti.
Posebna zahvala zdravnikom in med. osebju pljučnega oddelka v Rakičanu, dr. Kiršnerju 

za obiske na domu. č. g. duhovniku,.pevcem za odpete žalostinke, kolektivu Gorenje- 
Varstroj TOZD VARIŠ in TOZD TVO za darovane vence in predstavniku KS za 

poslovilne besede.
Domanjševci, 10. 2. 1982

Žalujoči: sin Feri, hčerki Irena in Etuška z družinama, vnuki z družinami, sestri Terezija in 
Sidonija z družinama in ostalo sorodstvo

ta taE '

Zadnjič so tvoje oči 
'se preko poljan zastrmele, 
padle koprene so bele, 
srčni utrip je zastal.. .

ZAHVALA

V 98. letu starosti je prenehalo biti plemenito srce in 
zatisnil je svoje trudne oči dragi mož, oče, dedek in 

pradedek

Janez Drvarič
iz Sebeborec

Prisrčno se zahvaljujemo vsem sorodnikom in sosedom za vso pomoč v najtežjih trenutkih, 
prijateljem in znancem ter vsem, ki so dragega pokojnika v velikem številu pospremili na 
njegovi zadnji poti, darovali vence in cvetje, sočustvovali z nami in nam izrekli sožalje. 
Iskrena zahvala č. g. duhovniku Balažiču za pogrebni obred in lepe poslovilne besede, 
pevskemu zboru za odpete žalostinke in predstavniku KS, tov. Škaliču, za ganljive besede 

ob odprtem grobu.
Murska Sobota, Sebeborci, 13. februar 1982

Žalujoči: žena Julijana, hčerka Jolanka, sin Vladimir z ženo Jolanko, vnukinja Jolanka, 
vnukinja, Erika z možem, vnuka Drago in Dezider z družinama ter pravnuki Darinka, 

Olivija, Inge, Damjan, Danijela, Štefan in Vlado

Vigred se povrne, 
vse spet oživi, 
a naš oče se ne vrne.

ZAHVALA

v 53. letu starosti nas je po težki in neozdravljivi bolezni za 
'čedno zapustil naš dragi mož, oče, stari oče, tast in brat

Jože Vindiš
iz Dokležovja

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, sodelavcem, prijateljem in znan
cem. ki ste nam v najtežjih trenutkih stali ob strani, nam izrekli sožalje in dragega 
pokojnika v tako velikem številu spremljali na njegovi zadnji poti, mu darovali vence in 

cvetje ter počastili njegov spomin.
Posebno se zahvaljujemo DS: IMP Paponija, Temeljnemu sodišču, Astri, Inlesu, ABC 
Pomurki, transfuzijskemu oddelku soboške bolnišnice, Muri ter ekonomski in admini
strativni šoli za izrečeno sožalje in darovane vence. Posebno zahvalo izrekamo zdrav- 

' stvenemu osebju Splošne bolnice M. Sobota za vso zdravniško pomoč v času njegove 
bolezni ter dr. Zadravcu in sestram za obiske na domu in lajšanje bolečin.

Zahvaljujemo se g. župniku za pogrebni obred, pevcem za odpete žalostinke in govor
nikoma za poslovilne besede.

Dokležovje, 6. 2. 1982

NEUTOLAŽLJIVI: VSI NJEGOVI

Kamor se ozremo.
\ povsod vse prazno je.

ni več ljubeče mamice.
ZAHVALA

Z bolečino v srcu sporočamo žalostno vest, daje v 72. letu 
starosti prenehalo biti plemenito srce naše drage mame, 

stare mame in sestre

Veronike Kuzmič
roj. Kiselak 

iz Ocinja
V teh težkih trenutkih, ko skušamo dojeti kruto resnico, da drage pokojnice ni več med 
nami, in premagati veliko praznino, ki je ostala za njo. izrekamo vsem sorodnikom in 
sosedom, predvsem Jeniju Husarju in Darinki iz Mešalnice M. Sobota, ter vsem, ki ste jo 
pospremili na njeni zadnji poti, ji darovali vence, prisrčno zahvalo. Iskrena hvala osebju 
internega oddelka, dr. Horvatu, Zdenki in Mirku Šeruga, č. g. duhovniku iz Slaveč za 

pogrebni obred in pevcem za odpete žalostinke.
Vsem še enkrat — prisrčna hvala!
Ocinje. Stuttgart. Kanada, Avstrija

Žalujoči: sin Karlo z ženo Jožico, hčerki Ema in Irena, vnuki, posebno svaka Rudi in Mišek 
z ženo Miliko ter ostalo sorodstvo

ZAHVALA

V 57. letu starosti nas je za vedno zapustila naša draga žena 
in sestra

Ana Kramar
roj. Kustec 

iz Črenšovec
Ob izgubi se prisrčno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, 
ki ste nam v težkih trenutkih kakorkoli pomagali, nas tolažili, drago pokojnico pa 

pospremili na njeni zadnji poti ter ji darovali vence in cvetje.
Črenšovci, 6. 2. 1982

Žalujoči: mož Štefan, sestra Rozina in brat Štefan z družinama ter ostalo sorodstvo

ZAHVALA

Praznina je v naših srcih, kajti tebe naš dragi mož, oče, 
dedek, sin in-brat

Franc Sreš
iz Rakovec

ni več med nami. Ob tej boleči izgubi se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, 
prijateljem in znancem, ki so .dragega pokojnika pospremili v tako velikem številu na 
njegovi zadnji poti, mu darovali vence in cvetje ter nam izrekli sožalje. Zahvaljujemo se 
osebju internega oddelka splošne bolnišnice za vso skrb in nego v času njegove bolezni. 
Iskrena hvala kolektivom Pomurskega tiska TOZD Kartonaža, Splošne bolnice — 
kuhinja. LBT. predstavniku KS za poslovilne besede, g. duhovniku za pogrebni obred, 

pevcem za odpete in godbi za odigrane žalostinke.
Vsem še enkrat— iskrena hvala!

Žalujoči: žena Marija, sin Jožek, sin Žarko z družino, oče, mama, brat Jože, sestre Marija, 
Anika in Polonka z družinama ter ostalo sorodstvo

Ko je sonce za goro zašlo, 
zaspale so tvoje oči, 
v srcu ostala bolečina bo, 
do konca mojih dni

ZAHVALA

Nepričakovano meje v 62. letu starosti zapustil dragi mož

Jože Polanšček
iz Turnišča

Od tej težki izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, botrini, prijateljem in 
znancem od blizu in daleč, vsem darovalcem vencev in šopkov ter vsem, ki so pokojnika v tako velikem 
številu pospremili na njegovi zadnji poti. Hvala tudi društvu upokojencev iz Lendave za darovani 
venec. Posebna zahvala č. g. župniku Ratniku za pogrebni obred in č. g. Režonju iz Lendave, pevcem 

za odpete žalostinke in tov. Dravcu za poslovilne besede.
Vsem še enkrat hvala — iskrena hvala!

Turnišče, 8. II. 1982
Žalujoči: žena Marija, polbrat Štefan z družino, mama in ostalo sorodstvo

Prezgodaj čas prišel je za oddih, 
dom je prazerh dom je tih, 

.tebe ljubi oče ni, 
da bi skupaj še bili.

ZAHVALA

Ob boleči, prerani izgubi našega ljubljenega moža, očeta, 
brata in dedka

Jožeta Topolnika
iz Banovec

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, dobrim sosedom, prijateljem in znancem, ki 
so sočustvovali z nami, izrazili sožalje, darovali vence in cvetje ter ga pospremili na njegovi 
zadnji poti. Prisrčna hvala tudi g. župnikom, kolektivu MTT Ljutomer VVZ Križevci, 
pevskemu zboru, godbi na pihala in govornikom za globoko občutene besede slovesa.

Še enkrat vsem — iskrena hvala!

Žalujoči: žena Anika, sin Jože z družino, hčerki Nada in Jelka z družinama ter sestra 
Marica.

Ob boleči izgubi naše drage mame, sestre, babice in prababice

Terezije Kuzma
roj. Šebjanič 
iz Mostja 43

ZAHVALA

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, kolektivu in predstavniku SDK 
podružnica M. Sobota, prijateljem in znancem ter vsem, ki ste ž nami sočustvovali, nam 
izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter pospremili pokojnico na njeni zadnji poti. 
Posebna hvala zdravstvenemu osebju kirurškega oddelka soboške bolnišnice, g. duho

vniku za pogrebni obred in pevkam za odpete žalostinke.

Mostje. 5. II. 1982
ŽALUJOČI: VSI NJENI

VESTNIK, 18. FEBRUARJA 1982 STRAN 23



v besedi in sliki po pomutju

Uredništvo 
na 

obisku
v 

Mačkovcih
Uredništvo Vestnika in 

Radia Murska Sobota bo 
tudi letos nadaljevalo z 
obiski v krajevnih skupno
stih in delovnih organiza
cijah v Pomurju z name
nom, da bi pobliže in pod
robneje spoznali ter pred
stavili življenje, delo, pro
bleme in načrte v določe
nem okolju.

Na prvi letošnji obisk 
bomo prišli v Mačkovce, in 
sicer 25. februarja. Skupen 
pogovor novinarjev našega 
uredništva, predstavnikov 
mačkovske krajevne sku
pnosti, občinske skupščine 
Murska Sobota pa še koga 
se bo začel ob 18.00 uri v 
prostorih zadružnega 
doma. Vabljeni ste vsi, ki bi 
radi kaj povedali, ali pa vas 
zanima to in ono.

Že prej pa bomo novi
narji obiskali vse vasi v 
krajevni skupnosti in za
beležili, kar nam boste po
vedali.

Vabimo vas torej k so
delovanju!

BREZOVCI

ZMERNO

Za enotno listo kandidatov
Tokratna ■ seja občinske 

konference socialistične zveze 
v Murski Soboti je bila na
menjena obravnavi in spre
jemu skupnega poročila ob
činskih vodstev družbenopo
litičnih organizacij o opra
vljenih kandidacijskih po
stopkih za možne kandidate 
za delegate v družbenopoli
tičnem zboru občinske skup
ščine. Kot so ugotovili v raz
pravi, je bila od prvotnih 241 
možnih kandidatov, ki so jih 
predlagali v temeljnih samo
upravnih skupnostih in orga
nizacijah, oblikovana enotna 
lista 30 kandidatov za druž
benopolitični zbor skupščine 
občine, ki so dobili podporo 
tudi na vseh kandidacijskih 
konferencah. Med predla
ganimi kandidati v ožjem iz
boru je 9 žensk, 25 članov 
zveze komunistov, 6 udele
žencev NOB, 12 vodilnih de
lavcev, 3 mladi do 27. leta 
starosti, po kvalifikacijski 
strukturi pa je 9 kandidatov s 
srednjo, 13 z višjo in 3 z visoko 
izobrazbo ter en magister.

Člani OK SZDL so ob tem 
spregovorili tudi o stališčih in 
pripombah s temeljnih kan
didacijskih konferenc, kjer so 
med drugim omenili pre
majhno zastopanost ostalih 
krajev murskosoboške obči
ne, zlasti Goričkega, pa tudi 
več delavcev iz neposredne 

— BREZ

proizvodnje bi kazalo izvoliti 
v družbenopolitični zbor. V 
obrazložitvi je bilo poudarje
no. daje spričo razvitosti me
sta Murska Sobota dokaj 
ustrezna tretjinska zastopa
nost delegatov iz ostalih kra
jev, kar velja tudi za neposre
dne proizvajalce, pri čemer je 
treba imeti pred očmi speci
fičnost oblikovanja družbe
nopolitičnega zbora, ki ga se
stavljajo delegati vseh druž
benopolitičnih organizacij. 
Omenjeno listo kandidatov za 
družbenopolitični zbor so 
nato soglasno sprejeli, nobe
nih pripomb v razpravi pa ni 
bilo ha predlagane možne 
kandidate za delegate druž
benopolitičnega zbora repu
bliške skupščine. Hkrati so 
potrdili zaključni račun OK 
SZDL za leto 1981 in finančni 
načrt za letos, kjer so se zavzeli 
za zagotavljanje sredstev za 
redno dejavnost frontne or
ganizacije, da ne bi v nedogled 
iskali gmotnih virov v občin
skem proračunu.

Na seji pa je bil govor tudi o 
razpravah o uresničevanju 
kmetijskih zakonov in nalog s 

področja kmetijstva v mur
skosoboški občini. Razprave v 
vseh 39 krajih oziroma kraje
vnih skupnostih zunaj Mur
ske Sobote so bile dokaj dobro 
obiskane, saj se jih je udeležilo 
več kot dva tisoč občanov.
Pokazalo se je, da so kmetje 
pripravljeni prispevati čim 
večji delež za reševanje kme
tijske problematike, saj je še 
precej možnosti glede boljše
ga organiziranja in dohodko
vnega povezovanja. Prav in
tenzivnejše družbenopolitič
no delo v krajevnih skupno
stih, kjer ima pomembno 
vlogo SZDL, pa bi naj pripo
moglo k odpravljanju dolo
čenih primerov nezaupanja 
med kmeti.

Žal pa se omenjene seje 
občinske konference sociali
stične zveze v Murski Soboti 
niso udeležili predstavniki 
nekaterih odgovornih orga
nizacij s področja kmetijstva, 
kot so KZ Panonka in kme- 
tijsko-zemljiške skupnosti, 
kar so delegati ostro grajali.

Milan Jerše

INVESTICIJE V ZDRAVSTVU

Referendumski
jrogram uresničujemo

v Pomurju uspešno uresničujemo referendumski j 
program na področju zdravstva. Za nami je prvo teto 
drugega referendumskega programa, ki je predvsem 
namenjen izgradnji najzahtevnejšega objekta — kirur
škega bloka soboške bolnišnice. O poteku gradnje bomo
obširneje poročali v naslednji številki.

ZAVLAČEVANJ

Ta fotozapis je nastal pri Sedonjevih v Rakičanu, kjer 
predelujejo olja iz semen buč in sončnic. Gospodar Franc je 
oljar že tri desetletja, seve le čez zimo, saj je drugače kme
tovalec. Njegova oljarna je priznana in uživa ugled daleč 
naokrog. O kakovostnih storitvah pa se pohvalno izražajo 
tudi stranke.

Posušena semena je treba najprej zmleti, nato zgnesti, pa 
dušiti in šele potem priteče iz stiskalnice tekočina, ki ji 
pravimo olje. Tak bi lahko bil površen opis postopka, ki ga 
mojster s poročnikoma opravlja večji del strojno, kar pa še ne 
pomeni, da vsi stoje križem rok. Dela je še dovolj tudi za 
stranke same.

Ob obisku smo naleteli tudi na posebno zanimivost. Pri 
tem ne mislim na davčno inšpekcijo, ki seje takrat mudila v 
oljarni, pač pa gre za kroglo za gnetenje zmletega semenja. Z 
nje lahko razberemo, da izhaja iz leta 1812, da je ročno 
kovana, tehta pa dobrih šestnajst kilogramov. Poleg letnipe v 
arabskih številkah je na nj ej zaznamovan še nekakšen simbol, 
morda grb. Tega si prisotni z gospodarjem vred, ki je 
kroglo (mogoče topovsko) dobil od že pokojnega kovača, 
nismo znali natančneje razložiti.

Tekst in foto: Dušan Antolin

Na območju krajevne kon
ference SZDL Brezovci, ki 
zajema še Lemerje in Pred- 
anovce, imajo veliko načrtov.

Precej let je minilo od 
takrat... Človeško življe
nje je ugasnilo, živina pada 
v vodo, mostu pa čez tale 
potoček v Strukovcih vse 
do sredine prejšnjega ted
na ni nihče popravil. Tako 
je kot pred mnogimi leti — 
ostala je nevarna past na 
občinski cesti. Pazite, če 
ne, se bo kdo vendarle 
spomnil, da je treba cesto 
razširiti, poskrbeti za pri
memo ograjo ... Seveda 
še prej kot bodo »rebra« 
dotrajanega mostu popu
stila.

Če je novinar Janko 
Stolnik napisal kaj pretira
no srhljivega, potem mu 
oprostite, oprostite tudi 
Štefanu Abrahamu, ki je 
pritisnil na sprožilec fotoa
parata, ki ničesar ne pona
reja ...

precej manj pa denarja za 
njihovo uresničitev. Morali 
bodo narediti nekakšen reba
lans programa, vendar pri tem 
zagotovo ne bodo pustili ob 
strani ureditve otroškega 
vrtca. Ko se bo izselila t,Bovi- 
na, bodo prostore s sorazmer
no malo denarja prilagodili za 
vzgojnovarstveno ustanovo. V 
vseh treh vaseh je, kot je 
povedal predsednik krajevne 
konference SZDL Ivan Zor
ko, kar 60 otrok, ki bi jih 
starši zaradi prezaposlenosti 
radi zaupali usposobljenim 
vzgojiteljicam. Upajo, da do 
uresničitve zamisli ne,bo mini
lo preveč časa.

Krajevni samoprispevek se 
izteka, zato se ob pripravah na 
volitve že dogovarjajo za nove
ga. Precej denarja bodo rabili 
za urejanje cest med njivami, 
ureditev vsaj treh pokritih 
čakalnic na avtobusnih posta
jah, radi ptf bi zgradili tudi 
mrliške veže v vseh treh krajih. 
Ta dela bi že končali, vendar 
se je zataknilo pri kreditih.

Precej pozornosti bodo mo
rali v prihodnjem obdobju 
posvetiti komasacijam in me
lioracijam. Dela se bodo zače
la že letos, zato se trudijo, da 
bi primerno in kar se le da 
racionalno usposobili več hek-

ji, za stroje pa nafta, ki prepo
gosto zmanjkuje. Nekaj pri
pomb imajo tudi okrog odku
pa živine. Posebej poudarjajo, 
da naj bi živino stehtali in 
ocenili-de pri odkupu, ne da 
ocenjujejo pozneje.

Želje in načrti, pripomb pa 
tudi ne manjka. Sami se bodo 
potrudili. je povedal Ivan 
Zorko, k sodelovanju pa bodo 
pritegnili tudi druge, ki prav 
razumejo združevanje dela in 
sredstev.

_ J. Stolnik 
Foto: Š. Abraham

tarov obdelovalnih in drugih 
površin za večje pridelke. Za 
dobro obdelavo in pospravlja
nje pridelkov so potrebni stro-

Ekipa INA-NAFTAPLIN je sredi minulega tedna končala z 
vrtanjem v Strukovcih. Prodrli so do globine 1.866 metrov, 
vendar nafte niso našli, našli pa so termalno vodo. Toplota se 
v globinah giblje od 50 do 60 stopinj Celzija, vendar na površje 
priteče nekoliko hladnejša. Zanimivo je, da nima vojna po 
nafti in bo primerna za različne namene. Seveda bodo končno 
besedo o njeni kvaliteti in uporabnosti povedali strokovnjaki.

Vrtanja so se lotili tudi v Moravcih, da bi pravočasno 
zagotovili dovolj termalne vode za potrebe toplic. Povedali so, 
da bodo vrtali do globine 1.600 metrov.

Na sliki: tako je bilo pred koncem vrtanja v Strukovcih.
J. Stolnik 

Foto: Š. Abraham

NOVA DELOVNA 
ORGANIZACIJA
Delovna skupina, kfjo je konec lanskega leta imenoval 

izvršni svet občinske skupščine Lendava z namenom, da pri
pravi elaborat in ustanovitveni akt za novo delovno organizaci
jo. ki naj bi se ukvarjala z raziskavo nafte in plina, je pred 
nedavnim opravila svoje delo in o tem poročala izvršnemu 
svetu. V poročilu je rečeno, da je delovna skupina izdelala 
elaborat ter predlog ustanovitvenega akta, ki ga je predložila 
skupščini ISNAP (interesne skupnosti za nafto in plin) SRS. ta 
pa je na svoji seji 2. februarja sprejela soglasni sklep o ustanovi
tvi nove delovne organizacije z naslovom DO Raziskava nafte 
in plina s sedežem v Lendavi. Izvršni svet bo o tem poročal tudi 
zborom občinske skupščine, ki naj potrdijo njeno ustanovitev. 
Izvršni svet je priporočal INA-Nafti. naj omogoči, da bo začela 
nova delovna organizacija čimprej delovati. Jani D;

LJUTOMER

Podelili 
59 značk 

aktivistom 
OF

V minulem tednu so se 
zbrali člani na letni konfe
renci ZB mesta Ljutomer. 
Zbranim je poročal dose
danji predsednik Drago 
Zemljak, s kulturnim pro
gramom pa se je predsta
vila skupina odreda »Janko 
Ribič« iz OŠ Ivan Cankar 
Ljutomer. Na konferenci je 
59 članov ZZB NOV pre
jelo značke aktivistov OF 
1941-1981.

V mestno organizacijo 
ZB Ljutomer je vključenih 
113 članov. Od teh je kar 33 
težko bolnih, v letu 1981 pa 
jih je 10 umrlo. Zdravstve
no stanje borcev je slabo, 
saj še doslej ni uresničen 
dogovor o ustanovitvi di
spanzerja za borce kot v 
ostalih občinah.

Nadalje so na konferenci 
razpravljali o postavitvi 
spominskega obeležja 17 
padlim borcem širom do 
movinej katerih imen do
slej ni na obeležjih. Pri 
poimenovanju ulic v mestu 
bo morala več narediti 
borčevska organizacija.

Razpravljali so tudi o 
delu z mladino. Včasih pri 
delu ni kontinuitete, pove
zanosti od revolucije dalje v 
naš razvoj in da so zaradi 
tega ob strani priborjene 
vrednote ljudske revoluci-* 
je. Mladino je treba nava
jati na delovne navade po 
vzoru nekdanjih delovnih 
brigad, jo akcijsko uspo
sobiti in tako na njo pre
našati borbeni in delovni 
duh nekdanjih borcev 
NOB in povojnih brigadi
rjev. F.


